
Ž E L E Z A R 
TEDNIK - GLASILO DELOVNEGA KOLEKTIVA SŽ ŽELEZARNE JESENICE 
ŠTEVILKA: 21 • LETO: XXVIII JESENICE, DNE 7. JUNIJA 1979 

Naš kovinar, svobodno glasilo delavcev KID, je kot predhodnik Železarja začel izhajati 26. januarja 1937. 
Železar izhaja od 1. decembra 1951 kot mesečna revija, od 15. aprila 1959 kot štirinajstdnevnik in od 1. 
januarja 1962 kot tednik. Glasilo je ob 25-letnici predsednik Tito odlikoval z redom zaslug za narod s 
srebrno zvezdo. Glavni in odgovorni urednik Joža Vari — Naslov: Uredništvo Železarja, SŽ — Železarna 
Jesenice. Številke internih telefonov: urednik 483, administracija 484 in 726. Tisk: T K Gorenjski tisk, 
Kranj. Oproščen prometnega davka po pristojnem mnenju štev.: 421/1-72. 

Ob skromni udeležbi je v četrtek, 31. maja, potekal redni občni 
zbor društva inovatorjev in avtorjev tehničnih izboljšav občine Jese
nice. Skromna tako s strani članov, še bolj skromna pa s strani tistih, 
ki jim je dolžnost skrbeti za osveščanje o neobhodnosti inovatorske 
dejavnosti in za pospeševanje le-te. 

Razen predstavnice odbora za in
ventivno dejavnost pri republiškem 
svetu Zveze sindikatov Slovenije V i 
de Prinčič, predstavnikov poslovod

nega odbora Železarne, predsednika 
izvršnega odbora konference osnov
nih organizacij zveze sindikatov Že
lezarne Štefana Ščerbiča in vodja 

Začetek sedanjega jeklarstva na 
•Jesenicah s pridobivanjem jekla po 
talilnem postopku izhaja iz leta 
1890, ko je bila na mestu sedanje 
jeklarne zgrajena prva S M peč veli
kosti enajst ton. Vse do takrat smo 
na Jesenicah izdelovali jeklo s »pud-
lanjem« v tesastem stanju. Leta 
1901 so obratovale že štiri S M peči 
in to: dve po enajst ton in dve po 
petnajst ton. V letih do leta 1924 je 
Železarna povečala peči na 24 ton, v 
letih do 1934 pa na 31 do 45 ton. Ko
ličina v Jugoslaviji izdelanega jekla 
je v letu 1539 znašala 235.373 ton in 
delež Jesenic je bil takrat 124.458 
ton, ali skoraj 53 odstotkov. 

V letih 1937 in 1940 je Železarna 
zgradila dva plavža, ki sta s kasnej
šimi predelavami dosegla lani 171.000 
ton grodlja. 

Od leta 1946 dalje smo S M peči 
povečali na 50. 60 in 70 ton in zgra
dili dve novi po 80 ton. Pri starih 

TOZD, Remontne delavnice Miro
slava Noča — ni bilo nikogar, čeprav 
je to občinsko društvo, ki združuje 
za razvoj tehnike in tehnologije 
izredno pomembne delavce in ki je 
eno izmed pomembnih pospeševal
cev inventivne miselnosti in dejav
nosti. 

Poročilo o delu društva v rninulem 
mandatnem obdobju je podal pred
sednik upravnega odbora Janez Fa-
letič. Dejal je, da občni zbor poleg 
pregleda dela in opredelitve bodočih 
nalog in usmeritev, mora spregovo
riti tudi o kadrovski okrepitvi dru
štva in njegovega vodstva. »Večkrat 
sem bil v tem mandatnem obdobju 
nezadovoljen spričo občutka, da ni
smo v društvu dovolj aktivni in da 
preveč odgovornosti in dela opravlja 
le sekretariat,« je nadaljeval pred
sednik. »Potolažen in optimistično 
razpoložen pa sem ob dejstvu, da 
smo pri konkretnem delu na področ-

(Nadaljevanje na 3. strani) 

OD GARAŠKEGA DELA 
DO MODERNE TEHNOLOGIJE 

Tako kot se srečujejo nekdanji borci narodnoosvobodilnega boja, 
tako so se v soboto, 2. junija, pred vratarjem valjam na Beli srečevali 
nekdanji delavci, danes upokojenci, obrata jeklovlek, ki so bili 
povabljeni, da skupaj s sedanjimi delavci proslavijo 30-letnico samo
stojnega obrata J E K L O V L E K . Čvrsti stiski rok so dokazovali, kako 
jih je trdo delo povezalo v iskrenem tovarištvu in prijateljstvu. Kako 
da ne, saj njihovega tedanjega težkega fizičnega dela, ko so morali od 
sedemkrat do desetkrat ročno preložiti težke jeklene palice, predno so 
šle na vagon ali kamion za kupca, ni moč primerjati z današnjo 
moderno tehnologijo, ko to delo opravljajo moderne dvižne naprave. 

Prisrčni stiski rok z vodilnimi de
lavci- sedanje temeljne organizacije 

OPREDELITEV ZAHTEVNOSTI DELOVNE 
NALOGE V RAZVIDU DELOVNIH NALOG 

Zahtevnost delovnih nalog je mogoče opredeljevati z zelo različ
nimi karakteristikami, ki naj povedo, oziroma količinsko opredelijo, 
v kakšni meri je neka naloga bolj ali manj zahtevna od druge. Za mer
jenje ali primerjave je mogoče uporabiti veliko značilnosti. Če upora
bimo veliko značilnosti za to ugotovitev, postane merjenje natančno, 
sistem vrednotenja pa kompliciran, in obratno, če uporabimo manj 
značilnosti za primerjavo, postaja sistem enostavnejši , merjenje, pri
merjava pa manj natančna. 

Najenostavnejša primerjava de
lovnih nalog je prav gotovo sistem 
sedanjih kategorizacij delovnih mest. 
ki izvira iz sistema skupne ocene de
lovnih nalog in njihovega rangiranja 
po vrednosti znotraj ene TOZD ali 
delovne skupnosti in njihovega 
uravnavanja vrednosti na ravni Že
lezarne. Šibkost tega sistema je, da 
je opredeljena zahtevnost in vred
nost delovne naloge ali delovnega 
mesta po občutku, ki ni nujno, da je 
slab, a pogosto dokazljiv in količin
sko opredeljiv. Zato se danes tudi 
sindikati zelo zavzemajo za analitič
no vrednotenje delovnih nalog, ki 
naj to pomanjkljivost odpravijo. Cilj 
večjega napora pri opredelitvi vred
nosti delovnih nalog je v pravilnem 
in pravičnejšem vrednotenju delov

nih nalog, ki naj v optimalni obliki 
predstavijo vrednost delovnih nalog 

'(Nadaljevanje na 9. strani) 

združenega dela J E K L O V L E K in 
predstavniki družbenopolitičnih or
ganizacij ter sedanjimi delavci, ki so 
ta dan opravljali redno delo, so do
kazovali, da so njihove vezi še iz
redno žive in da se skupaj s sedanji
mi delavci tudi upokojenci veselijo 
velikega napredka J E K L O V L E K A . 
Kako da ne, kajti tudi oni so bili in 
so borci, ki so veliko prispevali k ob
novi in izgradnji domovine in razvo
ju predelovalne industrije, k razvoju 
obrata in Železarne kot celote. Po 
njihovih poteh stopajo tudi sedanji 
delavci, ki s pozornostjo do njih iz
kazujejo priznanje za njihovo minu
lo delo, da oni danes lahko delajo v 
tehnološko modernem obratu, zrač-

(Nadaljevanje na 10 strani) 

Pojasnilo: V izvlečku iz zapis
nikov oziroma sklepov delavskih 

0 DELU ODBORA SAMOUPRAVNE 
DELAVSKE KONTROLE ŽELEZARNE 

V PRETEKLI MANDATNI DOBI 
Na konstituantni seji novega odbora samoupravne delavske kon

trole Železarne je o delu tega organa v mandatnem obdobju 1977 do 
1979 poročal dosedanji predsednik Anton Tišov. Njegovo poročilo 
v nadaljevanju v celoti objavljamo. 

V minuli mandatni dobi smo na 
devetih sejah obravnavali skladno 
s programom dela zadeve, ki so pred
met stalnega sistematičnega nad
zora ter zadeve, ki so bile v danem 
trenutku pereče ali nujne. Poleg teh 
osnovnih, ki so bile tudi programira

ne z dnevnimi redi sej, pa smo 
obravnavali še več drugih zadev na 
osnovi postavljenih vprašanj ali 
izraženih pobud posameznih delega
tov v odboru samoupravne delavske 
kontrole. 

(Nadaljevanje na 9. strani) 

svetov objavljamo predvsem kritič
ne ugotovitve. Te ugotovitve so v 
nekaterih zapisnikih oziroma skle
pih dokaj skope in splošne, drugje pa 
tudi dokaj natančno opredeljene, 
zaradi česar -prihaja do razlik tudi 
pri jasnosti izvlečkov. Ugotovitev 
delavskih svetov TOZD Jeklarna, 
Žebljarna, Strojne delavnice in 
Monter ne objavljamo, ker do dne 
4. junija še nismo prejeli niti zapis
nikov niti sklepov. Datum seje de
lavskih svetov, ki so rezultate prve
ga kvartala obravnavali, je napisan 
v oklepaju poleg imena temeljne 
organizacije oziroma delovne skup
nosti. 

1. TOZD PLAVŽ (14. 5.1979) 
Finančni rezultati v 1. kvartalu so 

še pozitivni, kar pa ni pričakovati 
proti koncu leta. Proizvodnja je bila 
pod planirano. To bodo skušali na-

(Nadaljevanje na 8. strani) 

Sodelavec - žerjavovodja v TOZD Jeklovlek 

BREZ STALNEGA IZOBRAŽEVANJA 
IN IZPOPOLNJEVANJA 

NI NAPREDKA 
Večkrat se slišijo pripombe, da nekateri družbenopoli

tični delavci pa tudi drugi vodstveni in vodilni delavci, leta in 
leta ponavljajo iste misli na različnih sestankih in ob različ
nih prilikah oziroma sredinah. Le-te sicer nedvoumno izra
žajo pripadnost samoupravnemu socializmu, vendar pa s svo
jo stereotipnostjo poslušalce nič več ne spodbujajo, niti ne 
osveščajo, ampak jih spravljajo v nekevrstno malodušje in 
»zaspanost«. Nemalokrat so te misli verbalno posnemanje 
različnih teoretičnih stališč ali misli iz sestankov na višjem 
nivoju, kot pa neka lastna ustvarjalna in konkretna interpre
tacija idejnopolitičnih stališč in sklepov družbenopolitičnih 
organizacij ali ustavnih in zakonskih določil. 

Prav je, da na vsakem mestu in ob vsaki priliki ponavlja
mo sprejeta idejnopolitična in akcijska izhodišča v družbe
nopolitičnih organizacijah, vendar pa morajo biti ustvarjal
no prenesena v konkretno sredino, oziroma prakso. Seveda 
pa je osnovni pogoj, da je interpretacija idejnopolitičnih in 
akcijskih izhodišč interpreta, pogojena z njegovo konkretno 
akcijsko udeležbo pri spreminjanju odnosov in obnašanj. 
Preprosto rečeno, da govornikove besede morajo biti pod
krepljene z njegovim zgledom v konkretni praksi, da se te 
misli uresničujejo tudi v življenju. Zal pa je v praksi še vedno 
velik razkorak med tem kar govorimo in med tem kar 
delamo. In še v tem kar govorimo je mnogo političnega 
formalizma, praznih visokodonečih besed, brez ustvarjalne 
pobude in iniciative. 

Brez različnih študij in analiz lahko ugotovimo, da se za 
vsem tem nemalokrat skriva veliko neznanje in ustvarjalna 
inertnost. Le-to večkrat zasledimo tudi v različnih sklepih in 
zaključkih, ki v bistvu pomenijo ponavljanje že znanih 
stališč in sklepov, brez konkretne ustvarjalne spodbude za 
sredino na katero se ti sklepi in stališča nanašajo. 

Pri tem ni potrebno veliko razmišljanja kako premostiti 
ta neskladja, kajti kot že rečeno, je pri tem zelo očitno 
pomanjkanje ustreznega znanja, s katerim bi premostili ver-
balnost z ustvarjalno, kritično, samokritično in spodbudno 
mislijo, kar pa seveda zahteva določen napor pri osvajanju 
novih znanj in spoznanj. Brez marksističnega poznavanja 
razvojnih zakonitosti, brez temeljnih znanj politične ekono
mije, brez poznavanja idejnopolitičnih in akcijskih stališč, 
sklepov in usmeritev družbenopolitičnih organizacij, ni moč 
ustvarjalno sodelovati pri uresničevanju političnega sistema 
socialist ičnega samoupravljanja. Zato bi se morali vsi, ki smo 
sestavni del ustvarjalnih socialističnih sil še kako zavedati, 
da to vlogo upravičujemo le z velikim znanjem in sposobno
stjo spreminjati in preoblikovati nižjo kvaliteto v višjo. Še 
kako bi se morali zavedati, da je najmočnejše orožje borcev, 
ki pripadajo tem silam — ZNANJE. 

vost, ki je v prikazu realizacije spo
razuma o izvajanju menjave dela, 
ali bolje rečeno prikaz storitev posa
meznih zdravstvenih organizacij go
renjske regije. Poglejmo najprej gi
banje prihodkov v razdobju treh me
secev, v primarjavi z realizacijo v 
letu 1978 in planom za leto 1979. 

(Nadaljevanje na 13. strani) 

pečeh smo povečevali le zgornji 
ustroj, dočim so bili spodnji ustroji 
peči le deloma izboljšani. 

(Nadaljevanje na 2. strani) 

DOSEDANJE PRIPRAVE 
ZA GRADNJO JEKLARNE 

Priprave za gradnjo jeklarne trajajo že veliko let. Ker smo pred 
odločitvijo o izbiri velikosti in lokacije.za jeklarno je prav, da delavce 
TOZD in delovnih skupnosti naše železarne seznanimo z dosedanjimi 
prizadevanji na tem področju. Izdelava grodlja in jekla je medsebojno 
povezana in ju bom zato obravnaval skupno. 

KAKO SMO DELALI IN POSLOVALI 
V PRVEM TROMESEČJU 

V skladu z zakonom o združenem delu, ki pravi, da^delavci »pred 
ugotovitvijo periodičnega obračuna oziroma zaključnega računa v te
meljnih organizacijah obravnavajo in ocenjujejo rezultate svojega 
dela in poslovanja«, so potekale tovrstne razprave tudi v naših temelj
nih organizacijah združenega dela in v delovnih skupnostih, razprave 
pa so sklenili delavski sveti v mesecu maju. Iz zapisnikov sej v 
nadaljevanju posredujemo najpomembnejše ugotovitve. 

Razen tega bo skupščina obravna
vala in sprejela dopolnitev statuta 
občinske zdravstvene skupnosti za 
družbeno samozaščito in ljudski 
odpor ter spremembe in dopolnitve 
dogovora o osnovah družbenega na
črta občine Jesenice za obdobje 1976 
do 1980. 1 

Trimesečni prikaz gibanja prihod
kov in odhodkov vsebuje to pot no-

KAKO SMO GOSPODARILI V ZDRAVSTVU 
V PRVIH TREH MESECIH 

Za deseto redno sejo obeh zborov skupščine občinske zdravstvene 
skupnosti je pripravljen razmeroma obsežen dnevni red, v ospredju pa 
bo vsekakor tr imesečno finančno poročilo, poročilo o izvajanju 
zdravstvenega varstva v letih 1976 -1978, razdelitev sredstev po za
ključnem računu in predlog spremembe dogovorjenih sredstev za 
zdravstveno varstvo v letih 1979 in 1980. 

TEHNOLOGIJA ZAHTEVA STALNO USTVARJALNO DELOVANJE 
IN IZPOPOLNJEVANJE 



Redkokdaj pri prebiranju dnevnih redov ali zapisnikov sej 
in sestankov samoupravnih organov ali družbenopol i 
t ičnih organizacij zasledimo točko dnevnega reda, ki bi se 
nanaša la na analizo ali oceno uresničevanja delegatskega 
sistema in delegatskih odnosov v konkretnih družbenih 
sredinah. Š e bolj poredko pa na dnevnih redih zasledimo, da 
bi isti dejavniki obravnavali posamezna stal išča, ki bi bila 
napotek delegacijam ali delegatom za njihov nastop v sa
moupravnih organih ali s kup šč i nah družbenopol i t ičnih 
skupnosti, interesnih in krajevnih skupnostih. Č lovek ima 
občutek, da se ves delegatski sistem v temeljnih organiza
cijah in delovnih skupnostih naše železarne začenja in 
konča na konferencah delegacij oziroma delegatov TOZD in 
delovnih skupnosti na nivoju Železarne. Da se na tem nivoju 
oblikujejo različna individualna stal išča in mnenja v skupno 
stal išče delavcev T O Z D in delovnih skupnosti. V preteklosti 
namreč niso bili redki primeri, da se je stal išče delegata na 
seji s kupšč ine interesne skupnosti ali družbenopol it ične 
skupnosti bistveno razlikovalo od že sprejetega stal išča 
delavcev, ki jih delegat zastopa. 

Taka praksa namreč kaže. da so vedno bolj poredki 
primeri, da bi stal išča pred konferenco delegacij na nivoju 
Železarne oblikovala delegacija T O Z D ali delovne skupnosti, 
še bolj poredki pa so primeri, da bi se stal išča, kadar je pri
zadet neposredni interes delavcev, oblikovala v sredinah, kjer 
so bili delegati izvoljeni in katere delegati zastopajo. Pa 
najbrž ni malo takih primerov na dnevnih redih skupšč in 
družbenopol i t ičnih in interesnih skupnosti, ki bi zade
vale neposredne interese delavcev. 

N ič bolje ni v krajevnih skupnostih, kjer se v najboljšem 
primeru sestajajo delegacije za posamezna interesna področ
ja, medtem, ko bi o zborih občanov ali različnih sekcij zelo 
težko govorili. 

Celotni delegatski sistem, tako se vsaj dozdeva, smo 
prepustili neke vrste stihiji, ker smo pač mnenja, da je to 
ustavno in zakonsko urejeno in da se bo sistem razvijal sam 
po sebi, brez prisotnosti socia l i st ičnih ustvarjalnih sil, brez 
subjektivnega faktorja, kakor pravimo. 

Edvard Kardelj je v svoji študiji Smeri razvoja pol it ičnega 
sistema soc ia l i s t ičnega samoupravljanja o delovanju dele
gacij med drugim zapisal: 

DELEGATSKI SISTEM 
MORA POSTATI 

KOMPLETEN DEMOKRATIČNI 
IN POLITIČNI SISTEM 

»Prvič, delegacija mora biti povezana s svojo volilno 
bazo.' s svojo samoupravno skupnostjo in njenimi organi 
tako, da jih lahko redno informira o svoji dejavnosti oziroma 
o dejavnosti in problemih delegatske skupšč ine, ki v njenem 
delu in odločanju sodeluje, in od te baze dobiva usmeritve za 
svoje delo in za svoje opredelitve. Tej volilni bazi in svoji 
samoupravni skupnosti mora biti delegacija odgovorna za 
svoje delo, s tem pa tudi vedno zamen l j i v a« 

Edvard Kardelj v nadaljevanju ugotavlja, da je eden od 
vzrokov za tako stanje tudi ta, da delegacije nimajo vedno 
podpore in spodbude pri organizacijah zveze komunistov in 
zveze sindikatov, niti nimajo dovolj pomoč i strokovnih 
služb v svojih samoupravnih skupnostih in v skupšč inah 
v katerih delujejo, da bi lahko kvalificirano opravljale svoje 
naloge. Te Kardeljeve misli sc mnogim pa tudi nam še danes 
pisane »na kožo« kakor pravimo, kajti resnično le 
redkokje zasledimo tako podporo in spodbudo družbe
nopol it ičnih organizacij. 

Pri tem pa moramo seveda poudariti tudi naslednjo Kar
deljevo misel: 

» M i s l i m pa, da gre pri tej kritiki tudi za pretiravanje in 
formalizem. Delegaciji ni treba stalno sedeti na sestankih 
s svojimi volilci, da bi lahko občutil i težnje in potrebe 
samoupravne skupnosti, iz katere izhaja, ker je sama sestavni 
del kolektiva te skupnosti. Vloge delegacije ni m o g o č e ome
jiti na organiziranje pogostih množ ičn ih sestankov, ki 
ne delujejo učinkovito na celoten proces odločanja, ker bi se 
v tem primeru izgubil eden izmed odloči lnih elementov dele
gatskega sistema, se pravi, da so delegacije izraz kompleksa 
samoupravnih in družbenih odnosov. Brez te znači lnosti 
bi vse skupšč ine in vsa druga delegatska telesa dobila staro 
predstavniško naravo. Bistvo delegatskega sistema ni širok 
formalni demokratizem, niso stot isoči izvoljenih delegatov, 
niti njihovi pogosti sestanki, ampak neposredno izraža
nje volje in interesov delovnih ljudi. 

Poleg tega je treba upoštevat i , da nikogar ni m o g o č e pri
siliti, v imenu njegovih lastnih demokrat ičn ih pravic, da se 
angažira pri reševanju sp lošn ih družbenih proble
mov, ki jih ne občuti kot svoj neposredni interes. Nikoli vsi 
samoupravljale! ne bodo imeli enakega odnosa do 
demokrat ičnega angažiranja v samoupravnem in 
družbenem upravljanju. Zato moramo na delegacije in 
delegatski sistem gledati kot na demokrat i čno institucijo, ki 
jo delovni č lovek lahko uporabi vedno, kadar je to v njego
vem interesu, ne pa kot n e k a k š n o obliko formalizma, ki 
zahteva njegovo neposredno udeležbo na sestankih. 

Zato uspešnost i delegacij ni treba ocenjevati po števi lu 
sestankov in števi lu udeležencev na njih. ampak po 
tem. koliko so njihova ravnanja dejansko v skladu s potre
bami skupnosti, ki jih predstavljajo in s politiko demokra
t ično izvoljenih organov teh skupnosti . . .« 

Vse to pa je seveda odvisno od tega, koliko so člani dele
gacij resnično prisotni v svoji sredini, ki jih je izvolila, to je na 
sestankih sindikalne organizacije, na sejah samoupravnih 
organov in podobno, kjer bi spoznavali interese in hotenja 
svojih volilcev. Uvodno kritiko stanja bi morali torej presojati 
skozi misli Edvarda Kardelja, to je ne skozi števi lo sestankov, 
temveč skozi resnično prisotnost delavčevih interesov v dele-
gatovih stal išč ih na sejah skupšč in . Seveda pa se moramo pri 
tem jasno zavedati, da te stvari ne moremo prepuščati neki 
stihiji ali neke vrste spontani aktivnosti samoupravnih skup
nosti, temveč, da je pri tem nujno potrebna demokrat ična 
integracija s celotno strukturo social ist ične družbene 
zavesti. Ali, kakor pravi Edvard Kardelj, da se je treba priza
devati, »da bodo zveza komunistov in druge družbeno
polit ične organizacije kakor tudi strokovne službe, zna
nost in drugi faktorji organizirane social ist ične zavesti in 
ustvarjanja sestavni del delegatskega sistema in da bodo vsi 
ti z vsemi delegacijami samoupravnimi skupnosti v ustreznih 
demokrat ičn ih odnosih solidarno odgovorni za sprejemanje 
odločitev v delegatskem sistemu . .« 

DOSEDANJE PRIPRAVE... 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

Vse do leta 1953 je bila železarna 
Jesenice vodilna po količini jekla v 
državi, takrat je proizvedla 220.251 
ton. Leta 1954 je to mesto prevzela 
železarna Zenica. V kasnejših letih 
so začele obratovati jeklarne: v Si-
sku leta 1954, v Nikšiču leta 1957 in 
v Skopju leta 1968. Železarna Jese
nice pa je prehajala vse bolj na kva
litetni in plemeniti program jekel. 

V letu 1974 beležimo tudi količin
ski dosežek, prvič preko pol milijona 
ton jekla na Jesenicah. 

Iz opisa peči je razvidno, da 
imamo le dve novejši S M peči s sicer 
zastarelim postopkom ter dve elek
trični peči iz leta 1965 in 1968. Zato 
je Železarna vseskozi zasledovala 
razvoj tehnologije na področju je
klarstva in pripravljala ustrezne 
študije in programe. 

PLAVŽI 
Leta 1959 smo izdelali investicijski 

program za povečanje grodlja od 
120.000 ton letno na 200.000 ton. 
Projekt so izdelali projektanti BI-
P R O H U T iz Poljske. Plavža naj bi 
imela po 4.150 mm premera. Kasneje 
je bila proizvodnja grodlja planirana 
na 320.000 ton, z dvema plavžema po 
4.500 mm premera, oziroma z enim 
5.250 mm. V okviru tega projekta je 
bila zgrajena aglomeracija za 500 
tisoč ton sintra letno. 

JEKLARNA 
Investicijski program iz leta 1959 

za povečanje količine S M jekla na 
360.000 ton in nato na 425.000 ton je 
predvideval podaljšanje hal in iz
gradnjo Maerz Boehlens peči po 150 
ton. Zgradili smo halo, vendar se 
nismo odločili za gradnjo peči, ker se 
je v tem času pojavil nov postopek, 
»kisikov konvertor«. Železarna 
L I N Z je leta 1952 začela s proizvod
njo jekla v 35 tonskem konvertorju. 
Postopek so razvili tako uspešno, da 
danes železarne proizvajajo preko 

_ polovico vsega jekla po tem postop
ku. 

Istočasno se je pokazalo kot 
nujno, da za kvalitetni program po
stavimo električne peči. Zato je leta 
1960 izdelan program predvideval 
povečanje elektro jekla oči takratnih 
11.000 ton na 50.000 ton. Odločili 
smo se za šestdesettonsko peč. 

Leta 1964 smo študirali uporab
nost kisikovega konvertorja za naš 
program in ugotovili, da bi 370.000 
ton jekla lahko izdelali v 60-ton-
skem K A L D O konvertorju, ki je ena 
od variant kisikovega konvertorja. 

Ob gradnji valjarne bluming se 
nam je nudila možnost nabave 
druge 60-tonske električne peči, ki 
smo jo postavili v že zgrajeno halo 
in začeli s proizvodnjo leta 1968. Še 
vedno pa je obstojalo vprašanje, ka
ko nadomestiti zastarelo S M tehno
logijo. Zato je leta 1968 izdelan inve
sticijski program predvideval 400.000 
ton konvertorskega jekla iz 45-ton-
ske peči in 200.000 ton elektro jekla. 
Že takrat je bilo jasno, da se vseh 
kvalitet ne da izdelati v kisikovem 
konvertorju in je bila zato predvi
dena kombinacija konvertorja in 
električne peči. 

Vmes pa so nekatere železarne na 
vzhodu poizkušale obdržati S M peči 
in so gradile T A N D E M peči, ki 
uporabljajo več grodlja in delajo na 
principu konventorja. Vendar bi s 
stališča razvoja bila to le vmesna 
faza, ki problema ne bi povsem 
rešila. Zato se za ta postopek nismo 
mogli navdušiti. 

Leta 1971 smo pričeli ponovno z 
obsežnimi študijami za izbiro po
stopka izdelave jekla in leta 1973 
smo izdelali devet variant lokacije 
jeklarne od sedanje do Bele 2. Prija
vo za gradnjo jeklarne smo že leta 
1975 posredovali tudi dobaviteljem 
iz ZSSR, leta 1978 smo naročili iz
delavo študije, ki smo jo letos tudi 
dobili. Vmes smo razpravljali z dru
gimi dobavitelji o gradnji jeklarne in 
o napravah, posebno s tistimi, ki so 
že postavili moderne jeklarne. 

Pri vseh teh pripravah je sodelo
valo veliko metalurgov, ekonomi
stov, energetikov in vzdrževalcev. 

Iz navedenih študij o razvoju 
jeklarstva na Jesenicah je razvidno, 
da se zaradi širokega kvalitetnega 
programa proizvodnje in male Koli
čine ne moremo odločiti za kisikov 
konvertor. Zato tudi ni bila realizi
rana ideja o gradnji plavžev, čeprav 
smo aglomeracijo že zgradili. Tudi v 
razširitev martinare nismo več vla
gali, več poudarka smo dali obstoječi 
elektro jeklarni, vendar vse v takem 
obsegu, da bi naprave služile pro
izvodnji 200.000 ton jekla letno. 

Dopolnjevali smo valjarne in pre
delavo in s tem je bilo potrebnega 
več jekla. Danes porabimo okrog 
500.000 ton jekla iz lastne proizvod
nje in 154.000 ton zunaj kupljenih 
polfabrikatov. Skupno bi potrebova
li 630.000 ton kontinuimo odlitih 
slabov in gredic. Jeklarno potrebu
jejo valjarne in jo kot tako moramo 
projektirati. Za pločevinski del 
valjam potrebujemo 450.000 ton sla
bov. Na tej ugotovitvi je zasnovana 
nova jeklarna. Za žični del je nujno 
povečati jeklarno za nadaljnjih 
300.000 ton in to takrat, ko bodo se
danje električne peči zastarele. 

V Železarju štev. 15, dne 19. aprila 
1979, so navedeni razlogi za elektro 
jeklo ter predlog za gradnjo na polju 
Bela 2. Ob primerjavi nove in se
danje jeklarne moramo upoštevati, 
da ima bodoča jeklarna dodatno 
tehnologijo in da jeklarna ni le iz
ključno ta l i ln i obrat, ampak ima 
dodatne naprave in posega Že v delo 
valjam. Tako obsega jeklarna poleg 
sedanjih postopkov še: izvenpečno 
metalurgijo (vakuumiranje ali obde
lavo v konvertorju z argonom), kon
tinuimo vlivanje slabov, čiščenje 
slabov in eventualno termično ob
delavo slabov. Ob sedanjih razpra
vah v strokovnih krogih nekateri 
zagovarjajo stališče, da naj jeklarna 
ne bi bila tako velika. Vse preveč se 
zgledujejo po sedanji jeklarni z oz
kimi in dolgimi halami. Tako je se
danja pečna hala široka le 19,3 m. 
vlivališče 18 m, hala ponvic 15,67 m 
in hala priprave kokil 21 m. Dolžina 
hale vlivališča je 269 m. Jeklarna 
obsega področje 269 X 83 m. Širine 
hal v novi jeklarni predvidevamo od 
24 do 30 m. Take širine hal so v 
valjarni bluming in v hladni valjar-
ni! Jasno je, da je v takih delovnih 
prostorih možno razmestiti več 
naprav, ki naj zmanjšujejo fizično 
delo in da bo že zaradi več prostora 
delo bolj varno. Tudi zaščita hruša, 
ki ga daje peč, zahteva več prostora. 
Kompliciran proizvodni program 
prav tako pogojuje več naprav in več 
prostora. 

Tako se velikost glavne hale giblje 
od 200 do 270 m v kvadratu. Za 

drugo fazo gradnje je treba predvi 
deti prostor za razširitev. 

Vsa novejša proizvodnja ima 
velike objekte. Tako ima aglome
racija brez rudnega dvora 14.000 kv. 
metrov površine, bluming 34.840 kv. 
metrov, hladna valjarna Bela 34.650 
kv. m in sedanja jeklarna le 19.066 
kv. m. 

Strokovni delavci Železarne so 
28. maja letos razpravljali o predlo
gu gradnje jeklarne. Ugotovili in 
sklenili so sledeče: 

Naprave v martinarni so dotraja
ne in je zato modernizacija nujna. 
Potrebujemo jeklarno za 450.000 ton 
jekla, s kvalitetnim in plemenitim 
asortimentom za preskrbo valjarne 
trakov in debele pločevine. Ker smo 
sedaj preveč vezani na dobavo tuje
ga vložka, moramo pohiteti z odlo
čitvami. 

Ocenili smo pozitivne in negativne 
strani predlaganih lokacij. V kolikor 
bomo gradili jeklarno na sedanjem 
mestu, bi dobili utesnjeno in nepo
polno jeklarno. V času gradnje bi 
morali ustaviti več peči in morali bi 
ukiniti livamo. Livarno potrebuje
mo zaradi preskrbovanja jeklarne s 
ponvicami za žlindro. Obdelali bomo 
še možnost razmestitve jeklarne na 
prostoru apnenice. Dovod energije 
do apnenice bi bil zelo otežkočen. 

Prednost pri projektu imajo rešit
ve, ki zagotavljajo manjše število 
zaposlenih. Ker pa delo jeklarne po
sega v postopke od plavža do valjar
ne bluming, je treba izdelati primer
javo delavcev, ki so potrebni za 
obratovanje pred in po investiciji. 

Iz vsega tega je razvidno, da v 
Železarni mislimo na nove jeklarske 
naprave že 20 let. Načrti gradnje so 
se zaradi razvoja tehnologije več
krat spreminjali, spreminjala se je 
tudi zasnova. Valjarne smo medtem 
modernizirali, kar pogojuje količino 
in kvaliteto. V tem obdobju ni bilo 
finančnih možnosti za tako velik 
projekt, oziroma smo dajali pred
nost napravam, ki so izboljševale 
kvalitetni asortiment proizvodov. 
Ob 90-letnici prve martinovke pri 
nas bi bil čas, da se smelo odločimo 
za modernizacijo proizvodnje jekla 
in, da ne iščemo razlogov, kako ne bi 
to izvedli ampak, da delamo na tem, 
kako izoblikovati modeme in učin
kovite naprave, ki nam bodo služile 
nekaj desetletij in omogočale še na
daljnji in hitrejši prehod v kvaliteto. 

V informacijo navajam, da R M K 
Zenica načrtuje gradnjo električnih 
peči za izdelavo kvalitetnih vrst 
jekel in, da želi odločitve sprejeti v 
pospešenem postopku. Ob tako 
obširnih študijah pri nas ne bi smelo 
biti toliko odprtih vprašanj kot jih 
srečujemo sedaj. 

S. Cop 

SREČNO, PA PO »TA PRAVI« 
STRANI HODIMO! 

Vsakdo ve, da pri delu vedno kaj 
pade na tla. Včasih iz neprevidnosti, 
drugič zaradi nerodnosti, pa tudi iz 
malomarnosti ah neznanja. Pri delu 
v višinah je to še bolj pogosto, ker 
mora delavec še bolj paziti tudi na 
lastno varnost. 

No, ker to vemo, smo se dogovo
rili, da mora biti prostor pod delovi-
ščem opremljen z določenimi opozo
rili. Na razpolago imamo več možno
sti. Najbolj so razširjene opozorilne 
table pri vzdrževalcih in zastavice 
rumene ali rdeče barve pri gradbe
nikih. Montažni in žerjavni oddelek 
pa imata že nekaj let prenosne sig
nalno varnostne svetilke. 

Danes se ne bomo pogovarjali o 
tem, da ta opozorila na deloviščih 
niso postavljena najbolj vestno, do
sledno ali smotrno. Več let je minilo, 
da jih predvsem zaradi zakonske pri
sile ali bojazni pred pravnimi posle
dicami uporabljamo večkrat in pra
vilneje. 

Predvsem je danes moj namen 
opozoriti vse uporabnike prehodov 
in poti ter druge pohajalce na ob
močju obratov na uporabo in spo
štovanje teh opozoril. 

Vse pogosteje opažamo neupošte
vanje teh znakov ali popolno igno-

Površinska obdelava bram 

ranco in celo odstranjevanje ali pre
mikanje znakov. Mislim pa, da 
odraslemu in razsodnemu človeku 
mora že zdrava pamet svetovati, da 
se brez posebnih opozoril umakne iz 
nevarnih območij. Seveda, če je z 
mislimi pri delu. Saj je še za vsako 
žival znano, da se nevarnosti in
stinktivno izogne. 

Več ali manj nam je popolnoma 
razumljivo, da nas miličnik upravi
čeno kaznuje, če ne upoštevamo 
cestno-prometnih predpisov in opo
zoril. Le kakšen huligan pride na 
idejo prestaviti ali uničiti prometni 
znak. Znotraj Železarne pa se neka
teri naši samoupravljala počutijo 
tako vsemogočne, da jim vsako opo
zorilo ali prijava za kršenje pravil in 
reda povzroči neznansko ogorčenje 
in užaljenost. Celo zakonom težno
sti podvrženi padajoči predmet naj 
bi se umaknil trdobučni glavi takega 
samozavestneža. 

V zadnjem času vem za več prime
rov, da so mimoidoči hodili mimo 
opozorilnih tabel, kot da jih ne bi 
bilo. Celo take sodelavce imamo v 
obratu elektropeči, da so monterjem 
kar lepo odrezali opozorilno vrv, ko 
so jo le-ti preveč vztrajno privezo
vali tja, kamor je bilo potrebno. 

Ne bi rad sedaj preveč pametno 
razpravljal, katero opozorilo je naj
boljše in kdo je bolj discipliniran. 
Živini na paši po določenem času za
dostuje električni pastir, brez nape
tosti. Mogoče je tudi z nami .tako. 
Zaenkrat polagam vsem na dušo, da 
gre tudi za naše zdravje in ne za for
malno izvajanje zakonov. To naj 
upoštevajo tisti, ki znake prepovrš
no, »formalnosti na ljubo« postav
ljajo, kot tudi tisti, ki jih v svoji sle
poti sploh več ne opazijo, če pa jih, 
pa verjetno zamižijo. Če bomo s ta
kim obnašanjem še nadaljevali, pa le 
svetujem ustrezni službi in samo
upravnim organom, naj razmislijo 
o učinku in posledicah neke »nede
mokratične« zadeve, ki se j i reče 
uvedba mandatnih denarnih kazni. 
Pa nisem ravno preveč navdušen 
nad tem. Le kadar zdrava pamet 
odpove, pomaga »leskova žavba«,"šo 
rekli včasih. 

F. J. ml. 



TEHNOLOGIJA ZAHTEVA STALNO USTVARJALNO DELOVANJE... 
letoma, ki jo je izvajal oddelek za 
gospodarstvo pri skupščini občine 
Jesenice po vprašanju inovacijske 
dejavnosti, ni bistveno spremenilo. 
Od 32 organizacij združenega dela 
oziroma TOZD je takrat na anketo 
odgovorilo le 23 organizacij. Odgo
vori so pokazali skrajno nerazvitost 
inovacijske aktivnosti, čeprav je po
lovica anketiranih organizacij odgo
vorila, da imajo to vprašanje s samo
upravnim aktom opredeljeno. Vsi 
odgovori so tudi potrdili potrebnost 
razvijanja tovrstne dejavnosti, ven
dar pa niso nikjer evidentirani. Po
večuje se tudi interes za lstni razvoj, 
predvsem v kovinsko predelovalni 
industriji, ki kaže tudi že določene 
rezultate - K O V I N , KOOP. 

»Ukrepi s katerimi naj bi stanje v 
občini izboljšali«, je nadaljeval pod
predsednik, »naj bi bili v bodoče zelo 
konkretni, ne pa deklarativni kot 
doslej. Kakor je rečeno v dokumen
tih zadnjega kongresa Zveze sindika
tov Slovenije, potreba za nadaljno 
rast produktivnosti dela in dohodka 
TOZD in organizacij združenega 
dela, zahteva širše in bolj konkretne 
ukrepe pri vnašanju novega znanja 
in izboljšav v proizvodnjo. Inventiv
na dejavnost mora postati sestavni 
del proizvodnih procesov v vsaki de
lovni sredini. Odgovornost za to no
sijo predvsem vodilni in strokovni 
kadri, ki morajo s svojim zgledom 
najti pot do delavca, ga spodbujati 
in mu pomagati pri uresničevanju 
idej in zamisli, ki jih ni malo. Stimu
lacija na bi smela biti omejena le na 
denarno nadomestilo ampak bi 
morala vsebovati tudi moralno poli
tična priznanja in prednost pri na
predovanju. Vse to bi dalo inovacij
ski dejavnosti in inovatorjem ter av
torjem tehničnih izboljšav večji 
ugled v družbi,« je zaključil pod
predsednik društva. 

ORGANIZACIJSKO DELO 
DRUŠTVA 

O organizacijskem delu društva in 
tajniškem poslovanju je poročal taj
nik društva Janez Vidmar. Dejal je, 
»da je upravni odbor društva imel 
dvanajst sej, na katerih so razprav
ljali o udeležbi na novatorskih raz
stavah, uveljavljanju programirane 
inovacije, usmeritvi aktivnosti dru
štva, o akcijah »človek, znanje, pro
duktivnost, o možnostih izvedbe ra
ziskovalne naloge o stanju inovacij
ske dejavnosti v občini, o tekoči 
problematiki in drugem.« 

Udeležba na sejah upravnega od
bora je bila dokaj slaba in komaj 
sklepčna, čemur je delno tudi vzrok 
aktivnost članov tudi na drugih pod
ročjih družbenopolitičnega življenja 
v tovarni in občini. 

»Na seznamu za članarino je 216 
članov društva, seveda pa je vseh 
inovarorjev v Železarni okrog 500. V 
prizadevanjih za povečanje članstva 
je društvo leta 1977 poslalo 50 novim 
novatorjem prijavnice, vendar se j ih 
je včlanilo le sedem, v leti 1978 pa od 
štirinastih devet. Kljub tako slabe
mu odzivu novih novatorjev pa smo 
v tem času včlanili štirideset novih 
članov, ki so bili novatorji že dalj ča
sa,« je poročal tajnik. 

Občnemu zboru je o blaganjiškem 
poslovanju poročal blagajnik dru
štva Bogomir Pust, ki je bil na ob
čnem zboru pohvaljen in za svoje 
vestno in požrtvovalno delo v društ
vu, ker odhaja v zasluženi pokoj, 
imenovan za Častnega člana. V priz
nanje in za spomin so mu izročili 
umetniško sliko. 

V ŽELEZARNI ŠE NI 
N A J B O L J E , V E N D A R P A 

M N O G O B O L J E K O T D R U G J E 

V razpravi, ki je sledila sosodelo-
vali: Tone Strajnar, Boris Bregant, 
Vida Prinčič, Stane Torkar, Štefan 
Ščerbič, Mitja Cebulj, Tone Razin
ger, Janez Faletič, Florjan Mlakar 
in Rudi Dolinšek. Njihove misli lah
ko strnemo v naslednje ugotovitve: 

Množična inventivna dejavnost 
v Železarni dosti dobro uspeva, če
prav še ne najbolje, vendar mnogo 
bolje kot kjerkoli drugje. Tako 
društvo inovatorjev in avtorjev teh
ničnih izboljšav, kakor sindikalna 
organizacija, igrata v Železarni po
membno vlogo pri pospeševanju 
množične inventivne dejavnosti. Si
cer pa je inventivna dejavnost še 
vedno preveč na robu družbeno eko
nomske dejavnosti v TOZD in Že
lezarni kot celoti. Sicer govorimo v 
Železarni o množični inventivni de
javnosti, ker letno pri tem sodeluje 
okrog 200 avtorjev, vendar pa bi gle
de na poprečja v naprednejših drža
vah, moralo biti avtorjev inventivne 
dejavnosti vsaj 600! 

V Železarni pa tudi drugod je še 
vedno prisotna miselnost, da je zna
nje, inventivno razmišljanje in ust
varjalno delovanje izključno zadeva 
izobražencev. Praksa v Železarni je 
to miselnost demantirala, še vedno 
pa je močno prisotna. 

Letos"" rezultati v Železarni so 
»poaoudni, k čemur je nedvomno 
prispeval dopolnjem samoupavni 
sporazum, oziroma lestvica za nado

mestila od inovacijskih prihrankov. 
Letos je v prvih petih mesecih že 50 
inovacijskih prijav, kar je več kot 
kdajkoli doslej v takem času. Pozi
tivno je rešenih 44 prijav, ki jih je 
predložilo 97 avtorjev, ki so prejeli 
okrog 600.000 din nadomestil ali 
6,6 % od ustvarjenega inovacijskega 
dohodka. 

Zal pa se še vedno preveč zavlaču
jejo strokovne ocene strokovnjakov, 
kar povzroča, da se celoten postopek 
preveč zavleče. Doslej smo v 
Železarni imeli tudi pet primerov 
sporov pred sodiščem združenega de
la, kar vsekakor meče slabo luč na 
samoupravno urejanje tega znotraj 
TOZD, je pa to tudi bogata šola in 
motivacija, da moramo še marsikje 
spremeniti odnos do inventivne 
dejavnosti. 

Spori pred sodiščem združenega 
dela niso prijetna stvar, vendar se 
verjetno 100 % temu ne bomo mogli 
izogniti. T i spori so bolj posledica 
površno izvedenega ocenjevalnega 
postopka inovacije, kakor pa namer
nega podcenjevanja inovacije. 

Podatki o inovacijski dejavnosti 
kažejo, da se vendarle stvari premi
kajo na bolje, vendar pa s tem ni re
čeno, da ni potrebno še marsikaj po
storiti. Tudi informacije o inventiv
ni dejavnosti so dosti poudarjene v 
tedniku Zelezar, mnogo več za popu
larizacijo inventivne dejavnosti pa 
bo potrebno narediti tudi na nepo
srednih stikih z delavci. 

Vsem delavcem je potrebno jasno 
in nazorno povedati, da je inovacij
ski dohodek sestavni del dohodka 
TOZD in da imajo od inovacijskega 
dohodka koristi vsi delavci. V tem 
pogledu bodo morale biti bolj popol
ne finančne informacije, ki bodo 
morale bolj nazorno izkazovati ino
vacijski dohodek, njegov vpliv na ce
loten dohodek TOZD in na osebne 
dohodke delavcev. 

Stališča Zveze sindikatov Slove
nije o delitvi osebnega dohodka po 
delu in rezultatih dela, vsebujejo 
tudi inventivni dohodek. Inventivna 
osveščenost se še mnogo prepočasi 
prebuja in mnogo bo potrebno še na
rediti, da se bo odnos organizatorjev 
dela in vodilnih delavcev, od delo
vodij navzgor do inventivne dejav
nosti spremenil. 

V praksi se še prevečkrat srečuje
mo z različnimi zaviralnimi momen
ti. Razprava je ponovno poudarila, 
da je potrebno pri kandidaturi za 
vodje TOZD upoštevati njihov od
nos do inventivne dejavnosti in nje
govo lastno ustvarjalnost oziroma 
inventivnost. 

Mnogo bolj bo potrebno izvajati 
različne procese osveščanja z različ
nimi predavanji za vodstvene struk
ture pa tudi za vse delavce. Kajti še 
vedno je nekaj vodilnih delavcev, ki 
niso inventivno kreativni in zato in
ventivnosti ne podpirajo, nasprotno 
s svojim neprizadetim odnosom jo 
celo nehote zavirajo. 

Preveč iščemo rešitve v TOZD le z 
novimi investicijskimi vlaganji, pre
malo pa z ustvarjalnim izpopolnje
vanjem sedanje tehnologije. Se ved
no preveč podcenjujemo lastno zna
nje in ustvarjalnost in marsikje bi 
lahko z inovacijskimi posegi na se
danjih napravah dosegli večjo pro
duktivnost in zmanjšali fizična dela 
na račun večjega znanja. Praksa v 
Železarni kaže, da smo sposobni, 
kajti precej je primerov, ko smo pri 
nameščanju novih naprav in strojev 
iz uvoza, izvedli marsikatero izbolj
šavo. Večkrat tudi v tujini kupuje
mo drago tehnologijo, ki smo jo spo
sobni sami izdelati. 

Z različnimi inventivnimi posegi 
bi v Železarni marsikje lahko oblaži-
li kritično pomanjkanje delavcev. V 
tem smislu so naredili prve korake v 
TOZD Valjarna bluming - stekel, 
ko so se lotili izpopolnjevanja orga
nizacije dela. 

Tudi v razpravi je bila omenjena 
vrzel, ki nastaja pri realizaciji raz
ličnih idej in zamisli, za katere tudi 
ni opredeljeno nagrajevanje. Ideje in 
zamisli bi morali sprejemati zelo od
govorno, jih oceniti ali so realne ali 
ne, oziroma izvedljive ali ne in po 
tem bi jih morale po delovni 
dolžnosti izpeljati strokovne službe. 

V srednjeročne in dolgoročne na
črte TOZD in Železarne bomo mora
li vgraditi tudi inventivno dejavnost, 
ki mora postati sestavni del priza
devanj za večjo produktivnost in 
stabilizacijo gospodarstva. 

V razpravi je bilo tudi poudarjeno, 
da je v TOZD še precej inovacijske 
dejavnosti in različnih izboljšav, ki 
se uresničujejo v samem procesu 
dela in jih je težko prikazati in zato 
nekatere ostanejo tudi neevidentira-
ne. 

Vsekakor bo novi upravni odbor, 
kateremu bo tudi v bodoče predse
doval J A N E Z FALETIČ, iz poročil 
in dosti bogate razprave lahko iz
oblikoval zelo konkretni program 
svojega delovanja v novem mandat
nem obdobju. Seveda pa bodo pri 
uresničevanju teh nalog morali 
sodelovati vsi člani D I A T I ob čvrsti 
podpori poslovodnih organov, orga
nizatorjev dela in družbenopolitič
nih organizacij. 

OBVESTILA KOLEKTIVU - OBVESTILA KOLEK 

DEŽURNI ZA VZDRŽEVANJE V ŽELEZARNI 
D A T U M : 
P O N E D E L J E K - 11.6. 
T O R E K - 12. 6. 
S R E D A - 13. 6. 
ČETRTEK - 14. 6. 
P E T E K - 15. 6. 
SOBOTA - 16. 6. 
N E D E L J A - 17. 6. 

D N E V N I : 
B R U M A T M A R T I N 
Z U P A N M I R K O 
N O V A K F R A N C I 
S T A R E B R A N K O 
NOVŠAK AVGUŠTIN 
E N I K O V A N D A 
K E R S N I K M I T J A 

NOČNI: 
KOŠIR SAŠO 
L E B A N IVO 
M E Z I K I V A N 
F A L E T I C J A N E Z 
C E J J 0 2 E 
P R I S T A V E C BOŽIDAR 
P I N T A R M A R J A N 

S L U Ž B A O B R A T N E A M B U L A N T E 
V dneh od 11. do 16. junija bodo delale naslednje obratne ambulante: 
dopoldan: I. obratna ambulanta in II. obratna ambulanta — dr. med. 

Vesna Furlan-Zidar, 
popoldan: III. obratna ambulanta — dr. med. Zelimir Cesarec in 

VI. obratna ambulanta — dr. med. Vesna Sitar. 
V soboto, 16. junija, samo dopoldan III. obratna ambulanta — dr. med. 

Zelimir Cesarec in IV. obratna ambulanta — dr. med. Vesna Sitar. 
Dispanzer za borce od 11. do 16. junija od 11. do 13. ure — dr. med. Vesna 

Furlan-z,idar, v zobni ambulanti pa v torek, 12. junija, od 7. do 13. ure — 
dr. stom. Alojz Smolej — II. zobna ambulanta. 

Zobna ambulanta: 
dopoldan: I. zobna ambulanta — v. den. Viktor Stražišar, 
popoldan: II. zobna ambulanta — dr. stom. Alojz Smolej. 
V soboto, 16. junija, samo dopoldan I. zobna ambulanta - v. den. Viktor 

Stražišar. 
V torek, 12. junija, dodatno za Železarno od 13. do 19.30 I. zobna ambu

lanta - v. den. Viktor Stražišar in v četrtek, 14. junija, dodatno za Železarno 
od 7. do 13. ure II. zobna ambulanta - dr. stom. Alojz Smolej in od 13. do 
19.30 I. zobna ambulanta — v. den. Viktor Stražišar. 

Ordinacijski čas dopoldan od 6.30 do 13. ure, popoldan od 13. do 19.30, 
v soboto samo dopoldan od 6.30 do 13. ure. 

V A B I L O U P O K O J E N C E M 
Sindikalni odbor delovne skupnosti za ekonomiko, tehnično kon

trolo in raziskave ter novogradnje Železarne, vabi vse upokojence 
na piknik, ki bo v soboto, 9. junija, ob 9. uri na Kresu nad Koroško 
Belo. 

V slučaju slabega vremena bo piknik naslednjo soboto. 

TRŽIŠKA INDUSTRIJA OBUTVE IN KONFEKCIJE P. O. TRŽIČ 
vam nudi usnjeno konfekcijo (ženske jakne. kratke in dolge, moške jopiče, 
kratke in dolge, ter moške in ženske plašče). 
Nudimo vam od 20 —50^ popusta, to je proizvodne cene, vključno davek. 
Odplačevanje v šestih mesečnih obrokih, brez pologa in brez žiranta. 
Odtegovanje obrokov bo v vašem podjetju. Za stroške vam priznavamo 2 S 
od prometa vašemu tovarniškemu sindikatu. 
Prodaja bo v dneh 25.,- 26. in 27. junija od 8. ure dalje v dvorani Delavskega 
doma na Jesenicah. S seboj prinesti izkaznice za vstop v Železarno. 

Č L A N O M DIATI 

DIATI — društvo izumiteljev in avtorjev tehničnih izboljšav Jese
nice organizira v soboto, 16. junija, obisk pri novatorjih v železarni 
Štore. 

Ogledali si bomo tovarno traktorjev, novo livarno in razstavo v 
počastitev 60-letnice KPJ ter se udeležili njihovega piknika. 

Odhod avtobusa bo 16. junija ob 5,30 izpred Cufarja na Plavžu. 
Avtobus bo ustavljal na vseh postajah do Podvina. 

Prijave sprejemata J . Vidmar, tel. št. 772 in tov. J . Faletič, tel. št. 
596 do torka 12. junija do 14. ure. 

Število udeležencev je omejeno na 47 oseb. V primer'- " jega šte
vila prijavljencev bomo ekskurzijo organizirali z dvema •• rbusoma. 

UO D I A T i Jesenice 

P E R S O N A L N E VEST I — M A J 

V delovno razmerje je bilo sprejetih 81 delavcev, prekinilo pa 68 delavcev. 
U P O K O J E N I SO BILI : Jože K O N T E , 1924, jeklarna - 27 let v ŽJ, Vika 

B R A J C , 1927, energ. gospodarstvo - 28 let v ZJ, Anton KOVAČIČ, 1924, 
remontne delavnice — 25 let in pol v ŽJ, Djordje M I T K O V S K I , 1916, žicama 
- 22 let in pol v ŽJ, Anton M R A K , 1921, nabavni oddelek - 37 let v ŽJ, 
Anton POGAČAR, 1920, energetika - 34 let in pol v ŽJ Danica P U L E C , 
1923, družbena prehrana - 28 let in pol v Z j , Cveto S E K A R D I , 1924, energe
tika - 31 let in pol v Z j , Cilka ŠTREMFELJ, 1923. jeklovlek - 23 let in pol 
v ŽJ, Anton T E P I N A , 1926, sektor novogradenj - 32 let v ŽJ, Štefan U R A N , 
1928, jeklarna - 29 let in pol v ŽJ, Valentin VALENTINČIČ. 1922, valjarna 
debele pločevine - 26 let v ŽJ in Jože ZGONC, 1915. plavž - 34 let v ŽJ. 

Upokojenim sodelavcem želimo, da bi dolgo uživali težko zasluženi 
pokoj! 

U M R L I : Jože J O N K E , 1930, transport - 29 let in pol v ŽJ in Dušan 
TOMIČ, 1934, jeklarna - 16 let in pol v ZJ. 

Svojcem naše iskreno sožalje! 
ODŠLI V J L A : Šukrija Bahtič, 1960, transport, Nikola Čurguz, 1960, 

transport, Asmir Gundič, 1958, strojne delavnice, Milenko Kukič, 1960, jeklar
na, Fadil Mahmutovič, 1959, remontne delavnice, Sefik Mulalič, 1959, hI. va
ljarna Bela in Boris Renko, 1959, hI. valjarna Bela. 

D I S C I P L I N S K O ODPUŠČENI: Vinko Begič, 1957, hI. valjarna Jese
nice, Šemso Biševac, 1958, jeklovlek, Nijaz Brdar, 1952, hI. valjarna Bela, 
Jasmin Durakovič, 1958, valjarna Bela, Mladen Haidukovič, 1958, transport, 
Muhamed Hambašič, 1957, žicama, Muhamed Krajinovič. 1957, plavž, Slavko 
Ljubojevič, 1954, žicama, Smail Miskič, 1958, žičarna, Samid Omazič, 1956, 
jeklarna, Žarko Sedlarevič, 1954, profilarna, Pejo Šalič, 1958, hladna valjarna 
Bela, Safer Šečkanovič, 1957, jeklarna, Bojan Šobič, 1952, valjarna Bela, 
Janez Šranc, 1944, transport, Ekrem Vehab, 1952. jeklarna. Novak Vučkovae, 
1956, hI. valjarna Bela. 

ŽELEZAR 

Telefon dežurnega za vzdrževanje v Železarni je: 35£ 
vezni telefon je: 4\Q 

Na redne delovni dni dela dnevni dežurni od 14.00 do 18.00 ure 
nočni Pa od 18.00 do 6.00 ure 

Na proste sobote, nedelje in praznike dela: 
dnevni dežurni od 6.00 do 18.00 ure 
nočni pa 0 d 18.00 do 6.00 ure 

Predaja poslov se izvede v sobi tajništva vzdrževanja št. 5 v upravni zgradbi 
TOZD Vzdrževanje. 

(Nadaljevanje s 1. strani) 

ju inovacij dosegli dobre rezultate in 
da sta se tako denarna stimulacija, 
kakor tudi moralna priznanja za no-
vatorje izboljšala. To pa vsekakor 
ne bi bilo mogoče, če se ob primerni 
družbeni klimi ne bi 'dovolj trudili. 
Prepričan sem, da je zakon o zdru
ženem delu ravno na področju teh
nično inventivne dejavnosti in 
ustvarjalnosti najprej pokazal kon
kretne rezultate in koristi za celotno 
družbo. Ta napredek smo dosegli tu
di zato, ker smo se dovolj trudili in 
ustvarjalno ter konkretno delovali 
in se spopadali še z administrativni
mi in birokratskimi ovirami.« 

Predsednik je zatem govoril o ak
tivnosti, društva pri iskanju bolj sti
mulativnih oblik nadomestil avtor
jem inovacij in tehničnih izboljšav, 
ki so vgrajene v izpopolnjen samo
upravni sporazum o izumih in teh
ničnih izboljšavah v SOZD Sloven
ske železarne ter o delovanju članov 
društva v tovrstnih republiških in 
zveznih organih. 
Ugodno je ocenil uspešno ekskurzijo 

v SSSR in napredek pri populariza
ciji inovatorske dejavnosti ter razši
ritvi obzorja med člani o inventivni 
dejavnosti v svetu. 

Slabše uspehe, je menil Janez Fa-
letič, so imeli pri ustanavljanju no-
vatorskih aktivov v temeljnih orga
nizacijah združenega dela železarne 
in v organizacijah združenega dela v 
občini ter pri evidentiranju novator-
stva. Med vzroki za to je navajal ne
sposobnost, da bi presegli meje Žele
zarne, zaprtost temeljnih organiza
cij in občinskih organizacij, ki bi 
lahko vplivale da se inovatorska de
javnost razširi in poveča v občini. 

Dosežen napredek pri razvoju in 
ustvarjalnosti ter pri organizacijskih 
oblikah družbene inventivne tehnič
ne dejavosti je povezan tudi s stali
šči in aktivnostjo sindikata, vendar 
pa stališča in priporočila še niso v 
celoti uresničena. Opažamo tudi, je 
dejal, zavestne odpore in nasproto
vanja inventivni dejavnosti celo 
tam, kjer tega ne bi pričakovali, kar 
je v bistvu odraz nezaupanja v ust
varjalne sposobnosti delovnega člo
veka. Govoril je o prizadevanjih za 
spodbudnejšo delitev inovacijskega 
dohodka in o odgovornosti vodilnih 
in vodstvenih delavcev pri realizaciji 
inovatorskih idej, pri čemer ni bilo 
ustreznih rezultatov. Predlagal je,, 
da občni zbor podpre zahtevo, da se 
med zahtevane kvalitete za poslo
vodne organe vnese tudi ustvarjalna 
dejavnost in odnos do inovacijske 
dejavnosti. 

»Na izredni občni zbor, na dru
štveni večer in informativna preda
vanja«, je nadaljeval predsednik, 
»smo vabili večino vodij TOZD in 
občinskih organizacij združenega 
dela, vendar pa je bil odziv vedno 
slab. V tem pogledu bodo potrebne 
korenite spremembe in še mnogo 
truda, da se bomo vsi zavedali res
nične pomembnosti lastne tehnolo
gije in znanja.« 

Predsednik je govoril o večji odgo
vornosti članstva DIATI in o izvrše
vanju sprejetih nalog na zadnjem 
občnem zboru, pri čemer je pouda
ril, da je bilo vsaj dve tretjimi nalog 
uresničenih. Ustanovljene so bile 
tudi komisije za inovacije pri odbo
rih za gospodarstvo v TOZD. dru
štvo pa se zavzema, da bi enako 
komisijo formirali tudi na nivoju de
lovne organizacije. Društvo se je v 
nekaterih primerih zavzemalo tudi 
za pravno pomoč pri poskusih krše
nja materialnih pravic novatorjev. 

Ob sklepu svojega poročila pa je 
navedel nekaj nalog, ki čakajo dru
štvo v naslednji mandatni dobi. Se 
naprej bo potrebno vztrajati pri 
ustanavljanju aktivov novatorjev v 
TOZD, kar je precej povezano z in
teresi samih TOZD, ki v tem še niso 
spoznali velike pridobitve za pospe
ševanje inventivne dejavnosti in za 
prodor inventivne dejavnosti na ce
lotno občinsko območje. Več pozor
nosti bo potrebno nameniti progra
miranju inovacij in dograjevanju si
stema črpanja idej. V društvo bo po
trebno vključevati nove člane in še 
bolj popularizirati inventivno dejav
nost ter uvajati delo po interesnih 
področjih. »Vsa ta naša prizadeva
nja pa bodo zaman, če ne bodo pov
sod doumeli pomembnosti in eko
nomske nujnosti stalnega ustvarjal
nega delovanja, razvijanja lastnega 
znanja in tehnologije ter tehnične 
aktivizacije čim večjega števila ne
posrednih proizvajalcev, ki bodo 
skupaj s strokovno in znanstveno in
teligenco, povečali materialno osno
vo naše socialistične samoupravne 
družbe«, je zaključil svoje poročilo 
predsednik Janez Faletič. 

V OBČINI INOVATOftSTVO 
NI NAPREDOVALO 

Podpredsednik upravnega odbora 
društva inovatorjev in avtorjev teh
ničnih izboljšav občine Jesenice An
ton Razinger je predsednikovo poro
čilo dopolnil s stanjem inovatorske 
dejavnosti v občini, to je izven Žele
zarne. Dejal je, da se stanje kakšne
ga ja pokazala anketa pred dvema 3 



1. S E J A O D B O R A Z A G O S P O D A R S T V O 
PRI DS Ž E L E Z A R N E 

Prvo sejo odbora za gospodarstvo v mandatni dobi 1979/81 je skli
cal predsednik odbora Božo PANČUR 30. maja. Uvodoma je pozdravil 
novoizvoljene člane ter zaželel dobro sodelovanje v tem izvršilnem 
organu delavskega sveta. 

Seji so poleg članov prisostvovali 
še predsednik poslovodnega odbora 
Štefan Nemec," podpredsednik in 
člani poslovodnega odbora ter pred
sednik delavskega sveta Železarne 
Jože Ulčar. 

Na seji so obravnavali naslednje 
točke dnevnega reda: pregled skle
pov prejšnje seje, ocena izvrševanja 
operativnega programa za mesec 
maj in zunanjo realizacijo prodaje 
energetskih medijev in vzdrževalnih 
storitev za mesec april, predlog ope
rativnega programa skupne in bla
govne proizvodnje za mesec junij, 
poročilo o finančnem poslovanju za 
mesec april ter kumulativno za štiri 
mesece letošnjega leta, predlog za 
imenovanje komisije za natečaj 
»zbiranje ponudb in izbiro najugod
nejše ponudbe za opremo elektro 
jeklarne železarne Jesenice«, predlog 
o vezavi deviz — ameriških dolarjev, 
predlog samoupravnega sporazuma 
o urejevanju medsebojnih odnosov 
pri združevanju deviznih prilivov in 
skupnega koriščenja deviznih pravic 
v SOZD Slovenske železarne, infor
macija o temeljni organizaciji V A R -
STROJ, informacija o delovni orga
nizaciji blagovnega prometa, oceno 
delovne uspešnosti za poslovodni 
odbor, koriščenje sredstev za pro
jektno dokumentacijo ter ustrezno 
rešili prošnjo za odpis razlik, ki jo je 
vložil oddelek uvoz. 

Pri pregledu sklepov zadnje seje v 
pretekli mandatni dobi, ki ga je po
dal podpredsednik poslovodnega od
bora Ivo ARZENŠEK so ugotovili, 
da so bili sklepi v glavnem izvršeni. 
Člani odbora so ugotovili, da so ne-
izvršeni sklepi 10. seje točka 1. 2. 
glede problematike vzdrževanja in 
izvrševanja storitev, ter sklep 21. 
seje tč. 3.*1. 10. in 23. seje tč. 1. 2., za 
kar bo treba pripraviti predlog do
polnitve organizacije programiranja, 
kar pa je neposredno vezano tudi na 
stanje glede zaostankov pri izvrše
vanju naročil. 

Po podani oceni izvrševanja ope
rativnega programa za mesec maj in 
zunanje realizacije prodaje energet
skih medijev in vzdrževalnih stori
tev za mesec april, ter kumulativno 
oceno skupne in blagovne proiz
vodnje za obdobje januar — maj, ki 
jo je podal vodja oddelka za opera
tivno Planiranje Avgust K A R B A , 
so navzoči ugotovili, da so na ne
izpolnitev planskih obveznosti vpli
vale tudi nepredvidene okvare v po
sameznih temeljnih organizacijah. 
Zato je odbor za gospodarstvo za
dolžil poslovodni odbor, da mora 
skrbno proučiti problematiko vzd--
ževanja strojev in naprav s stališča 
sredstev za vzdrževanje, vključno z 
deviznimi sredstvi. Posebno skrbno 
pa mora proučiti probleme glede 
nabave rezervnih delov. Spričo 
devizne restrikcije se mora uvesti 
stroga disciplina pri naročanju ter 
po možnosti iskati substitucije. Od 
ustreznih strokovnih služb pa mora 
poslovodni odbor zahtevati, da ana
litično raziščejo vzroke odstopanj od 
planskih obveznosti v posameznih 
temeljnih organizacijah. 

Odbor za gospodarstvo je ugoto
vil, da so za neizpolnjevanje plan
skih obveznosti odgovorna vodstva 
temeljnih organizacij. Prav tako je 
ugotovil, da neizpolnjevanje plan
skih obveznosti dokazuje neodgo
vorno obnašanje posameznih te
meljnih organizacij do skupnih 
planskih obveznosti delovne organi
zacije. Navzoči so sklenili, da je 
treba skrbno realizirati vse sklepe 
15. in 16. seje delavskega sveta Žele
zarne v zvezi izpolnjevanja planskih 
obveznosti. 

Vodja oddelka za operativno 
planiranje je podal tudi predlog 
operativnega programa skupne in 
blagovne proizvodnje za mesec junij 
1979. Člani odbora so se s predlogom 
strinjali ter zadolžili poslovodni 
odbor Železarne, da na poslovodnem 
kolegiju tekoče spremljajo izpol
njevanje planskih obveznosti te
meljnih organizacij. Pri vsakem od
stopanju pa naj takoj ukrepajo. 

Sklenili so, da v tistih temeljnih 
organizacijah, kjer bodo bistveno 
odstopali od planskih obveznosti, 
naj poslovodni odbor takoj pokliče 
na odgovornost vodjo temeljne 
organizacije in o tem poroča na seji 
odbora za gospodarstvo, kjer bodo 
obravnavali mesečno oceno izvrš-
vanja operativnega programa. Na 
seji so tudi sklenili, da je treba vso 
pozornost posvetiti izpolnjevanju 
planskih obveznosti po količini, 
predvsem pa po tistih kvalitetah, od 
katerih je odvisna boljša realizacija. 

Poročilo o finančnem poslovanju 
za mesec april ter kumulativno za 
štiri mesece letošnjega leta je podal 
vodja finančno računovodskega 
sektorja Boris P E S J A K . Na osnovi 
poročila je odbor sprejel sklep, da se 
morajo vse temeljne organizacije 
prizadevati za zmanjšanje stroškov 
in za doseganje čimboljšega izplena. 
Ustrezne strokovne službe pa mora
jo analizirati osnove za izračun iz
plena in porazdelitev stroškov. Po
ročilo o tem morajo posredovati 
preko poslovodnega odbora odboru 
za gospodarstvo pri delavskem svetu 
Železarne do naslednje seje. Odbor 
za gospodarstvo poziva vse temeljne 
organizacije in delovne skupnosti, 
da naj varčujejo z energijo vseh vrst. 

V nadaljevanju seje je član po
slovodnega odbora Boris B R E -
G A N T predložil predlog za ime
novanje komisije za natečaj »zbi
ranje ponudb in izbiro najugodnejše 
ponudbe za opremo elektro jeklarne 
železarne Jesenice«. 

Komisijo sestavljajo: Boris 
Bregant — predsednik, Emil Ažman 
— namestnik, in člani: Marin Ga-
brovšek, Alojz Kalan, Stanislav 
Čop, Miloš Piščanec. Miroslav Noč, 
Janez Pikon, Janez Bidovec, Ernest 
Pušnik, Maruša Drolc, Jože Ulčar in 
Milan Marolt. 

Za strokovno evakuacijo ponudb 
so potrdili naslednje podkomisije: 

Tehnološka podkomisija, ki jo 
sestavljajo: Marin Gabrovšek — 
predsednik, Stanislav Čop — name
stnik in člani: Miloš Piščanec, Hen
rik Zupan, Karel Ravnik, Marjan 
Demšar, Joža Arh, Tone Zevnik in 
Tomaž Kavčič. 

Tehnična podkomisija: Miro
slav Noč — predsednik, Janez Pikon 
— namestnik in člani Janez Peter-
nel, Franc Novak, Franc Brelih, 
Martin Brumat, Anton Koselj, Jože 
Kramar, Franc Bassanese, Jože 
Košir, Dragica Bezlaj in Zoran 
Krejič. 

Komercialno finančna podko
misija: Janez Bidovec — predsed
nik, Ernest Pušnik — namestnik in 
člani: Nada Pšenica, Ludvik Bergles 
i n E m i l Noč. 

Na seji so sklenili, da je treba 
komisijo za razpis dopolniti še s 
predstavnikom družbenopolitičnih 
organizacij, ki bo usklajeval in pred
stavljal družbenopolitične interese v 
komisiji. Tega člana imenuje izvršni 
odbor osnovne organizacije sindi
kata železarne Jesenice. 

O svojem delu mora komisija po
ročati odboru za gospodarstvo, 
dokler ni določen investitor za novo 
elektro jeklarno. 

Podkomisije delajo samostojno 
pod vodstvom predsednika. Svoja 
strokovna stališča in zaključke po
sredujejo preko svojih predstavni

kov komisiji za razpis. Komisija za 
razpis in podkomisije morajo pričeti 
z delom takoj. 

Obravnavali so tudi predlog fi
nančno računovodskega sektorja o 
vezavi deviznih sredstev in sprejeli 
ustrezne sklepe. 

Odbor za gospodarstvo je obrav
naval tudi predlog samoupravnega 
sporazuma o urejevanju medseboj
nih odnosov pri združevanju pravic 
v SOZD Slovenske železarne skupaj 
s pripombami in dopolnili k 7., 8. in 
10. členu, ter ugotovil, da so pripom
be železarne Jesenice upoštevane. 
Predlagal je delavskim svetom vseh 
temeljnih organizacij in delovnih 
skupnosti, da do 15. junija 1979 ob
ravnavajo in sprejmejo ta sporazum 
v predlaganem besedilu z upošte
vanjem pripomb in dopolnil k 7., 8. 
in 10. členu. 

Na seji so poslušali tudi informa
cijo podpredsednika poslovodnega 
odbora o temeljni organizaciji V A R -
STROJ . Odbor za gospodarstvo 
podpira stališče in ukrepe poslovod
nega odbora, ki jih je doslej izvedel 
na osnovi že predhodno sprejetih 
stališč in ukrepov odbora za gospo
darstvo, ter v zvezi s tem naroča po
slovodnemu odboru, da naj še naprej 
tako. zastopa te interese. Poslovodni 
odbor naj si v Gospodarski zbornici 
Slovenije prizadeva, da ne bi prišlo 
do podvojitve kapacitet proizvodnje 
dodajnih materialov in ne do delitve. 
programa. Odbor za gospodarstvo je 
predlagal delavskemu svetu temelj
ne organizacije Elektrode in Zičar-
ne, da naj obravnavata izpolnjeva
nje vseh planskih obveznosti v koli
čini in kvaliteti tako, da bosta lahko 
ti dve temeljni organizaciji pokrivali 
zahteve tržišča. 

Ivo Arzenšek je podal tudi infor
macijo o delovni organizaciji bla
govnega prometa. Odbor za gospo
darstvo podpira prizadevanja in delo 
poslovodnega sveta SOZD SZ v 
zvezi z organizacijo komercialne 
službe v okviru SOZD SZ. 

Poročilo sektorja novogradenj o 
koriščenju porabljenih sredstev za 
pripravo projektov — konto 016-
2/978-14, je podal predsednik odbora 
za gospodarstvo. Ugotovili so, da je 
do sedaj angažiranih 2.327.775,50 
din. 

Obravnavali so tudi oceno delovne 
uspešnosti za poslovodni odbor Žele
zarne in se strinjali s predlagano 
oceno delovne uspešnosti. 

Ustrezni sklep so sprejeli na pred
log uvoznega oddelka v zvezi odpisa 
razlike, ki je nastala pri uvozu tra
kov in signoda sponk za vezanje po
šiljk v TOZD Hladna valjarna Bela, 
ki jih je poslala firma Austrowaren. 

Ob koncu seje so obravnavali še 
informacijo s seje odbora za gospo
darstvo temeljne organizacije Hlad
na valjarna Bela z dne 25. maja 
1979. Na podlagi informacije so 
člani sklenili, da naj jo po proučitvi 
poslovodni odbor Železarne z vsemi 
prizadetimi obravnava tudi na po
slovodnem kolegiju železarne. 

D M 

ŽELEZAR 

Novoizvoljeni predsednik odbora 
Franc Podlipnik je najprej pozdra
vil navzoče in predstavil člane od
bora za splošne zadeve: namestnik 
predsednika Stane Gradišnik, člani 
odbora Edo Dolžan, Miloš Cvetko-
vič, Valentin Klinar, Ivanka Zupan
čič, Cvetka Hribar, Edo Kavčič, 
Dragica Hlastan, Vanja Simeonov 
in Jože Vrhunc. 

Nekaj uvodnih besed o delu in 
pravicah odbora za splošne zadeve je 
podal vodja splošnega sektorja, nato 
pa je posredoval še pregled sklepov 
prejšnje seje. Pri obravnavi pregleda 
sklepov prejšnje seje so člani odbora 
ugotovili, da so bili vsi sklepi prej
šnje, to je zadnje seje v preteklem 
mandatu, izvršeni. 

Člani odbora so odobrili naslednja 
službena potovanja v tujino: 

Vodja prodajnega sektorja Jernej 
Hočevar bo potoval v Sovjetsko 
zvezo, kjer bo skušal rešiti nekatera 
vprašanja, kf se pojavljajo pri reali
zaciji pogodbe, sklenjene s SZ. Med
narodnega sejma in kongresa, ki bo 
obravnaval sodobno metalurško 
tehniko, se bosta udeležila član po
slovodnega odbora Božo Bartelj in 
Stanko Čop iz sektorja novogradenj. 
V Avstrijo bo potoval strokovni so
delavec pravnega oddelka Emil Noč, 
kjer bo urejal zadeve za potrebe 
TOZD Monter Dravograd. Jože 
Vrhunc, iz valjarne debele pločevi
ne, Viktor Guzelj, E R C in Žiga Pre-
stor, prav tako E R C bodo potovali v 
Belgijo na ogled podprtega informa
cijskega sistema pri firmi S I D M A R 
in A L Z . Vodja temeljne organizacije 
Plavž Lado Šketa bo potoval v 
Vzhodno Nemčijo zaradi udeležbe 
na 23. zasedanju stalne komisije 

Nova linija v TOZD Jeklovlek 

Odbor samoupravne delavske 
kontrole je na podlagi predloga iz
vršnega odbora konference osnovnih 
organizacij sindikata Železarne ime
noval za predsednika odbora samo
upravne delavske kontrole J o ž e t a 
Klička iz temeljne organizacije 
Hladna valjarna Bela, za podpred
sednika pa Davorina Mikula iz 
temeljne organizacije Zebljarna. 

Novoizvoljeni predsednik odbora 
se je zahvalil za zaupano funkcijo in 
pozdravil vse prisotne, posebej še 
predsednika poslovodnega odbora, ki 
je prvič prisostvoval seji. Nato je dal 
besedo prejšnjemu predsedniku od
bora Antonu Tišovu, ki je podal 
poročilo o delu odbora samoupravne 
delavske kontrole v mandatnem ob
dobju 1977/79. Iz poročila je bilo 
razvidno, katera vprašanja so na 
sejah obravnavali in pri tem navedel 
zadeve, ki so predmet stalnega si
stemskega nadzora ter vprašanja, ki 
so jih obravnavali le v danem tre
nutku, ko so bila najbolj pereča in 
nujna. Poročilo v celoti objavljamo 
v samostojnem sestavku. 

Odbor samoupravne delavske 
kontrole je vzel na znanje poročilo o 
delu odbora samoupravne delavske 
kontrole v mandatnem obdobju 
1977/79 ter se z njim strinjal. 

Član poslovodnega odbora Tone 
Vari je nato podal še poročilo o ne
uresničenih sklepih sej odbora v 
prejšnjem mandatu ter pri tem 
ugotovil, da so bili vsi sklepi reali
zirani, razen nekaj sklepov zadnje, 
to je 9. seje, o čemer pa bo podano 
poročilo na l.aslednji seji odbora. Pri 
pregledu neuresničenih sklepov so 
člani odbora ugotovili, da sta pro
blematiko nadur, o čemer je odbor 
sklepal na zadnji seji, obravnavala 
le odbora samoupravne delavske 
kontrole v temeljni organizaciji 
Zebljarna in Družbena prehrana, 
zato bodo delegati odbora zahtevali 
od odborov samoupravne delavske 
kontrole v svojih TOZD, da to pro
blematiko obravnavajo in sprejmejo 
ustrezne sklepe. 

O nalogah odbora samoupravne 
delavske kontrole, je spregovoril 
Stane Repovž. Člani odbora so bili 
seznanjeni z nalogami, pravicami ter 
dolžnostmi, ki jih ima odbor samo
upravne delavske kontrole ter jih 
vzeli na znanje s pripombo, naj bi 
vsak član odbora po sprejetju statu
ta železarne Jesenice dobil prepis 
določil statuta Železarne, kjer so 
opredeljene pravice in dolžnosti čla
nov odbora. 

Center za proučevanje samo
upravljanja in informiranje pa je v 
teh dneh že poslal samoupravnim 
organom Železarne osnutek statuta 
delovne organizacije Železarne Jese
nice in samoupravni sporazum o 
združitvi temeljnih organizacij 
združenega dela v delovno organi
zacijo železarno Jesenice. 

Odbor je obravnaval tudi infor
macijo glede zahtevka za varstvo 
pravic delavk izvoznega oddelka in v 
zvezi s tem predlaga poslovodnemu 
odboru, da prouči medsebojne odno
se in analizira delo v izvoznem od
delku ter na eni izmed prihodnjih sej 
o tem poroča. 

Pod točko razno so člani odbora 
obravnavali vprašanja in predloge 
posameznih članov odbora in spre
jeli določene sklepe. 

Ob koncu seje se je predsednik 
konference osnovnih organizacij sin
dikata Železarne Štefan Ščerbič v 
imenu družbenopolitičnih organi
zacij železarne zahvalil vsem dele
gatom za uspešno delo v pretekli 
mandatni dobi, posebno predsedniku 
Antonu Tišovu, ki je vodil seje od

UJ2 — visokopečarjev v SEV, kjer 
bodo obravnavali osnovni problem 
znižanja porabe koksa na plavžih in 
v aglomeracijah. -Vodja nabavnega 
sektorja Janez Bidovec pa bo poto
val v Sovjetsko zvezo, kjer se bo v 
Moskvi udeležil razgovorov po R L 
za III. kvartal, istočasno pa bo urgi-
ral dobave jeklenega odpadka iz ob
stoječih pogodb v M M varilne elek
trode: jekleni odpadek. 

Člani odbora so bili seznanjeni s 
poročilom o službenih potovanjih v 
tujino in z ocenami službenih po
tovanj, ki jih pripravlja član poslo
vodnega odbora. Člani odbora so 
ugotovili, da so bila službena poto
vanja ocenjena kot uspešna oziroma 
koristna in nanje niso imeli pri
pomb. 

Brez pripomb so člani odbora vzeli 
na znanje tudi poročilo o službenih 
potovanjih za mesec april 1979, ki ga 
je podal vodja splošnega sektorja 
Dušan Stare. 

Pod točko razno so člani odbora 
obravnavali vloge organizacij, dru
štev in zavodov, ter sprejeli ustrezne 
sklepe, o katerih bodo pošiljatelji 
pisno obveščeni. Nekatere vloge je 
zaradi vsebine odstopil v pristojno 
reševanje drugemu organu ali 
TOZD v Železarni. 

Odbor za splošne zadeve na pred
log dopolnitev začasnega navodila 
IS 000026 ni imel pripomb ter dopol
nitev sprejel. 

Odbor je vzel na znanje še infor
macijo vodje splošnega sektorja o 
obisku tujih gostov, o ekskurzijah v 
2elezarni in tehničnem muzeju ter 
poročilo o porabljenih sredstvih za 
reprezentanco v prvem kvartalu 
brez pripomb. Z. V * 

K O I M S T I T U A N T N A S E J A O D B O R A 
Z A S P L O Š N E Z A D E V E PRI DS Ž E L E Z A R N A 

V torek, 29. maja, je bila konstituantna seja odbora za splošne 
zadeve, na kateri so člani odbora obravnavali naslednje točke dnev
nega reda: pregled sklepov prejšnje seje, odobritev službenih potovanj 
v tujino, poročila in ocene službenih potovanj in razno. 

SAMOUPRAVNI ORGANI V PRETEKLEM TEDNU 
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K O N S T I T U A N T N A S E J A O D B O R A 
S A M O U P R A V N E D E L A V S K E K O N T R O L E 

Ž E L E Z A R N E 
Novoizvoljeni člani odbora samoupravne delavske kontrole Zel* 

zarne so na svoji 1. seji izvolili predsednika in namestnika predse: 
nika odbora samoupravne delavske kontrole ter obravnavali poročil 
predsednika o delu odbora samoupravne delavske kontrole v manda| 
nem obdobju 1977/79 s pregledom neuresničenih sklepov, se seznanil 
z nalogami odbora samoupravne delavske kontrole, obravnaval 
zahtevek za varstvo pravic delavk izvoznega oddelka ter informaciji 
o inšpekcijskem pregledu glede urejanja delovnih razmerij. 

bora v preteklem mandatu. Obene: 
pa je zaželel novim članom velil 
uspeha pri delu. Člani odbora s 
vzeli na znanje še poročilo predse; 
nika poslovodnega odbora, ki je n 
seji prvič prisostvoval. 

Ob koncu vam predstavljam 
nove člane obora samoupravnt 
delavske kontrole Železarne za mar 
datno obdobje 1979/81: predsedni 
odbora Jože Kliček, namestnik prec 
sednika Davorin Mikula. člani odbt. 
ra Stane Gaber, Franc Ambrožii 
Anton Križaj, Darko Celarec, Anto 
Udir, Jože Plemelj, Franc Klina: 
Franc Aleš, Anton Petrovič, Marij 
Kolenc, Anton Noč, Franc Lega: 
Niko Cenček, Stane Dobnik, Niko! 
Brajič, Ivan Gros, Janez Bohir, 
Marjan Skubic. Jakob Arh, Alo 
Javornik, Primož Peterman Frar, 
Svetina, in Janez Kemc. 

Z. V 

S I N D I K A T 
T O Z D V A L J A R N A 

B L U M I N G — 
S T E K E L 

P R E V Z E L 
P A T R O N A T 

N A D 
P R E Š E R N O V O K O Č O 

N A S T O L U 

Na nedavni seji izvršnega 
odbora osnovne organiza
cije zveze sindikatov TOZD 
Valjarna bluming — stekel 
so sprejeli sklep o prevze
mu patronata nad Prešer
novo kočo na najvišjem 
vrhu cvetočih Karavank, ki 
jo oskrbuje Planinsko dru
štvo Javornik — Koroška 
Bela. 

To je svojevrsten patro
nat, ki ni vezan na nikakrš
ne materialne obveznosti, 
temveč na podporo delav
cev TOZD Valjarna blu
ming — stekel, da bodo po
stali zvesti obiskovalci te 
planinske postojanke. Pre
vzem patronata v bistvu 
edino zavezuje osnovno or
ganizacijo zveze sindika
tov, da med članstvom po
spešuje gorništvo in delav
ce usmerja v gorski svet, 
kjer bodo na svežem zraku 
in soncu nabirali svežih 
moči za delo in lepše in kul-
turnejše življenje. S svojim 
obiskom bodo materialno 
in moralno podprli planin
sko društvo v svojih priza
devanjih, da ohrani in kva
litetno oskrbuje to izredno 
razgledno gorsko postojan
ko v Karavankah. 

To je edinstven primer 
patronata, ki podpisnike, 
oziroma prevzemnike veže 
moralna obveza, da med 
delavci — člani sindikata 
pospešuje planinarjenje in 
svoje člane usmerjajo na 
najvišji vrh Karavank. 



MLADI O SEBI, SVOJIH PROBLEMIH, NALOGAH IN PERSPEKTIVAH 

V E Č O S N O V N I H O R G A N I Z A C I J IN M L A D I H 
V K L J U Č I T I V A K C I J O 

Tudi mladi iz jeseniške občine so 
se vključili v akcijo »izbirajmo naj
boljšega mladega delavca samo-
upravljalca« in akcijo »najboljša 
osnovna organizacija zveze sociali
stične mladine v združenem delu«. 
V okviru predsedstva konference 

K R A T K E N O V I C E 
Danes, 7. junija, bo ob 17. uri seja 

predsedstva občinske konference 
zveze socialistične mladine Jesenice, 
na kateri bodo spregovorili o nalo
gah v javni razpravi o stanovanj
skem gospodarstvu, nalogah v akciji 
»nič nas ne sme presenetiti«, raz
pravljali pa bodo tudi o uresničeva
nju stališč o pridobivanju in razpo
rejanju dohodka ter uveljavljanju 
načel delitve po delu. 

V soboto in nedeljo, 2. in 3. junija, 
so se v naši republiki odprla prva 
delovišča na mladinskih delovnih 
akcijah. V soboto je bila slovesna 
otvoritev akcije Slovenske gorice 
v Dornavi, v nedeljo pa na Tatrah 
slovesna otvoritev akcije Brkini, na 
kateri bodo sodelovali tudi jeseniški 
brigadirji. 

Pred dnevi pa se je vrnil iz Črne 
gore Jovo Savčič, delavec v temeljni 
organizaciji Stanovanjske in visoke 
gradnje — SGP Gradbinec, ki je 
skušpaj s 75 mladimi iz vse Slovenije 
Domagal odstranjevati posledice po
tresa. Mladinska delovna brigada 
Triglav je odšla na delovišča 
4. maja, med brigadirji so bila štiri 
dekleta in 32 članov zveze komu
nistov. 

Delegat mladih iz jeseniške žele
zarne je sodeloval na volilni seji 
mladih v delovni organizaciji Metal-
servis v Beogradu, ki je poslovni 
partner jeseniške železarne. Med 800 
zaposlenimi je v tem kolektivu 350 
mladih, ki bi radi sodelovali z jese
niškimi- železarji in stekli so že prvi 
pogovori o nadaljnji krepitvi stikov. 

Pred dnevi so ustanovili aktiv 
mladih komunistov v osnovni orga
nizaciji zveze socialistične mladine 
TOZD Hladna valjarna Bela. Med 
170 mladimi je 19 članov zveze ko
munistov. Rk. 

V soboto, 9. junija, bodo našo že
lezarno obiskali mornarji z ladje 
Galeb. Železarska mladina jih bo 
sprejela ob desetih dopoldne pred 
restavracijo Kazina. Nato jih bodo 
odpeljali v tehnični muzej, ogledali 
pa si bodo tudi temeljni organizaciji 
Plavž in Jeklarno. Sledil bo razgovor 
o življenju in delu na ladji in o delu 
mladih v Železarni. SZ 

Z A H V A L A 
Osnovna organizacija 

ZSMS KS ŽIROVNICA se 
zahvaljuje vsem organiza
cijam, društvom in posa
meznikom, ki so pomagali 
pri organizaciji ter izvedbi 
pohoda PO POTEH KOKR-
SKEGA ODREDA. Še pose
bej se za pomoč zahvaljuje
mo občinskemu odboru 
ZZB NOV Jesenice, nekda
njim borcem tega odreda, 
ki so vodili pohodnike in 
pripravili govore ob obelež
jih, GD Smokuč, Elektro Ži
rovnica, kar.avli Matije 
Verdnika-Tomaža iz Most, 
osnovni šoli Žirovnica in 
občinski konferenci ZSMS 
Jesenice. 

Predsedstvo 0 0 ZSMS 
K S Žirovnica 

mladih delavcev deluje tudi komi
sija, ki vodi ti akciji. Namen le-teh 
je spodbuditi mlade v združenem 
delu k večji produktivnosti dela, 
boljši in učinkovitejši družbenopoli
tični aktivnosti članstva in vlogi 
mladega delavca samoupravljalca 
v svoji temeljni organizaciji, k večje
mu uveljavljanju osnovnih organi
zacij zveze socialistične mladine. 

Da bi akcija v osnovnih organiza
cijah čimbolje stekla, morajo v vsaki 
temeljni organizaciji oblikovati ko
misijo, ki naj vodi akcijo. Akcija po
teka vse leto, s pohvalami, značkami 
ali knjigami pa naj bi nagradili naj
boljše mladince že med letom. V zve
zi s to akcijo bodo pripravili tudi 
predavanje o produktivnosti. 

Pri opisanem ocenjevanju najbolj
ših mladih delavcev — samouprav-
ljavcev, bodo ocenjevali kvaliteto 
dela, kvantiteto, odnos do delovnih 
sredstev, sodelavcev, prihajanje na 
delo, inovacijsko dejavnost, aktiv
nost v družbenopolitičnih organiza
cijah in samoupravnih organih 
izobraževanje ob delu in iz dela. 

Pri osnovnih organizacijah zveze 
socialistične mladine pa bodo oce
njevali: aktivnost na področju idej-
nopolitičnega izobraževanja, pod
ročje informiranja, splošni ljudski 
odpor in družbeno samozaščito, 
družbenoekonomske odnose in 
vključevanje mladih v samouprav
ljanje v temeljni organizaciji, pro
stovoljno mladinsko delo, razne 
akcije na športnem, kulturnem in 
drugih področjih, problemske konfe
rence, tribune, posvete in druge 
aktivnosti mladih. Rk. 

M A J S K O S R E Č A N J E M L A D I H S O Z D S Ž 
V soboto, 26. maja, je bilo v Što-

rah deveto tradicionalno majsko 
srečanje mladih delavcev SOZD Slo
venske železarne. Prisotnih je bilo 
okrog štirideset mladih, ki so jih 
sprejeli v domu železarjev v Tehar-
jih. 

Mlade sta pozdravila predsednik 
ZSMS Dragan Simovič in predsed
nik poslovodnega odbora železarne 
Štore, ki je na kratko spregovoril 
o delovanju mladih v tej železarni. 
Mlade je pozdravil tudi podpredsed
nik poslovodnega sveta SOZD SŽ ter 
jim čestital k njihovemu prazniku — 
dnevu mladosti. 

Gregorju Klančniku smo za dolgo
letno sodelovanje in podporo mla
dinskemu delovanju na nivoju 
SOZD SZ izročili spominsko pla
keto. 

Sledil je kratek kulturni program, 
katerega so pripravili domača fol
klorna skupina in pevska zbora iz 

Celja in Štor. Mladi so si nato ogle
dali muzej in druge znamenitosti. 

Drugi del srečanja je bil ob aku
mulacijskem jezeru Tratna. Zaradi 
nepripravljenega programa, ki bi 
z različnimi športno-rekreacijskimi 
igrami zaposlil mlade, so se le-ti dol
gočasili ob vodi in izražali nezado
voljstvo nad slabo organizacijo go
stitelja. Zvečer pa je bilo družabno 
srečanje s plesom v domu železarjev. 

Ugotovitev mladih je, da se taka 
ali podobna srečanja še naprej orga
nizirajo, oziroma, da postanejo sre
čanja del aktivnosti mladih v SOZD 
SZ, vendar pa morajo biti program
sko bolj pestra. Tako srečanje mora. 
prispevati tudi k izmenjavi medse
bojnih mnenj, izkušenj in spoznanj. 
Seveda pa bo treba razmišljati tudi 
sicer o programski obogatitvi, s kate
ro bi na srečanje pridobili več mla
dih. SZ 

S E J A K L U B A 
J E S E N I Š K I H B R I G A D I R J E V 

V sejni sobi skupščine občine Jese
nice je bila v sredo, 30. maja, seja 
kluba jeseniških brigadirjev. Pred
sednik kluba Zvone Kovačevič je 
najprej podal poročilo o dosedanjem 
deiu kluba jeseniških brigadirjev. Iz 
poročila ni bilo težko ugotoviti, da je 
delo kluba zadovoljivo. Klub je v 
dveh mesecih oz. od ustanovitve 
organiziral in tudi uspešno izvedel 
pet lokalnih mladinskih delovnih 
akcij, izdali so bilten Udarnik, itd. 

Spregovorili so tudi o pomenu lo
kalnih mladinskih delovnih akcij. 
Bi l i so mnenja, da morajo v bodoče 
temu posvetiti več pozornosti. Da bi 
bilo delo kluba uspešnejše, so konsti
tuirali komisije, in sicer: komisiji za 
IPD, informiranje, kulturo ter šport 
obenem pa so izvolili tudi predsed-

Z B O R M L A D I H 
V B O H I N J U 

Šestindvajsetega maja je bila Pod 
skalco v Bohinju proslava v ^nčasti-
tev dneva mladosti. Zbrali v;na se 
mladi iz radovljiške občine. Program 
je bil zelo pester. Gasilci v/. Lipa so 
nastopili z vajami. Dekleta :z Krope 
so pele pesmi. Potem so gorski reše
valci iz Stare Fužine ponazorili reše
vanje ponesrečenca iz stene. Bohinj
ski modelarji — brodarji so spuščali 
jadrnice po jezeru. 

Zatem so bili učenci sedmih razre
dov osnovne šole dr. Janeza Mencin
gerja sprejeti v ZSMS. 

V nadaljnjem programu je nasto
pil kitarist iz Radovljice in ansam
bla N i prostora in Filomena. Poslu
šali smo tudi recitacije. Jamarji z 
Bleda so prikazali, kako se spuščajo 
in kako plezajo v jame. 

Osnovnošolci smo se zvečer odpra
vili domov, ostali mladinci pa so se 
še naprej zabavali s plesom. 

Majda Podoreh, 8. b. OŠ 
dr. J. Mencinger B. Bistrica 

nike komisij. Pregledali so predloge 
programa dela komisij in jih tudi 
sprejeli. 

Do odhoda prve mladinske delov
ne brigade z Jesenic, to je 24. maja 
v Brkine, je treba, da komisije uspo
sobijo člane za delo v brigadah. 

Obravnavali so tudi nekaj napak, 
ki so jih naredili pri organiziranju 
lokalnih M D A , katere pa morajo 
v bodoče odstraniti. 

Pregledali so tudi člane za M D A 
Brkini 79 ter okvirno formirali bri
gado, v. H . 

RES D V O J N O S T , 
V E N D A R P R O B L E M I 

O S T A J A J O 
Naše glasilo Remont je doživelo 

tretjo izdajo. Ne gre, da bi se s tem 
hvalil, še zdaleč ne, zlasti zato, ker je 
prišlo do podvojitve. Za vse sem sam 
kriv. 

Bilo je takole: mladinci so me pro
sili, naj jim kaj napišem, naj stopim 
do kakšnega družbenopolitičnega 
delavca in naj kaj aktualnega vpra
šam. Razgovor sem vodil z vodjem 
naše temeljne organizacije, s pred
sednikom sindikata in zveze komu
nistov. 

Ko zdaj prelistavam številke Re
monta, ugotavljam, da je ostalo še 
vse po starem: dohodkovni odnosi, 
družbena prehrana, neizvrševanje 
sklepov iz vseh mogočnih sestankov, 
delovni pogoji. . ., vse, kar smo zapi
sali (pa četudi dvakrat), ostaja kot 
pribito: kljub zastavljenim ciljem po 
boljšem, učinkovitejšem delu in na
grajevanju po delu in drugem, dela
mo po starem. Doklej! 

Potrudili se bomo. da v prihodno
sti ne bo prišlo do podvojenosti. 
S pesmicami je pa tako: nekje je tre
ba začeti. 

Tomaž Iskra 

Tito 

TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI FELJTON - TEHNIČNI 

TRANSPORT 
RAZSUTEGA MATERIALA 

S KAPSULAMI 

V japonski železarni Muraran, ki pripada največji japonski 
železarski družbi Nippon Steel Co., je lani pričel obratovati nov 
sistem za transportiranje razsutega materiala s kapsulami. 
Imenujejo ga A I R A P I D in ga uporabljajo v dolžini 1,4 km za 
transportiranje 20.000 ton žganega apna mesečno. Njegova naj
večja letna zmogljivost je 300.000 ton. 

Ta transportni sistem se sestoji iz dveh cevovodov, 
po katerih stisnjeni zrak potiska kapsule napolnjene z apnom. 
Cevovoda sta izdelana iz sedem milimetrov debele pločevine, 
imata premer 600 mm in sta sedem metrov nad zemeljsko 
površino. 

Kapsule so dolge 2,3 m in lahko transportirajo po 250 kg 
tovora naenkrat. Obratuje enajst kompozicij, sestoječih iz dveh 
kapsul, ki se s hitrostjo 30 km na uro premikajo po obeh cevo
vodih. 

Ta transportni sistem je zanesljiv in lahko nemoteno obra
tuje ob vsakem vremenu. Podobno kot železnica in kontejnerji 
je tudi zelo učinkovit, s tem da je istočasno tudi kontinuiren in 
avtomatiziran. Upravljanje z njim je enostavno, ni Veliko 

vzdrževanja in poraba potrebne energije je majhna, razen tega 
ne povzroča ropota in ne onesnažuje ozračja. 

Ekonomsko gledano je ta transportni sistem konkurenčen 
kamionskemu prevozu. Kompozicija z dvema kapsulama lahko 
pelje vsakih 60 minut (minimum je 45 minut) in lahko dnevno 
obratuje 24 ur. Avtomatsko kontrolira njegovo obratovanje 
elektronski računalnik. 

Transporti sistem A I R A P I D je mogoče uporabiti za vse 
vrste trdnega razsutega materiala. Uporaben ni samo v žele
zarski industriji, temveč v rudarstvu, za transportiranje od
padkov v mestih in podobno. 

Na osnovi izkušenj pri uporabi tega sistema v železarni 
Muraran delajo na razvoju naprave, ki bo imela večjo zmoglji
vost in možnost transportiranja na večje razdalje. 

ŽELEZAR 

Pripravljenost je vedno 
boljša kakor 

golo pričakovanje.. . 

5 

1 

ZAŠČITA ŽIVALI 
V PRIMERU ABK NAPADA 

V 19. ŠTEVILKI SMO PRIČELI Z OBJAVO NOVEGA SE
STAVKA POD GORNJIM NASLOVOM, KI SODI V OKVIR 
VZGOJNO-PODUČNIH SESTAVKOV S PODROČJA SPLOŠ
NE LJUDSKE OBRAMBE IN DRUŽBENE SAMOZAŠČITE. 
KER NAM JO J E PRI OBEH NADALJEVANJIH »TISKAR
SKI ŠKRAT« POŠTENO ZAGODEL IN NAM POMEŠAL SE
STAVEK, DANES ZAČENJAMO ZNOVA. OBENEM SE 
OPRAVIČUJEMO AVTORJU IN BRALCEM ZA TO NELJU
BO NAPAKO. 

Uredništvo 

Vsi upamo, da nikoli več ne bo nobene obsežnejše vojne na 
našem planetu, ker smo prepričani, da morata zmagati razum in 
medsebojno spoštovanje med vsemi narodi sveta. Dobro se zaveda
mo, kaj bi taka vojna pomenila, zato smo ponosni na našo medna
rodno politiko miroljubnega sožitja ter enakopravnega in svobod
nega odločanja in sodelovanja. 

Kljub temu pa ne smemo pozabiti, da so v svetu še nazadnjaške 
in mračne sile, ki netijo mednarodne spore, ki se lahko sprevržejo" 
tudi v večje spopade, v katere bi bila lahko vpletena tudi naša drža
va. Med temi so celo takšne sile, ki imajo še vedno nekakšne 
ozemeljske, politične in druge interese do naše domovine. Zaradi 
tega in veh drugih okoliščin smo zasnovali načela in organizacijo 
splošne ljudske obrambe naše domovine, ki jih nenehno izpopolnju
jemo in razvijamo. Naš sistem splošne ljudske obrambe je sestavni 
del novih samoupravnih družbenih odnosov. Naši delovni ljudje in 
občani varujejo dosežke revolucije, mirni razvoj samoupravne soci
alistične družbe, svojo neodvisnost, samostojnost in ozemeljsko 
neokrnjenost. Odločilna vloga delavskega razreda in vseh delovnih 
ljudi v sistemu obrambe dopolnjuje njihovo zavest in odgovornost 
za nadaljni razvoj socializma in utrjuje zgodovinsko povezavo vseh 
naših narodov in narodnosti na podlagi enakopravnosti, bratstva in 
enotnosti. 

Na teh načelih se tudi organizira, pripravlja in deluje veterinar
stvo kot pomemben dejavnik razvoja in varovanja materialne pod
lage ljudske obrambe. Hkrati je stroka zelo pomembna tudi pri 
zdravstveni zaščiti ljudi in pri ukrepih civilne zaščite. 

Čeprav je naša povojna veterinarska služba zatrla številne kuž
ne bolezni, številnim pa preprečuje nevaren razmah in daje pomoč 
sleherni oboleli živali najpozneje v eni do treh urah po klicu, se v 
vojnih razmerah lahko zgodi, da ne bi zmogla dovolj učinkovito in 
dovolj hitro opravljati vseh teh nalog. Vojne okoliščine omogočajo 
veliko hitrejšo razširitev posameznih kužnih bolezni, čeprav niso 
bile uporabljene kot biološko orožje in hkrati zavirajo ali onemo
gočajo hitro in učinkovito delovanje veterinarskih delavcev. 

Zaradi tega in načel splošne ljudske obrambe je nujno organizi
rati in izobraziti veterinarske enote civilne zaščite, ki bodo lahko 
uspešno dopolnjevale in pomagale opraviti naloge veterinarske stro
ke v vojni. Glede na to je večja pozornost namenjena preprečevanju, 
prepoznavanju in zatiranju bolezni in škod, kot pa zdravljenju 
obolelih živali. Potrebna skrb je namenjena tudi obdelavi snovi za 
posredno zdravstveno varstvo ljudi, ki je tudi ena prvih nalog vete-

' rinarske službe. 
V sestavku je poudarek na gradivo, ki je lahko zelo koristno v 

miru in prav tako ali pa še veliko bolj v vojni. 

SPLOŠNO O ŽIVALIH IN ŽIVALSKEM ORGANIZMU 
Med sesalci bi lahko domače živalske vrste razvrstili na: 
— rastlinojede živali, ki imajo kopita — to so kopitarji (konji, 

osli, mezge, mule), in živali, ki imajo parklje — pravimo jim park
ljarji (govedo, ovce, koze) 

— vsejede (prašiči) 
— mesojede (psi, mačke). (Se nadaljuje) 

»Pogled skozi okno« 



PREGLED SESTANKOV SDS 
V minulih štirinajstih dneh smo iz dveh temeljnih orga

nizacij (Žičarne in Hladne valjarne Jesenice) prejeli 24 zapisni
kov s sestankov samoupravnih delovnih skupin ter po enega iz 
TOZD Jeklarna, delovne skupnosti za komercialne in finančne 
zadeve ter iz delovne skupnosti za ekonomiko, T K R in novo
gradnje. Osrednja in najbolj pogostna tema so bili periodični 
obračuni za prvo tromesečje ter problematika, vezana na izpol
njevanje tekočih proizvodnih ciljev in na delovne pogoje. 

SDS ponvično gospodarstvo (TOZD Jeklarna) v zvezi 
z delovno uspešnostjo v I. kvartalu ugotavlja, da se je poraba-
opeke na žlebovih zmanjšala. Nova opeka zdrži sedaj od enega 
remonta peči do drugega. V zvezi s proizvodnjo v aprilu pa 
ugotavlja, da so sicer napravili več ponovc, vendar pa se je 
vzdržnost ponovc, v primerjavi z letom 1978, zmanjšala za 1,25 
sarže, v primerjavi z letom 1977 pa za 0,65 sarže. Ob tem ome
nja, da so leta 1978 občasno uporabljali dolomitno opeko ter da 
gre sedanja manjša vzdržnost ponovc na račun posebnega obra
tovanja novih ponovc 21 in 22 in na račun slabe kvalitete peska 
ter opeke. Za boljšo vzdržnost plavžnih ponvic bi potrebovali 
konusno opeko (pri obstoječi gre preveč malte in so prevelike 
fuge). Ponovca številka 3, ki je ne uporabljajo že od novembra 
lani, še ni bila poslana na popravilo. Skupina ugotavlja, da de
lavci puščajo v ponovcah drogove ter da so sanitarni prostori 
v slabem stanju. 

Iz TOZD Hladna valjarna Jesenice smo prejeli 13 zapisni
kov. SDS vodstvo TOZD se je seznanila z uspešnimi rezultati 
proizvodnje v I. kvartalu, ob čemer pa ugotavlja, da se zadnji 
mesec srečuje z nekaterimi objektivnimi in subjektivnimi teža
vami in poziva kolektiv k boljšemu delu. Po potrebi naj bi orga
nizirali tudi nadurno delo. Skupina posebej opozarja na ne
vzdržno stanje v kantini, ki po njenem mnenju že povzroča 
zastoje v proizvodnji. SDS hladna valjarna 1 ter adjus taža 
hladne valjarne sta na skupnem sestanku med drugim obrav
navali tudi tekočo problematiko. Izrazili sta mnenje, de je slab 
odnos do dela (odsotnost) odraz slabih delovnih pogojev. Isto 
velja tudi za odnos do strojev in materiala. Po njunem mnenju 
je očitek, da so kak stroj pokvarili iz malomarnosti, največkrat 
izgovor vzdrževalcev, da se nemalokrat lotevajo dela počasi in 
z zamudo. Za veliko napak pa je vzrok narava dela. Skupini 
postavljata zahtevo po pismenih odgovorih na svoja vprašanja 
in po osebni prisotnosti enega od članov obratovodstva na 
sestankih SDS. Pritožujeta se tudi nad terminom obratovanja 
kantine (ob osmi uri je prepozno). Zanimata se, kako je z gru
pami za adjustažo, zakaj se ne uredi zrak na previjalnem stroju 
ter če se kaj dela na tem, da bi vzornim delavcem podelili 
nagrade. Točno hočeta vedeti, kam je šel denar, ki so ga^prihra-
nili. Razen tega opozarjata, da je renarica popolnoma dotra
jana. SDS hladna valjarna 2 meni, da je vzrok za zaostajanje 
za planom v veliki bolezenski odsotnosti. Podobnega mnenja je 
tudi SDS hladna valjarna 3. Ta skupina predlaga, da bi 
v bodoče regres izplačevali v posebni kuverti. Delavci na Siema-
gu opozarjajo na slabo zračenje in predlagajo, da bi v obratu 
odprli streho. I. valjavci potrebujejo nove stole. Skupina meni, 
da bi bilo večkrat potrebno pregledati 15-tonski žerjav, s kate
rega večkrat odpade kakšna varovalka ali vijak. Tudi hidravlika 
je v slabem stanju, saj iz nje teče olje. SDS sk lad išče vlož-
nega materiala v zvezi s tekočo problematiko meni, da bo 
problem delovne sile postal vse bolj pereč, ker TOZD želi zapu
stiti, iz bolj ali manj znanih vzrokov vse več delavcev. Skupino 
zanima, kaj je s predlogom za povečanje grup na različnih 
delovnih nalogah. SDS žar i ln ica 2 v zvezi z zaostajanjem za 
planom v mesecu maju (za 100 ton) omenja naslednje vzroke: 
bolovanja, zastoje, nedisciplino, malomarnost ter odsotnost 
z dela. Pripombe je imela tudi na vzdrževanje konti peči, zlasti 
varilnega aparata, ki ni usposobljen za normalno delo in po
vzroča zastoje. SDS žar i ln ica 3 ugotavlja, da do zastojev v ža-
rilnici prihaja v glavnem zaradi pomanjkanja vložka in slabega 
vzdrževanja naprav. Ocenjuje tudi, da bolniška odsotnost, če se 
upošteva delovne pogoje (vročina, prepih, plini, slab zrak, itd.) 
v bistvu niti ni velika. Skupina vprašuje, zakaj ne dobi odgovo

rov na postavljena vprašanja. Ponovno vprašujejo, zakaj se ne 
prične z delom na odsesalni napravi na globinskih pečeh, hkrati 
pa zahtevajo, da se vsi žarjeni kolobarji iz zvonastih peči odva
žajo v hladno valjamo, ne pa da se jih pušča v žarilnici, kjer 
povzročajo še slabše delovne pogoje. Zerjavovodja je zanimalo, 
zakaj prošnja za povečanje grupe še ni rešena. SDS žar i ln ica 4 
meni, da obrat pestijo subjektivne in objektivne težave. Potek 
proizvodnje zelo motijo številna bolovanja. Mnenja je, da bi se 
morali večji zastoji obravnavati na delovni skupini, na podlagi 
razprave pa bi morali izoblikovati ustrezne zaključke. Neopra
vičene izostanke bi se moralo strožje obravnavati. Kot ugotav
lja SDS lužilnica, se zlasti v lužilnici izpostavlja problematika 
odsotnosti z dela, in sicer v tolikšni meri, da skupina z obstoje
čim staležem ne bo zmogla opravljati zastavljenih nalog. SDS 
dvomi v upravičenost tolikšne bolniške odsotnosti in je zaradi 
tega (pa tudi zaradi neopravičenih izostankov) resno zaskrb
ljena. Skupina meni, da se ne da reševati proizvodnje v nedo
gled z nadurnim delom, razen tega pa tudi sama preutrujenost 
slabo vpliva na kvaliteto luženja. Skupina predlaga poostrene 
kazni za 'neopravičene izostanke ter hitrejše ukrepanje disci
plinske komisije. SDS kar is t i ponovno opozarja na popravilo 
poti za viličarje, na potrebo po postavitvi strehe pred garažo ter 
na popravilo strehe nad delavnico. Predlaga pa tudi nakup 
3-tonskega elektroviličarja. SDS odprema pa je imela pripom
bo glede viečne naprave in glede novih plošč za nakladanje 
vagonov. Skupina omenja tudi težave s prostorom na rampi, ker 
ne morejo premikati vagonov zaradi razkladanja žice ali trač
nega železa. 

Iz TOZD Zičarna smo prejeli 11 zapisnikov. SDS vodstvo 
TOZD je v okviru razprave o proizvodnih in poslovnih rezul
tatih v I. kvartalu posebno pozornost namenila vprašanju 
nedoseganja planiranega izplena. Skupina meni, da je potrebno 
uvesti kontrolo nad odpadno žico, ki gre za malo prodajo. 
Podobno kot druge skupine v TOZD je tudi ta razpravljala 
o kvalitetni problematiki. Skupina ugotavlja, da izstopajo upra
vičene in opozorilne reklamacije V A C žice. Pritožuje se nad 
čakanjem v kantini in predlaga, da se le-ta odpira, namesto ob 
osmih, že pol ure prej. SDS ž iča rna 1-1 v zapisniku omenja, da 
žičarji na Readeli strojih predlagajo zamenjavo do kraja izrab
ljenih vlečnih bobnov z novimi. SDS ž iča rna 1-2 meni, da 
v prvem kvartalu niso bile izkoriščene vse možnosti za dosega
nje še boljših rezultatov. Ugotavlja namreč, da je bilo na žičar-
skih strojih vse preveč zastojev zaradi pomanjkanja lužene in 
zaradi slabo lužene žice, prav tako pa so se še vedno pojavljali 
tudi slabi zvari pri patentirani žici. V zvezi s kvalitetno proble
matiko ugotavlja, da največkrat prihaja do reklamacij s strani 
istih naročnikov. Upravičene so sicer reklamacije, do katerih 
prihaja zaradi zamenjav, vprašljive pa so tedaj, če gre za odsto
panje žice za eno tisočinko milimetra. Znano je, ugotavlja 
skupina, da pri nekaterih, zlasti pri žarjenih žicah, zelo niha 
dimenzija pri vlečenju. Skupina ni bila zadovoljna z odgovo
rom, da za tritonskega elektroviličarja tudi po treh letih še ni 
dovoljenja za uvoz. SDS ž i ča rna 1-3 je imela pripombo na 
neustrezno tehnologijo oziroma prilagojenost stroja za izdelavo 
E P P žice. Ugotavlja, da se delavci izogibajo dela s tem strojem. 
V zvezi s kvalitetno problematiko pa skupina meni, da ni bil 
dosežen nikakršen napredek. -Vzroki reklamacij so vedno isti, 
glavni vzrok pa je zamenjava kvalitet. Temu se je, po mnenju 
skupine, težko izogniti, dokler bosta na enem sidru prihajali 
iz žične valjarne dve kvaliteti iste dimenzije. Vzrok za slabo 
površino so valjavniške napake. Še več pa je napak zaradi sla
bega luženja. Tudi za slednje so vzroki znani: težave z delovno 
silo v lužilnici, predvsem pa pomanjkanje dobrih lužilcev. Za 
zgrešene dimenzije in odrtost žice pa je največkrat vzrok ne-
vestnost posameznih žičarjev. Z odgovori na postavljena vpra
šanja je bila skupina zadovoljna. Postavlja pa novo vprašanje: 
zakaj žična valjarna ne prizna izmečka zaradi nezadostnih ali 
celo neodrezanih koncev žice. To se nanaša predvsem na V A C 
žico, pa tudi na ostale kvalitete. SDS ž iča rne II-l ugotavlja, 
da V A C žica tudi v maju ne bo proizvedena v planiranih koli
činah. Povečanje reklamacij na V A C žico pa kaže na neupošte
vanje ustaljenih tehnoloških poti in na slabo kvaliteto vložka. 
Skupina meni, da za spiralnost žice z E S A B linij ni opravičila. 
SDS vprašuje, kdaj je končni rok za ureditev nosilca za signoda 
stroj. SDS ž i ča rna II-2 meni, da bi bili rezultati v I. kvartalu 

SAMOUPRAVNI ORGANI V PRETEKLEM TEDNU 
TOZD Valjarna debele pločevine 

Seznanjeni so bili tudi s prošnjo 
OK ZSMS Jesenice in sklenili, da 
zaradi hudega pomanjkanja delav
cev ne morejo dati nobenega 
brigadirja za mladinske delovne 
akcije. Zato so občinski konferenci 
ZSMS predlagali, da brigado sestavi 
iz jeseniških učencev srednjih šol in 
študentov. Z odobritvijo 30 dni 
izredno plačanega dopusta za idejno 
politično izobraževanje članom 

ZSMS so se načelno strinjali, 
vendar bo odbor odobritev obrav
naval za vsak primer posebej. 

Upoštevati pa bo treba, da v 
poletnih mesecih ne bo mogoče dobi
ti izredno plačenega dopusta. 

Prošnji Krajevne konference 
S Z D L Blejska Dobrava za odobritev 
izredno plačane odsotnosti Alojzu 
Zormanu za sodelovanje v pevskem 
zboru niso odobrili, pač pa so mu 
predlagali naj skuša z zamenjavo 
izmen urediti tako, da bo imel mož
nost obiskovanja vaj in nastopanja. 

Odbor je tudi predlagal, da se 
Maksa Meglica usposobi za zakla-
dalca Ignis peči ali pomočnika ogre-
valca pri Ignis peči. 

Nazadnje so še potrdili inštruk
torje praktičnega poučevanja v 
TOZD Valjarna debele pločevine. 

K O N S T I T U A N T N A S E J A O D B O R A 
S A M O U P R A V N E D E L A V S K E K O N T R O L E 

sprejel sklep, da se predlaga delav
skemu svetu TOZD Valjarna debele 
pločevine uvedbo sistema 4 + 1 na 
omenjenem žerjavu. 

Na koncu so v zvezi s problemom 
zaostankov pozvali vse zaposlene, da 
skušajo z boljšim delom zagotoviti 
kupcem dobavo vsaj minimalnih 
količin pločevine, ki jih je TOZD po 
pogodbi dolžna odpremiti. Istočasno 
so predlagali, da naj o zaostankih 
razpravlja odbor za gospodarstvo pri 
DS TOZD Valjarna debele ploče
vine. 

IS 

TOZD Valjarna bluming štekel 

2. S E J A O D B O R A Z A G O S P O D A R S T V O 
V torek, 29. maja je bila 2. redna seja odbora za gospodarstvo pri 

DS TOZD Valjarna bluming stekel, ki jo je sklical in vodil predsednik 
odbora Dušan Bak. Obravnavali so osem točk dnevnega reda. 

6 ŽELEZAR Najprej so ugotovili, da so bili vsi 
sklepi prehodne seje izvršeni. 

V nadaljevanju so sprejeli sklep, 
naj se v TOZD Vzdrževanje poveže z 

dobaviteljem elektro magnetne 
sklopke - s firmo S T R O M A G - od 
katere naj zahtevajo usposobitev 
sklopke. Člani odbora so tudi zahte
vali, da so do naslednje seje obvešče
ni, kako poteka čiščenje striper in 
bluming hale. V zvezi s čiščenjem so 
člani odbora spejeli sklep, da naj DS 
TOZD Valjarna žice in profilov raz
pravlja o mestu skladiščenja svojih 
valjev, ki se sedaj nahajajo v hali 
bluminga. Ta prostor nujno potre
bujejo, da bodo primerno uredili re
zervne dele in delovne valje, ki čaka
jo na ureditev. 

Proizvodni rezultati za mesec 
april 1979 so bili ponovno slabi, saj 
so skupno proizvodnjo dosegli le 
87 1, blagovno pa 64 %, v odnosu na 
družbeni plan. Valjarna bluming je 
izvaljala le 92 % vložka in 79 % vroče 
valjanega traku v odnosu na družbe
ni plan. Računovodja Martin Lah je 
članom podal finančni rezultat za 
mesec april, ki prav tako kot proiz
vodni ni zadovoljiv, saj imajo po
novno 12.497.226,65 din večje stro
ške. 

Ker je še vedno med vzroki za ne-
doseganje proizvodnje tudi nedobav-
ljen vložek, člani odbora zahtevajo, 
da pride na sejo delavskega sveta 
predstavnik oddelka razložiti prob
lematiko v zvezi z nabavo kolobar
jev. 

Člani odbora so potrdili operativ
ni program za junij 1979, ki ga je 
razložil Janez Rozman in je enak 
družbenemu planu. Člani odbora so 
mnenja, da bo plan možno doseči, če 
bodo zagotovljene predvidene koli
čine 1500 ton toplo valjanih trakov 
iz Skopja in če bo konti-liv zagotovil 
2500 ton gredic. 

Vodja proizvodnje TOZD je odbor 
informiral, da je oddelek za študij 
dela in časa pripravil predlog novih 
obračunskih faktorjev za valjamo 
bluming-štekel. Zaradi raznolikosti 
programa sedanji predlog zajema 
več faktorjev za izračun norma-ton, 
prav tako pa so tudi izdelki razdelje
ni po kvalitetnih grupah. Člani od
bora so dokument potrdili z veljav
nostjo od 1. maja dalje. 

Obravnavali so tudi inovacijski 
predlog štev. 2407, katerega avtorji 
so Valentin Markež, Avgust Novšak 
in Janez Arh in obravnava predela

vo avtomatskega delovanja dvižnih 
legur v pečeh vročih navijalcev 
Skupni prihranek znaša 372.275,00 
din, izračun posebnega nadomestila 
pa 16.323,00 din, ki si ga avtorji deli
jo v razmerju 33 

Člani odbora so obravnavali tudi 
izpolnjevanje postavljenih delovnih 
ciljev v prvem tromesečju. Ugotov
ljeno je bilo, da trije cilji niso bili do
seženi, dva pa sta bila dosežena. 
Vzrok za nedoseganje ciljev je v po
manjkanju toplo valjanih trakov iz 
uvoza. 

Vodja TOZD je člane seznanil s 
sofinanciranjem novega računalnika 
in nove avtomatske telefonske cen
trale. Sredstva se bodo koristila iz 
skupnega denarja amortizacijskih 
zamenjav. Člani odbora so sprejeli 
sklep, da naj se redno odvaža odpad
no železo in okujina in naj se okna 
na kabinah, kjer je plastika, zastek-
lijo. 

Drugega marca letos je nastala 
okvara na motorju za pogon valjčnic 
in odmične mize na škarjah. Zaradi 
izredne prizadevnosti delavcev na 
popoldanski izmeni je proizvodnja 
normalno stekla, za to so člani odbo
ra na predlog vodje proizvodnje 
TOZD potrdili predlog za nagrade 
petih delavcev. 

Odbor je bil seznanjen s pred
logom poračunavanja nekvalitetnih 
svitkov (I a, II a) s hladno valjamo 
Bela in sprejel sklep, da predlog naj
prej obravnavajo samoupravne de
lovne skupine v oddelku bluming 
stekel, da se zaposleni seznanijo s 
posledicami takega proračuna. Spre
jet je bil sklep, naj tehnolog stekla 
pripravi podoben predlog za obračun 
med valjamo stekel in TOZD 
Jeklarna, tako, kot je izveden že za 
valjamo bluming. 

V razpravi so sodelovali: Bak, 
Malkoč, Zupan, Lah, Perkovič in 
Rozman. IN 

Dopisujte v Železarja 

Predsednik Luka Vujičič je 14. 
maja sklical konstituantno sejo 
odbora samoupravne delavske kon
trole v TOZD Valjarna debele 
pločevine, na kateri so izvolili za 
novega predsednika Stanislava Ži-
gona in namestnika Jožeta Vrhunca. 

V nadaljevanju seje je bil odbor 
seznanjen s stališči poslovodnega 
odbora v zvezi z nadurnim delom. V 
lanskem letu sta v TOZD opravila 
več kot 600 ur preko polnega de
lovnega časa dva delavca, ki sta 
zaposlena na žerjavu št. 5. Da se 
zmanjša število nadur je odbor 
samoupravne delavske kontrole 

Po pregledu sklepov predhodne 
seje so ugotovili, da so bili izvršeni, 
razen enega, ki bo realiziran do 
naslednje seje. Kadrovik valjam je 
članom posredoval poročilo o giba
nju zaposlenosti in odsotnosti v 
mesecu marcu, ki je bila 943 dni in v 
aprilu 1.051 dni. 

Obravnavali so obvestilo dispan
zerja za medicino dela, glede pre
ventivnega zdravstvenega pregleda 
delavk, ki bodo delale v letu 1979 na 
nočni izmeni in sklenili, da se 
ponovno obvesti vse sodelavke, ki se 
pregleda še niso udeležile. 

Ugotovili so tudi, da je bila 
bolezenska odsotnost v mesecu 
februarju nad poprečno odsotnostjo 
Železarne za 2,3 %. Člani odbora so 
pozvali vse zaposlene, da koristijo 
bolezensko odsotnost res samo v 
slučaju bolezni. V nasprotnem pri
meru ne bo mogoče izpolniti obvez
nosti v poletnih mesecih. 

Potrdili so sprejem petih delavcev 
in šest premestitev. 

Obravnavali so tri prošnje za 
premestitev v okviru TOZD, od 
katerih so eno (razporeditev na dela 
in naloge strojnik odbrizgovalne na
prave) pogojno ugodno rešili. Ostale 
so zaradi pomanjkanja delavcev 
zavrnili. Zavrnili so tudi prošnjo za 
premestitev enega delavca v drugo 
TOZD. 

Obravnavali so prošnjo Marjana 
Knafeljca za odobritev študijskih 
ugodnosti in mu ugodili pod pogo
jem, da sam poskrbi za zamenjavo 
dnine. 

1. S E J A O D B O R A Z A D E L O V N A R A Z M E R J A 
V sredo, 23. maja, je bila prva seja odbora za delovna razmerja 

TOZD Valjarne debele pločevine, ki jo je sklical predsednik Radmilo 
Denič v novi sestavi. Obravnavali so pet točk dnevnega reda. 

še boljši, če bi bila zagotovljena redna preskrba z vložkom, in 
sicer tako po kvaliteti kot po asortimanu. Pripombo ima na 
šesto točko ukrepov delavskega sveta, ki se nanašajo na odpra
vo izvorov nesreč pri delu. Postavlja namreč vprašanje, kdo je 
izdelal načrt za prestavitev žičarskih strojev Redaeli, ker je na 
teh delovnih mestih največja utesnjenost in največja možnost 
poškodb. SDS ž ičarna II-3 v zvezi z reklamacijami meni, da bi 
bilo potrebno poostriti kontrolo pri vlečenju VAC žice v ži
cami I. Zahteva tudi zamenjavo voznika viličarja, ki večkrat iz 
malomarnosti napravi tudi kakšno manjšo škodo. Razen tega 
vprašuje, zakaj se na strojih »Belina« dela tako neodgovorno 
(večkrat pride do zastojev, ker ni delavca na dnino ipd.). Dela
vec na Decca mali prosi, da se mu za delo na tem stroju dvigne 
grupa, ker ima v zadnjem času veliko več dela, kot je zapisano 
v popisu nalog in opravil za to delovno mesto. Delavci na ESAB 
linijah vprašujejo, kdaj bodo dobili cisterno za kislino in zaboj 
za material ter kaj je z novim dvigalom nad linijami. To dvigalo 
je močno ukrivljeno. Obstaja torej nevarnost, da pride do večje 
nezgode. Tudi delavke na VAC — adjusterke — prosijo za pove
čanje kategorij. Razen tega pa predlagajo tudi prestavitev obe-
šalnih sten v ženski garderobi (da bi bilo med omaricami več 
prostora) ter da naj bi nadrejeni bolje nadzorovali delo čistilke 
SDS patentirnica 1 je na sestanku 16. marca obravnavala sta
nje v patentirnici. Na sestanku 28. maja pa je ponovno ugoto
vila, da se stanje po dveh mesecih ni izboljšalo in da prenekate-
rikrat prihaja do še večjih težav kot so bile pred omenjenim 
sestankom. Bolj problematično postaja tudi pomanjkanje 
delovne sile, še posebej zato, ker se bližajo redni letni dopusti. 
SDS patentirnica 3 ugotavlja, da se je stanje na področju kva
litetne problematike v aprilu nekoliko zboljšalo (manj zunanjih 
reklamacij), opozarja pa na kvaliteto zvarov, na to, da je na žici 
preveč svinca ter da se premalo gleda na odrez robate žice 
Vzdrževalcem priporoča, da skušajo okvare čimprej popraviti 
Ugotavlja tudi, da je v pletilnici okvar vse več. Zato naj bi 
delavci v tem oddelku vzdrževanju naprav posvečali večjo 
pozornost. SDS pocinkovalnica 1 ugotavlja, da^so pocinkali 
več žice, kot so planirali, da pa kljub temu ne morejo biti zado
voljni z izplenom. Še vedno gre preveč žice v reno. V reno pa gre 
žica tudi zato, ker je v kolobarju preveč koncev, zaradi česar 
potem pocinkana žica ne doseže predpisane teže ali kvalitete 
SDS pocinkovalnica 3 je v okviru razprave o ukrepih za iz
boljšanje proizvodnih rezultatov poudarila zlasti vprašanje 
izplena. V zapisniku omenja, da je bilo že večkrat povedano, 
kakšno žico dobivajo iz žičarne, tako glede kvalitete kot koli
čine. Ugotavlja, da roči pri patentirani žici na odgovarjajo teži 
Razen tega pa dobivajo iz žičarne roče s tako minimalno težo. 
da bi jo moral izločiti že žičar pri stroju. Še večji problem pa je 
pri navadni žici, ker je v enem roču več manjših ročev. Vse to 
otežkoča delo. Izplen pada, odpadka pa je vedno več. Skupina 
predlaga, da bi žiČarji vse te manjše ročke z nizko težo ločili, da 
bi več takšne žice dali v žarilnico in jo nato koristno uporabili 
za žarjeno žico. S tem bi imeli manj odpadka in manj odvečnega 
dela. Skupina vprašuje, zakaj vprašanje oskrbe z vodo ob koncu 
dnine še vedno ni zadovoljivo rešeno in kdaj bo postavljena 
odsesevalna naprava na progi I. 

SDS m e h a n i č n a delavnica O T K (delovna skupnost za 
ekonomiko, T K R in novogradnje), ki se je sestala na zahtevo 
delavcev, je obravnavala problem slabih pogojev dela v delav
nici OTK na kontilivu. Skupina ugotavlja, da ograja ob delav
nici ne preprečuje dotoka prahu na stroje, vgrajene v tem pro
storu. Stroji so vsakodnevno prekriti s precej debelo plastjo 
prahu. To pa slabo vpliva na vodila strojev, na naprave za 
mazanje in na samo mazilno tekočino (olje). Izboljšati pa bi 
bilo potrebno tudi same delovne pogoje delavcev, ki v takšnih 
neprimernih okoliščinah delajo osem ur. Prostor bi bilo trebc 
prekriti. To bi zahtevalo minimalne stroške, zaščiteni pa bi bih 
tako stroji in človek. Poudarili so, da je treba upoštevati razliko 
med delavcem, ki v takšnih okoliščinah dela osem ur, in med 
tistim, ki delovno nalogo v takšnih okoliščinah opravlja le 
začasno. Delovna skupina se je odločila, da je do nadaljnjega 
potrebno opravljati delovne naloge tudi pod tako neprimernimi 
pogoji — kvaliteto odlitkov kontiliva je nujno treba spremljati 
— vendar pa zahteva, da se delovni pogoji čimprej uredijo. 

Center za proučevanje samoupravljanja 
in informiranje — Božidar Lakota 



TOZD Strojne delavnice 

2. S E J A O D B O R A Z A G O S P O D A R S T V O 
Predsednik odbora za gospodarstvo pri DS Tozd Strojne delavnice 

Bogomir Svetina, je 18. maja sklical drugo redno sejo odbora. Na seji 
obravnavali naslednja vprašanja - sprejeli ustrezna stališča. 

Odbor za gospodarstvo je potrdil 
spremembo namembnosti denarja 
na kontu IV 403-810-04 (izdelava 
zračniko,0. ki nai se razporedilo na 

konto 403-812-01. Sredstva konta IV 
403-812-01 naj se uporabijo za zame
njavo drsnega vodja žerjavne proge 
v obratu konstrukcij. 

V zvezi s poškodbo reduktorja v 
TOZD Valjarna debele pločevine je 
odbor pozval vse izvajalce del in or
ganizatorje dela v TOZD SD, da z 
maksimalnimi napori in delom preko 
rednega delovnega časa čim preje 
usposobijo poškodovano proizvodno 
napravo za obratovanje. 

J M 

TOZD Elektrode 

1. S E J A O D B O R A Z A G O S P O D A R S T V O 
Odbor za gospodarstvo TOZD Elektrode je imel 23. maja prvo 

redno sejo, ki jo je vodil predsednik Franc Terseglav. Pri pregledu 
izvrševanja sklepov zadnje seje so ugotovili, da so bili sprejeti sklepi 
izvršeni, razen tistih, za katere potrebujejo več časa in so še v delu. 

Obravnavali so proizvodne dosež
ke v mesecu aprilu in ugotovili, da 
niso najboljši. Skupna proizvodnja 
je bila v primerjavi s predvideno do
sežena 96,8 T , pri oplaščenih elektro
dah pa 94,1 f . Oplaščevalnica je iz
delala več drobnih elektrod in je pri
kaz proizvodnje v obračunski količi
ni ugodnejši. Pri proizvodnji opla
ščenih elektrod so nastopale težave 
zaradi pomanjkanja kaolina in žice. 
Mesečni načrt proizvodnje varilne 
žice je bil dosežen le 50,3 %, ker niso 
dobili potrebne količine žice. Vse 
večje potrebe po izdelavi elektrod 
premera 2,5 mm povzroča ozko grlo 
v rezalnici in je nujno treba nabaviti 
rezalni stroj. 

Proizvodnja taljenih praškov je 
potekala normalno. Občasne težave 
so se pojavljale zaradi pomanjkanja 
rezervnih delov in zaradi odsotnosti 
delavcev. 

Glavni vzroki za nedoseganje 
planskih obveznosti TOZD v aprilu 
so pomanjkanje vlečene in valjane 
žice ter visoka bolezenska odsotnost, 
ki ovira normalno delo vseh oplašče-
valnih linij. 

V nadaljevanju seje so potrdili 
predlog delovnega načrta za mesec 
junij, ki v skupni količini znaša 2240 
ton. 

Sprejeli so poročilo o doseženih 
osebnih dohodkih v TOZD za mesec 

april. Poprečni OD je znašal pri 
186,2 -izvršenih urah poprečno 
5.830.— din na zaposlenega delavca. 

Obravnavali do ukrepe za izbolj
šanje proizvodnih rezultatov. Ugo
tovili so, da še vedno primanjkuje 
valjane in vlečene žice, moških de
lavcev in občasno nekaterih surovin. 
Velike težave nastopajo zaradi ne
navadno visoke bolezenske odsotno
sti, vsled česar ne morejo redno ob
ratovati vse oplaščevalne linije. Iz
boljšati se mora delovno in tehnolo
ško disciplino slehernega delavca, 
ker le s skupnimi močmi bo možno 
izpolniti sprejete planske obvezno
sti. Pri vsem tem pa morajo sodelov

ati tudi družbenopolitične organizaci
je v TOZD. Na nivoju Železarne je 
treba skrbeti za usklajeno delo med 
TOZD, ki so med seboj tehnološko 
povezane. 

Potrdili so predlagane spremembe 
reprezentantov norm za rezalne 
stroje in stamulacijo na izkoristek 
obratovalnega časa oplaščevalnih l i 
nij. 

Sprejeli so informacijo o razgovo
rih, ki potekajo med Zelezarno-Var-
strojem in Institutom za varjenje, 
ter poudarili, da ne odstopajo od 
sklepov, ki jih je sprejel delavski 
svet TOZD v zvezi z nameravano 
uvedbo proizvodnje elektrod v Len
davi. S. M . 

1. S E J A O D B O R A Z A D E L O V N A R A Z M E R J A 
Odbor za delovna razmerja TOZD Elektrode je imel 2 2 . maja prvo 

redno sejo, ki jo je vodil predsednik Slavko Mavser. Na začetku seje je 
kadrovik Franjo Kragolnik novo izvoljenemu odboru obširno obrazlo
žil naloge odbora, ki jih določa statut TOZD, pravilnik o delovnih raz
merjih in ostali splošni akti. 

Pri pregledu izvrševanja sklepov 
zadnje seje so ugotovili naslednje: 

— primerjalna analiza holezenske 
odsotnosti s podobnimi delovnimi ali 
temeljnimi organizacijami ni izvrše
na in v letošnjem letu verjetno ne 
bo; 

— TOZD ni prejela zadostnega 
števila moških delavcev za dela in 
naloge v pripravijalnici elektrodnih 
praškov in taljenju varilnih praš
kov; 

— odgovorni delavci ne izvajajo 
določil o planiranih dopustih, ki jih 
določa pravilnik o delovnih razmer
jih: 

— na izbiro delavca za naloge 
kalkulanta se ie pritožila Ivanka 
Vukčevič. Odbor od sprejetih stališč 
ne more odstopati in daje pritožbo 
delavskemu svetu TOZD v končno 
odločitev; 

— drugi sklepi so bili izvršeni. 
Obravnavali so poročilo o zaposle

nosti delavcev v TOZD v mesecu 
aprilu. Iz poročila je bilo razvidno, 
da je skupna odsotnost v tem mesecu 
znašala 22 rr. od tega ie bilo bolezen
ske odsotnosti 13,5 T . Zaskrbljujoča 
je tudi bolezenska odsotnost zaradi 
nezgod, ki je v tem mesecu znašala 
1,17 T , kar je nad povprečjem Žele
zarne. Za obdobje januar — april ie 
bilo planirano 1723 dni ali 26 9. do
pusta, dejansko pa ie bilo izkorišče
nih 1594'dni ali 23,3 f. Realizaciji 
sprejetega plana dopustov bo po
trebno posvetiti več pozornosti. 

Potrdili so sprejem dveh delavcev 
v TOZD. 

Obravnavali so prošnjo za sprejem 
delavca v TOZD. Sprejema niso 
mogli potrditi, ker TOZD nima pro
stih del in nalog, ki jih delavec želi 
opravljati. 

Soglašali so. da se enemu delav- u 
prekine delovno razmerje v rednem 
odpovednem roku. Za drugega de
lavca pa niso dali soglasja za takojš
njo prekinitev delovnega razmerja. 

Nadalje so dali soglasje za preme
stitev dveh delavcev v drugo TOZD 
oziroma delovno skupnost. 

Soglašali so, da se izda priporočilo 
delavki za vpis v administrativno šo
lo, pod določenimi pogoji. 

Ob sklepu seje so razpravljali o 
problematiki deiavk-sušilk, ki se po
javlja zaradi ukinitve nočnega dela 
in zadolžili vodja TOZD in kadrovi-
ka. da do prihodnje seje s prizadeti
mi ugotovijo možnosti za ustrezne 
rešitve. S. M , 

Žarilne peči v TOZD HVBela 

K O N S T I T U A N T N A S E J A O D B O R A 
S A M O U P R A V N E D E L A V S K E K O N T R O L E 

Konstituantna seja odbora samoupravne delavske kontrole TOZD 
Elektrode je bila 24. maja. Na seji so na predlog osnovne organizacije 
sindikata TOZD izvolili za predsednico odbora TONČKO DIVJAK, za 
namestnika pa JOŽETA STRUNO. 

DELOVNA SKUPNOST ZA EKONOMIKO, TEHNIČNO 
KONTROLO IN RAZISKAVE TER NOVOGRADNJE 

1. S E J A O D B O R A Z A D E L O V N A R A Z M E R J A 
Prva seja odbora za delovna razmerja pri delovni skupnosti 

PK-TKR-NG je bila 22. maja. Po uvodnem poročilu o delu odbora, ki 
p je podal kadrovik Vaso Stana, so člani odbora pregledali sklepe 
zadnje seje, ki so realizirani. 

Odboru ie bil posredovan predlog 
strokovne službe za nadomeščanje v 
delovni skupnosti. Predlog je bil po
slan v presojo vsem vodjem sektor
jev, na naslednji seji pa ga bo odbor 
skupaj s pripombami obravnaval. 

Odbor je obravnaval več predlo 
gov o namestitvah in premestitvah 
za opravljanje delovnih nalog in jih 
ugodno rešil. 

Oh koncu seje je odbor sklenil, da 
se pripravi objava delovnih nalog 
»analitik tehnoloških izboljšav« in 
»tajnica PO«. 

K O . 

Podano je bilo kratko poročilo 
o delu odbora v preteklem mandat
nem obdobju. 

Slavko Bizilj je odbor seznanil z 
nalogami odbora, ki jih določa sta
tut TOZD in poudaril, da so naloge 
zahtevne in odgovorne. 

Zelo obširno so razpravljali o po
slovnih rezultatih za prvo četrtletje. 
Analiza stroškov kaže zvišanje pred
vsem zaradi nedoseganja planskih 
obveznosti in poslabšanja izplena. 
Ugotovili so, da so vzroki zunanji in 
notranji, in sicer: 

— slaba preksrba z vlečeno in va
ljano žico po količini in kvaliteti; 

— slaba oskrba z določenimi su
rovinami in materiali; 

— pomanjkanje moških delavcev; 
— visoka bolezenska odsotnost; 
— problematika nagrajevanja; 
— prepozno sprejeti oplaščevalci 

za L 4, priučevanie delavcev ter 
organiziranje izmenskih posad za 
novo linijo: 

— L 4 je v januarju obratovala 
na eno izmeno, ker je 16 delavk izko
ristilo dopust za preteklo leto; 

— številne okvare na L 1 in L 2, 
na vlečno-rezalni liniji 2 in talilni 
peči; 

— delovna in tehnološka discipli
na: , , 

— varčevanje z materiali in ener
gijo. 

Za opravo pomanjkljivosti je nuj
no potrebno na nivoju Železarne za
gotoviti: 

— usklajeno delo med TOZD Že
lezarne, ki so tehnološko povezane, 
zaradi nemotenega preskrbovanja 
obrata z vlečeno in valjano žico; 

— dobro vzdrževanje strojev in 
naprav ter zagotovitev potrebnih 
nadomestnih delov; 

— sposobne moške delavce. 
Znotraj TOZD pa: 
— izboljšati delovno in tehnolo

ško disciplino ob aktivnem sodelova
nju vseh delavcev in organov 
TOZD; 

— zmanjšati odpadek žice, elek
trodne mase in varčevati z drugim 
materialom ter energijo; 

— odobravati nadure, ki so res 
potrebne, da se odpravijo ozka grla 
in dosežejo boljši rezultati ter uči
nek dela; 

— poiskati druge notranje rezer
ve. 

Predlagali so, da se socialna delav
ka pogovori z delavci, ki so veliko 
bolezensko odsotni. 

S. M . . 

ustreznih zemljišč. Poleg ocene in 
nalog pri planiranju stanovanjske 
graditve pa gradivo za delegacije 
vsebuje še oceno stanja in neposred
ne naloge na področju združevanja 
sredstev in financiranja, pridobiva
nja stanovanj v zasebni lasti, eko
nomskih stanarin in delovanju hišne 
samouprave, družbeno usmerjene 
graditve stanovanj, podstanovalskih 
odnosov, samoupravnega organizira
nja in izvajanja nalog na področju 
urejanja stavbnih zemljišč v občini 
ter na področju samoupravne orga
niziranosti samoupravne stanovanj
ske skupnosti. 

Iz poročila o stanju sklada in iz
vršitvi programa vzdrževanja stano
vanjskih hiš. stanovanj in poslovnih 
prostorov je razvidno, da je bilo ko
nec 1978. leta 4601 stanovanj v 
skladu stanovanjskih hiš pri samo
upravni stanovanjski skupnosti. La
ni je bilo za vzdrževanje stanovanj
skih hiš. stanovanj in poslovnih pro
storov oblikovanih približno 19 mili
jonov dinarjev. Ker pa vzdrževanje 
prehaja iz majhnih obrtniških del v 
večje obširnejše posege, je že nekaj 
let težko dobiti izvajalce za oprav
ljanje teh del. Zaradi tega vzroka 
lani niso porabili vseh sredstev za 
vzdrževanje (ostalo je približno 1,8 
milijona dinarjev sredstev amortiza
cije in 0,8 milijona dinarjev sredstev 
za investicijsko vzdrževanje). 

Program investicijskega vzdrževa
nja stanovanjskih hiš. stanovanj in 
poslovnih prostorov za leto 1979 je 
oblikovan na osnovi ugotovljenega 
stanja ter prijav hišnih svetov ter 
zborov stanovalcev. Pogoji investi
cijskega in tekočega vzdrževanja se 
postopoma izboljšujejo z uvajanjem 
ekonomskih stanarin, nastopajo pa 
težave pri oddajanju del posamez
nim izvajalcem. Sredstva za vzdrže
vanje se oblikujejo na osnovi sta
narin in najemnin. Letos bo tako ob
likovanih približno 15 milijonov di
narjev za investicijsko vzdrževanje. 
8 milijonov pa bo sredstev amorti
zacije. 15 f celotnih sredstev inve
sticijskega vzdrževanja (približno 2 
milijona dinarjev) je namenjenih za 
neplanirana dela. ostalo (skoraj 13 
milijonov dinarjev) pa bo potrošenih 
po programu. 

Delegati bodo na seji skupščine 
stanovanjske skupnosti sprejeli 
ustrezne sklepe v zvezi s srednjeroč
nim planiranjem. 

Po končani seji skupščine bo z de
lom nadaljeval še zbor uporabnikov. 
Delegati uporabnikov stanovanjskih 
storitev bodo razpravljali o potrditvi 
predloga prednostne liste za razdeli
tev stanovanj, zgrajenih s sredstvi 
družbene pomoči v stanovanjskem 
gospodarstvu ter o objavi razpisa za 
dodelitev posojil organizacijam 
združenega dela za nakup ali gra
ditev standardnih stanovanj. 

Nada D E J A K 
Center za proučevanje 
samoupravljanja in 
informiranje 

Železarski globus 

MAVRETANIJA 
Dve japonski železarski družbi sta 

dosegli z mavretansko vlado spora
zum o gradnji naprave za proizvod
njo peletov iz železove rude z letno 
proizvodno zmogljivostjo dva milij. 
ton. Japonski partnerji so prevzeli 
odgovornost za dobavo opreme, 
gradnjo in tehnično pomoč. Pri fi
nanciranju tega projekta sodeluje 
Kuwait, proizvedene pelete pa bodo 
dobavljali predvsem železarnam v 
arabskih državah na Bližnjem vzho
du. 

ŽELEZAR 7 

Od petih prošenj za sprejem v de-
ovno skupnost, oziroma prestopih, 
>o bile tri prošnje ugodno rešene, 
^dbor se je strinjal s prekinitvijo de-
ovnega razmerja za tri sodelavce. 

Pri obravnavi izredno plačane od
sotnosti je odbor sprejel sklep, da 
nora oddelek za družbeni standard 
iostaviti natančno evidenco porab-
jenih izredno plačanih odsotnosti 
'o odobrenih kvotah. Na predloge 
'•3 izredno plačano odsotnost je po
sebno napisati iz katere kvote se 
Hisotnost lahko koristi in če kvota 
* ni izkoriščena. V nasprotnem pri-
IferU 0'dBon VRjt.ne. h " obravnaval. 

Na področju samoupravnih druž
benoekonomskih odnosov v stano
vanjskem gospodarstvu je treba nuj
no izvesti preobrazbo, zato občinska 
konferenca S Z D L Jesenice (prek 
ustreznega koordinacijskega odbora) 
organizira javno razpravo o doku
mentih s tega področja. T i doku
menti so: 

— osnutek stališč, sklepov in pri
poročil skupščine SR Slovenije za 
nadaljnji razvoj samoupravnih 
družbenoekonomskih odnosov v sta
novanjskem gospodarstvu v SR Slo
veniji (objavljena so v Poročevalcu 
skupščine SRS in Skupščine S F R J v 
12. številki s 14. maja 1979) in 

— ocena stanja in neposredne na
loge pri uveljavljanju družbenoeko
nomskih odnosov na področju sta
novanjskega gospodarstva v občini 
Jesenice, ki jih je izdelala posebna 
delovna skupina pri samoupravni 
stanovanjski skupnosti občine Jese
nice. 

V prvi fazi, ki ho potekala v jese
niški občini v prvi polovici junija 
1979, bodo razpravljali v občinskih 
družbenopolitičnih organizacijah ter 
delegati v občinski skupščini in 
skupščinah tistih samoupravnih in
teresnih skupnosti, ki delujejo na 
področju stanovanjskega gospodar
stva (torej tudi stanovanjska skup
nost). V drugi fazi pa bodo o dopol
njenih gradivih razpravljali v te
meljnih organizacijah. krajevnih 
skupnostih in hišnih svetih. 

Ocena stanja stanovanjskega go
spodarstva v občini Jesenice izhaja 
iz spoznanja, da smo z družbenim 
planom občine Jesenice za obdobje 
1976 — 80 planirali gradnjo stano
vanj na osnovi 8 f prispevne stopnje 
sredstev za stanovanjsko gradnjo, 
dejansko p 3 je ta stopnja veljala le 
leta 1976. V letih 1977 in 1978 je bila 
prispevna stopnja znižana na 6 % za 
leti 1979 in 1980 pa smo se dogovorili 
za 6,5 ri prispevno stopnjo za stano
vanjsko gradnjo. Zato na področju 
izvajanja stanovanjske politike v 
naši občini prihaja do problemov. 
Poleg tega je za Jesenice značilna še 
prostorska utesnjenost, zato bomo 
morali poskrbeti še za pravočasno 
načrtovanje dolgoročnih potreb 

V SREDO SEJA SKUPŠČINE 
STANOVANJSKE SKUPNOSTI 

Samoupravna stanovanjska skupnost občine Jesenice je konec 
maja 1979 posredovala vodjem delegacij gradivo za 4. sejo skupščine 
samoupravne stanovanjske skupnosti občine Jesenice, ki bo v sredo, 
13. junija. Dan pred tem pa bo v Železarni Se seja konference delegacij 
za SIS za stanovanjsko gospodarstvo. 

Odbor za gospodarstvo je pri pre-
rjedu sklepov ugotovil, da je bil 
lilep št'- 3 18. redne seje odbora izvr-
en in zahteva od vodje priprave 
lela TOZD SD, da se interni organi-
acijski predpis o poslovanju z orod-
em uveljavi s 1. junijem. Sklep št. 
,] 20. redne seje (popravek premije) 
e ni izvršen in je v fazi reševanja. 
Odbor zahteva od vodje priprave 

lela, da se v čim krajšem času orga-
lizira vskladiščenje in evidentiranje 
seh vpenjalnih naprav. Odbor zah-

eva tudi dosledneje izvrševanje de-
ovnih nalog v pripravi dela. pri kom-
Jetiranju delovne dokumentacije s 
ehnološkimi podatki, orodji in pri-
,omočki za delo. 

Ob pregledu poslovnih rezultatov 
fO SD v obdobju januar —marec 
979 je odbor ugotovil, da je bilo po
tovanje uspešno, saj je bilo izvrše-
iih 11.127 ur več kot predvideva 
ilan. Doseženo je bilo znižanje stro
kov v skupni višini 2.917.143,97 din, 
lenormalna pa je višina nedovršene 
,roizvodnje - 24.773.969,5 din. V 
:vezi z znižanjem nedovršene proiz-
odnje je v teku akcija za obračun 
ridesetih naročil, ki vežejo najvišja 
redstva. 
Odbor je predlagal delavskemu 

vetu,.da v zvezi s projektom raču-
lalniško podprtega informacijskega 
istema (računalnik + ATC) potrdi 
iredloženi projekt izgradnje in pred-
og samoupravnega sporazuma za 
dmževanje sredstev za realizacijo 
irojekta. Predlog sklepov je nasled-
iji: 

DS je obravnaval informacijo o 
nvesticijskem programu za investi-
ijo »elektronski računalniški center 
JRC. št. projekta 0980061 - april 
979« in predlog samoupravnega 
porazuma o združevanju dela in 
redstev za zgraditev in dograjeva
le računalniško podprtega informa-
iiskega sistema. 
DS se strinja, da delovna skup-

lost za ekonomiko, tehnično kon-
rolo in raziskave ter novogradnje 
irevzame investitorstvo nad zgrad-
lo E R C in opremo računalnika v 
menu in na račun TOZD. 
DS potrjuje investicijski program 

tRC z vsemi svojimi elementi. 
DS potrjuje določila samouprav

n a sporazuma o združevanju dela 
n sredstev za zgraditev in odgraje-
anje računalniško podprtega infor-
n.uijskega sistema in pooblašča 
odjo TOZD za podpisnika. 
Odbor predlaga potrditev sklepov 
pripombo, da je potrebno zagoto-

ili kapacitete in usluge računalnika 
prvi vrsti podpisnikom sporazuma. 
Pri pregledu gibanja osebnih do-

mdkov v marcu in aprilu 1979 je 
dhor ugotovil, da so bili OD na za-
ovoljivi višini. 
V zvezi s problematiko osebnega 

iohodka v Železarni, je odbor v ce-
oti podprl sklepe 29. redne seje za 
ospodarstvo pri delavskem svetu 
železarne z dne 25. aprila letos. 
Odbor za gospodarstvo je potrdil 

iredlog koristenja denarja za amor-
izacijske zamenjave za leto 1979 v 
"0ZD po sledečih projektih: 

din 
- stroj za plamensko 

rezanje 550.000 
- čistilna naprava 150.000 
- frezalni stroj 848.000 
- drobni inventar 50.000 
- naprava za plazma 

varjenje in rezanje 121.010 
- aparat za varjenje 

v zaščiti argona — 
TIGVAR 65.320 

- lestev za varenie 
tip 2 L-3 13.500 

- vrtljiva konzola Z K 30 15.000 
- vrtljiva konzola ZK 45 22.500 
- aparat za varjenje 

pod C02 62.670 



KAKO SMO DELALI IN POSLOVALI... 
(Nadaljevanje s 1. strani) 
doknaditi do konca leta, kar pa bo 
zelo težko, če ne bodo dobili s pla
nom predvidene količine rude. 

2. TOZD LIVARNA (8. 5.1979) 
Delegati so sprejeli in potrdili 

analizo proizvodnih kazalcev . v 
prvem tromesečju, ki je za TOŽD 
Livarna več kot zadovoljiva. Stre
meli naj bi k dobrim rezultatom dela 
tudi v bodoče ter še posebno pozor
nost posvetili tudi kvaliteti ulitkov 
od začetka procesa do končnega iz
delka. 

3. TOZD B L U M I N G STEKEL 
(14. 5.1979) 

Vzroki za nedoseganje skupne in 
blagovne proizvodnje ter premike v 
asortimentu: 

1. Zastoji na blumingu so večji od 
planiranih. V porastu so vzdrževalni 
zastoji. 

2. Slabo stanje ogrevnih agrega
tov, predvsem globinskih peči. 

3. Slabše stanje vložnega mate
riala. 

4. Težave z dobavo polfabrikatov 
iz nabave. Prejeti bi morali 7500 ton 
gredic iz Siska in 4' ' ' ton T V T iz 
uvoza. Od te količine, ki bi bila po
trebna za normalno delo, so prejeli 
le 3285 ton (43,8 %) gredic in le 500 
ton (10,9 %) T V T . 

Oddelek adjustaže bluminga ni 
razpolagal z zadostno količino vlož
nega materiala, manjkalo mu je de
lavcev, težave pa je imel tudi z 
vzdrževanjem brusilnih strojev in 
žerjavov. 

Oddelek adjustaže stekla je moral 
linijo pogosto ustavljati, ker mu je 
primanjkovalo T V T iz uvoza. 

Do nižjega izplena blumingu je 
prišlo zaradi prevelikega odreza 
noge in nekoliko višjih valjavskih 
napak, za slabši izplen stekla pa so 
vzrok slabi kolobarji iz preteklega 
leta ter dvojni odrez. 

Kadrovski plan 425 delavcev ni bil 
izpolnjen zaradi nizkega sprejema 
delavcev in visoke fluktuacije. V po
rastu je odsotnost (bolezenska in 
redni dopust), ki je v primerjavi z 
minulim letom 1,8 a višja. 

Višji od planiranih so tudi skupni 
stroški. Pri vložku so višji zaradi 
slabih izplenov in prekvalifikacij na 
blumingu in steklu, pri predelavi 
zaradi nižje proizvodnje in slabšega 
asortimana. Po vrstah pa so preko
račeni stroški za surovine, energijo, 
prevoz, proizvodne storitve in sto
ritve drugih TOZD. Čista izguba 
TOZD je 10,353.000 din. 

Posamezne delovne skupine so 
opozorile na slabo vzdrževanje pro
izvodnih agregatov, predolge in 
slabo opravljene ter slabo nadzoro
vane remonte, na delo nabave, slabo 
organizirane kantine (preveč časa za 
malico), neustrezno kadrovanje, po
manjkanje delavcev, premalo ostro 
delo kontrolorjev in slab izplen. 

Sklepi: 
— nabavna služba mora poročati, 

zakaj ni izpolnila planskih obvez; 
— jeklarske napake naj se dosled

no mesečno obračunavajo, istočasno 
pa se zahteva izboljšanje kvalitete 
jeklarskega vložka; 

— da bi odpadlo valjanje nekva
litetnega vložka ter pridobili čas za 
valjanje kvalitetnega in da bi tako 
znižali stroške predelave naj kontro
la kvalitete pregleduje material med 
valjanjem; 

— zaradi slabega dela vzdrževal
cev naj se organizira sestanek z vod
stvom TOZD Vzdrževanje; 

— v zvezi z okvarami na dninah 
naj se uredi problem dogovarjanja 
med izmenskim vodjem proizvodnje 
in izmenskim vodjem vzdrževanja; 

— ker na blumingu ni možno 
izvesti daljšega remonta naj se uredi 
problem glede prioritetnih popravil; 

— TOZD Vzdrževanje naj za iz
boljšanje stanja opredeli delovne 
cilje ter naj j ih posreduje v razpravo 
na naslednjo sejo delavskega sveta; 

— v slučaju prekoračitve norma
tiva zastojev morajo odgovorni do 
20. v mesecu poročati, zakaj je do 
prekoračitve prišlo. 

4. TOZD VALJARNA ZlCE 
IN PROFILOV (14. 5.1979) 

V zapisniku je navedeno le, da je 
vodja TOZD podal poslovno poro
čilo za prvi kvartal ter da nanj člani 
delavskega sveta niso imeli pripomb. 
(Poročilo zapisniku ni priloženo.) 

5. TOZD VALJARNA 
DEBELE PLOČEVINE 

(8. 5. 1979) 
Pri proizvodnji vroče valjane plo

čevine so imeli, predvsem zaradi po
manjkanja vložka in večjih zastojev, 
za približno 1.000 ton nižjo proiz
vodnjo, ki jo bodo morali nadokna
diti v naslednjih mesecih z boljšim 
delom in z delom na proste sobote. 
Zaradi razlike med dohodkovno in 
plansko ceno TOZD, ki opravljajo 
storitve, so imeli v I. kvartalu za 2,05 
milijona din zvišanja stroškov. Za 
41.950 din pa so imeli reklamacij. 

8 ŽELEZAR 

Sklep: izboljšali naj bi tehnološko 
in delovno disciplino in z odgovor
nim in kvalitetnim delom zmanjšali 
okvare strojev in naprav in s tem 
stroške vzdrževanja. Glede preskrbe 
z vložkom je po mnenju vodje 
TOZD situacija od maja naprej 
nejasna, upa pa, da ne bo takšnih 
težav kot so bile v I. kvartalu. 

6. TOZD HLADNA VALJARNA 
BELA (14. 5.1979) 

Pri ogljičnih jeklih so presegli 
planske obveze, pri dinamo in ner-
javnem jeklu zaostajajo oziroma so 
na višini, ki" jo je omogočal dobav
ljeni vložek. Primanjkljaj dohodka 
je večji kot so načrtovali in sicer za 
osem milij. din ali za 89 ^ . Vzrok za 
višji primanjkljaj je nastal zaradi 
zaostajanja v proizvodnji nerjavnih 
jekel, višjih nabavnih cen T V T in v 
zaostajanju za povprečnimi prodaj
nimi cenami za ostale kvalitete 
(ogljično in dinamo jeklo) za 
cenami, ki so bile predvidene z . 
gospodarskim načrtom. Na pri
manjkljaj pa so vplivali tudi višji 
stroški, pri predelavi in pri storitve
nih TOŽD pri nižjem izplenu. Višji 
stroški pri predelavi in zaradi 
nižjega izplena so posledica slabe 
kvalitete T V T . Zato delavski svet 
zahteva, da se poravnava zaradi 
kolovdacije do polletnega obračuna 
izvede in obračuna. Delavski svet 
glede poslovanja v I. kvartalu ne 
zahteva v lastni TOZD nikakršnih 
posebnih ukrepov. Meni, da so po
trebni ukrepi v predhodnih TOŽD, 
ki so oskrbovalci z vložkom. 

TOZD HLADNA VALJARNA 
JESENICE (10. 5.1979) 

V sklepih je navedeno, da so bili 
člani delavskega sveta podrobno se
znanjeni s poslovnim uspehom 
TOZD v 1. kvartalu in ugotovili 
dobre kazalce. Zapisnika oziroma 
poslovnega poročila nismo prejeli. 

TOZD 2 I Č A R N A (14. 5.1979) 
Doseženi rezultati so bili v sploš

nem boljši od planiranih. Tudi stro
ški proizvodnje so bili nižji od pla
niranih. Slabši rezultati od načrto
vanih so bili doseženi pri izplenu in 
pri skupni proizvodnji patentirane 
žice. Delavski svet. se je odločil za 
sledeče ukrepe: 

— stalno dopolnjevanje delovne 
sile v TOZD, posebej še v žičarni I. 

— redno oskrbovanje s kvaliteto 
toplovaljano žico za proizvodnjo 
vseh vrst patentirne žice in elektrod
ne žice V A C ter E P P 

— ostrejše kontroliranje klasifi
kacije odpadne žice 

— ureditev odnosov s TOZD Va
ljarna žice za priznavanje obreme
nitev odrezanih koncev žice v TOZD 
Zičarna 

— ustaljenost tehnološkega po
stopka predelave V A C žice 

— ureditev kritičnih točk za od
pravo izvorov nesreč pri delu, še 

•zlasti v žičarni I 

9. TOZD PROFILARNA 
(23. 5.1979) 

Za rekordno proizvodnjo v I. kvar
talu lani so zaostali celo za 14 °i. 
Vzrok zaostajanja za planirano pro
izvodnjo je v pomanjkanju vložka. 
Posledica: poleg čistega zastoja so 
bile pogostne tudi menjave oblikov
nega orodja na strojih. Nižja pro
izvodnja v primerjavi z istim obdob
jem lani je bila dosežena tudi zaradi 
remonta na oblikovni liniji Rossi in 
oblikovni progi št. 1. Z družbenim 
planom predvideno izvozno količino 
profilov so dosegli le 31,7"?. Število 
zaposlenih je pod.planom. Velika je 
tudi neopravičena odsotnost z dela. 
Pripombo imajo na dobavo vložka. 

10. TOZD VRATNI PODBOJI 
(14. 5.1979) 

Od prodajne službe zahteva, da 
pripravi temeljitejši plan prodaje za 
letošnje leto ter da ne daje popustov 
kupcem, ne da bi obvestila vodstvo 
TOZD, oziroma dobila soglasja 
T O Z D . Nekateri stroški v TOZD 
presegajo planirane in zato naj bi 
odbor za gospodarstvo TOZD izve
del ustrezno akcijo varčevanja. 
TOZD Profilarno pa delavski svet 
poziva na odgovornost v zvezi s kva
liteto izdelave profila, ker ugotavlja, 
da s takim kot ga dobivajo sedaj, ni 
mogoče delati. Podprl je tudi izva
janje ukrepov odbora za gospodar
stvo TOZD. Izvajanje ukrepov naj 
bi se mesečno obravnavalo. Ti 
ukrepi so sledeči: 

— komericialno službo je treba 
vezati na poslovne rezultate TOZD. 
kajti pomanjkanje naročil v lan
skem letu je pomenilo tudi nizko 
produktivnost na zaposlenega de
lavca 

— poiskati možnost izdelave in 
dodelave izdelkov iz profilov in plo
čevine 

— za uvožene matice, nasadila in 
barve je treba iskati možnost izde
lave na domačem tržišču 

— povečati produktivnost z obra
tovanjem obeh varilnih strojev ter 
bolje izkoristiti čas na proizvodnji 
liniji. 

— izboljšati adjustiranje kovin
skih podbojev 

— hitreje ukrepati pri vzdrževa
nju strojev in naprav 

— v vzorčni delavnici je treba 
uvesti boljšo organizacijo dela in 
povečati izkoristek strojev 

— s TOZD Profilarno urediti 
vprašanje dobavnega roka in cene 
ter boljše kvalitete profila 

(Pripomba: na isti seji je bil 
zaradi obsega naročil sprejet 
sklep, da naj bi na liniji in v vzorčni 
delavnici, po potrebi pa tudi v adju-

. staži, delali dvakrat v tednu po dva
najst ur oziroma da bi delali na 
prosto soboto). 

11. TOZD J E K L O V L E K 
(14. 5.1979) 

Celotni dohodek je nekoliko pod 
planiranim, ker odstopa kvaliteta 
sprejetih naročil po asortimentu in 
vrednosti od družbenega plana. 
Celoten obseg poslovanja pa je nad 
planiranim. Soočajo se s problemom 
vložka iz nabave. Od planiranih 
5.000 ton je pokritih le 2.000 ton (na 
zalogo). Z likvidacijo valjarne pro
filov je zaradi vložka v največji ne
varnosti linija B K , ki je povezana s 
poizkusnim obratovanjem linije 
K O C H . Delavski svet je kritično 
ocenil plansko ceno vložka, ki zaradi 
obračunske napake vpliva na izgubo 
med lastno in prodajno ceno in 
sklenil, da FRS napako popravi in 
pismeno pojasni. Izrečeno je bilo 
tudi mnenje, da bi se stroški za 
interni transport ter pri zaščitnih 
sredstvih in pomožnem materialu 
lahko znižali ter da je vzdrževanje 
strojev pomanjkljivo, poraba dia
mantov pa dokaj velika. 

12. TOZD ELEKTRODE 
(14. 5.1979) 

Planske obveznosti niso bile dose
žene in zato tudi poslovni rezultati v 
I. kvartalu niso ugodni. Zato bi bilo 
potrebno: 

— na ravni železarne zagotoviti 
kontinuirano dobavo vlečene in va
ljane žice, surovin in delavcev 

— v TOZD pa za boljše izkorišča
nje oplaščevalnih linij zagotoviti 
narezano žico z občasnim nočnim 
delom v rezalnici ter izboljšati de
lovno in tehnološko disciplino in z 
boljšo organizacijo dela povečati 
storilnost 

— dogovoriti se za plačilo rizika 
pri izvozu elektrod Emona in pri 
uvozu surovin. 

V razpravi je bilo pojasnjeno, da 
dogovor o riziku (plačilo naj bi delno 
krila Železarna) potreben zato, ker 
so se povečale cene rutila in ostalih 
surovin). Poudarjeno je bilo tudi, da 
je treba budno spremljati razne ob
veznosti, ki bremenijo dohodek, ker 
kljub večjemu ustvarjenemu dohod
ku v I. kvartalu (v primerjavi z lan
skim v istem obdobju) za sklade ni 
ostalo sredstev, kajti tudi obveznosti 
so se letos povečale.. Izrečeno je bilo 
tudi opozorilo, da se bodo v mesecu 
maju stroški povečali, ker bo obra
čunana licenca za leto 1979. Sprejel 
je tudi stališče SDS, da naj se zaradi 
izpolnjevanja planskih obveznosti 
po potrebi organizira delo tudi v 
prostih sobotah — če bodo zagotov
ljene zadostne količine žice in suro
vin. 

13. TOZD REMONTNE 
DELAVNICE (14. 5.1979) 

Zapisnik vsebuje le kratek sklep, 
da je bilo poslovanje v I-. kvartalu 
uspešno, ter da delavski svet naroča, 
da je potrebno še naprej intenzivno 
spremljati stroške ter delati na tem, 
da se ti znižujejo. Podobnejše ugo
tovitve navaja zapisnik s seje delav
skega sveta z dne 25. 4. 1979, ki po
vzema informacijo vodje TOZD o 
delu v I. kvartalu. Ta navaja, da je 
praksa izpostavila problem nepre-
cizne delitve dela med TOZD Re
montne delavnice in TOZD Vzdrže
vanjem. TOZD Remontne delavnice 
je osvojila proizvodnjo ročnih pral
nih strojev, hidravličnih dvigalk, 
tesnil itd., zaradi česar bi lahko v 
svoj poslovni predmet vnesla »pro
izvodnjo priborov za vzdrževanje«. 
Stične točke naj bi pokrivali s sode
lovanjem, planiranjem in dogovar
janjem. V TOZD je potrebno dopol
niti stalež. 

Favorizirati je treba delavce stroj
ne stroke, kjer se kaže akutno po
manjkanje, še zlasti instalaterjev in 
ključavničarjev monterjev. Ta pro
blem bo s prevzemom novih naprav 
še bolj izstopil. Nekateri dobri vod
stveni delavci so zaradi boljših 
osebnih dohodkov in pogojev dela v 
drugih delovnih organizacijah pre
kinili razmerje s TOZD. Problem 
predstavljajo tudi stanovanja, saj 38 
sodelavcev v TOZD čaka na rešitev, 
perspektiva, da bi ga dobili, pa je 
dokaj slaba (predlog: zagotoviti iz
gradnjo stanovanj iz sklada skupne 
porabe). Tok naročil in krmiljenja 
v pripravi dela še ni izpeljan tako 
kot bi bilo potrebno. Organiziranost 
na štiri obrate (po strokah) se je iz
kazala za dobro, v perspektivi pa bi 
za njihovo vodenje kazalo vpeljati 
kolektivni organ. To bi jim zagotav
ljalo boljšo medsebojno povezanost. 
Če hi uredili mobilnost oddelkov, 
zmanjšali čakalne čase na prevoze, 
bi lahko povečali storilnost. V zveei 

z veliko razdrobljenostjo TOZD se 
pojavljata dva predloga: ostati 
zaradi funkcionalnosti razdrobljeni 
ali oddelke centralizirati. Smernice 
nadaljnjega razvoja TOZD bodo 
začrtane s srednjeročnim progra
mom. 

14 TOZD VZDRŽEVANJE 
(16. 5.1979) 

Fluktuacija je bila v prvih treh 
mesecih še vedno zelo visoka. Bilo je 
kar 29 prekinitev delovnega razmer
ja. Zaskrbljujoče je neplanirano ko
riščenje letnih dopustov. Število ne
zgod je v porastu, vendar resnost 
le-teh pada. Delavski svet bo tekoče 
spremljal gibanje stroškov in rast 
cen v primerjavi s planiranimi ter 
pripravljal predloge za spremembe 
v primeru večjih odstopanj. 

15. TOZD ENERGETIKA 
(29. 5.1979) 

Zapisnik navaja le, da je predsed
nik odbora za gospodarstvo podal 
poročilo in sicer posebej za vsako 
točko o kateri je razpravljal, raču
novodja pa poročilo o kazalcih 
uspešnosti, katero je delavski svet, 
tako kot tudi sklep odbora za gospo
darstvo, potrdil. (V zapisniku odbo
ra za gospodarstvo z dne 25. aprila, 
je navedena ugotovitev, da prikaza 
o poslovanju TOZD službe še niso 
dokončno pripravile, da je podan le 
preliminirno, da finančni rezultat ni 
pozitiven zaradi večjih stroškov za 
električno energijo v zimskih mese
cih (ki pa se preko celega leta izrav
na) in da bodo končni rezultati 
I. kvartala obravnavani na naslednji 
seji.) 

16. TOZD TRANSPORT 
(16. 5.1979) 

Tako finančni kot tehnični del po
ročila kažeta na pozitivni pristop 
vseh v TOZD zaposlenih delavcev. 
Delavci Transporta so morali pre
magovati določene tehnične težave, 
vendar se je medobratni transport 
po železnici in cesti odvijal v 
normalnih mejah in je bil usklajen 
s tehnologijo in zahtevami proiz
vodnje. V razpravi sta bili postavlje
ni le dve vprašanji: 

— zakaj tako velika prekoračitev 
poslovnega sklada 

— zakaj je izplačilo osebnega 
dohodka prikazano z 99 % na plan 

17. TOZD DRUŽBENA 
PREHRANA (18. 5. 1979) 

Letos so dosegli boljše rezultate 
kot v lanskem I. kvartalu, ko je 
TOZD poslovala z izgubo, v polletju 
pa pričakujejo, da bodo rezultati 
glede na novo vrednost bona slabši. 
Prodaja tople hrane občutno upada, 
narašča pa prodaja delikatesne hra
ne, kjer je le 10 — 20^ pribitek. 
Delavski svet je zato sklenil, da 
odboru za kadre in družbeni stan
dard čimprej posreduje problemati
ko stanja v zvezi z novo vrednostjo 
bona. V razpravi je bilo poudarjeno, 
da ni prav da je vrednost bona 
enotna (19 din) za pripravljene 
obroke in za delikatesno hrano in da 
je pod takimi pogoji vprašljiv polo
žaj same temeljne organizacije, ker 
ne bo krila niti stroškov hrane (da se 
sploh ne govori o ostalih obvezno
stih). Predlagani so bili sledeči 
ukrepi: 

— kriti ekonomsko ceno iz sklada 
skupne porabe 

NOV TEČAJ 
ZA VOZNIKE 
VILIČARJEV 

V okviru izobraževanja odraslih 
pri železarskem izobraževalnem 
centru je od 8. maja v teku tečaj za 
voznike viličarjev. Obiskuje ga 13 
delavcev Železarne, dva iz KOOP 
Mojstrana, pet jih je iz Izolirke, 
eden iz hotelskega podjetja Gorenj
ska, štirje pa so samoplačniki. Pri 
tem je zanimivo to, da je med te
čajniki kar šest žensk. 

V tečaju imajo predavanja iz po
žarne varnosti, opisa viličarja, var
stva pri delu, elektrotehnike, teh-

Del udeležencev tečaja za voznike viličarjev (Foto B. Blenkuš) 

nike mazanja, vzdrževanja in no
tranjega transporta. Razen tega se 
kandidati učijo tudi praktične vož
nje z viličarjem. Naj pri tem ome
nimo še, da sta bila kandidatom 
prikazana tudi dva pri nas izdelana 
filma o notranjem transportu in 
uporabi viličarja, ki so si jih na 
Jesenicah ogledali že tudi študentje 
visoke šole iz Kranja. Poleg tega so 
filma vrteli tudi v tečaju za voznike 
viličarjev v Domžalah in stotim 
delavcem transportne stroke, ki 
delajo v T A M Maribor. Nasled
nja predstava filmov je predvidoma 
14. junija v Elanu v Begunjah. Na
men filmov je, da se delavci na čim-
lažji in zanimivejši način seznanijo 
s to tematiko. 

B. 

— ostati pri kritju iz Sklada 19 di. 
narjev ter uvesti prispevek delavca 
4.— din, kar se odbije že pri dohodku 
vsak mesec (tako imajo v Železarni 
Štore) 

— uvesti diferencirano vrednost 
bona za delikateso, kot je bilo to 
pred 1. 5.1979 

— da bon velja le za topel, kom
biniran in hladen obrok, medtem ko 
se delikatesna hrana plača le z de
narjem (primer Železarna Štore) 

18. TOZD KOVTNOSERVIS 
(14. 5.1979) 

Čeprav plan ni bil izpolnjen pa so 
rezultati boljši od lanskega leta. 
Vzroki za neizpolnjevanja plana so 
bili v pomanjkanju fizičnih delav 
cev, v nepravočasni dobavi osnovne
ga materiala (kar pa se v Kovinoser-
visu običajno med letom izenači) ter 
stornirano naročilo SGP Gorenje 
Radovljica. Stornirano je bilo zato 
ker dela (v vrednosti 2,160.000 din) 
zaradi pomanjkanja materiala niso 
bila opravljena do določenega roka 
Delavski svet je ugotovil, da se 
obseg dela Kovinoservisa širi preko 
Slovenije, da je s strani naročnikov 
vedno več zahtev in da s tem na
stajajo težave pri doseganju pogod
benih rokov in kvalitete izdelkov Z 
zavestnim prizadevanjem vseh de
lavcev pa bo. temeljna organizacija 
tudi v bodoče sposobna obdržati ozi
roma še razširiti svoj proizvodni pro
gram. 

19. DELOVNA SKUPNOST 
ZA KOMERCIALNE 

IN FINANČNE ZADEVE 
(14. 5.1979) 

Delavski svet je ugotovil, da je v 
zvezi s slabšim rezultatom na po
dročju likvidnosti potrebno ponovno 
vzpostaviti sodelovanje med prodaj
nim in finančnim sektorjem glede 
zaključevanja, obdelave in realiza
cije naročil in sicer selektivno za po
samezne kupce. Razen tega ugotav
lja, da oprema, ki je bila naročena v 
lanskem četrtem kvartalu povzroča 
težave v deviznem poslovanju v le
tošnjem I. kvartalu, ker veže polovi
co izvoznih prilivov ter, da je na tem 
področju potrebno pričakovati do
datne težave tudi na področju za
ključevanja uvoza rezervnih delov 
in repromateriala v zvezi z ukrepi 
Zveznega izvršnega sveta. 

20. DS ZA KADROVSKE 
IN SPLOŠNE ZADEVE 
TER INFORMIRANJE 

(11. 5.1979) 
V zapisniku je navedeno le kdo e 

razlagal poročilo ter da nanj ni bilo 
pripomb. Postavljeno je bilo le eno 
samo vprašanje: kje so prikazan 
prihodki oziroma dohodki gasilske 
enote. 

21. DS ZA EKONOMIKO, TKR 
IN NOVOGRADNJE (8. 5.1979) 
Delavski svet je ugotovil, da je za 

formiranje sredstev investicijskega 
vzdrževanja in amortizacijske za
menjave potrebno v maju izdelati 
plan uporabe v letu 1979. Pri razde
litvi sredstev investicijskega vzdrže
vanja je treba upoštevati predvsem 
tista popravila, kjer zaradi stanja 
nastopa večja škoda (streha OTK). 
Nadalje je sklenil, da je treba najti j 
način, da bodo tudi kvartalna poro- j 
čila obravnavana na delovnih sku
pinah pred sejo delavskega sveta. 



O DELU ODBORA SAMOUPRAVNE 
DELAVSKE KONTROLE ŽELEZARNE 

V PRETEKLI MANDATNI DOBI 
— Zapisnik službe družbenega 

knjigovodstva Kranj o zagotovitvi 
sredstev in plačil za investicije v 
teku. 

— Poraba sredstev sklada skupne 
porabe v letu 1978. 

— Problematika delitve stano
vanj v letu 1978. 

— Poročilo o prekomerni porabi 
kokil v TOZD Jeklarna. 

— Dopis sodišča o predčasnem 
izplačilu osebnega dohodka posa
meznim delavcem (brezobrestno po
sojilo). 

— Pismo sekretariata za notranje 
zadeve SRS o nepravilnostih poslo
vanja. 

— Oglašanje prodaje knjig prek 
tednika Zelezar. 

— Nevestno opravljanje dela 
(prijave postaje milice Jesenice). 

Pri vseh teh vprašanjih odbor 
samoupravne delavske kontrole ni 
ugotovil posebnih nepravilnosti, 
zato ni sprejel ustreznih sklepov. 

Posebno sejo, ki je bila skupaj z 
družbenopolitičnimi organizacijami 
in družbenim pravobranilcem samo
upravljanja SRS, je odbor samo
upravne delavske kontrole Železar
ne posvetil na pobudo družbenega 
pravobranilca samoupravljanja SRS 
izplačilu osebnega dohodka za ma
rec 1978. Osebne dohodke za marec 
smo izplačali 15. aprila 1978 že po 
določilih pravilnika o delitvi osebnih 
dohodkov, ki so ga temeljne organi
zacije sprejemale na referendumu 
14. aprila 1978, med temi pet temelj
nih organizacij pravilnika ni spre
jela. Poleg tega je bil nepravilno 
sprejet sklep delavskega sveta Žele
zarne o povečanju osebnega dohod
ka za 8 % z veljavnostjo 1. aprila 
1978 (delavski svet Železarne je ta 
sklep sprejel naknadno na seji 
31. maja 1978 brez predhodne raz
prave in soglasja v temeljnih organi
zacijah). 

Po obširni razpravi je odbor samo
upravne delavske kontrole sprejel 
sklep, s katerim je na nepravilnosti 
pri izplačilu osebnega dohodka za 
marec opozoril odgovorne strokovne 
delavce, poslovodne organe in pri
stojne samoupravne organe. Odbor 
jim je naročil, da takšnih nepravil
nosti ne sme biti več, sicer bo morala 
samoupravna delavska kontrola 
proti vsakemu nezakonitemu po
stopku izvesti samoupravne in poli
tične sankcije. 

Smatram, da ima ta sklep našega 
odbora trajen pomen, zato ga ome
njam in priporočam novemu odboru, 
da ga izvaja. 

Odbor samoupravne delavske kon
trole Železarne je veliko časa in po
zornosti posvetil tudi drugim vpra
šanjem in zadevam, ki jih sicer ni
smo programirali v dnevnih redih 
sej, temveč so reševanje zahtevali 
posamezni delegati, temeljne organi
zacije pa tudi strokovne službe. To 
so naslednja vprašanja oziroma za
deve: 

— Kdo je odgovoren za izdelavo 
sporazumov, ki urejajo ekonomske 
in dohodkovne odnose, ker kasnimo 
glede na določila zakona o združe
nem delu? 

— Vodje TOZD naj pripravijo 
pregled nadur v posameznih temelj
nih organizacijah! 

— Kako teče preskrbe TOZD Je-
klovlek z vložkom iz železarne Što
re? . 

— Zahteva za tolmačenje postop
ka za razpis del in nalog računovodij 
TOZD! 

— Al i se službena potovanja v za
mejstvo izkoriščajo za prijave racio
nalizacij in novatorstva? 

— Opozorilo na neorganizirano 
nabavo administrativno tehničnih 
sredstev in pisarniške opreme. 

— Nepravilnosti pri delitvi kole
darjev. 

— Vprašanje ali ima delovna 
organizacija Montana Žalec pogoje, 
da postane naša temeljna organiza
cija? 

— Problem odlaganja odpadkov 
na nasip pri TOZD Jeklovlek. 

— Zakaj se za TOZD Jeklovlek ni 
nabavilo bolj produktivnega stroja 
za odvijanje in razrez kolobarjev? 

Odbor samoupravne delavske kon
trole Železarne je obravnaval oziro
ma sprejemal tudi zahteve za var
stvo pravic delavcev. Največ takšnih 
zahtev je bilo po vprašanju raciona
lizacij in novatorstva zlasti v prime
rih, ko je bil predlagatelj racionali
zacije iz druge temeljne organiza
cije. Odbor je ugotovil, da so pri re
ševanju predlogov določene pomanj
kljivosti, predvsem pa, da postopek 
traja predolgo tako v strokovni služ
bi kot v temeljnih organizacijah. 
Odbor je zato priporočil temeljnim 
organizacijam, da za hitrejše in kva
litetnejše reševanje inovacijskih 
predlogov ustanovijo posebne komi
sije, ki naj bi predloge pregledale, 
proučile in odborom za gospodarstvo 
predlagale rešitve. Odbor je tudi pri
poročil, da odbori za gospodarstvo 
enakopravno in enako zavzeto odlo
čajo o vseh predlogih, tudi od pred

lagateljev iz drugih temeljnih orga
nizacij. Zlasti je treba upoštevati ko
ristnost predloga za temeljno orga
nizacijo ne glede na posameznika. 
Tovrstne pritožbe pa smo nato 
usmerjali na pristojne delavske sve
te temeljnih organizacij. 

V našem mandatu smo imeli devet 
sej in eno skupno z družbenopolitič
nimi organizacijami in družbenim 
pravobranilcem samoupravljanja 
SRS, o kateri sem že govoril. Po
vprečno smo imeli sejo enkrat na do
bra dva meseca. Seje smo imeli po 
izvedeni anketi med delegati vedno 
ob 6.15 zjutraj, trajale pa so od treh 
do štirih ur. nekatere pa tudi dalj. 
Smatram, da bi bilo bolje, če bi imeli 
seje bolj pogosto in bi zato lahko 
bile krajše. 

Prisotnost na sejah je bila po
vprečno 62,7 %, kar je zadovoljivo, 
vendar le navidezno. Od skupaj de
vetih sej j ih je bilo skoraj polovico 
(4) na robu sklepčnosti, ker jim je 
prisostvovalo le 14 delegatov. Torej 
le eden več kot je minimalni pogoj 
za sklepčnost. Vsekakor je bilo to 
odvisno od odgovornosti delegatov, 
s katero pa se ne moremo pohvaliti. 
Poglejmo: le dva delegata (Noč in 
Brajič) sta se udeležila vseh devetih 
sej, polovica delegatov pa pet in 
manj sej (6 delegatov petih sej, 2 de
legata treh sej, 2 delegata dveh sej, 
1 delegat ene seje, 1 delegat pa se ni 
udeležil nobene seje). 

Kljub vsemu menim, da je odbor 
zadovoljivo deloval, da smo dosegli 
tudi nekaj uspehov in smo po svojih 
močeh in znanju pripomogli k na
daljnjemu razvoju samoupravnih 
odnosov v naši delovni organizaciji. 
Novemu odboru želim pri delu še 
več uspeha. 

OPREDELITEV ZAHTEVNOSTI DELOVNE 

NALOGE V RAZVIDU DELOVNIH NALOG 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

kot merljivo in ne več ocenjeno 
vrednost. Pri tem je dan prispevek 
k pravičnejši delitvi osebnih dohod
kov po najpomembnejši osnovi po 
stopnji sestavljenosti delovne naloge 
in v nadaljnji nadgradnji sistema de
litve osebnih dohodkov' glede na re
zultate dela. 

Strokovna skupina, ki jo je poslo
vodni odbor imenoval za izdelavo 
metodologije razvida delovnih na
log, se je opredelila za štiri glavne 
značilnosti, po katerih je mogoče 
opredeljevati zahtevnost delovne 
naloge. Te značilnosti so: 

EKSKURZIJA V KROPO 
Prejšnjo soboto smo si delavci pri

prave dela TOZD Remontne delav
nice ogledali tovarno vijakov Pla-
mer Kropa. Pobuda je prišla s strani 
predstavnika sindikalne organizacije 
in vodja temeljne organizacije. 

Z vodjem TOZD sva tri dni vsem 
sodelavcem pošteno pihala na dušo, 
in ni bilo zastonj, iz naše sindikalne 
skupine se jih je udeležilo več kot 
polovico. 

Plamen Kropa je delovna organi
zacija s 540 zaposlenimi. Deluje v 
okviru SOZD Slovenske železarne. 
Imajo svoj sindikat in samoupravne 
organe (delavski svet, odbor za go
spodarstvo, komisijo za delovna raz
merja), posebne službe (računovod
stvo, komercialni oddelek, razvojni 
oddelek, informativni oddelek . . .). 
Čez 300 delavcev dela v proizvodnih 
obratih, ostali pri vzdrževanju in 
v službah. 

Vodja vzdrževanja tovariš Pogač
nik nam je rade volje razkazal vse 
proizvodne obrate: pripravo žice, iz
delavo vijakov in izdelavo matic di
menzij od M3 do 24 mm. 

Presenetila nas je delovna discipli
na in natančnost zaposlenih, v 
vzdrževalnih obratih pa izredna či
stost in urejenost delovnih mest. Na 
tleh ni bilo opaziti' nobenih smeti. 

V Plamenu imajo večino strojev 
modernih, uvoženih iz ZDA in 
N D R . Sicer so zelo hrupni, toda ob 

taki zvrsti proizvodnje je nemogoče 
pričakovati absolutno dušenje na
prav. 

Celotni letni dohodek Plamena 
znaša 25 milijard dinarjev, ali okrog 
35 dinarjev na kilogram proizvoda. 

»Naš program se bo v prihodnje 
razvijal v kvalitetnejših proizvodih,« 
nam je pojasnil v sindikalnem domu 
nasproti tovarne tovariš Franc Mla
kar, individualni poslovodni organ 
tovarne, »vijake in matice bomo iz
delovali iz kvalitetnejših, dražjih 
materialov: niklja, medenine, pocin
kane . . . Tako se nam bo širše odprlo 
tržišče.« 

Kroparji so nas potem povabili 
v staro gostišče, "kjer je tudi znani 
kroparski muzej. Kroparske izdelke 
pa iahko vidiš tudi v kovaški delav
nici čez cesto. 

Ob dobri bržoli in merlotu smo se 
okrog dveh žal morali posloviti, kajti 
ulila se je ploha, naša dva gostitelja 
iz Plamena pa sta morala v tovarno, 
ki jo je že pošteno ogrožal naliv. 

Tomaž Iskra 

DOPISUJTE 

V ŽELEZARJA 

— znanje, 
— delovni napor, 
— odgovornost in 
— delovni pogoji, v katerih se de

lovna naloga izvaja. 
Te glavne značilnosti opredelitve 

zahtevnosti delovne naloge je raz
členila v značilnost nižjega ranga. 

Tako je znanje, ki ga izvajalec 
vlaga v izvajanje delovne naloge, 
razčlenila v sestavljenost delovne 
naloge in potrebno spretnost za iz
vajanje delovne naloge. 

Sestavljenost delovne naloge je 
izražena z zahtevanim izobrazbenim 
profilom, časom usposabljanja in 
znanjem tujih jezikov. 

Spretnost je opredeljena z zahte
vano spretnostjo, priročnostjo 
prstov, rok in telesa, včasih tudi nog, 
ki jo izvajanje delovne naloge zahte
va od delavca. 

Delovni napor je razčlenjen v 
umski in fizični napor, s katerim iz
vajanje delovne naloge obremenjuje 
delavca. 

Umski napor je razčlenjen v napor 
pri delu s podatki, delu s stvarmi in 
pri delu z ljudmi. 

Pri fizičnem naporu je treba razli
kovati višino in trajanje fizične 
obremenitve. Fizična obremenitev 
povzroča delo gibanja kot dinamič
na obremenitev, delo držanja kot 
statična obremenitev in enostranska 
fizična obremenitev večje utrujanje. 
Fizični napor se mora opredeljevati 
po_ časovni sestavljenosti in je izra
žen s poprečno porabo energije »nor
malnega« človeka v časovni enoti. 

Odgovornost je razčlenjena v od
govornost za lastno delo in za delo 
drugih. 

Odgovornost za lastno delo sestoji 
iz 

— odgovornosti za delovna sred
stva, s katerimi delavec dela v toku 
izvajanja delovne naloge, in pred
mete dela, ki jih delavec v toku de
lovne naloge obdeluje, razčlenjuje, 
analizira itd.; 

— odgovornost za delovni posto
pek, po katerem se delavec ravna pri 
izvajanju delovne naloge in sloni na 
logiki, predpisih, regulativih, uzan-
cah itd.; 

— odgovornost za varnost drugih, 
ki jo mora delavec upoštevati, da ne 
ogroža nemotenega dela delavcev 
v okolici, da ne ogroža njihovega 
zdravja in življenja. 

Odgovornost za delo drugih se
stavlja odgovornost pri vodenju, 
usmerjanju, svetovanju sodelavcem 
ter odgovornost za medsebojne stike 
v lastni delovni skupnosti in z zuna
njimi poslovnimi partnerji na zelo 
različnih ravneh kompliciranosti po
slovnih odnosov. 

Vsak delavec izvaja dodeljeno de
lovno nalogo pri določenem vplivu 
okolja, ki povečuje vložen napor v 
primerjavi z naporom pri normalnih 
delovnih pogojih. V modelu metodo
logije opredelitve delovnega okolja 
so obravnavani vplivi temperature, 
sevanja, vlage, olj, maščob in uma
zanije, prahu, plinov, par, kemičnih 
snovi, hrupa, vibracij, svetlobnih po
gojev, nevarnosti prehlada, posebne 
zaščitne opreme in lastne ogrože
nosti. 

Opredelitev zahtevnosti delovne 
naloge po navedenih značilnostih je 
shematično podana v sliki. 

Č. T. 

SHEMA METODOLOGIJE OPREDELITVE ZAHTEVNOSTI DELOVNE NALOGE 

ŽELEZAR 9 

(Nadaljevanje s 1. strani) 
V prvo grupo zadev sodijo nasled-
a vprašanja sistematičnega nad-
,ra, ki smo j i h obravnavali: 
1. Periodična poslovna poročila 
vartalna. polletna, 9-mesečna) — 
jj-rat in enkrat analizo razprav o 
pljučnih računih TOZD in delov-
d skupnosti za leto 1978. 
2. Polletna in letna poročila o po
bi jenih sredstvih za reprezentanco 
petkrat. 
3. Polletna in letna poročila o 
, r avljenih službenih potovanjih 
,ma in v zamejstvu ter stroške za 
[potovanja — trikrat. 
4. Letna poročila o opravljenih 
venturah — dvakrat, 
0 vseh naštetih vprašanjih so de-
gati zavzeto razpravljali, zlasti pa 
1 opozarjali na večja odstopanja in 
ihtevali dodatna tolmačenja, ki so 
j tudi vedno dobili. Problematična 
morda bila le razprava o periodič-

ih poslovnih poročilih, ker nam 
adivo ni bilo razumljivo ali pa se 
smo znašli v velikem številu šte-
lk. Nasprotno temu pa je bila raz-
ava na podlagi analize razprav za-
jučnih računov in osnovnih kazal-
v poslovne uspešnosti v letu 1978 
|o poglobljena in konstruktivna, 
gotovih smo namreč, da je večina 
meljnih organizacij zaključni ra-
m temeljito obravnavala in da so 
temeljne organizacije tudi posta

le cilje, kako odpraviti pomanjklji-
isti oziroma popraviti slabše kazal-
poslovanja in proizvodnje v teko-
m gospodarskem letu. Nekatere 
meljne organizacije so zaključne 
čune obravnavale bolj brezvsebin-
o, pa bodo zato morale posvetiti 
č pozornosti razpravam za boljše 
ispodarjenje v letošnjem letu. Raz-
ava zaključnih računov je spodbu-
la odbor samoupravne delavske 
mtrole, da je naročil ustreznim 
rokovnim službam, da pripravijo 
iročilo, kako se vključuje v delov-
j organizacijo TOZD Kovinoservis 
o delovanju dislocirane temeljne 

ganizacije Monter. 
V drugo grupo vprašanj, ki j ih je 
Ibor obravnaval glede na pomemb-
ist in nujnost v danem trenutku, 
isodijo naslednja: 
Problematika TOZD Hladne va
rne Bela, kar je bilo tudi razum-
vo, saj se je ta temeljna organiza-
a borila z velikimi težavami v pre-
>du iz poskusne na redno proizvod-
0 po kapacitetah in kvalitetah, za 
ir je bila zgrajena. V razpravah o 
1 problematiki smo želeli izluščiti, 
iliko so v teh težavah prisotni sub-
ktivni faktorji znotraj temeljne 
ganizacije in znotraj delovne orga-
zacije, koliko pa so te začetne te-
ve pogojene z objektivnimi faktor-
Koliko smo v tem uspeli, je težko 
»toviti, zagotovo pa vemo, da je 
10 v reševanje problematike vlo-
no veliko truda in prizadevanja 
ko v odboru samem kot v vodstvu 
meljne organizacije in v strokov-
h službah, ki so nam pripravljali 
htevana poročila in analize. 
OZD Hladna valjarna Bela smo 
iravnavali štirikrat, in sicer: 
- naprej splošno problematiko 

i sklepu delavskega sveta Zelezar-

- nato kadrovsko problematiko, 
- program ukrepov za odpravo 
islovne izgube v temeljni organiza-
11 in 
- nazadnje analizo po vprašanju 
ilovne morale in psihosocialne kli-
e v tej temeljni organizaciji. 
Nekaj več o tej obravnavani pro-
ematiki navajam zato, ker menim, 
i kljub rekordnim dosežkom in 
iljšemu delu te temeljne organiza-
ie v zadnjem času problematika še 

rešena, zlasti ne še kvalitetni 
ortiment in bo treba tej temeljni 
ganizaciji tudi v naslednjem man-
itu posvetiti več pozornosti. 
Nekaj več pozornosti smo posve-
li naduram, obravnavali smo jih 
akrat, zlasti zato, da bi ugotovili 
'pravilnosti pri opravljanju, pisa
li in priznavanju nadur. 
Pri prvi razpravi smo ugotovili, da 
idure upadajo, vendar pa je več 
imerov, da se neodgovorno in ne-
mtrolirano opravljajo, pa tudi pri-
lavajo in pišejo. Zato smo priporo-
li odborom samoupravne delavske 
mtrole v TOZD, da temu vpraša
li posvetijo posebno pozornost in 
i uvedejo sistematične nadzor nad 
mi nepravilnostmi. 
V drugi razpravi pa smo ugotovili, 

1 v nekaterih temeljnih organizaci
ji presegajo z zakonom določeno 
svilo nadur. Ker gre v teh primerih 
' kršitev zakonskih določil, smo 
»ozorili odbore TOZD, da podrob
ne proučijo to problematiko in 
^tevajo od delavskih svetov 
OZD ukrepe za preprečitev takšnih 
'javov. 
Poleg teh vprašanj, ki smo jim po
etih nekaj več pozornosti, smo 
'ravnavali še naslednja: 
- Ugotovitev službe družbenega 
ijigovodstva Kranj — pri pregledu 
'Hetnega poslovnega poročila. 



OD GARAŠKEGA DELA DO MODERNE TEHNOLOGIJE 
(Nadaljevanje s 1. strani) 
nem in svetlem ter s prijetno ure
jeno okolico. Mnogim so ob različne 
jubilejne značke Železarne — 100-
letnico, obletnico stavke in samo
upravljanja — pripeli rdeč nagelj in 
spominsko značko ob 30-letnici ob-
rata. 

Skoraj 40, od 44 vabljenih upoko
jencev, je pozdravil vodja TOZD 
Jeklovlek Berti Brun in jim zaželel 
dobro počutje med njimi. V kratkih 
pozdravnih besedah pa je predvsem 
poudaril veliko hvaležnost sedanjih 
delavcev za njihovo neprecenljivo 
minulo delo, s katerim so ogromno 
pripomogli k sedanjemu modernemu 
obratu. Sicer, je dejal, letos poteka 
40 let odkar smo v Železarni pričeli z 
izdelavo paličastega jekla, vendar pa 
so za jubilej vzeli letnico 1949, ko je 
jeklovlek postal samostojen obrat. V 
nekaj besedah jim je predstavil se
danjo tehnologijo in jih povabil na 
ogled ter kasneje na proslavo v de
lavski dom na Javorniku in na kosi
lo. 

Ogled obrata je potekal v prisrč
nem srečanju s sedanjimi delavci in 
v presenečenju nad velikim tehnolo
škim napredkom obrata, v katerem 
praktično ni več fizičnega dela. Nji
hove pridne in žuljave roke so zame
njali stroji in moderne dvižne na
prave. 

»RAST PROIZVODNJE IN 
STORILNOSTI DELA STA 

TEMELJNA CILJA NAŠEGA 
RAZVOJA« 

Pod tem geslom se je na lepo okra
šenem odru delavskega doma Albina 
in Julke Pibernik na Javorniku začel 
odvijati pester kulturni program, ki 
so ga izvajali: vokalni oktet D P D 
Svoboda France Prešeren Žirovnica 
— Breznica, folklorni ansambel 
K U D Jaka Rabič Dovje - Mojstra
na, kulturni klub J U T R O pri D P D 
Svoboda Tone Čufar Jesenice in re-
citatorji ter gledališki igralci D P D 
Svoboda France Mencinger Javor-
nik — Koroška Bela. 

Nekdanje delavce — upokojence 
in sedanje aktivne delavce TOZD 
Jeklovlek ter goste je najprej po
zdravil predsednik osnovne organi
zacije zveze sindikatov TOZD Jek
lovlek Janko Rupar in predal besedo 
predsedniku delavskega sveta TOZD 
Jeklovlek Antonu Dežmanu, ki je 
dejal: 

»Oddelek jeklovlek, ki je deloval v 
sklopu nekdanje cevarne v prvih 
povojnih letih, je izdeloval paličasto 
jeklo skoraj v nemogočih pogojih. 
Obrat je bil namreč predelan iz stare 
avstroogrske konjušnice v zasilno 
delavnico. Delovni pogoji so bili zelo 
težki, ves tedanji tehnološki posto
pek se je odvijal z rokami delavcev, 
saj razen nekaterih starih strojev, ni 
bilo nikakršne mehanizacije. Toda 
vztrajali smo, delali in pri tem tudi 
uspevali. Količina vlečenega jekla je 
iz leta v leto naraščala, potrebe po 
teh izdelkih pa so bile vedno večje. 
Začelo se je razmišljati o moderniza
ciji in celo o novem obratu, v ka
terem bi z moderno tehnologijo iz
delovali za trg prepotrebno paličasto 
jeklo. 

Organizatorji proizvodnje so s 
svojimi idejami začenjali ustvarjati 
dolgoletni sen nas vseh, ki smo težili 
za boljšimi delovnimi pogoji. Začelo 
se je z izgradnjo novega obrata na 
Beli. Prešli smo v obdobje hitrega 
povečevanja količine vlečenega pali-

..častega jekla. Delovni pogoji pa so 
se bistveno spremenili. IZ N E K D A -

Z A H V A L A 
S O D E L U J O Č I M 

Vodstvo temeljne organi
zacije združenega dela Je
klovlek in družbenopoli
tične organizacije ter sa
moupravni organi, se iskre
no zahvaljujejo vsem, ki so 
pomagali in prispevali k 
uspešnemu praznovanju 
30-letnice, odkar je jeklo
vlek postal samostojni 
obrat v železarni Jesenice. 

Zahvalo izrekamo vokal
nemu oktetu DPD Svoboda 
France Prešeren Žirovnica 
— Breznica, folklorni sku
pini KUD Jaka Rabič Dovje 
— Mojstrana, vokalno-
glasbeni skupini JUTRO 
pri DPD Svoboda Tone Ču
far Jesenice in DPD Svobo
da France Mencinger Ja-
vornik — Koroška Bela za 
lep kulturni prispevek k 
našemu praznovanju. 

Hvala tudi vsem nekda
njim delavcem — upoko
jencem, ki niso pozabili na 
tažko pot obrata in s svojo 
navzočnostjo prispevali k 
našemu praznovanju rezul
tatov njihovega in našega 
skupnega dela. 

N J E G A GARAŠKEGA D E L A 
SMO PREŠLI K M O D E R N E M U 
TEHNOLOŠKEMU P R O C E S U , 
ki nam je dovoljeval izdelovati zelo 
kvalitetno in vredno paličasto jeklo. 

Vzporedno z razvojem obrata, ki 
je postal samostojna temeljna orga
nizacija združenega dela, se je raz
vijala tudi samoupravna organizi
ranost. Delavec je postajal nepo
sredni upravljalec z družbenimi 
sredstvi, odločati je začel s presežni
mi sredstvi. Vedno bolj se je uveljav
ljalo in krepilo samoupravljanje in s 
tem volja in interesi neposrednih 
proizvajalcev. Drubeni razvoj se je 
nenehno izpopolnjeval, vsaka faza je 
prinesla nova spoznanja, organizi
ranost pa se je izpopolnjevala vse do 
današnje stopnje. Samoupravljanje 
je vključeno neposredno v samo
upravne delovne skupine, ki jih ima 
TOZD Jeklovlek devet, njihovi dele
gati pa sestavljajo delavski svet 
TOZD. Delavski svet ima za uspeš
no delovanje izvršilne organe: odbor 
za gospodarstvo, ki obravnava vsa 
vprašanja, ki se nanašajo na gospo
darjenje in uresničevanje proizvod
nega načrta in ustrezne rešitve in 
predloge posreduje delavskemu sve
tu v potrditev; odbor za delovna raz
merja obravnava kadrovsko proble
matiko in o odločitvah obvešča de
lavski svet; odbor za ljudski odpor-in 
družbeno samozaščito, ki vestno de
luje v okviru delavskega sveta 
TOZD. Razen tega imamo odbor sa
moupravne delavske kontrole, ki de
luje v okviru s statutom sprejetimi 
nalogami in načeli in po potrebi opo
zarja na morebitne nepravilnosti, ki 
se v TOZD dogajajo. 

Ob zadnjem srečanju z upokojenci 
smo se jim javno zahvalili za njiho
vo delo in trud, prav tako pa se 
danes javno zahvaljujemo tudi ti
stim, ki so med tem časom dosegli 
delovno dobo, ki jim omogoča zaslu
ženi pokoj in sicer: J U L I J A N I 
RUS, C I L K I L O G A R , G E N U V E N -
G A R J U , E M I L U ŠUŠTARŠIČU, 
C I L K I S T R E M F E L J , F R A N C U 
KOSMAČU IN J A N E Z U P E S E R -
L U . 

Vsem se v imenu temeljne organi
zacije združenega dela Jeklovlek 
najtopleje zahvaljujem za vse kar 
ste prispevali k našemu razvoju in 
vam želim, da v zadovoljstvu in 
zdravju uživate zasluženi pokoj. 

Današnje srečanje je povezano 
tudi s krajevno skupnostjo na katere 
območju deluje naša temeljna orga
nizacija združenega dela, to je Ja-
vornik — Koroška Bela. Mi vsi želi
mo in stremimo za tem, da se 
ustvarjalno združujeta delavec in 
občan ter na ta način kar najbolj 
uspešno uresničujeta potrebe in in
terese delovnih ljudi in občanov. 
TOZD stremi za tem, da omogoča 
delovnemu človeku, da družbeno
politično, kulturno in športno-rek-
reacijsko delujejo in tako bogatijo 
sebe in družbo. Ravno današnja pri
reditev dokazuje, da je takšno sode
lovanje potrebno in koristno, saj naš 
delavec želi ustvarjati in uživati pri
dobitev kulture in doživljati umetni
ške vrednote, kar je bistveni sestavni 
del delavčevih pravic do dostojnega 
življenja.« 

Predsednik delavskega sveta An
ton Dežman se je ob sklepu svojega 
govora spomnil tudi vseh umrlih so-

ODLIKOVANI DELAVCI 
TOZD JEKLOVLEK 

Na proslavi ob tridesetletnici samostojnosti obrata jeklo
vlek — sedanje temeljne organizacije združenega dela Jeklo
vlek, je predpredsednik skupščine občine Jesenice Ivo Arzen-
šek devetim delavcem TOZD podelil državna odlikovanja, s 
katerimi jih je odlikoval predsednik Tito. Odlikovanja so pre
jeli: 

IGNAC SMOLE - RED ZASLUGE ZA NAROD S SREBR
NO ZVEZDO, za zasluge in uspehe pri delu, ki ima pomen za 
socialistično graditev države. Odlikovanec je prejel priznanje 
predsednika Tita za vestno in prizadevno delo v temeljni 
organizaciji združenega dela ter za dolgoletno aktivno delo
vanje na področju kulture. 

RED DELA S SREBRNIM VENCEM - za zasluge in uspe
he, pri delu, ki ima pomen za napredek države so prejeli: 

MATEVŽ GLUHAR za 31-letno uspešno delo v temeljni 
organizaciji združenega dela kot novator in racionalizator 
ter za družbenopolitično aktivnost. 

MARIJA KLEMENC za 35-aktivno, vestno in uspešno 
delo v temeljni organizaciji združenega dela ter za aktivno 
pomoč pri vzgoji mladih kadrov. 

FRANC KOSMAČ za 40-letno vsestransko aktivnost na 
delovnem področju ter v družbenopolitičnemu življenju. 

JOŽE LAVTIZAR za vestno in prizadevno opravljanje de
lovnih nalog ter za družbenopolitično aktivnost. 

SREČKO LOTRIČ za dolgoletno vestno in natančno 
opravljanje delovnih dolžnosti, ki je prispevalo k doseganju 
boljših delovnih uspehov temeljne organizacije združenega 
dela. 

JANEZ PESERL za uspehe, ki jih je dosegel v 38 letih 
delovne dobe, za vsestransko pomoč pri vzgoji mladih kadrov 
ter za razvoj samoupravnih odnosov. 

JANEZ PRISTOV za dolgoletno vestno in natančno 
opravljanje delovnih dolžnosti ter za aktivnosti na 
družbenopolitičnem področju. 

EMIL ŠUŠTARŠIČ za napore pri izpolnjevanju zadanih 
delovnih nalog ter za prizadevanja za dosego boljših delovnih 
uspehov temeljne organizacije združenega dela. 

Predsednik osnovne organizacije zveze sindikatov Janko 
Rupar je ob tej priliki izročil tudi spominsko darilo Francu 
Kosmaču za dolgoletno delo v družbenopolitičnih organi
zacijah TOZD Jeklovlek. 

Vsem odlikovancem čestitamo tudi mi v imenu bralcev 
Železarja. 

10 ŽELEZAR 

Toda naš delavec ni aktiven samo 
na področju samoupravljanja, am
pak tudi na družbenopolitičnem 
področju. Zveza komunistov, zveza 
sindikatov in zveza socialistične 
mladine so temeljni nosilci vse ak
tivnosti v TOZD. Delovanje v sa
moupravnih interesnih skupnostih 
zajema širši krog delavcev in ugo
tavljamo, da je tričetrtine vseh za
poslenih v temeljni organizaciji 
združenega dela Jeklovlek družbe
nopolitično aktivnih, kar nam veliko 
pomeni. 

Dovolite mi, da se ob tej priliki v 
imenu delavskega sveta in vodstva 
temeljne organizacije predvsem za
hvalim našim nekdanjim sodelav
cem — sedanjim upokojencem, ki so 
z vsemi svojimi močmi prispevali, da 
danes praznujemo 30-letnico v de
lovnih prostorih, ki so prostorni in 
modernizirani. Prav tako izražam 
zahvalo vsem sedanjim delavcem, ki 
so uspešno uresničevaH proizvodne 
naloge. Sleherni delavec temeljne 
organizacije združenega dela ima 
delček zasluge za to, da lahko tako 
uspešno slavimo ta jubilej. 

Seveda pri tem ne smemo pozabiti 
delavcev v valjarni profilov, ki so 
nas ves ta čas oskrbovali s kakovost
nim vložnim materialom in tako pri
spevali k našemu uspešnemu delova
nju. Ob tej priliki se zahvaljujemo 
vsem delavcem za uspešno sodelo
vanje in jim ob ukinitvi obrata pri 
novih delih in opravilih želimo ena
kega uspeha. 

delavcev, predvsem pa pionirja nji
hovega razvoja IZIDORJA RUČI-
GAJA. 

V nadaljevanju je podpredsednik 
skupščine občine Jesenice Ivo Ar-
zenšek devetim delavcem temeljne 
organizacije združenega dela Jeklo
vlek podelil državna odlikovanja s 
katerimi jih je odlikoval predsednik 
Tito. Čestital je vsem odlikovancem 
in delavcem TOZD imenu poslovod
nega odbora čestital k njihovemu ju
bileju. 

Vsekakor ta zapis lahko sklenemo 
z ugotovitvijo, da so delavci TOZD 
Jeklovlek z lepo kulturno manifesta
cijo proslavili tridesetletnico, odkar 
je jeklovlek postal samostojni obrat. 
Resnično smo bili presenečeni nad 
homogenostjo sedanjega delovnega 
kolektiva in nad veliko navezanostjo 
bivših delavcev — upokojencev na 
svoj nekdanji obrat in njihovo čvr
sto medsebojno tovariško in prija
teljsko povezanost. 

Poudariti moramo tudi, da so de
lavci TOZD Jeklovlek izkazovali in 
izkazali resnično pozornost do 
svojih nekdanjih sodelavcev, saj so 
poskrbeli za prevoz od vratarja na 
Beli do obrata in potem na proslavo 
in kosilo. Tako je tudi prav, kajti to 
so delavci, ki so dali vse od sebe, 
kakor pravimo, v najbolj garaškem 
obdobju obrata in sploh v našem 
skupnem razvoju. Med njimi so bili 
tudi taki, ki jih je zatajilo že zdrav
je, vendar pa so na svoj in naš skup-r 
ni jubilej prišli. 

Na proslavi ob 30-letnici Jeklovleka 

Cuden naslov članka. Pa sploh ve
mo, kaj pomeni beseda »PANKRT«? 
Slovenski pravopis pravi, da je 
»PANKRT« nezakonski otrok. Bi l 
je to nezaželeni, mati takega otroka 
pa je morala požirati očitke cele 
vasi. Prav tak otrok sem bil tudi jaz. 
To je bilo v izredno zaostali Beli 
Krajini nekoliko pred drugo svetov
no vojno. Zal se še danes tako po
čutim! Povedal bom nekaj stvari, ki 
me strašno mučijo — bolijo in se mi 
ne zdijo primerne današnjemu času. 

Po skoraj dvajsetletnem delu na 
stružnici sem zbolel na ožilju nog. 
Verjetno je to zaradi stalnega stoje
čega dela. Zbolel sem tako težko, da 
če bi poslušal zdravnika naše ambu
lante, bi bil danes vezan na protezo. 
Toda, ker tudi danes obstajajo moj
stri svojih poklicev, sem bil rešen 
tega zla, vseeno pa so ostale posledi
ce, ki so zapustile invalidnost. Po 
sklepu invalidske komisije sem bil 
predlagan na poklicno rehabilitaci
jo. Do tu je bilo vse v redu in prav. 
Zataknilo pa se je, ko bi moral začeti 
z rednim delom. V strojnih delavni
cah, kjer sem bil pred tem zaposlen 
kot strugar, niso bili več zainteresi
rani za takega invalidnega delavca, 
pa tudi pogodba, ki določa delovno 
mesto po končani rehabilitaciji, se je 
glasila, da se zaposlim v finančno-ra-
čunovodskem sektorju kot finančno 
računovodski delavec. 

Bi l sem dodeljen v knjigovodstvo 
valjarne bluming stekel, da zame
njam kalkulantko, ko bo le-ta odšla 
na porodniški dopust. Toda glej, rok 
za uvajanje je bil za delavca kovin
ske stroke, kot sem sam, prekratek. 
Kadrovik, ki skrbi za kadre v tej 
TOZD ni bil sposoben dobiti primer
nega delavca, da bi me usposabljal, 
čeprav je bil s problemom seznanjen 
vsaj že tri mesece preje. Pred vrati je 
bil tudi letni obračun ter inventura. 
Tudi razmere v tem knjigovodstvu 
so mi dale vedeti, da nisem zaželen, 
da naj bi si rajši našel kako drugo 
delo, da bi bil tu le toliko časa, do
kler traja porodniški dopust sedanje 
kalkulantke. Posledice takih razmer 
se kažejo tudi v tem, da ta delovna 
mesta zapuščajo dobri in šolani kad
ri, ostajajo pa kadri brez šol, s pokli
cem krojača in celo plačilno skupino 
več. 

Ko sem na vprašanje, če bi zmogel 
to delo odgovoril, da v tako kratkem 
roku res ne bi zmogel samostojno 
delati in da bi potreboval več uvaja
nja, se je obrnilo vse narobe. Kad
rovik mi je rekel, da nočem delati, in 
to človek, ki je, ko je bil še moj sode
lavec na-pripravi dela »dremal« za 

zaveso v pisarni, medtem ko sem se 
sam znojil in ubadal z normo. Za 
mojim hrbtom so prišle za menoj na 
Jesenice govorice,- da sem držal roke 
bolj na zadnjici. Vprašujem se. kakr 
morejo biti taki »opravljivci« tako 
naivni? Ne morem si predstavljat: 
novinca v neki delovni sredini, da bi 
si kaj takega sploh lahko dovolil, v 
teh letih kot sem sam in ob taki mla
dostni vzgoji. Tudi denarno nagra
do, 300 din, ki sem jo dobil, ko sem še 
opravljal obvezno prakso na oddel
ku za osebne dohodke za vestno in 
dobro delo od tov. Krušica, to odloč
no demantira. 

Za to delo so me odlično plačali, 
toda ne vem kako so upravičli izpla
čani denar, ko pa nisem dobil ni
kakršne začasne, niti druge odločbe 
Tako sem prišel na finančno račun
ski sektor,- kjer so me odredili kot 
pripravnika z namenom, da spo
znam vse oddelke in njihovo delo 

Danes teče že osmi mesec priprav
ništva, pripravništva, ki me zelo 
boli, boli ker kot delavec Železarne z 
22-letno delovno dobo dobivam pri
pravniški osebni dohodek 4.200 din. 
boli ker že četrti mesec delam samo
stojno na izpraznjenem delovnem 
mestu, boli, ker kljub ustni inter
venciji še danes nimam odločbe za 
to delovno mesto, vzdrževati pa mo
ram dva šoloobvezna otroka. Za 
mene je treba podati pisno oceno 
mojega dela. Toda glej, oceno naj bi 
dali ljudje, ki me vidijo enkrat" ali 
dvakrat mesečno. Kaj šele, da bi z 
njimi sodeloval. 

Pa recite, če moj občutek, da se še 
danes počutim kot nezaželen 
»PANKRT«. ni upravičen!? 

Mnoge stvari v naši samoupravni 
skupnosti bo treba še temeljito pre
obrniti, predvsem kadrovanje in na
grajevanje, mnoge stvari letijo mimo 
sindikata in drugih družbenopolitič
nih organizacij. Vedno bolj se iskriv-
Ija resnična skrb za človeka in tako 
naj se danes, kdor ne pozna znane 
formule PIV (poznanstva in veze), 
ne zanaša na »poštenost«, ker ta be
seda izgublja na svojem pomenu. 
Žalostno je to, da jo mora vedno in 
vedno znova uveljavljati družbeni 
pravobranilec samoupravljanja. 

To naj mi bo nagrada za moje 
delo v zvezi komunistov, za dose
danje predsedovanje aktivu invali
dov Železarne, delegatu posebne 
delegacije SIS za socialno skrbstvo 
— Plavž, predsedniku SZDL soseske 
C. Tavčarja K S - Plavž. Mislim, da 
je prav. da tudi to povem. 

Stane Sušanj 

Sprejem upokojencev, nekdanjih sodelavcev v TOZD Jeklovlek 

Lepo proslavo je sklenila folklorna skupina KUD -Jaka Rabič Dovje - Moj
strana 

BO »PANKRT« OSTAL »PANKRT« ? 



SOLI (ANORGANSKI ELEMENTI) 
Večina anorganskih elementov, ki so v organizmu, najdemo 

pogosto v naravi. Tu je osupljiva podobnost med solmi morske 
vode in energetskimi spojinami v citoplazmi. To dejstvo navajajo 
v dokaz teoriji, da življenje izvira iz morja. 

Primerjava med solmi v morski vodi in krvnem serumu 
E O V E R T E - Na* K - C a " Mg 
- Bratsko morje 100 6,7 3,10 0,70 
človeški krvni serum 100 6,75 3,10 0,70 

Običajni anorganski elementi v telesu so: Na, K , Mg, Ca, Fe 
skupno s kloridi, sulfati in fosfati. Drugi, ki se ne nahajajo samo 
v sledovih so: Cu, Co, Mn, Zn, S, F. 

Čeprav je anorganskih elementov v organizmu razmeroma 
malo, niso zato nič manj pomembni. Dejansko je večina od njih 
bistveno važna za življenje. Ga, Mg fosfat in karbonat se naha
jajo v kosteh. Fosfati in bikarbonati so pomembni krvni puferski 
sistem. Anorganske soli ohranjajo krvne globuline v raztopini. 
Puferski sistem igra važno vlogo pri strjevanju krvi. Železo se
stavlja del hemoglobinske molekule. Žveplo je sestavni del tiami-
na, insulina in glutationa. Fosfor se nahaja v nukleoproteidih in 
fosfolipidih. 

Odrasel človek porabi okrog 10 g NaCl na dan, a njegova 
dnevna poraba je verjetno manjša. Na + in K* sta nujno potrebna 
za življenje. Čeprav sta ta elementa po kemijskih lastnostih po
dobna, ne moreta zamenjati drug drugega v prehrani. V krvi in 
drugih tkivih telesa je kalij koncentriran, natrij'pa prevladuje v 
plazmi in ekstracelularni tekočini. Na — bikarbonat je pomem
ben pufer v krvi in prispeva k alkalnosti sline ter črevesnega in 
pankreatskega sekreta. V krvi pomaga pri transportu CO2, ki ga 
je mnogo v obliki NaHCO.3. 

Najpomembnejši namen klorovega (Cl) iona je morda v pro
dukciji HC1 želodčnega soka. Količino N a + i n K * v krvi in tkivih 
razporejajo hormoni, ki jih producirata nadledvični žlezi. Pri 
Addisonovi bolezni, insuficienci suprarenalk, telo zgublja Na* in 
združuje K*. Bolezen zdravijo z dieto, ki ima mnogo Na in malo 

K ali pa z dodajenjem manjkajočih hormonov suprarenalke 
(nadledvične žleze). 

Večina soli v naših hrani se elimenira iz telesa z urinom. V 
vročem vremenu se mnogo soli izloča s potenjem. S premočnim 
potenjem pri ljudeh, ki delajo pri visoki temperaturi, se izločijo 
lahko tolikšne količine soli, da pride do kolapsa. 

KALCIJ 
Večina kalcija je v človeških kosteh, kjer se nahaja skupno z 

magnezijem v obliki fosfatov in karbonatov. V plazmi krvi ga je 
več kot v celicah. 100 ml normalnega seruma vsebuje 10 mg kalci
ja. 

Pri raznih bolezni pride do variacij količine Ca v krvi. Pri 
rahitisu lahko pride do premajhnih količin Ca v serumu, takrat je 
namreč pomanjkanje vitamina D v hrani. Vitamin D je bistveno 
važen za normalno absorbcijo in metabolizem kalcija. 

Če glandula parathvteojdea postane preaktivna, se mobilizi
ra kalcij iz kosti. Količine Ca v krvi se lahko zelo zvišajo. Če pa je 
žleza manj aktivna, so te vrednosti nizke in lahko nastopi tetani-
ja-

Kalcij je važen element pri strjevanju krvi. Normalen odra
sel človek hi moral sprejeti na dan s hrano 1 g kalcija, otroci do 
1,4 g. 

MAGNEZIJ 
Večina magnezija se nahaja v kosteh. Pojavlja se tudi v dru

gih tkivih. Krvni serum ga vsebuje 1 — 3 mg na 100 ml, mišica pa 
21 mg na 100 gr. Magnezij je vključen tudi v določen encimski si
stem, ki deluje pri metabolizmu in fermentaciji ogljikovih hidra
tov. 

V normalni prehrani magnezija nikoli ne manjka, zato ni 
bojazni za deficit. 

ŽELEZO 
Glavno nahajališče železa v telesu so hemoglobinske 

molekule. Hemoglobin služi kot prenašalec kisika v krvi. Ta snov 
je sestavljena iz beljakovine in sicer hema, ki vsebuje dvovalent-
no železo in iz proteina globina. 

Eden glavnih efektov pomanjkanja železa v hrani je 
nutricionalna anemija. Ta se pogosto pojavi pri otrocih, ki se pre
dolgo hranijo le z mlekom. Ker mleko vsebuje zelo malo železa, je 
pri prehrani dojenčkov potrebno mleku dodati hrano, ki vsebuje 
železo — vsebujočo hrano, npr. jajčni rumenjak. 

Odrasel človek mora s hrano dobiti dnevno 12 mg železa. 
Med nosečnostjo in laktacijo se količina poveča na 15 mg. Otroci 
naj dobijo 6— 12 mg Fe na dan, doraščajoči pa 15 mg Fe na dan. 

REŽIM PITJA OSVEŽUJOČIH PIJAČ 
V vsakem učbeniku piše, da brez vode ni življenja. Brez kisi

ka zdrži telo pet minut, brez hrane teden, brez vode pa en dan do 
dva dni. Iz tega je razvdino, da je voda človekovemu telesu neob
hodno potrebna, ker so v njej raztopljene življenjsko važne snovi. 
Prav tako je voda potrebna pri detoksikaciji telesa, ker se interni 
strupi izločajo z vodo preko ledvic. Voda se ne izloča iz telesa iz
ključno preko ledvic, ampak tudi skozi kožo in pljuča. V telesu ni 
pravega vodnega ravnotežja, izločene vode je več kot zaostale 
vode v tkivih. V življenju nas zanima, kdaj naj pijemo vodo ozi
roma osvežujoče tekočine. V našem primeru mislimo na vroče 
dneve in delo v vročih TOZD. Pri visoki vročini se telo močno 
poti, pri čemer se ne izgublja izključno voda, ampak tudi soli. Pri 
veliki izgubi potu tj. vode se v telesu poruši ravnotežje med vodo 
in solmi, posledica tega je, da nastopi slabost, vrtoglavica, srčni 
utrip se zveča. Če se to stalno ponavlja, nastopijo komplicirana 
bolezenska stanja. 

Mene, kot tovarniškega zdravnika, je vedno zanimalo, kako 
naj se naši delavci odžejajo dan za dnem, leto za letom, da ne 
bodo pešali in izgubljali zdravja. Pri nas, predvsem v jeklarni, 
smo režim pitja rešili tako, da smo za delavce pripravili posebno 
čajno mešanico z malim dodatkom kuhinjske soli. Potrošnja 
osvežujočega čaja znaša v vročih mesecih do 100.000 litrov. 
Delavce opozarjamo, da ni dobro piti mnogo tekočine naenkrat. 
Zavedati se je treba, da naše telo gospodari s svojo vodo po strogo 
določenih pravilih in to v treh smereh, tj. navzven, navznoter in 
znotraj. Navzven oddaja organizem vodo, vodne hlape in vodne 
raztopine preko ledvic, preko pljuč z izdihanim zrakom, preko 
hoje z znojenjem, ssolzenjem, izpljunki in blatom. 

Pitje pred jedjo ni priporočljivo, sicer preveč razredčimo 
želodčne sokove in s tem porušimo dobro prebavo. Tekočino je 
treba piti polagoma tj. v manjših požirkih. Hitro zauživarije veli
kih količin tekočine utegne biti škodljivo za prebavo predvsem, če 
je tekočina hladna, pri tem pa je tudi hudo obremenjeno srce, 
ožilje in ledvice. 

Predvsem delovodje bi morali podučiti mlade delavce, ki se 
aklimatizirajo na vročino, da morajo pogosto po požirkih piti 
osvežujočo tekočino, pozneje pa na daljše obdobje. 

Med osvežujočimi tekočinami je izrednega pomena mleko, ki 
ga pripravlja narava sama z mnogimi koristnimi sestavinami, ki 
jih potrebuje naše telo. Mleko je obenem tudi prehrana in ureje
valec prebavnega sistema, predvsem če gre za kislo mleko ali jo
gurt. Izredno pomembna je tudi mlečna sirotka, ki ji dodamo še 
okusnih primesi. 

Pogled na Ajdno, kjer bodo letos nadaljevali arheološka izkopavanja (Foto: 
Branko ČuSin) 

KALIJ, NATRIJ IN KLOR 
Eden naših najizdatnejših virov natrija in klora v hrani, je 

kuhinjska sol. Seveda pa to ne pomeni, da rastlinska in živalska 
hrana ne vsebujeta teh elementov, ampak, da sta prisotna v ome
jenih množinah. V rastlinski hrani kalijeve soli prevladujejo, na
trijevih pa je manj. Dovajanje velikih količin kalijevih soli pospe
šuje eliminacijo natrijevih soli v urin, in obratno. 
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PREHRANA 

Prehrana predstavlja v medicini, enega od temeljnih kamnov 
zdravja. Zdravniki in Strokovnjaki za prehrano pa menijo, da se 
večina ljudi preoblino hrani in pije. Vedeti pa bi morali, da člo
vekov organizem sprejema koristno določeno količino kakovost
ne hrane in tekočine. S prevelikimi količinami hrane dovajamo 
telesu tudi škodljive snovi. Pravilo glede prehrane naj bi bilo: 
hrano zaujtivamo večkrat in v manjših količinah. Pri preobilni 
mastni in beljakovinski prehrani se v krvi zvečuje tudi sečna ki
slina; ki organizem zavira, ne pa stimulira, pokaže se utrujenost. 
Preobilica sečne kisline, ki je telo ne more izločiti, povzroča 
zamastitev kapilar. To hromi tkivo, ki postane manj funkcional
no. V večini primerov pride do preobremenitve krvnih obtočil in 
srca, v sklepih pa se izloči kislina v obliki kristalov, kjer nastopi 
vnetje, bolečine so podobne kot pri revmi. 

Kemična energija nakopičena v hrani, se v telesu transformi-
ra pri biološkem ritmu v mehanično in toplotno energijo. Lakota 
je regulator energetskih potreb. Po biološkem ritmu vidimo iz 
skice, da je človekova pripravljenost za sprejemanje hrane naj
večja med zajtrkom in kosilom, znatno manjša pa med kosilom in 
večerjo. Človekov 24-urni vegetativni ritem ima dve depresiji; 
plitvo okrog 13. ure in globoko okrog treh zjutraj. Optimalna de
litev dela in počitka je taka, da se prilagaja temu ritmu. Danes za 
industrijske delavce z deljenim delovnim časom priporočajo za 
kosilo manjši obrok, medtem ko se ogrevajo za glavni obrok ob 
17-30 zvečer. Topla hrana je za želodec manjša obremenitev, re-
sorbcija v krvi je hitrejša, učinek pogonskega goriva pa je večji. 

Potrošnike hrane tj. umske in fizične delavce je možno 
razdeliti v dve skupini glede kaloričnih potreb. Umski in lahki fi
zični delavci potrebujejo dnevno 2500 — 3000 kalorij, težki fizični 
delavci pa potrebujejo 3000 — 4000 kalorij. 

Za potrebe zaposlenih v tovarni bi bila primerna naslednja 
prehrana izražena v kalorijah. . 

Ta-razpredelnica velja za deljen delovni čas, ko bi se delavci 
hranili v tovarni. Način prehrane pomembno vpliva na delovno 
zmogljivost. Tega bi se naši vodilnHjudje morali zavedati. 

Delovna zmogljivost je odvisne od razporeditve dnevnih ob
rokov hrane. Pri nas je še veliko delavcev, ki prihajajo na delo 
brez zajtrka/ali namesto hrane konzumirajo alkohol. Posledica 
tega načina je slab start pri delu, ker se po določenem času pojavi 
hipoglikemija. Hipoglikemija je vzrok zmanjšani pazljivosti pri 
delu, zmanjšani sposobnosti koncentracije in večji nevarnosti za 
poškodbe. 

BELJAKOVINE 
Beljakovine so najvažnejši sestavni del prehrane, ter pred

stavljajo gradbene elemente za celoten organizem. Vsebujejo 
amino kisline, katerih sestavni elementi so ogljik, vodik, kisik, 
dušik, žveplo, fosfor. V človekom telesu se beljakovine razgrade 
na aminokisline, ki jih organi ponovno predelajo sebi lastne be
ljakovine. Aminokisline delimo na: 

a) aminokisline, ki jih telo samo sintetizira in 
b) aminokisline, ki jih ne more samo sintetizirati — 

esencialne aminokisline. 
Važne in nevažne aminokisline so razvidne iz poimenskega 

seznama: 

V naši železarni bi morali misliti o organizaciji zajtrka na 
delu, zlasti za tiste, ki'morajo zgodaj vstajati zaradi oddaljenosti 
od delovne organizacije. Organizacija zajtrka na delovnih nalo
gah je'težavna, vendar ni neizvedljiva. 

Če bi imeli v naši TOZD na voljo rezultate o sistematičnih 
pregledih glede stanja prehranjenosti pri delovni populaciji, bi 
tako dobili natančno sliko o obolenjih, ki sp v zvezi z nepravilno 
prehrano. 

Važne 
1. lizin 
2. triptofan 
3. metionin 
4. histidih 
5. feninalanin 
6. izoleucin 
7. valin 
8. leucin 
9. treonin 

10. arginin 

Nevažne 
1. glicin 
2. prolin 
3. asparaginska kislina 
4. glutaminska kislina 
5. serin 
6. alanin 
7. eistin 
8. norleuciri 
9. tirozin 

10. citrulin 2 

V organizmu se uporabljajo vse aminokisline za rast (se na-
kumulirajo kot mast); nekatere niso neobhodno potrebne, ker jih 
telo samo sintetizira. 

Tudi v( medicini so aminokisline dobile važen pomen pri 
zdravljenju lakote in opeklin. Ljudje, ki dolgo stradajo, izgubijo 
tek. Njihov prebavni trakt in ves sistem je tako prizadet, da ne 
morejo več jesti. Tudi, če bi hrano uživali, je ne bi mogli prebavi
ti. Takim bolnikom pomagajo iz krize tako, da jih hranijo s 
hidroliziranimi proteini V obliki razstopine s pomočjo želodčne 
sonde ali pa intravenozno. To delajo toliko časa, dokler se bolniki 
niso zmožni hraniti na običajen način. 

Pogosto se zgodi, da pridejo na operacijo bolniki, ki trpe 
zaradi pomanjkanja proteinov. To je posledica izgube apetita. 
Tak bolnik izgubi po operaciji veliko na teži, ker sme uživati le 
omejeno količino in vrsto hrane. Zdravljanje takih »kirurških 
bolnikov« poteka mnogo hitreje, če dajemo bolnikom hidrolizira-
ne proteine pred operacijo in po operaciji. Doba rekonvalescence 
se s tem znatno skrajša. 

Pokazalo se je, da se telo laže bori proti infekcijam, če vse
buje kri zadostno koncentracijo proteinov tj. gama-globulinov. 
Protitelesa v krvi so delci gama-globulinov ali pa so z njimi v zve
zi. Proteinska hrana je torej važen obramben faktor proti infek
cijam in drugim obolenjem. 

MASTI 
Maščobo nahajamo v veliki množini v rastlinskem in žival

skem svetu kot rezervne depoje. V rastlini so prvenstveno v se
menu, pri živalih pa pod kožo. Maščobe živalskega izvora so: loj, 
mast, maslo in ribje olje. Olivno olje, sezamovo olje, mandeljevo, 
sončnično, repično in laneno olje pa so rastlinske maščobe. 

Poleg ogljikovih hidratov (škroba, sladkorja) in beljakovin so 
maščobe najvažnejša sestavina hrane. Odlikuje jih visoka kalo
rična vrednost saj se ob zgorevanju (oksidaciji) 1 g maščob spro
šča 9 kalorij. Nepogrešljive so tudi zaradi tega, ker z njimi zauži
jemo v maščobah topne vitamine kot so: A, D, E, K , F. 

Prebava maščob poteka v tankem, črevesju. Močno alkalni 
sokovi in žolč emulgirajo maščobe, nato pa razkrajajo v glicerin 
in maščobne kisline. Važno vlogo ima koritkosteron in hormon 
nadledvične žleze, ki ponovno sintetizira maščobe iz glicerina in 
maščobnih kislin. 

Maščobe se v človekovem telesu lahko deponirajo kot metabol-
na mast. Povprečno predstavljajo 10 % telesne teže tj. okrog 7 kg 
pri odraslem človeku. 

OGLJIKOVI HIDRATI 
Ogljikovi hidrati so organske snovi, ki imajo vodik in kisik v 

razmerju 2:1, to je v istem razmerju kot pri vodi. 
Ogljikove hidrate delimo v dve skupini: 
1. Enostavni sladkorji ali monosaharidi 
2. Sestavljeni sladkorji ali polisaharidi, ti razpadejo pri 

hidrolizi v enostavne sladkorje. 
Po številu monosaharidov delimo polisaharide v: 
a) oligosaharide, ki so sestavljeni iz dveh, treh ali največ še

stih monosaharidov. Sladkor, ki ga uporabljamo v gospodinjstvu 
(saharoza) je sestavljen iz dveh monosaharidov; 

b) polisaharide, sestavljene iz velikega števila monosahari
dov (škrob, celuloza, glikogen). 

Ogljikove hidrate dobimo v rastlinstvu in živalstvu in sicer: 
a) v rastlinstvu: so ogrodna substanca npr. celuloza in 

rezervna snov kot je škrob. 
b) v živals(;vu: so ogljikovi hidrati v glavnem rezervna snov 

z imenom glikogen. V mleku pa se nahaja mlečni sladkor. 
V prehrani človeka ima škrob največji pomen. Sam škrob je 

za organizem neuporaben, vendar ga v prebavnem traktu sokovi 
hidrolizirajo in pretvorijo v sladkor. 

Celuloza nima za organizem nobene vrednosti, ker človekov 
organizem zanjo nima prebavnega encima. 

Ogljikovi hidrati služijo organizmu v glavnem kot vir ener
gije. Tako jih najdemo v nekaterih zelo važnih sestavinah telesa, 
kot v nukleoproteinih kit, hrustanca in v muecinu sline. 

Najvažnejši monosaharidi, ki nastanejo med prebavo oglji
kovih hidratov so'glukoza, fruktoza in galaktoza. Absorbirajo se 
v glavnem v krvi, portalni obtok pa jih prenaša v jetra. V portal-
nem obtoku najdemo vse tri monosaharide. Tu je koncentracija 
dvakrat večja od koncentracije v velikem krvnem obtoku. 

V velikem krvnem obtoku je normalno prisotna glukoza, ka
tere koncentracija je 70—120 mg na 100 ml krvi. Vsi trije mono
saharidi se v jetrih, največji človekovi žlezi, pretvorijo v glikogen, 
ki se kopiči kot rezerva. Druga rezerva glikogena pa se tvori v 
mišicah in to iz glukoze v krvi. 10—15 % teže jeter zavzema re
zerva glikogena. V mišicah ga je le 2 %. Iz glikogena v jetrih se 
črpa glukoza, ki služi za stalno vzdrževanje koncentracije slad
korja v krvi. Glikogen, nakopičen v mišicah pa se ne pretvarja v 
glukozo, temveč v glukbfosfat, ki vstopa takoj v proces metabo-
lizma. Preoblikovanje sladkorja v glikogen se imenuje glikogene-
za, obratni proces razgradnje glikogena v glukozo pa glikogenoli-
za. Če zaužijemo večje količine sladkorja telo ne more pretvoriti 

vse v glikogen in koncentracija sladkorja v krvi lahko doseže 
160—180 mg na 100 ml krvi. V tem primeru se sladkor pojavi v 
urinu. Stopnja pri kateri se sladkor pojavi v urinu se imenuje 
sladkorni prag. 

Glukoza v krvi lahko izvira tudi iz drugih virov, ne samo iz 
ogljikovih hidratov zaužitih v hrani. Če zaužijemo več proteinov, 
kakor jih telo potrebuje, se nekatere amonokisline pretvorijo v 
sladkor. Približno 60 % amonokislin v proteinih je zmožnih, da 
tvori v telesu glukozo. Tudi iz glicerina pri razgradnji maščob se 
lahko tvori glukoza. 

Glikogen ni v jetrnih celicah samo pasivno vskladiščen, tem
več ima prav važne funkcije. Prisotnost glikogena je potrebna, da 
se v jetrih vršijo razni procesi detoksikacije in čim bogatejša so 
jetra z glikogenom, tem manj škodujejo strupi jetrnim celicam. 
Strupi, ki bi sicer povzročili toksični edem v jetrnih celicah, 
nimajo tega vpliva, če je v teh celicah dovolj glikogena. Da se 
okrepijo obrambne sposobnosti jetrnih celic in prepreči njihov 
edem, je torej prvi ukrep, da zvišamo glikogensko rezervo v jet
rih. 

To dosežemo: 
a) z vbrizgavanjem glukoze v veno; zauživanje glukozej ni 

tako učinkovito, 
b) s faktorji, ki pospešujejo tvorbo glikogena (insulin, hor

moni). 
Tudi žolčne kisline niso v jetrnih celicah samo kot produkt, 

ki naj ga celica izloči, temveč podobno kot glikogen sodelujejo v 
procesih detoksikacije in s tem zmanjšujejo možnost za toksično 
nabrekanje jetrnih celic. 

VITAMINI 
Naše telo mora sprejemati hrano iz dveh razlogov: 
a) da v hranilih nakopičeno energijo, ki se pri zgorevanju 

sprošča, izkorišča za kritje svojih energetskih potreb (za delo no
tranjih organov) oddajanje toplote in delo skeletnih mišic. < , 

b) da iz sestavnih delov hranil gradi lastno telesno substan
co. 

Za obstoj vsakega organizma je poleg stalnega dodajanja 
vode, nekaterih soli, potrebno dodajati kemične substance, ki kot 
biokatalizatorji omogočajo potek številnih procesov v celicah. Te 
snovi so vitamini, organizem jih sam ne more.tvoriti.. 

Kadar celice ne dobe 'zadosti vitaminov, se pojavijo bolezni, 
ki jih imenujemo avitaminoze ali hipovitaminoze. Pri popolnem 
pomanjkanju vitaminov nastopijo avitaminoze. Hipovitaminoze 
in avitaminoze nastanejo tudi pri zadostnem dovajanju vitami
nov. 

a) če se vitamini v prebavilih ne absorbirajo v zadostni ko
ličini 

b) če so potrebe telesa večje (v nosečnosti, pri dojenju, pri 
infekcijskih boleznih, pri povečani presnovi, pri kroničnih zastru
pitvah in pri zdravljenju s kemoterapevtiki). , 

Po topnosti razlikujemo: 
a) v vodi topne vitamine (kompleks vitaminov B, Vitamin C 

in P) 
b) v maščobah topne vitamine (vitamin A, D, E, K , F) 
V maščobah topni vitamini se v črevesju absorbirajo le ob 

navzočnosti žolča. 
Ko že govorimo o vitaminih bi bilo dobro dodati nekaj o 

fiziologiji prehrane. Danes trosimo preveč kalorij in premalo gle
damo na kvaliteto hrane, oziroma na snovi, ki jih telo ne more 
proizvajati. 

Kalorične potrebe za posamezne vrste dela v naših razmerah 
je izdala zvezna komisija za prehrano. Ta priporočila varirajo od 
2200 — 5000 kcal. V okviru te količine bi bilo potrebno zagotoviti 
zadostno količino beljakovin, vitaminov in rudnin. 

Zajtrk in dodatni obrok na delu bi moral v naših razmerah 
pokriti vsaj 30 do 35 % dnevno potrebnih kalorij. V naših razme
rah bi se dodatni obrok ne smel dajati prepozno; opažamo nam
reč, da je obrok na delu cesto premasten in da se mnogokrat pre
pozno deli. Menimo, da dodatni obrok v delovnem času ne bi smel 
prekoračiti 15 — 20% dnevnih potreb. Sestava obrokov pri 
težkem fizičnem delu je še vedno predmet diskusije. Pri nas ne
kateri želijo za maksimalne napore delavcev vsiliti v prehrano 
ogljikove hidrate in maščobe zaradi cene, ne pa, da bi se pogovar
jali o važnejši stvari kot je dobra kondicija in beljakovinska 
hrana. Za dobro kondicijo delavcev pa je potrebna ustrezna koli
čina kalorij, beljakovin, vitaminov in mineralov. V tovarni bi 
morali koregirati domačo prehrano s potrebno prehrano na delu, 
to bi imelo pravi pomen. 

Posledica nepravilne prehrane, tj. hiperkalorične, je debe
lost. Energetsko gledano se v tkivu akumulira ogromna količina 
energije, ki pa jo telo pod normalnimi pogoji ne more koristiti. 
Debelost je bolezen, ki ima dalekosežne posledice in se težko 
zdravi. Treba je vedeti, da vsaka večja količina masti 
obremenjuje srce, zaradi široko razpredenega ožilja v maščobnem 
tkivu. Če se teža telesa poveča zaradi maščobe npr. za 15 kg, se 
krvno ožilje podaljša za 27 km, kot posledica tega nastopijo 
funkcionalne motnje srca. 

Umrljivost se s povečano količino maščobnega tkiva zvišuje, 
to je razvidno iz tabele: 
Če se poveča teža za je umrljivost večja za 

10 kg 20% 
20-25 kg 40T-50% 
nad 25 kg . 70 % 

Pri debelih ljudeh so v 65 % primerih izražene kardiovasku-
larne motnje, predvsem arterioskleroza in koronarna tromboza. 
Tudi sladkorna bolezen je bolj pogosta in težje ozdravljiva kot 
pri suhih ljudeh. Debeli ljudje so bolj dovzetni za rakava in žlez-
na obolenja. Porodi pri debelih ženah težje potekajo zaradi nad
povprečne teže plodu, pa tudi odstotek smrtnosti je pri obeh 
večji. 

Osnovni problem človeštva je zdrava prehrana. S pomočjo 
hrane človekovo telo dobi material, ki je nujno potreben za grad
njo celic, tkiva in vzdrževanja telesne toplote. Hrana ne sme biti 
enotna, ampak mešana v določeni količini. Hrano delimo v glav
nem na: Živež živalskega porekla (meso, mleko, jajca itd.) in živež 
rastlinskega porekla (kruh, zelenjava, sadje). Rastlinska kot 
živalska hrana vsebuje beljakovine, masti, ogljikove hidrate, 
vitamine, mineralne snovi in vodo. 

Hrana mora ustrezati fiziološkim in higienskim zahtevam 
kot sledi: • 

a) hrane mora biti toliko, da zadosti vsem potrebam orga
nizma 

b) mora je biti toliko, da občutimo sitost 
c) hrana mora imeti vse potrebne gradbene elemente, za 

tvorbo tkiv in energijo 
č) hrana mora biti mešana 1 

d) biti mora okusna in prijetnega vonja, da izzove apetit 
' e) hrana se mora v prebavnem traktu dobro resorbirati 

f) biti mora tudi brez škodljivih bakterij, ter nestrupena. 
. Že 1875. leta je Vajt ugotovil, da mora človek s 67 kg telesne 

teže dobiti 118 g beljakovin, 66 g masti in 500 g ogljikovih hidra
tov. Pozneje je Rubner ugotovil, da je en del ogljikovih hidratov 
kalorično enakovreden enemu delu beljakovin, in da je en del 
masti kalorično enak 2,27 delom ogljikovih hidratov. 

'OHRANJEVANJE IN DELOVNA SPOSOBNOST 
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(Nadaljevanje s 1. strani) 
Realizacija prihodkov občinske 

zdravstvene skupnosti Jesenice je 
v odnosu na začasni finančni načrt 
dosežena za 0,6 % višje kot predvi
deva dinamika. Izpad kažejo samo 
prihodki iz naslova zavarovanja 
kmetov. Osnovni viri prihodkov so 
realizirani preko načrtovanih po
stavk. Tako izkazuje prihodek iz na
slova prispevka iz dohodka temelj
nih in delovnih organizacij 25,7 %, iz 
naslova prispevkov iz bruto osebnih 
dohodkov delavcev 25,5 %, prispevek 
za zdravstveno varstvo pa 25,1 %. T i 
trije, prispevki predstavljajo v struk
turi vseh prihodkov kar 99,25 %. 

V nadaljnjem obdobju, ko bo za
čela veljati nižja prispevna stopnja 
iz prispevkov T O Z D in delovnih 
organizacij, bomo prihodkom prište
li v letu 1978 imobilizirana sredstva. 
Seveda moramo ugodno gibanje pri
hodkov iz prvih dveh naslovov pripi
sati temu, da so bili dohodki, ozi
roma masa bruto osebnih dohodkov 
v prvem trimesečju 1979, nasproti 
istemu obdobju v letu 1978, večja 
v gospodarstvu za 25 %, v negospo
darstvu pa kar za 36 %, kar je razvi
dno iz podatkov službe družbenega 
knjigovodstva. 

Odhodki v prvih treh mesecih pa 
so že primerjani z letnimi programi 
na .osnovi dogovorjenih delovnih 
programov zdravstvenih delovnih 
organizacij v regiji za leto 1979, pri
hodki pa so upoštevani po začasnem 
finančnem načrtu, kar je vzrok za 
negativni finančni rezultat. 

Celokupni odhodki so tudi v letoš
njem letu razdeljeni v štiri glavne 
skupine, to je: 

— nadomestila osebnega dohodka 
in povračila, 

— odhodki za zdravstveno var
stvo, 

— materialni in drugi odhodki, 
— združevanje sredstev. 
V razpredelnici »Realizacija pri

hodkov in odhodkov V obdobju 
I —III 1979« so odhodki že primer
jani na popravljeni finančni načrt. 
Le-ta pa pri nadomestilih osebnega 
dohodka in povračilih upošteva rea
lizacijo v letu 1978 (prvotni je upo
števal realizacijo I —IX 1978), pri od
hodkih za zdravstveno varstvo pa 
zdravstvene storitve dogovorjene na 
osnovi svobodne menjave dela; ali 
odkupljene programe zdravstvenih 
delovnih organizacij v regiji za leto 
1979. Pri prihodkih pa je_ upoštevan 
še prvotni finančni načrt, kar je 
vzrok za negativen finančni rezul
tat. 

Za odhodke je značilno tudi, da so 
v postavki zdravstvenega varstva, 
vse opravljene storitve obračunane 
po cenah, ki so veljale v letu 1978, 
zato je tudi navedena primerjava 
z letom 1978. Nove cene bodo upo
števane pri naslednjem obračunu 
odhodkov zdravstvenega varstva. 
Cene zdravstvenih storitev zdrav
stvenih delovnih organizacij na 
območju regije se bodo povečale za 
okrog 2 0 % , za klinični center pa se 
predvideva povečanje cen za 40 %. 

Novost pri primerjavi prihodkov 
in odhodkov s finančnim načrtom je 
v letošnjem letu ta, da upošteva par
ticipacijo. 

Nadomestila OD, ki se plačujejo 
v breme zdravstvene skupnosti, v 
tem obdobju niso presegle planira
nega obsega, v primerjavi z realiza
cijo v lanskem letu pa le malenkost
no. Eden od vzrokov nizke realiza
cije je ta, da je osnova za izračun 
nadomestil OD v tem obdobju v ve
čini primerov še povprečje OD v letu 
1977, ni pa upoštevana valorizacija 
nadomestil po sklepu skupščine. 
Eden izmed vzrokov pa je tudi ta, da 
je odstotek odsotnosti z dela neko
liko nižji od lanskega leta. Skupni 
odstotek v breme skupnosti je 2,68 
ali za 0,21 manj kot v letu 1978, v 
breme organizacij združenega dela 
pa je 3,37 ali za 0,32 več kot v letu 
1978. 

Pri ostalih dveh postavkah odhod
kov pa je upoštevana dejanska reali
zacija, ker bodo nekateri odhodki 
znani šele koncem leta. Po grobi oce
ni bi se odhodki samo za zdrav
stveno varstvo pri upoštevanju no
vih cen povečali za približno 6 mili
jonov 381.000 din. Po vsej verjet-
nos.ti bo polletni obračun prikazal 
dejansko stanje. (Pregled prihodkov 
in odhodkov je prikazan v razpredel
nici ob koncu sestavka.) 

Kakor sem že v uvodu poudaril, je 
letos novost v prikazovanju trime
sečnega obračuna v prikazu zdrav
stvenih storitev po posameznih 
zdravstvenih delovnih organizacijah 
v regiji. 

DOPISUJTE 
V ŽELEZARJA 

kot je potrebno za izvedbo programa 
zdravstvenega varstva in s tem tudi 
za nižjo prispevno stopnjo. Tako je 
znašala celotna prispevna stopnja 
za vse SIS manj kot 32 "t od oseb
nega dohodka. Na ta način smo pri
šli med tiste občine, ki imamo naj
manjšo prispevno stopnjo v SR Slo
veniji. 

Od 1. aprila 1979 združujemo sred
stva za zdravstveno varstvo še po 
manjši prispevni stopnji (7 % iz 
osebnega dohodka in 1,02 % iz do
hodka TOZD), ker je skupnost mo
rala na tak način vrniti del tistih 
sredstev, ki smo jih lani (predvsem 
zaradi hitrejše rasti osebnega dohod
ka kot je bilo planirano) združili več, 
kot je" bilo planirano in dogovorjeno. 
Izvršilni odbor zdravstvene-skupno
sti Jesenice ugotavlja, da bo letos 
zmanjkalo 8,963.000 dinarjev za iz
vedbo dogovorjenega zdravstvenega 
programa, podobno pa ho tudi pri
hodnje leto. Zato naj bi delavci odlo
čili o tem, da bi povišali obseg dogo
vorjenih sredstev za izvedbo progra
ma zdravstvenega varstva v občini 
Jesenice v letošnjem in prihodnjem 
letu. 

Vodje delegacij za SIS za zdrav
stveno varstvo so prejeli tudi 17. šte
vilko Delegatskega' obveščevalca, v 
kateri so še posebej zanimivi nasled
nji prispevki: Analiza zaključnih 
računov. Informacija o mednarod
nih razmerjih v zdravstvu in Pri
spevne stopnje po poračunu. 

V analizi zaključnih računov sta 
na straneh od 8 do 11 tabeli, v kate
rih so primerjalni podatki za vse 
občine v Sloveniji glede tega, koliko 
prihodkov in odhodkov so lani imeli 
v vsaki občinski zdravstveni skup
nosti. .V informaciji o mednarodnih 
razmerjih v zdravstvenem varstvu je 
opisano, kako je urejeno zdravstve
no varstvo delavcev na začasnem 
delu v tujini, detaširanih delavcev in 
naših ljudi med potovanjem oziroma 
začasnim bivanjem v tujini, pa tudi, 
kako pošiljamo bolnike na zdravlje
nje v tujino (lani je bilo v tujino 
poslanih na zdravljenje 64 oseb iz 
Slovenije). Na koncu delegatskega 
obveščevalca pa je podan še pregled 
prispevnih stopenj za zdravstveno 
varstvo v vseh občinskih zdravstve
nih skupnostih v Sloveniji pred in po 
poračunu presežnih sredstev, ustvar
jenih v preteklem letu. Iz tega pregl
eda je razvidno, da imamo v jeseni
ški občini skorajda najnižjo prispev
no stopnjo za zdravstveno varstvo 
in za vse ŠIS skupaj. 

Nada D E J A K 

KAKO SMO GOSPODARILI V ZDRAVSTVU 
V PRVIH TREH MESECIH 

Pripombe in predloge, ki so jih 
oblikovali delegati na prejšnji seji 
konference delegacij v Železarni, so 
sprejeli tudi ostali delegati v skup
ščini občinske zdravstvene skupno
sti. Pobuda naše konference, da mo
rajo strokovne službe zdravstvene 
skupnosti pripraviti predlog o tem, 
da bi presežek sredstev zdravstvene 
skupnosti uporabili za izvedbo neka
terih zadev iz programa zdravstve
nega varstva, doslej še ni bila docela 
uresničena. Na prejšnji seji skupšči
ne so namreč delegati sklenili, da 
12,972.000 dinarjev presežka dobimo 
nazaj, tako da plačujemo od 1. apri
la 1979 prispevek za zdravstvo po 
nižji prispevni stopnji (7 T iz oseb
nih dohodkov, 1,02-$ pa iz dohodka 
TOZD), 1,615.000 dinarjev so name
nili za rezervo, izvršilni odbor skup
ščine pa so zadolžili, da mora do na-

. slednje seje skupščine pripraviti 
predlog za uporabo 1,413.000 dinar
jev sredstev (lani smo torej združili 
za zdravstvo 16 milijonov dinarjev 
več sredstev kot smo planirali in se 
dogovorili). Razprava in sklepanje o 
predlogu izvršnega odbora glede raz
delitve 1,413.000 dinarjev je na dnev
nem redu 10. seje skupščine, vendar 
delegacije o tem niso dobile pisnega 
gradiva. 

Strokovna služba zdravstvene 
skupnosti je za delegacije pripravila 
poročilo o prihodkih in odhodkih 
sredstev občinske zdravstvene skup
nosti v prvih treh mesecih tega leta. 

(Podrobnosti lahko prebe
rete v sestavku Kako smo gospoda
rili v zdravstvu v prvih treh mese
cih.) 

Delegacije bodo obravnavale tudi 
samoupravni sporazum o temeljih 
planov ekonomskih odnosov s tujino 
do leta 1980. Na osnovi tega spora
zuma bo tudi zdravstvena skupnost 
prevzela pravice in obveznosti na 
področju uvoza in izvoza. 

5 sprejetjem posebnega statutar
nega sklepa bodo delegati na seji 
skupščine opredelili naloge zdrav
stvene skupnosti na področju ljud
ske obrambe in družbene samozašči
te. 

Delegacije pa bodo razpravljale 
tudi o predlogu za spremembo višine 
dogovorjenih sredstev za zdravstve
no varstvo v letu 1979 in 1980 v 
občinski zdravstveni skupnosti Jese
nice. Ko smo se namreč konec lan
skega leta z zdravstvenimi delavci 
dogovarjali o tem, kakšen ho letošnji 
program zdravstvenega varstva ter 
koliko sredstev bo potrebno, smo se 
odločili za manjšo vsoto sredstev. 

V TOREK SEJA SKUPŠČINE 
ZDRAVSTVENE SKUPNOSTI 

Vodje delegacij za SIS za zdravstveno varstvo v temeljnih organi
zacijah in delovnih skupnostih v Železarni so pravočasno prejeli gra
divo za 10. sejo skupščine zdravstvene skupnosti Jesenice. Skupaj 
z gradivom so dobili tudi vabilo za sejo konference delegacij v Žele
zarni, ki bo v ponedeljek, 11. junija 1979 ob 6.15 v salonu restavracije 
Železarne. V nadaljevanju podajamo kratko obrazložitev gradiva za 
to sejo. 



G R E G O R K L A N Č N I K 

DELO OBLIKUJE ČLOVEKA 
nem in družinskem življenju veliko 
samoodpoved. 

Na Dovjem sem imel lepo urejeno 
stanovanje v novi enodružinski hiši, 
na Ravnah sem se v gostišču vselil v 
sobo z dvema posteljema, od katerih 
je druga služila za prehodne goste 
generalne direkcije, od odjemalcev 
do vojakov. Živel sem daleč od svoje 
petčlanske družine, brez dodatka za 
ločeno življenje. Domačim nisem 
mogel pomagati z nobenimi pre
hrambenimi priboljški. Sele po pre
selitvi v nedograjeno stanovanje, za 
katero sem načrt izdelal sam, se je 
koncem leta 1947 položaj izboljšal. 
Prvo leto pa je bilo tudi v novi hiši 
prava muka. Gradbeniki so jo do
končevali, sam pa sem opravil vsa 
zunanja dela, zravnal teren in ure
dil okolico. 

Vsi osebni problemi pa niso vpli
vali na mojo delovno vnemo, saj sem 
se zavedal delovne dolžnosti in bil 
prepričan, da le skromen človek 
lahko uspešno dela z ljudmi. 

KOROŠKO JEKLO 
J E STEKLO 

Začeli smo skromno in smelo. 
Takoj smo začeli širiti jeklolivarno. 
brez pravih načrtov postavili do
datno tovarniško halo ter s prosto
voljnim delom gradili ozkotirne ko
munikacije. Povsod sem bil zraven 
— pri gradnji prog po tovarni, vodo
voda po trgu, pri neposredni izde
lavi načrtov za prve stanovanjske 
hiše, pri prostovoljnem delu v pro
izvodnji, na sestankih v tovarni in 
tam. kjer je bilo treba utemeljevati 
razvoj Železarne. Samo en dogodek. 
Skozi stari trg smo po trdi cesti ko
pali jarek za vodovod, prebivalci iz 
ulice, ki naj bi vodo dobili, pa so se 
obnašali, kakor da smo politični za
nesenjaki in niso pomagali. Ko sem 
zvečer v temi tekel domov, sem se 
spotaknil in zletel v lasten izkop. 
Naslednje jutro sem v tovarni hotel 
odpreti blagajno, v katero smo 
morali zapirati vse pomembne do
kumente, ključev pa nikjer. Spomnil 
sem se, da so mogoče zleteli iz žepa, 
ko sem na glavi pristal v dva metra 
globokem jarku. In res sem jih naše/ 
tam. 

Takoj sem se vključil tudi v druž
benopolitično življenje. Ustanovili 
smo tovarniško partijsko organiza
cijo, bil sem občinski funkcionar in 
pobudnik, oblikovalec in ustanovi
telj telesnokulturnega društva Fuži-
nar ter tovarniškega glasila Koroški 
fužinar, tovarniškega zaščitnega 
znaka in ne nazadnje sem sodeloval 
tudi pri novem imenu tovarne in 
kraja. 

Pri tej zahtevni nalogi sem bil 
deležen največje pomoči od jeseni
ške železarne. Tam sem pridobil 
strokovnjake, izkušnje ter tehnično 
dokumentacijo. Moje dolgoletno 
delo v konstrukcijskem biroju na 
Jesenicah mi je pri tem precej po
magalo; po osvoboditvi pa sem na 
Jesenicah še bolj spoznal ljudi in 
njihovo sposobnost. 

Velik začetni uspeh jeklarne na 
Ravnah je bila njena imenska vklju
čitev v besedilo dokumenta prve pet
letke. Kot poseben izdelek je bila 
imenovana jeklena litina. 

Pridobivanje na času in nagla 
organizacija proizvodnje, sta bila 
osnovna razloga za vključitev žele
zarne Guštanj v prvo petletko; iz 
strateških razlogov pa je bila grad
nja novih zmogljivosti predvidena v 
osrednjem delu države. Za razvoj 
in gradnjo novih obratov na Rav
nah je bilo zato potrebno veliko pri
zadevanja in iznajdljivosti. Franc 
Leskošek-Luka, ki je bil v času na
črtovanja prve večje faze razvoja 
železarne Ravne minister težke 
industrije, član politbiroja CK KPJ 
in vlade FLRJ, nas je podpiral in 

Razpad jeter ali ledvici, kdo bi vedel, komu mar. Nihče mu ne 
ponudi roke, ker je nekdo dejal, da so roke za ob telesu . . . Čudi se, 
nihče ni bral tega peresnika, nihče od teh, od premnogih, ki hodijo 
mimo zgolj telesni in ki ne vedo, zakaj ne ponudijo roke. 

Ostali so prebliski na to. in ono redkost. Obrise si čelo z nerodno, 
oteklo, vodeno roko. 

Izdihljaji so trepetajoči. Gleda skozi vnete, podplute oči. Vsi 
gredo mimo. Odrekli so se ga. Nima denarja. Bog pomagaj. A Bog ni 
storok ob telesu, tudi njega boli, ko te požira spačen, da si potem 
oddahne. 

Vsak čas se boš preselil, tam se ne zgražajo, lepo gnijó z roko 
v roki. 

Ah, žemljica Slovenska, počemu nabrekle ustnice štrle v ono-
stranski smeh? Sem tako blizu? Sem tako blizu, da me nihče ne vidi? 

Vranji lasje mu padajo na čelo, visoko, lepo čelo. Brada leži ob 
rami. Roki visita mrtvi ob telesu. Obleka iz boljšega blaga je zapa-
cana, ovratnik srajce je prežet z znojem. 

Ljudje z rokami ob telesu mučno zrejo nekam proč, vendar 
mozgajo o njem ter bojazljivi, v tej brezizhodnosti, medtem ko 
spoštljivo prinašajo čaše k ustom, iščejo v sebi istovetnost z njim, že 
zaradi tega, ker so tukaj. 

Sorodstvo je muka, čeprav si sorodnik le v pitju. 
Potem je zaropotalo. Sorodniki, daljni in bližnji, so videli umi

ranje. 
Nihče ni pristopil. Groza v nemoči. Krog se je širil do izhoda, 

tam so kapljali ven. 

DOKTORJEVA 
METODA 18 

P L A N T A N 

Bo že kdo, točajka . . . 
Naj krepne, vedno je pretiraval . . . So govorile roke ob telesu. 

Prekleta sirena! 
Prekleto življenje! 
Prekleto vse. 

Makro si. 
Čisti individuum — z eteričnim nasmehom. 

Uboga mater ti~bo odpustila. 
Vse matere ljubijo svoje propadle sinove. 
Vsem je vse oproščeno. 

Pomagali so mu trpeti. Všeč jim je. da nekdo joče namesto njih 
Mar je zato propalica, ker nima ambicij? Ambicij za cirkuse! No. 
poglejmo stvar od zunaj, lahko je reči: pogine naj, če nima toliko 
značaja, da ne bi zmerno pil. Toda, vprašam vas, ko bi bili ONI tu 
ali še dlje v breznu, kako neki naj bi vedeli, od kod neki naj bi si 
dovolili vedeti, kako hi reagirali?! Zato pravim, dolga je pot do 
modrosti, prav čez vse izkušnje vodi in ko pridemo, če pridemo, tja. 
kjer zmernost nosi srečo, kjer je po tolikem trudu sreča resnično 
zastonj, ker nismo prezahtevni, ker negujemo, ohranjamo občutek 
za zmernost, ko pridemo tja od sonca obsijani, od trpljenja nasme
jani, premišljamo, dolgo in temeljito premišljamo ob vsaki čaši, ob 
vsaki cigareti in ko pride čas za čašo vina, čas za cigareto, se 
spokojno prepustimo trenutkom počitka. 

Mar je življenje >es le to, 
da se zaljubiš, iščeš, se zgubiš 
v brezdalji ne vedoč zakaj 
ta čudna pot, da zvedel bi samo — 
mar je živeti res le to? 

Mar je življenje res le to, 
da ko pred hišo sedeš, otroke 
zreš in ptice in trave gledaš 
in nebo in ko za soncem gre oko sprašuješ 
mar je živeti res le to? 

Mar je življenje res le to, 
da vse spoznaš pa nič ne veš, 
da ko v naročje smrti greš, 

in kapne zadnja solza 
in kapne zadnja solza — 

še enkrat se začudeno zazreš — 
mar je življenje res le to?! 

K O N E C 

M I R O S L A V N I K O L I Ć 11 

SPOMINI NA PRVO SVETOVNO 
VOJNO IN KOROŠKO OFENZIVO 

To je bila večerja! Okoli 20 povabljenih oseb, med njimi 
tudi nekaj romunskih zakonskih parov, ki so bili prijetno prese
nečeni, da je babica govorila z njimi romunsko. 

V Temišvaru je srbska mladina prirejala čajanke. Moj bog, 
kakšni prostori in dvorane! Preje sem takšne videl samo v 
slikah. Pa dekleta, nežna in negovana. Prijazno so me sprejeli. 
Kola in valček (na eno stran!) sem dobro plesal. Tukaj pa so me 
naučili »One step«, najnovejši moderni ples! Z občutkom 
superiornosti sem se vrnil med sošolke in sošolce v Negotin. 

Začel sem kovati rožnate načrte za počitnice. Čim šolo 
končam, grem k očetu in mami v Temišvar. In to sam! Pot že 
poznam, po Donavi pa sem se še večkrat peljal. Punčkam na 
čajanki sem tudi povedal, da pridem. 

Pa trešči strela! Komaj sva z babico prišla nazaj v Negotin, 
dobiva pošto od mame, da zapuščajo Temišvar! Premik, smer 
Subotica. Dne 19. maja 1919 je prvi pešadijski polk z godbo in 

14 ŽELEZAR 

zastavo na čelu krenil iz Subotice na koroško fronto (posnetek 
imam doma). Po očetovih zapiskih je bila »maršruta:« Subotica 
— Sombor — Bogojevo — Vinko*ci — Zagreb — Ljubljana — Kranj, 
Jezersko sedlo —Celovec — položaj Ultichsberg (Št. Urška 
gora), severno od Celovca. Datumi v zapisnikih niso navedeni, 
tudi boji ne. Oče je v zapiskih zaključil zapisovanje bojev s kon
cem leta 1918. Sedež je imel oče v Celovcu, mati z otroki pa je 
ostala v Ljubljani. 

O tem skoku iz Subotice v Slovenijo nisem vedel nič, dokler 
se mama ni oglasila iz Ljubljane. Da sestra in brat začeto 
šolanje v Temišvaru nadaljujeta v slovenski šoli v Ljubljani, 
mlajša sestra pa še ni bila šoloobvezna. Mislim, da sta hodila v 
»Mladiko«, ker je mama v bližini dobila stanovanje. Potem sta 
mi ta dva ljudskošolca začela pisati, da že znata slovensko 
(nesramnost!) in mi pošiljala slovenske knjige in me je grozno 
jezilo, ko vsega nisem mogel razumeti. Med drugimi je bila tudi 
mala lična knjižica v temnordečem ovitku, ki je bila nekak 
turistični vodič za Ljubljano. Sistematično je bilo v njej nave
deno, kaj naj si tujec ogleda v Ljubljani, če bo tam bival 
en, tri ali sedem dni. Navedene so bile vse znamenitosti. Na 
slikah sem prvič videl Prešernov spomenik pred mostom in 
gradom v ozadju. Torej turistična propaganda je bila že leta 
1919 v Ljubljani na spoštljivi višini. 

Potolažen sem bil za izgubo Temišvara. No, pa bom za 
počitnice šel v Ljubljano in Slovenijo in tako ostvaril sanje iz 
davnega leta 1915! 

Pa se je tudi to pričakovanje izjalovilo! Poletje je že bilo, 
koncem junija sem uspešno končal drugi razred gimnazije, ko 
dobim do mame karto iz Zidanega mosta, datirano 17. julija 
1919, kjer piše, da je prišla iz Ljubljane, da tukaj pričakuje pri
hod očetovega transporta, da se mu priključi in da gredo vsi v 
Subotico. 

Torej okoli 15. julija 1919 je oče s polkom moral kreniti iz 
Celovca. V njegovih zapiskih je zabeležena samo »maršruta«: 
Celovec —Sinča vas —Dravograd —Maribor —Zidani most — 
Zagreb — Vinkovci — Gomboš (Bogojevo) — Sombor — Ridjica — 
— Baja. 

Jezen in razočaran se nič več nisem brigal za te nenehne 
vojne premike in sem leto prebil pri babici. 

Miru še ni bilo in demobilizacije vojakov tudi ne. Bog ve, 
kje je bil tedaj naš negotinski 13. pešpolk! V Negotinu je bila 
manjša četa angleške vojske. Zvesto so hodili na vse prireditve 
in veselice, sedeli smo vedno skupaj pri dolgih mizah in ne
utrudno pili in peli. Ljudstvo jih je imelo rado. Mislim, da jim je 
bilo žal, ko so morali iz Negotina domov v Anglijo. Sicer pa je 
bilo prireditev in zabav veliko. Tudi v naši gimnaziji. Po progra
mu je bil večkrat ples, včasih zabava do jutranjih ur. Dvorano 
smo vedno primerno okrasili. Tukaj pa smo se sprli s profesor
skim zborom. Namreč določili so, da do konca zabave lahko 
ostanejo samo učenci višjih razredov. Mi iz nižjih pa, da mo
ramo eno uro po končanem programu domov! Š'i smo k direk
torju, staremu spoštljivemu prof. Santnerju. Bil je že direktor 
gimnazije, ko je tja hodila moja mama in ujec. KONEC 

vedno našel pot do končne odobrit
ve. Veliko pa smo delali na svojo 
roko in kot gotovo dejstvo dobili 
potrditev naše pravilne odločitve 
naknadno. Položaj pa se je po osa
mosvojitvi in odcepitvi Jugoslavije 
od Informbiroja izboljšal in tudi 
lokaciji železarne Ravne in železar
ne Jesenice, kljub bližini meje, nista 
bili več kamen spotike. 

Pomanjkanje strokovno sposob
nega kadra je bil velik problem pri 
uresničevanju nalog prve petletke. 
Boris Kidrič se je kot predsednik 
gospodarskega sveta FLRJ zato 
leta 1946 odločil za ustanovitev 
posebne višje ekonomske šole. Re
publiški centralni komiteji komu
nistične partije so izbrali slušatelje 
in V Sloveniji med drugimi tudi 
mene. 

Sekretar OK KPS Gričar mi je 
telefonično sporočil, da moram čez 
dva dni na šolanje v Beograd. Niti 
domov nisem utegnil. V tovarni sem 
uredil, kar sem mogel, in odšel. Kaj 
bo po šolanju, nisem vedel. 

Višja ekonomska šola gospodar
skega sveta FLRJ je bila internat-
skega tipa. Hotel Union so spreme
nili v internat. Dopoldan smo imeli 
predavanja — med profesorji je bil 
tudi Boris Kidrič sam — popoldan 
pa seminarje. Odhod iz internata je 
bil mogoč le s posebnim dovoljenjem 
ravnatelja šole. 

Tako sem bil eno šolsko leto še 
bolj daleč od družine. Po diplomi 
sem se vrnil domov na Dovje, a 
nisem mogel izkoristiti niti mesec 
dni pripadajočega dopusta. 

Zaradi posredovanja generalne 
direkcije črne metalurgije sem po 
nalogu ministra rudarstva in meta
lurgije FLRJ Bane Andrejeva mo
ral nazaj na Ravne. V tem je bila 
neka logika, saj sem tudi v ekonom
ski šoli zadržal svoj službeni položaj 
in celo večkrat na posebno zahtevo 
sodeloval na konferencah in posred
niško zastopaljeklarno na Ravnah. 

Na Ravnah sem zatem sodeloval 
v celotnem preporodu tovarne in 
kraja; tako pri prvi. drugi tretji fazi 
širjenja ter modernizacije Železarne 
od 7.000 na 200.000 ton letne zmog
ljivosti izdelave jekla. Potem pa je 
leta 1969 zopet nastal preobrat v 
mojem življenju. Ta ni bil podoben 
spremembam iz leta 1946, vplival pa 
je na . zmanjšanje neposrednega 
vodenja proizvodnje in na zasebno 
življenje. 

ZDRUŽEVANJE 
ŽELEZARSTVA 

Po dveletnih pripravah in uskla
jevanju poslovanja, v katerih sem 
bil nosilec dela, so me po ustanovitvi 
združenega podjetja Slovenske žele
zarne januarja 1970 imenovali za 
prvega generalnega direktorja Slo
venskih železarn s sedežem v Ljub
ljani. Kljub temu da sem pred tem 
skoraj eno desetletje delal v železar
ni Jesenice in bil zatem 24 let direk
tor železarne Ravne in zato imel 
ustrezne pogoje, sem se dolžnosti 
vodenja celotnega slovenskega 
železarstva branil. Čutil sem kori
stnost usklajevanja in optimiziranja 
poslovanja, zavedal pa sem se pio
nirskih težav v organizaciji in majh
ne moči združenega podjetja za eko
nomsko sicer logično združevanje 
dela ter sredstev. Obveljala pa je 
zopet volja drugih. 

V prvih štirih letih delovanja 
združenega slovenskega železarstva 
smo dosegli na podlagi stalnega 
usklajevanja ter sporazumevanja 
relativno dobre rezultate. Izvedena 
je bila specializacija, usklajen na
daljnji razvoj, zmanjšana neracio
nalna proizvodnja, povečan obseg 
gotovega blaga ter fakturiranje 
realizacije; odpravljene so bile po
slovne izgube in dosežena nova pri
merna akumulativnost. Združeno 
podjetje je pridobilo ugled in novem
bra 1973 so se k samoupravnemu 
sporazumu o združitvi v Slovenske 
železarne, poleg železarne Jesenice, 
Ravne in Store, prudružili še prede
lovalci žice: Veriga Lesce, Plamen 
Kropa, Tovil Ljubljana, Žična Celje 
in Metalurški inštitut Ljubljana. 

Kljub kurirski pošti sem 
večkrat hodil na Primorsko nepo
sredno poročat v štab IX. koi-pusa. 
Pri zadnjem obisku se je štab že selil 
v Trst. Iz Trsta sem se vrnil na Go
renjsko, kjer sem sodeloval pri 
sklepnih operacijah. Kljub temu, da 
sem pravočasno uspel v Celovcu za-
zaslediti gestapovca Mayer Kaibi-
tseha, se je le-ta takrat izmaknil 
pravični kazni. 

Solze so mi prišle v oči, ko sem 
30. aprila 1945 prvič v življenju za
gledal morje in nato Trst, podobne 
občutke pa sem doživljal teden za 
tem, ko sem v Celovcu spremljal 
zagorele vojake dalmatinske bri
gade, ki se je na tankih peljala 
skozi mestno središče. Glavni razlog 
moje ginjenosti. da bo to odslej 
vedno naše, pa se na žalost ni 
uresničil. 

PODREJANJE DRUŽBENIM 
INTERESOM 

Po osvoboditvi sem se vrnil v žele
zarno Jesenice. Tu sem sredi maja 
prevzel dolžnost pomočnika delega
ta ministrstva industrije in rudar
stva. Poleg te dolžnosti pa sem na 
koroškem območju še naprej imel 
tudi obveščevalno zadolžitev za 
IV. armado, dokončno pa sem bil 
demobiliziran decembra 1945. 

Maja 1945 se je torej začelo moje 
delo na poslovodnih zadolžitvah 
slovenskega železarstva. Ker sem 
tovarno kot konstruktor dobro po
znal, mi je minister Franc Leskošek-
Luka zaupal odgovorno dolžnost. 
Skrbeti sem moral za zbiranje ka
dra, za začetek obratovanja, sistem 
prejemkov zaposlenih, varnost pri 
delu. inovacije in za tovarniško lite
raturo. Na tej zadolžitvi sem si na
bral precej izkušenj. Ker sem mini
stru Leskošku moral cesto nepo
sredno poročati, me je dobro spo
znal, kar je bilo pomembno za mojo 
drugo polovico življenja. Februarja 
1946 me je z dekretom imenoval za 
upravnika jeklarne na Ravnah. Vsi 
moji načrti za delo v železarni Jese
nice, občini Dovje-Mojstrana, okra
ju Jesenice v športu in družbenem 
udejstvovanju so padli v vodo. Izde
lati sem moral nove. 

Za rojstni dan tretjega sina To
maža sem prinesel domov nalog za 
premestitev v Guštanj. Poznal nisem 
niti tovarne niti kraja. Kuhar, brat 
Prežihovega Voranca, ki je takrat v 
železarni Jesenice urejal delovno 
varnost, tehniško knjižnico in racio-
nalizatorstvo, me je tolažil: »Jeklar-
na na Ravnah 20 let zaostaja za 
Jesenicami. Nekoga navadi in čez 
dve leti se vrni na Jesenice.« Zgo
dilo pa se je obratno — čez tri leta je 
on prišel za menoj na Ravne. 

Poskus, da bi si Franc Leskošek-
Luka premislil, ni uspel. Pred od
hodom v Guštanj, kot so se takrat 
Ravne imenovale, mi je rekel: 
»Guštanjska železarna je stara. 
Opredelili smo se, da bo to speciali
zirana tovarna plemenitega jekla. 
Tam ne bo tovarne, tam mora biti 
apoteka. Tvoja naloga je, da odstra
niš hitlerjanske usedline, omogočiš 
preporod in razvoj jeklarne na Rav
nah.« In tako se je zgodilo. 

Jeklarna na Ravnah je bila stara,' 
vsi obrati so bili dotrajani, edini 
talilniški agregat v jeklarni je bila 
SM peč z zmogljivostjo okrog 7.000 
ton na leto. Strokovnega kadra ni 
bilo, edini inženir je bil Mahorčič, ki 
je bil z mojim prihodom imenovan 
za glavnega inženirja. Ravne so bile 
zaostal stari srednjeveški trg in le 
eno stanovanje je imelo kopalnico. 
Med obema vojnama ni bilo na 
Ravnah niti v tovarni napredka. 
Stanovanj niso gradili, pogoji bi
vanja delavskih družin so bili zato 
zelo borni. Premestitev na Ravne je 
pomenila zato tudi v mojem oseb-
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Izvršni svet OS Radovljica je na 49. seji 29. maja obravna
val poročilo o uresničevanju samoupravnih družbenoekonom
skih odnosov v stanovanjskem gospodarstvu na osnovi javnih 
razprav, ki jih vodi posebni koordinacijski odbor v vseh OZD, 
K S in SIS. Na dnevnem redu so bila tudi poročila o problema
tiki sanacije Blejskega jezera, o problematiki zaposlovanja 
v občini, o delu kmetijsko zemljiške skupnosti in o dejavnosti 
Radia Triglav Jesenice. V razpravi sta bila tudi predloga odloka 
o organizaciji upravnih organov občinske skupščine, o razširitvi 
obveznosti plačevanja samoprispevka na območju občine, pred
log sklepa o soglasju k najemninam družbenih prostorov, pred
log družbenega dogovora o ohranjevanju in pospeševanju skup
nega pašništva in planšarstva v kraškem in gorskem območju 
SRS. Potrdili so program dela upravnih organov za drugo pol
letje 1979 in delovni program upravnih organov v akciji Nič nas 
ne sme presenetiti. Na seji so spregovorili tudi o obnovi in raz
širitvi izobraževalnega centra republiške konference ZSMS 
v Bohinju, o osnutku zakona o sistemu družbenega planiranja 
in osnutku zakona o družbenih svetih ter o več finančnih 
zadevah. 

Na 9. seji občinske konference Z K Radovljica 30. maja so 
ocenili javne razprave o gradivu družbenoekonomskih odnosov 
v stanovanjskem gospodarstvu. Spregovorili so tudi o nalogah 
Zveze komunistov v nadaljnjem delovanju pri izvajanju stališč 
Zveze sindikatov Slovenije o dohodkovnih odnosih in delitvi po 
delu. Delegati so obravnavali tudi več kadrovskih vprašanj, ki 
se nanašajo na delegiranje v C K Z K J in C K Z K S ter v občinsko 
konferenco SZDL. 

Predsedstvo občinske konference S Z D L Radovljica je na 
zadnji majski seji sprejelo sklep o sklicu volilne seje OK SZDL, 
ki bo 11. junija v veliki sejni dvorani občinske skupščine. Potrdi
lo je tudi sklep o sestavi in delegiranju delegatov v OK SZDL 
novega mandata, ki bo štela 63 delegatov, od teh po enega iz 
vseh KS , 15 delegatov bo iz vseh občinskih družbenopolitičnih 
organizacij, 27. delegatov pa bodo delegirale SIS, občinske druž
bene organizacije, društva in druga združenja občanov. Po 
novem predlogu bo predsedstvo OK SZDL v prihodnjem man
datnem obdobju štelo 19 stalnih delegatov. 

Izvršni odbor predsedstva OK S Z D L Radovljica je na zad
nji seji obravnaval gradivo za volilno sejo OK SZDL, ki bo 
v začetku junija. Na dnevnem redu je bila tudi obravnava poro
čila delavske univerze Radovljica o problematiki družbenega 
izobraževanja delegatov v občini, osnutek družbenega dogovora 
o skupnih obveznostih pri organiziranju in sofinanciranju go
renjskih občin za športne in druge prireditve širšega pomena. 
Razprava pa je tekla tudi o poslovanju lokalne radijske postaje 
Triglav Jesenice v 1978. letu. 

Na 4. seji občinskega odbora ZZB NOV Radovljica 30. maja 
so delegati obravnavali in ocenili poročilo o gospodarskih giba
njih v občini, izhodišča iz razprav o samoupravnih družbeno
ekonomskih odnosih v stanovanjskem gospodarstvu ter se se
znanili z nekaterimi tekočimi notranjepolitičnimi vprašanji 
razvoja v občini in SRS. Na seji so podprli pobudo, da se pri
pravi razstava o dejavnosti borcev NOB v občini, ki niso več 
zaposleni. _ ^ _ 

Predsedstvo občinske skupščine Radovljica je na majski 
seji sklenilo, da bodo naslednje seje vseh zborov v sredo, 13. ju
nija. Prvi dve točki dnevnega reda — poročilo slovenske delega
cije v zvezni skupščini o svojem delu in poročilo o delu organa 
za prekrške v SRS bodo zbori obravnavali na skupni seji, druge 
točke dnevnega reda pa na ločenih sejah zborov. Na predsed
stvu so spregovorili tudi o nekaterih pomanjkljivostih glede 
udeležbe delegatov na sejah občinskih zborov, o usposabljanju 
delegatov ter o delu in problematiki konferenc delegacij za zbor 
združenega dela občinske skupščine. 

Koordinacijski odbor za družbeno planiranje pri predsed
stvu OK SZDL Radovljica je na seji 25. maja v navzočnosti 
predsednika izvršnega sveta in predstojnika oddelka za gospo
darstvo in finance pri OS Radovljica obravnaval priprave na 
akcijo z,a oblikovanje planskih dokumentov za naslednje sred
njeročno obdobje 1981 — 1985. Spregovorili so tudi <r"neposred-
nih nalogah in vlogi odbora zlasti pri usmerjanju in nudenju 
pomoči nosilcem planiranja v občini. 

Na svečanosti ob 60-letnici Z K J , sindikatov in S K O J ter 
dneva mladosti, ki je bila v sredo, 23. maja, popoldne v dvorani 
novega doma Joža Ažmana v Bohinjski Bistrici so svečano 
sprejeli v ZKS 50 novih članov, predvsem mladincev in mladink. 
Hkrati so 48 članom, ki so v Z K S neprekinjeno 30 let, podelili 
posebna priznanja OK Z K Radovljica. Po svečanosti in kultur
nem programu so si udeleženci ogledali muzej Tomaža Godca. 

"Na sotočju Save Dolinke in Save Bohinjke so v organizaciji 
občinske konference rezervnih vojaških starešin in OK ZSMS 
Radovljica vsakoletni Partizanski tabor heroja Tončka, na ka
terem bodo sodelovali učenci sedmih razredov vseh šestih 
osnovnih šol v občini. Tabor prirejajo v spomin na predlanskim 
umrlega narodnega heroja Antona Dežmana-Tončka, ki je dal 
pobudo za tovrstno akcijo usposabljanja mladih za SLO. Učen
ci bodo seznanjeni z namenom in uporabo sodobnega pehotnega 
orožja in opremo, z zgodovino NOB na območju radovljiške 
občine in celotne Gorenjske, z nalogami pri obrambnih pripra
vah in družbeni samozaščiti. Opravili pa bodo tudi streljanje 
s puško ter organizirali partizanski miting. 

Za sofinanciranje nakupa poslovnih prostorov CP Glas 
v Kranju se je občinska skupščina Radovljica odločila, da pre
vzame poravnavo svojega deleža z glavnico 517.500 din. 
S 15. marcem 1980. leta bo v nadaljnjih petih letih plačevala 
letne anuitete višini 103.500 din. Podobne sklepe so že ali pa 
jih še bodo sprejele tudi vse druge gorenjske občine. 

Izvršni svet OS Radovljica je na zadnji majski seji sprejel 
predlog odloka o organizaciji upravnih organov občinske skup
ščine. Po novem ima skupščina naslednje upravne organe: 
oddelek za družbeno planiranje in razvoj, oddelek za urbani
zem, gradbene in komunalne zadeve, oddelek za splošno uprav
ne zadeve, oddelek za notranje zadeve, oddelek za ljudsko 
obrambo, odsek za inšpekcijske službe, davčno upravo in geo
detsko upravo. Predlog odloka bodo morali sprejeti tudi vsi 
zbori občinske skupščine, ki bodo zasedali 13. junija. 

Med večdnevnim bivanjem v Sloveniji je 64 nekdanjih 
francoskih borcev odpora in vojnih veteranov prejšnji teden 
obiskalo tudi radovljiško občino. Sprejel jih je predsednik 
občinskega odbora ZZB NOV Slavko Staroverski, ki jim je raz
kazal muzej talcev v Begunjah. Tudi za francoske goste je ta 
ogled pomenil novo spoznanje o deležu našega ljudstva v borbi 
proti fašizmu. Po obisku Bleda so se francoski gostje podali 
na ogled Dražgoš. _ _ _ 

Cestno podjetje Kranj je izvršnemu svetu OS Radovljica 
vložilo zahtevek za postavitev vzdrževalne baze v Lescah pri 
blejskem mostu. Izvršni svet je načelno izrekel soglasje,' vendar 
je zahteval, da se lokacija objekta odmakne od ceste proti golfu 
ter da se zagotovijo vsi potrebni lokacijski in urbanistični doku
menti ter urede premoženjsko pravne zadeve. 

V radovljiški občini se že dalj časa soočajo s problemom 
zaposlovanja visoko kvalificiranega kadra. Z visoko in višjo 
izobrazbo je le 5,4 % zaposlenih, kar je razmeroma nizko po
prečje v primerjavi s SRS, kjer znaša poprečje zaposlenosti tega 
kadra 8,1 1. Na Gorenjskem imajo nižje poprečje zaposlenosti 
teh kadrov le v Tržiču in Škofji Loki. 

Na dosedanjih devetih sejah je bilo od 207 vabljenih dele
gatov družbenopolitičnega zbora občinske skupščine Radovljica 
navzočih 160, s čimer je bila dosežena 77 % udeležba. Na devetih 
sejah zbora združenega dela je bilo od 405, navzočih 333 ali 82 i 
vseh delegatov. Najboljša je bila udeležba delegatov na sejah 
zbora krajevnih skupnosti. Od 200 vabljenih je na sejah sodelo
valo 185 ali 92,5 % vseh delegatov. 

Delavci trgovske delovne organizacije Murka Lesce so že 
aprila izvolili nove samoupravne organe. V delavski svet delov

ne organizacije je bilo izvoljenih 11 delavk in T delavec, v delav
s k i svet TOZD maloprodaja 9 delavk, v delavski svet TOZD 
veleprodaja 7 delavk in 2 delavca. Hkrati so izvolili za oba 
T O Z D tudi 5-članska odbora samoupravne delavske kontrole in 
skupno 4-člansko disciplinsko komisijo. V novem mandatu je 
izvoljeno v samoupravne organe 54 članov kolektiva, od katerih 
je 44 žensk in 10 moških, s čimer je dosežena tudi ustrezna 
zastopanost sestave kolektiva. ' ' 

V mladinskem domu v Bohinju je bil prejšnji teden semi
nar za vse vodje občinskih.centrov za delovne akcije v Sloveniji. 
Pripravil ga je Center za mladinske delovne akcije pri R K 
ZSMS Slovenije. 

V hotelu Svoboda na Bledu je bila 24. maja vsakoletna sve
čanost, ki sta jo pripravili telesnokulturna skupnost in Zveza 
telesnokulturnih organizacij občine Radovljica. Ob udeležbi 
družbenopolitičnih in športnih delavcev so zaslužnim telesno-
kulturnim delavcem podelili 17 Bloudkovih značk. 38 športni
kom, ki so lani osvojili medalje na državnih prvenstvih, so pode
lili posebna priznanja — plakete. Skupaj so radovljiški šport
niki osvojili kar 69 medalj. Za osvojena prva mesta v občinskih 
tekmovanjih pa so podelili tudi deset priznani najboljšim 
ekipam. _. 

Za dan mladosti se je zvrstila v radovljiški občini cela vrsta 
raznih kulturnih prireditev. Razen osrednje prireditve v Bohi
nju, kjer se je zbralo največ mladih Pod sklaco, je likovna sek
cija K U D Bled pripravila v avli tamkajšne osnovne šole raz
stavo slik in plastik pisatelja Toneta Svetine in njegovega sina 
Vojka Svetine. V sindikalnem domu v Kropi sta v organizaciji 
pevskega zbora Stane Žagar pripravila razstavo slik in rezbarij 
Metka in Janez Vovk. Glasbena šola pa je pred praznikom 
pripravila vsakoletni koncert instrumentalnih skupin, duetov in 
solistov. Klub radovljiških študentov pa v Šivčevi hiši koncert 
renesančne glasbe. _ _ _ 

Po programu kulturne akcije za delovne kolektive je bila 
v četrtek, 31. maja, zvečer v dvorani zadružnega doma v Rib-
nem za delavce iz drugih republik, ki so zaposleni v radovljiški 
občini, zanimiva dramska prireditev. Člani dramske sekcije 
K U D TONO H R O V A T iz Velike Kladuše, so uprizorili eno 
najbolj znanih in največkrat igranih dram H A S A N A G I N I C A . 
Po letošnjem programu bodo v občini organizirali še dve prire
ditvi za delavce iz drugih republik. 

Na vsakoletnem teku po ulicah Radovljice, ki sta ga v po
častitev dneva mladosti 25. maja organizirala Občinska telesno
kulturna skupnost, Z T K O in OK ZSMS, je nastopilo 80 tekmo
valcev ter po 6 ženskih in moških štafet. Udeležba je bila v pri
merjavi s prejšnjimi leti skromnejša, zlasti pa so pogrešali tek
movalce iz Bohinja, Bleda, Krope in še nekaterih večjih krajev. 
Pri pionirjih je bil najhitrejši Bogdan Jug, pri pionirkah pa 
Darja Kavčič, oba iz osnovne šole Lesce. Pri mlajših mladincih 
je zmagal Andrej Horvat iz T V D Mošnje, pri starejših mladin
cih Klemen Dolenc Partizan Gorje. Pri starejših mladinkah je 
bila prva Francka Jerala iz Šolskega centra Radovljica, pri čla
nih je po pričakovanju zmagal že uveljavljeni smučarski tekač 
iz Gorij Vinko Poklukar, pri članicah Mojca Šolar iz ŠD Dobra
va, pri starejših članih pa Milan Pangerc iz Ribnega. V moških 
in ženskih štafeiah so bili najhitrejši tekači in tekačice ŠD 
Dobrava. _ _ _ 

Glasbena šola Radovljica je v svojih prostorih v radovljiški 
graščini priredila v torek, 29. maja, zvečer zanimiv koncert. 
V gosteh sta bila priznana solista na harmoniki Pe^er Dovč 
in Dejan Mesec, absolventa glasbene šole iz Ljubljane. Izvajala 
sta klasične skladbe domačih in tujih skladateljev in pokazala, 
da je harmonika izredno dobro in učinkovito glasbilo tudi za 
to zvrst glasbe. 

Na 17. republiškem prvenstvu v jadralnem let nju. ki je 
'bilo od 19. do 26. maja na letališču A L C v Lescah, je sodelovalo 
23 jadralcev iz Ljubljane, Maribora, Novega mesta. Celja, 
Ptuja in Lesc. Zmagal je izkušeni letalec A L C Lesce Janez 
Pintar, njegov mlajši klubski tovariš Ivo Šimenc pa je bil drugi. 

Delavci občinske knjižnice A.T.Linhar t Radovljica so v 
galerijskih prostorih Šivčeve hiše v Radovljici 1. junija pripra
vili razstavo knjig pisateljev Slovenske moderne! Na ogled so 
zbrana dela Ketteja, Murna, Zupančiča in Cankarja. Ob otvo
ritvi so kulturni program izvedli člani Linhartovega odra K U D 
Radovljica. 

RAZREDNOST 
EKOLOŠKEGA PROBLEMA 

DRUŽBENO OBVLADANJE 
NARAVNIH SIL 

Plast zraka, ki obdaja zemljo, 
atmosferska modrina neba, prozorni 
omot, v katerega smo vsajeni z gla
vami navzgor, oziroma navzdol, je 
tanek. Pravijo, da ne meri več kot 
jajčna lupina v primerjavi s celim 
jajcem in v to tanko lupino človek 
iz vseh dosežkov svoje industrializi
rane in stehnizirane civilizacije dan 
za dnem, uro za uro izbruhava mili
jone ton najrazličnejše umazanije in 
nevarnih strupov. Hkrati pa je zrak 
poleg vode osnovna življenjska do
brina, saj je podatek, da človek vdih
ne na dan več kot 23.000-krat, dovolj 
zgovoren. Nekateri avtorji celo trdi
jo, da bo ob vsem tem onesnaževa
nju zraka, kakršnemu smo priče, čez 
sto let Z e m l j i n a biosfera, predvsem 
pa seveda ozračje, preveč strupeno 
in umazano, da bi se na njej še lahko 
ohranilo zdravo, življenje. N e o b e t a v -
ne napovedi, ni kaj, vendar mi v tem 
zapisu ne gre za znanstveno razmiš
ljanje o poluciji zemlje in zraka, 
temveč za neko drugo, drugačno raz
sežnost problemske celote. Za izvor 
in poreklo takega, eksploatatorskega 
načina prisvajanja naravnih sil, ki ni 
nič drugega kot rezultat specifičnega 
načina družbene produkcije. 

Produkcija, delovna produktiv
nost, je bila prvotno določena zgolj 
po učinku, izraženem s proizvodom, 
ki je zadovoljeval človekovo, proiz
vajalčevo neposredno potrebo, z raz
vojem naravne produktivnosti dela 
v podružbljeno delo samo, njegovo 
delitev, pa se večajo same produkcij
ske'sile .družbenega dela, večajo se' 

tudi potrebe, sredstva in načini nji
hovega zadovoljevanja. »Potreba, 
družbeno obvladati prirodne sile, 
gospodariti z njimi, si jih najprej z 
deli človeške roke v velikem obsegu 
prisvojiti ali ukrotiti, ima najbolj 
odločilno vlogo v zgodovini industri
je.« (K. Marx, Kapital I, CZ, Ljub
ljana 1961, str. 577). Vendar pa ljud
je, kjerkoli v zgodovini se že naha
jajo, stojijo nasproti naravi kot ne
čemu, njim vnanjem, izven njih 
obstoječem, kar pa si morajo prisvo
j i t i in osvojiti, da bi preživeli. To pa 
lahko storijo le v toliko, kolikor so 
sami narava. Le kot naravno bitje 
lahko človek posega v naravo, jo 
spreminja in s tem (delovnim 
aktom) spreminja tudi sebe samega, 
seveda na osnovi predpostavk, ki jih 
postavlja narava sama. 

Materijo namreč lahko preobliku
jemo, formiramo le glede na njene 
zakonitosti, kajti* človek ne kreira iz 
nič, creatio ex nihilo ni rezervirano 
zanj, iz nič oblikuje le Bog. Človek 
pa ni bog, kajti Bog je mrtev (Niet
zsche). Torej človek lahko obvlada 
naravo le, če si jo podvrže. »Proces 
dela . . . je smotrna dejavnost za iz
delovanje uporabnih vrednosti, pri
svajanje prirodnih stvari za človeške 
potrebe, splošni pogoj za presnavlja-
nje med človekom in naravo, večni 
naravni pogoj za človeško življenje 
in zato neodvisen od vseh oblik tega 
življenja, nasprotno pa enako sku
pen vsem njegovim družbenim obli
kam. iZaradi tega nam ni bilo treba 

' obravnavati delavca v odnosih do 

drugih delavcev. Zadostovala sta 
nam človek in njegovo delo na eni 
strani, narava in njene snovi na dru
gi.« (Kapital I, str. 208) Iz poveda
nega lahko izluščimo, da je narava 
človeku posredovana skozi družbo, 
le-ta pa, če obrnemo, skozi naravo. 
Obe skupaj pa predstavljata dialek-

. tično celoto, dvoje polov, ki združe
na opredeljujeta človekov zgodovin
ski razvojni proces. 

Eksploatatorsko prisvajanje na
ravnih sil, o katerem je bilo govora 
na začetku, ni nič drugega kot vse
binska predpostavka kapitalskega 
načina produkcije, ki zavestno za
nemarja predpogoj ustvarjanja ma
terialnega bogastva, ustvarjenega v 
sami naravi. V produciranju menjal
ne vredosti namreč z določenimi za
konitostmi kratkovidni interesi ure-
jajornenjavo med naravo in družbo. 
En sam način je, po Marxu, s kate
rim lahko preprečimo uničenje nara
ve, ki izhaja iz takega urejanja. Pre-
snavljanje se mora dolgoročna »si
stematično vzpostaviti kot zakon, ki 
urejuje družbeno produkcijo in v ta

ki obliki, ki ustreza polnemu razvoju 
človeka.« (Kapital I, str. 568). 

Ta nekolikanj daljši teoretski raz
mislek mislim, da je potreben obrav
navanju ekoloških vidikov varstva 
okolja, seveda s predpogojem, da 
svojih korenin to obravnavanje 
nima v ekoideološkem pristopanju 
k problemom in hkrati noče biti goli 
povzetek pozitivističnih, biološko 
ekoloških modrovanj in nemalokrat 
patetično obarvanih opozarjanj 
pred ekološko katastrofo, ki da jo 
sam sebi pripravlja človek (nekateri 
ga pišejo z veliko začetnico — Člo
vek). Človek kot živo bitje, torej člo
vek nasploh. Ta abstrakcija je nam
reč potrebna takemu načinu obrav
navanja problematike, kajti konkre
ten človek, delavec, proizvajalec na 
kateremkoli klinu razsežne lestvice 
moderne delitve dela, ni zgolj človek 
nasploh, temveč je nekdo, ki pripada 
določenemu sloju, razredu, kasti, 
celo po nacionalni pripadnosti ga 
lahko ločimo in ima ime. Vsega tega 
se tudi v našem domačem okolju ne 
zavedamo in ostajamo na ravni po-

zitivističnega obupavanja, ki s svo
jim znanjem sicer lahko marsikaj 
pripomore na področju sodobne teh
nologije, ne more pa razreševati 
ničesar, kajti to razreševanje je 
možno le kot vsebinski del revolu
cionarne prakse. Delavski razred je 
vedno eksistiral v senci ekološkega 
problema, ta problem pa je razreš
ljiv tako, kot vsi problemi, vezani na 
poseben razredni položaj človeka, le 
z revolucionarnim spreminjanjem 
vsega obstoječega vse dotlej, dokler 
ne bodo odpravljeni pogoji, v katerih 
se ljudje delijo po razredni pripad
nosti, torej do izoblikovanja nove 
človeške asociacije, brezrazredne 
družbe. 

Sprejemamo resolucije, zakone, 
akte, sporazume, tudi ustave in v 
njih natančno opredeljujemo člove
kove dolžnosti in pravice, tudi tiste 
vezane na zdravo okolje, sprejeli 
smo zakon o varstvu zraka, vendar 
vseh teh papirjev uspešno ne jemlje
mo resno, kar je povsem razumljivo 
in drugače biti ne more. Družbena 
bit pogojuje družbeno zavest in-, ne 
obrato, je ob sprevračanju Hegli- iz 
čemenja na glavi nazaj na noge zapi
sal Marx. N a določeni, opredeljeni 
stopnji zgodovinskega razvoja, na 
zgodovinsko določeni stopnji razvo
ja produkcisjkih sil in odnosov, ki 
z železnimi zakoni uokvirjajo* in 
vzpostavljajo naš, človeški odnos do 
narave seveda moramo ta odnos 
spreminjati, presegati. Vendar ne na 
papirju, temveč z revolucionarno 
akcijo, s to zgodovinsko vitalnostjo 
in možnostjo delavskega razreda, da 
ukine samega sebe ter vzpostavi 
novo, azenkrat še vizionarsko druž
bo prihodnosti. Imenovano tudi ko
munizem. 

Mitja Košir 
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STROŠKI OGREVANJA IZ VROČEVODA, 
IZRAČUN AKONTACIJE IN PRORAČUN 

ZA KURILNO SEZON0 1978/79 
S to informacijo želimo porabnike natančneje seznaniti z načinom 

izračuna cene ogrevanja. Radi bi tudi, da se izognemo raznim očit
kom, ki so sicer največkrat posledica nepoznavanja dejanskega sta
nja. Da bi razumeli kako dobimo stroške ogrevanja je prvo treba raz
jasniti dva pojma in sicer kurilno sezono in plačilno leto. 

Kurilna sezona je obdobje ne
prekinjenega gretja. Na Jesenicah se 
ta začne po 15. septembru in konča 
do 15. maja naslednjega leta. Stro
škov, ki nastanejo za gretje v tem 
obdobju, porabniki ne poravnajo na
enkrat ali v 8 obrokih, pač pa se raz
delijo na 12 mesecev. 

Plači lno leto. To je 12 mesecev, 
ko plačamo stroške kurilne sezone in 
ko velja akontacija, ki jo potrdi iz
vršni svet skupščine občine Jesenice. 
Plačilno leto se začne julija in konča 
junija v prihodnjem koledarskem 
letu. Odločitev za tak sistem plače
vanja sloni na: 

— manjših enakih mesečnih ob
rokih za porabnike in 

— enostavnejšem obračunu. 
Večkrat slišimo očitke, plačujem 

za gretje, ko ga sploh ni (tu mislijo 
na poletne mesece). Lahko bi se od
ločili na plačilo gretja samo v mese
cih kurilne sezone. Kaj to pomeni, si 
oglejmo na primeru 50 kv. m velikem 
stanovanju. Po obstoječem načinu 
je imel stanovalec v kurilni sezoni 
1977/78 mesečno 366,50 din stroškov 
(akontacija 7,33 din/kv. m) ali skup
no 366,50 X 12 = 4.398,00 din (brez 
poračuna). To je strošek celotne ku
rilne sezone (kako nastane bomo 
razložili kasneje). Če analiziramo 
porabo v sezoni 77/78 je bilo decem
bra 20? celotne porabe, januarja 
23 % in februarja 14 ? (torej trije 
meseci 57 ? porabe in s tem tudi 
stroškov). 

Stanovalci bi decembra morali 
plačati za gretje 879,00 din, januarja 
1.011,50 din itd., seveda pa aprila le 
175,90 din. Če primerjamo poprečen 
znesek in znesek po dejanski porabi 
vidimo, da je razlika kar 276 ? in da 
je delitev stroškov ogrevanja na 12 
enakih delov povsem upravičena. 

Sestavine stroškov. Kot primer 
smo v prejšnjem odstavku obravna
vali sezono 77/78, ker so vse sestavi
ne poznane. Pri analizi stroškov pa 
si oglejmo letošnjo sezono 78/79 (bi
stvenih razlik v posameznih odstot
kih ni). Stroški so: 

a) stroški proizvajalca — Železar
na Jesenice — TOZD Energetika, 

b) stroški distributerja — Biro za 
urbanizem in stanovanj, poslovanje 
- TOZD Vzdrževanje. 

Vse te stroške posredno potrjuje 
izvršni svet skupščine občine Jeseni

Znesek (din) na 
Železarna (500 din/G cal) plan 18.260 G cal T ' 

r 
m 

1 — energija 7.571.362,40 68,33 
2 — amortizacija 462.708,40 4,18 
3 — el. energija 309.872,20 2,80 
4 — OD stroš. del. skupn. 482.611,80 4.35 
5 — ostalo 303.481,20 2,74 

skupaj 1 — 5 9.130.000,00 82.4 
RT I.SP 
6 — amortizacija omrežja, IV 953.365.00 8,60 
7 — obresti na kredit 468.491,00 4,23 
8 — el. energija 65.000,00 0,59 
9 — zavarovanje 22.256,00 0,20 
10 — OD, stroški skupnih služb 440.888,00 3,98 

skupaj 6 — 10 1.950.000.00 17,60 
skupaj 1 — 10 11.080.000.00 100 100 

Opomba: Z večjo porabo od plani
rane, se vsi stroški pozicij od 1 do 5 
povečajo (so variabilni), od 6 do 10 
pa ostanejo nespremenjeni. 

Izračun akontacije. Z dohod
kom je treba pokriti vse stroške. Če 
vemo, da imamo vpeljan še režim 
poravnave, (večji dohodek od stro
škov — vračanje; manjši dohodek od 
stroškov — doplačilo), potem dvo
mov v realnost cene ne sme biti. 
Omenili bi še to, da je meritev po
rabljene energije na izhodu iz Žele
zarne, torej za vse mesto skupna. 
Kako se torej formira akontacija. 

Znano je, da je akontacija podana 
v dinarjih na kvadratni meter. Če 
torej poznamo koliko kv. metrov v 
mestu ogrevamo, ni težko izračunati 
akontacijo. 

Velja osnovna formula: prihodki 
stroški. 
Stroški so bili že opisani, prihodki 

pa so kot sledi: - . 
Natančneje celotnega izračuna ne 

bi podajali, ker so akontacije za tr
govine in poslovne prostore višje. 
Stanovalci pokrivajo 63,5 ? stroškov 
ker je ogrevanih 74.057 kv. metrov 
od skupno 115.714 kv. metrov (sani
tarna voda* je podana kot ekviva
lentno število kv. m). Samo za 
stanovanja pa se akontacija izraču
na: 
akontacija = 

_ stroški (63,5 g) _ 
A (kv. m) x 12 (plač. sezona) 

_ 0,635 X 11.080.000 
74057 X 12 

akontacija = 7,92 din/kv. m me
sečno 

Poudarimo še to, če so stroški 
manjši, je tudi končna cena manjša. 
Važno je opozoriti še na nekaj. Sta
novalci morajo za oceno vedno izha
jati iz stroškov npr.: v kurilni sezoni 

78/79 je bil planirani strošek ogreva
nja za 50 kv. m veliko stanovanje: 
50 x 12 X 7,92 = 4.752,00 din. 

Na tak strošek, oziroma na tako 
velik prihodek v skupnem prihodku 
je izračunana tudi akontacija. 
Stanovalec, ki se vseli, na primer, 15. 
septembra in ni plačal v poletnih 
mesecih (julij, avgust, spetember) bo 
enako kot ostali lahko koristil celot
no gretje in mora torej tudi porav
nati celoten strošek, seveda v deve
tih mesecih. 

Za njega torej velja informativna, 
le obračunska akontacija 

±752,00. = 1 Q 5 6 d i n _ / m e s e č n o 

50 x 9 kv. m 

Stanovalci hitro radi naredijo na
pako in slišimo različne očitke, saj 
svoj strošek računajo: 

S = 50 x 9 x 7,92 = 3.564,00 din 

To pomeni, da so si naračunali kar 
22 % cenejše gretje. 

Kako je torej upravičljivo, da dva 
soseda (eden seje pač preselil 15. IX.) 
za enako uslugo plačata različno, 
odnosno eden kar 22 % manj. 

Stanovalcem, ki se preselijo, od
nosno začnejo ogrevati kasneje, 
stroške zmanjšamo za odstotek že 
nastalih stroškov. 

Upamo, da je informacija dovolj 
obširna in da bo služila boljšemu ra
zumevanju akontacij in stroškov 
ogrevanja. Pogosto slišimo grožnje: 
»ne bomo plačali«, »ni dobro gretje«. 
Iz vsega navedenega se lepo vidi, da 
manjša dobava pomeni tudi manjši 
strošek in tega tako ali tako stano
valci ne plačajo. 

Tudi enodnevni izpad, ki v celotni 
kurilni sezoni (240 dni) pomeni 
0,4 %, znese za vzorčnega potrošnika 
celih 19,80 din. Pri tem pa se izpad 
lahko dogodi vsem stanovalcem v 
mestu, le da se manjša poraba po
tem na koncu leta razdeli na vse. Se
veda je zaradi enakomernosti takih 
dogodkov ta obračun nesmiselen, saj 
bi samo natančno ugotaljanje stalo 
več kot tistih 0,4 fc. Podobno je tudi 
s kalorimetri, ko si nekateri pred
stavljajo pocenitve, ne da bi se zave
dali, da ima vpeljava in obratovanje 
kalorimetra različne vplive in da je 
problematiko treba dobro poznati. 

Z energijo varčuje človek in avto
matika, kalorimeter pa jo le več ali 
manj natančno meri. 

PREDVIDEN PORAČUN 
Po odloku izvršnega sveta skup

ščine občine Jesenice je dobavitelj 
dolžan narediti poračun do višine 
spremenjljivih stroškov. Letošnja 
akontacija (za stanovanja 7,92 din/ 
kvadratni meter mesečno) je bila do
ločena na osnovi dopustnega pove
čanja cen komunalnih storitev v 
preteklem letu, ki je znašalo 81?. 
Hujša zima pa je vzrok, da smo na 
osnovi dopustne podražitve postav
ljeni plan porabe presegli za približ
no 5.511 G cal. in akontacija pred
stavlja le 80 % končne cene. Na va
riabilnih stroških torej nastaja pri
manjkljaj okrog 2.755.000,00 din. Ta 
primanjkljaj bomo obračunali v šti
rih zaporednih obrokih. Upoštevali 
bomo tudi specifične primere kot na 
primer, objekte na Cesti revolucije 4 
in 6, Tavčarjevi 8, kot tudi vse, ki so 
se priključile kasneje. Sanitarna 
topla voda bo obračunana ločeno. 

Pripomniti je potrebno tudi, da 
železarna Jesenice prejme plačilo za 
porabljeno toplotno energijo sprot
no mesečno ne glede na to, da po
trošniki porabljeno energijo plačajo 
v 12 mesecih. Potrošnike v tem pri
meru kreditira distributer (BUSP 
Jesenice). Ker gre v primeru poraču
na za dokaj velika manjkajoča sred
stva, predstavlja to za majhen de
lovni kolektiv veliko finančno obre
menitev. 

BIRO ZA U R B A N I Z E M 
I N S T A N O V A N J S K O 
P O S L O V A N J E -
J E S E N I C E 

PROBLEMATIKA TURISTIČNE DEJAVNOSTI 
V GORNJESAVSKI DOLINI 

16 ŽELEZAR 

Turistična društva v jeseniški ob
čini imajo v novem mandatnem ob
dobju enega delegata v občinski kon
ferenci SZDL. Da bi bil le-ta sezna
njen z dejavnostjo in problematiko, 
so se pred kratkim v Kranjski gori 
sestali predstavniki turističnih dru
štev naše občine. Na razgovoru so se 
navzoči sporazumeli, da naj se na 
osnovi ugotovljenega pripravi ustre
zen pregled nalog in problemov, ki 
jih bo v prihodnje potrebno rešiti, da 
se bo turizem še uspešneje tazvijal 
v Gornjesavski dolini. 

Tako so predstavniki iz Rateč po
vedali, da je delovanje turističnega 
društva zelo oslabljeno, odkar nima
jo več menjalnice, glavnega vira do
hodka. Glede na to, da imajo na nji
hovem področju 230 postelj za goste, 
so mnenja, da je treba recepcijsko 
službo zopet urediti, in sicer tako, da 
bi se opravljala v kombinaciji z neko 
drugo pridohitno dejavnostjo. Mor
da v sodelovanju s trgovsko organi

zacijo Tobak, ki naj bi tu odprla svoj 
lokal. Sredstva za osebni dohodek 
zaposlenega naj bi prispeval približ
no vsak polovico. Turistično društvo 
naj bi za to prejemalo in rabilo turi
stično takso ter provizijo, ki naj bi jo 
za to posredovanje in delo prijavne 
ter odjavne službe prispevali lastniki 
tujskih sob. 

V Ratečah podpirajo program, ki 
ga bo pričelo že letos uresničevati 
H T P Gorenjka, in sicer, da se ure
dijo smučarske proge in zgradi žični
ce s severozahodnega pobočja V i -
tranca proti Planici, R a t e č a m in 
Podkorenu. Nakazali pa so potrebo 
po graditvi ustreznega hotelskega 
podjetja, ki ga že sedaj potrebujejo. 
Razen omenjenega so predlagali, da 
bi se nadaljevalo s prizadevanji za 
izsušitev presihajočega jezera na Le
dinah- kjer je sedaj leglo komarjev. 
Poudarili so, da je za pospeševanje 
rasti števila in kvalitete zasebnih 
prenočitvanih zmogljivosti potrebno ' 

OB DNEVU KRVODAJALCEV 
Četrtega junija vsako leto v naši republiki praznujemo 

dan krvodajalcev. 4. junija leta 1945 so namreč krvodajalci 
prvič dali kri za ranjene borce v prvi transfuzijski ustanovi v 
Sloveniji. V povojnem obdobju so potrebe po konzervirani 
krvi hitro naraščale, Rdeči križ Slovenije pa je leta 1953 pre
vzel nalogo zbirati krvodajalce, ki bi bili pripravljeni daro
vati kri neznanemu človeku. 

Že prvo leto se je prijavilo 20 tisoč darovalcev krvi. Orga
nizacija krvodajalstva na Slovenskem sodi med najpomemb
nejše družbene naloge Rdečega križa. Poudariti je treba, da je 
Rdečemu križu uspelo, da se je število krvodajalcev iz leta v 
leto večalo in da je Slovenija po številu krvodajalcev med 
prvimi na svetu. V naši republiki je registriranih 350 tisoč 
krvodajalcev, na leto kri daje 70.000 tisoč krvodajalcev, na 
dan pa 200. Za nemoteno zdravljenje prebivalstva je na leto 
potrebnih okrog 20.000 litrov krvi. 

Kri je nenadomestljivo zdravilo, zato spada krvodajal
stvo med odgovorne družbene naloge, pri katerih mora sode
lovati vsa družba. Zlasti pomembni sodelavci Rdečega križa 
so socialistična zveza, zveza sindikatov, zveza socialistične 
mladine, občinske skupščine, krajevne skupnosti, zdravstve
na služba in drugi. Krvodajalstvo je dejavnost, ki jo je po
trebno dobro poznati, stalno pospešeno razvijati in spremlja
ti. 

Naj poudarimo, da je tudi v jeseniški občini veliko delov
nih ljudi in občanov, ki so zapisani kot krvodajalci. V zadnjih 
petih letih je kri darovalo 7853 krvodajalcev. Ob lanskem 
jubileju 25-letnici krvodajalstva na Slovenskem je 154 posa
meznikov in 15 delovnih organizacij prejelo posebna pri
znanja. V nekaterih delovnih organizacijah se zelo prizade
vajo za zbiranje krvodajalcev, tako v temeljnih organizacijah 
v Železarni, trgovski-proizvodni organizaciji Golica, temelj
na organizacija Rožca, v Iskri na Blejski Dobravi in še drug
je. V jeseniški občini je 12 krvodajalcev, ki so že več kot 25-
krat darovali kri. J . R. 

izboljšati pogoje kreditiranja. Pri
javno in odjavno službo pa je urediti 
tako, da bo dosegala svoj namen in 
da prebivalci ne bodo imeli s tem to
liko težav kot doslej. Za ureditev 
tega je potreben poseben sestanek 
predstavnikov turističnih društev in 
za to pristojnih v občini. 

V K r a n j s k i gori so imeli tudi neka
tere težave z recepcijsko službo. Me
nijo pa, da je zaenkrat, ko to oprav
ljajo v hotelu Kompas, zadeva ure
jena. Lastniki sob negodujejo, ker se 
jim denar za nočitve ne izplačuje 
sproti, tako kot prej, ko je to urejalo 
turistično društvo. Ni pa še povsem 
jasno dogovorjeno, ali se provizija 
plača tudi takrat, ko lastniki tujskih 
sob dobe goste brez posredovanja. 

Da bo turistično društvo delovalo 
kot pred nekaj leti, je v upravni 
odbor in komisije potrebno vključiti 
več prebivalcev, ki imajo neposreden 
interes, da se ta dejavnost krepi in 
razvija. 

V Kranjski gori je veliko, lahko bi 
rekli, problematike, oziroma želja v 
zvezi z infrastrukturo in investicij
sko graditvijo. Nujno potrebujejo 
več smučišč, prenočitvenih zmoglji
vosti, večnamensko dvorano, ki naj 
bi bila v takem objektu, da bi se 
njeno vzdrževanje krilo z gospodar
sko dejavnostjo. Nadalje potrebu
jejo sankaško progo, vrtec na snegu, 
ustrezno vodniško službo in drugo. 

Predvidene so povečave le v okvi
ru hotelov Alple Adria in Lek. Glede 
na to, da se v Jasni predvideva ure
ditev večjega jezera, ko se bo od tod 
odvažal rečni gramoz ob graditvi 

cestnega predora skozi Karavanke, 
je treba tu načrtovati nov ustrezen 
gostinsko-hotelski objekt. Sedanje 
leseno gostišče je namreč v glavnem 
dotrajano. Ustrezna lokacija naj se 
najprej ponudi družbenim gostin-
sko-hotelskim organizacijam, v koli
kor ti ne bi imeli interesa, pa naj se 
to prepusti zasebni iniciativi. 

Iznesli so še probleme pobiranja 
takse od vikendašev, recepcijske 
službe v Gozd Martuljku, ureditvijo 
prometa v Kranjski gori in izdajo 
novega prospekta. V zvezi s tem so 
priporočili, da naj se pri T D Kranj
ska gora imenuje posebno komisijo, 
ki bo poskrbela za nov prospekt ce
lotne Gornjesavske doline, ki naj bi 
ga financirala vsa društva, hotelsko-
gostinske organizacije in drugi. 

Za Mojstrano, Dovje in Belco ni 
bila nakazana problematika, vendar 
se smatra, in že tudi ve, da je tu po
treben ustrezen hotelski objekt, 
zgraditev smučarske vlečnice, asfal
tiranje lokalnih poti, ureditev infra
strukture in drugo. 

Glavni problem turističnega dru
štva n a Jesenicah je pridobitev 
ustreznega prostora za informativno 
službo. T a naj bi bil v bližini želez
niške postaje, kjer se ustavljajo 
gostje. Morda bi se našla ugodna re
šitev skupno s Kompasom, Viator-
jem ali drugim. 

Kar zadeva področja Žirovnice in 
Planine pod Golico, je zaželeno, da 
bi krajevne konference SZDL razvi
le aktivnost za ponovno ustanovitev 
in delovanje tu nekoč že prizadevnih 
turističnih društev. B. 

NOVI PROSTORI ISKRE 
V soboto, 2. junija, so na Blejski 

Dobravi svečano izročili namenu 
nove proizvodne prostore temeljne 
organizacije Tovarna telefonskih 
enot, ki deluje v okviru delovne 
organizacije Iskra — elektromeha-
nika Kranj. 

Letos mineva deseto leto, odkar so 
stekli prvi dogovori o prenosu telefo
nije iz Kranja na Jesenice. Julija 
leta 1970 so začeli z delom in tedaj je 
bilo zaposlenih 150 delavcev, med 
njimi večina žensk. Prav Iskra na 
Blejski Dobravi je nudila možnost 
zaposlitve ženskam, saj se prav na 
tem področju v jeseniški občini sre
čujemo z velikimi problemi. 

Leta 1975 se je dislocirani obrat 
Iskre razvil v temeljno organizacijo, 
v kateri je sedaj zaposlenih 425 de
lavcev. Vse doslej so delavci delali 
v izredno utesnjenih prostorih, ki so 
bili zgrajeni za 100 do 150 delavcev 
in v najetih prostorih v skupni veli
kosti 1800 kv. metrov in kar na štirih 
različnih mestih. 

Z novimi proizvodnimi prostori, s 
skupno površino 5800 kv. metrov, pa 
so se rešili utesnjenosti, nenormal
nih delovnih pogojev, lokacijske raz
drobljenosti, pomanjkanja skladišč

nih prostorov, transportnih poti. 
prostorov za službe in družbeno pre
hrano. Ob tej investiciji so veliko po
zornosti posvetili tudi družbenemu 
standardu, počutju in potrebam za
poslenih. Vrednost celotne investi
cije je približno 40 milijonov din, 
brez dodatnih del pa je bila dokon
čana v enem letu, kot so načrtovali, 
za kar so na slovesni otvoritvi izrekli 
priznanje izvajalcem. 

Ob tej priliki so podelili 22 pri
znanj temeljne organizacije, med 
njimi je priznanja dobilo 16 delavk, 
priznanji delovne organizacije Iskra 
Elektromehanika pa sta prejela 
France Z v a n , ki je bil pobudnik gra
ditve prvih prostorov Iskre na Blej
ski Dobravi, in direktor tovarne te
lefonskih enot na Blejski Dobravi 
Maksimiljan Erzin. 

V kulturnem programu so sodelo
vali pevski zbor Vintgar z Blejske 
Dobrave ter recitatorja amaterskega 
gledališča Tone Čufar na Jesenicah 
Bernarda Gaperšič in Bojan Maro-
ševič. Vsi gostje so si ogledali tudi 
nove proizvodne prostore ter razsta
vo, ki prikazuje dosedanje delo ter 
načrte te temeljne organizacije. 

Rk. 

Slovesnosti ob poimenovanju osnovne šole Kranjska gora pn partizanski 
enotijesemškobohinjski odred so se udeležili številni borci tega odreda. Ob 
zaključku slovesnosti so se zbrali pred šolo. ki seda/ nosi ime po tej znani 
partizanski enoti. Ob tej priložnosti je nastal tudi ta posnetek. (Tekst in fato: 
J. Rabič) 

ce preko končne akontacije, ki je po
dana v dinarjih na kvadr. meter me
sečno. 

S t rošk i proizvajalca. Železarna, 
oziroma TOZD Energetika kalkulira 
svojo ceno na energijsko enoto. V le
tošnji sezoni (78/79) je znašala ta 
cena 500din/Gcal (1 K W h = 0,43 
din). Zanimivo je pogledati še struk
turo te cene: 

gorivo 82,8 %, 
amortizacija 5,1 %, 
el. energija 3,4 %, 
osebni doh., stroški del. skupnosti 

5,3 %, 
ostalo (mat. stroški, invest. vzdrž. 

itd.) 3,4?. 
Iz cene je razvidno, da je glavni 

strošek gorivo. Na njegovo porabo 
pa neposredno vplivajo vsi stanoval
ci s primernim varčevanjem. 

S t rošk i distribucije. Biro za ur
banizem in stanovanjsko poslovanje 
kalkulira svoje stroške v obliki fiks
nega zneska. V letošnji sezoni je 
znašal ta znesek 1.950.000,00 din. Pri 
planirani porabi 21.236 MWh, bi to 
pomenilo strošek 0,09 d in /KWh. 

Struktura tega stroška je nasled
nja: 
— amortizacija, investicijsko 

vzdrževanje 49 %, 
— obresti za kredite 2 4 % , 
— el. energija 3 , 4 % , 
— zavarovanje 1,2 %, 
— OD, stroški del. 

skupn 22,4 %. 
Iz stroškov je razvidno, da so glav

ne postavke amortizacija, investicij
sko vzdrževanje in obresti na kredi
te. 

Skupni s t ro šk i . Za kurilno sezo
no smo planirali v mestu porabo 
18.260 G cal. (21.236 MWh). Iz tega 
sledi, da so planirani stroški: 
— proizvodnja 

18.260 x 500 9.130.000 (82,4 %) 
-d is t r ibuci ja 1.950.000 (17,6 ?) 

skupaj 11.080.000 din 
Vidimo, koliko stane proizvodnja 

(ZJ) in koliko dobava (BUSP). Se 
enkrat poudarjamo, da na glavni del 
stroškov lahko vplivajo porabniki s 
primernim varčevanjem. 

Posamezni deleži v skupnih 
s t rošk ih . Za še jasnejšo sliko 
podajamo tudi deleže posameznih 
postavk iz stroškov Železarne in 
B U S P v akontaciji, ki so jo plače
vali potrošniki v sezoni 1978/79. 



Srečanja so se udeležili številni 
borci, nekdanji komandanti in 
komisarji obeh brigad, med njimi je 
bilo precej Jeseničanov. Nekateri 
udeleženci so prišli na Trnovo že 
prejšnji dan in se udeležili odkritja 
spominske plošče pred zadružnim 
domom, ki so jo krajani odkrili v 
zahvalo brigadi Srečka Kosovela, ki 
je v srditih bojih z nadmočnim 
sovražnikom januarja 1945 osvobo
dila Trnovo. Drugo ploščo so odkrili 
v spomin osmim borcem artilerije 
IX. korpusa, ki so padli v bojih enote. 

Osrednja prireditev se je v nedeljo 
pričela z delovnim zborom borcev 
artilerije in Kosovelove brigade. 
Navzoči so najprej poslušali poro
čilo o dosedanjem delu odbora za 
zgodovino artilerije IX . korpusa in 
POJ, ki ga je podal nekdanji ko
mandant brigade Vovk Emil-Škr-
janc, nadalje so sprejeli program 
dela in potrdili več pomembnih 
zaključkov in listin. Zelo svečan pa 
je bil zaključek zbora ko je Ludvik 
Pregelj dvignil staro brigadno za
stavo, ki so jo 27. avgusta 1943 . 
prejeli kot darilo mladinske orga
nizacije iz Gradišča. Z njo so nešte
tokrat jurišali na sovražnika, z njo 
so doživljali poraze in zmage v 
najbolj srditih bojih na Črnem vrhu, 
Baski grapi, Hotedrščici in drugod, 
toda zastavo so varovali kot svetinjo 
in danes, čeprav brezbarvna, pred
stavlja veliko zgodovinsko vrednost. 

Nadvse ganljiv je bil trenutek ko 
je Jekler Matevž-Iztok z Jesenic, ki 
sedaj živi v Ljubljani izročili 
sko darilo partizanski materi Fran
čiški Rijavec iz Hotenj. Rijavčeva 
mama je danes stara že blizu osem
deset let, pa se še vedno rada spomi
nja tistih, čeprav težkih časov, ko je 
skrbela ne samo za svojih 12 otrok, 
temveč tudi za številne borce, ki so v 
njeni hiši vedno našli varno streho. 
Danes pravi: »Vsi smo bili kakor ve
lika družina in najhuje mi je bilo 
takrat ko nisem imela drugega za 
pod zob kakor v kotu korenje in repo 
namenjeno prašičem, pa še tega je 
primanjkovalo.« S solzami v očeh je 
sprejela darilo in poleg postavnih 
tovarišev je bila videti še bolj 
drobna in skromna. 

Potem se je pričelo slavnostno 
zborovanje na prostem. Po himni 
sta navzoče pozdravila predsednik 
krajevne skupnosti Trnovo in pred
sednik občinske skupščine Nova Go
rica, slavnostni govor pa je imel 
Lado Ambrožič-Novljan, prvi ko
mandant devetega korpusa NOV. V 
kulturnem programu je sodelovala 
godba na pihala iz Nove Gorice, ki je 

ob tej priliki prvič zaigrala topničar-

sko himno, nastopili pa so tudi me
šani peski zbor in mladina iz Trno
vega. 

Po programu so borci prejeli 
spominska darila in izdatno okrep-
čilo, popoldne pa je sledilo tovariško 
srečanje, kjer so borci obujali 
spomine. Koliko je bilo prisrčnih 
stiskov rok in objemov, saj so se 
nekateri po 35 letih ponovno srečali, 
tako, da včasih beseda kar ni hotela 
z jezika, bolj živo pa so govorile oči. 

Vsi, ki so ta dan prišli na Trnovo, 
se niso mogli načuditi spremembam 
in napredku, ki ga je ta, včasih tako 
skromna vasica po voini dosegla. 
Asfaltirana cesta, elektrika, številne 
nove hiše in družbeni objekti, nov 
obrat tovarne Meblo in SGG Tolmin 
itd. Načrtujejo še izgradnjo vrtca, 
vodovoda in druge objekte. 

Popoldne so se nekateri napotili 

do griča Kobilnik, kjer stoji ponosen 
spomenik NOV. V skupni grobnici 
počivajo posmrtni ostanki 247 bor
cev, ki so padli na področju Trnov
skega gozda. Kdor si je ogledal 
spomenik, je s spoštovanjem prebral 
tudi posvetilo: 

Včasih dih — sedaj mi je korak 
zastal, 

da bi spominom svojim — na vas 
spomin dodal. 

Ob tej priliki je bila tudi v osnovni 
šoli odprta zanimiva razstava pod 
naslovom: Kaj delamo krajani v 
prostem času. Poleg ostalih izdelkov 
je bilo videti prve nogavice, ki so jih 
spletle žene za partizane, razno 
orodje in delavni pripomočki iz 
partizanskih delavnic, bluze sple
tene iz nitk vrvi padal in še vrsto 
zanimivih izdelkov. Na najbolj 
vidno mesto pa so krajani postavili 
oljno sliko Podkorena, ki jo je 
naslikal Zdravko Kotnik iz Mojstra
ne, topničarji IX . korpusa pa so jo 
poklonili v spomin in zahvalo kra
janom za skrb in pomoč, ki so jo bili 
deležni v času NOB. 

Proti večeru so se udeleženci 
zadovoljni, polni novih doživetij ob 
obujanju spominov in tovariško sre
čanje vračali na svoje domove. 

I. Torkar 

SREČANJE OSTARELIH BORCEV 
ZA SEVERNO MEJO 

Zadnji dan maja so imeli v pro
storih društva upokojencev na 
Jesenicah svoj občni zbor nekdanji 
borci — prostovoljci za našo severno 
mejo 1918/1919, jeseniške občine. 
Občnega zbora so se udeležili vsi 
stari veterani, ki so še toliko pri 
moči, da se lahko podajo od doma. 
Zal je med temi starimi borci že 
mnogo takih, ki ne morejo zaradi 
bolezni in oslabelosti med svoje to
variše, s katerimi so delili slabo in 
dobro v času, ko so se borili za 
zavarovanje naše severne meje in 
tudi za narodnostne pravice naših 
slovenskih rojakov na Koroškem. 

Iz poročila, ki ga je podal Jože 
Stražišar, predsednik občinskega od
bora Zveze prostovoljcev borcev za 
severno' mejo 1918/1919 je razvidno, 
da je imel odbor v preteklem letu 
dovolj dela v pripravah za prazno
vanje 60-letnice bojev za severno 
mejo. Posebno je naglasil družbe
nopolitične organizacije in nekatere 
organizacije združenega dela, ki so 
organizaciji nudile vsestransko po
moč. Dragocene plakete, katere so 
ob proslavi 11. novembra lani prejeli 
vsi še živeči prostovoljci jeseniške 
občine so dokaz, da naša socialistič
na družba priznava zasluge borcev 
— prostovoljcev v času komaj ro
jene Jugoslavije. Omenil je tudi lepo 
urejeno razstavo, ki je bila takrat v 
avli občinske skupščine in katero si 
je ogledalo veliko število ljudi, ki so 
prihajali na občino ali v zdravstveni 
dom. Omenil je tudi posebno prilogo 
Zelezarja, ki je bila izdana v jubi-

SREČANJE Z BORCEM 
JESENIŠKO-BOHINJSKEGA ODREDA 

TONETOM SVETINO-VOJKOM 
Sedeli smo v razredu in nestrpno 

pričakovali borca jeseniško-bohinj-
skega odreda. Toneta Svetino. Polni 
upanja in pričakovanja smo ga za
gledali v spremstvu tovariša ravna
telja. 

Tovariš Svetina je začel s pripove
dovanjem. Govoril je resno, preudar
no, pa tudi kako šalo je povedal. 
Napeto smo ga poslušali, ko je govo
ril o svojih akcijah in podvigih. Go
voril je tako, kakor da se je to prav
kar zgodilo in njegov način govorje
nja je še povečal naše zanimanje. 

Povedal je, da so nekoč napadli 
sovražnika, toda ko so jurišali, so ga 
zadele krogle iz rafala mitraljeza 
v glavo in v trebuh. Padel je na mo
ker sneg in tam obležal. Čez nekaj 
časa je komaj prišel do vasi in bol
nišnice s prestreljeno glavo in rano 
na desni strani trebuha. Tovariš je 

povedal, da takrat nič ni videl in da 
je bilo hudo. Dolgo časa je ležal v 
bolnišnici. 

Za svobodo je zvedel ob Bohinj
skem jezeru. Bi l je vesel in žalosten, 
saj je vedel, da ga mogoče doma 
čaka porušena hiša in novice o tem, 
da so mogoče vsi domači mrtvi. 
Toda doma ni našel požgane hiše, le 
zvedel je, da so mu kruti sovražniki 
ustrelili dva brata. 

Tovariš Svetina nam je še veliko 
povedal, kako so trpeli in se veselili 
med vojno. M i smo bili nad pripove
dovanjem navdušeni in na koncu 
smo mu veselo zaploskali. Upam, da 
je bil tudi tovariš Svetina zadovo
ljen z nami. 

Irena Pečnik, 7. b, 
OŠ Jeseniško-bohinjski odred 
Kranjska gora 

Krajevna organizacija ZB NOV Plavž je 3. junija pripravila zelo prijetno 
srečanje svojih članov v Krpinu pri Begunjah. Skoraj 200 udeležencev je dan 
preživljalo na soncu in zraku v veselem in tovariškem razpoloženju. Obujali 
so spomine na težke dni, vmes pa tudi zapeli in zaplesali (Foto in tekst 
B. Blenkuš) 

lejnem letu začetka bojev za sever
no mejo in tudi daljši prispevek to
variša Udeta, ki je bil objavljen 
v Zelezarju, teden dni kasneje. 
Vse to je prispevalo, da so bili 
naši občani še bolj seznanjeni z do
godki v naših krajih po prvi svetovni 
vojni. Javno se je zahvalil tudi 
tovarišu Miroslavu Nikoliču, ki je 
svoj honorar objavljen svojih spo
minov v tedniku Železar odstopil 
občinskemu odboru zveze prosto
voljcev na Jesenicah. 

Navzoče stare borce za severno 
mejo, je med drugim pozdravil tudi 
predsednik občinske konference 
S Z D L Zdravko Črv, ki je zaželel 
vsem predvsem zdravja in seveda, da 
bi se še vrsto let srečevali ob takih 
prilikah, kakor je občni zbor in 
različna tovariška srečanja. 

0 dogodkih pred 60 leti, ko je 
potekala naša ofenziva na Koro
škem, to je od 28. maja do 6. junija 
1919, je obširno govoril tovariš Lojze 
Ude, predsednik republiškega odbo
ra zveze prostovoljcev borcev za 
severno mejo 1918/1919. Omenjal 
je veliko. nevarnost, da bi takrat 
izgubili Maribor in velik d?! naše 
Štajerske in Prekmurja in k ,ko gre 
prav zasluga generalu Rudolfu 
Maistru in njegovim prostovoljcem, 
da je to preprečil. 

Franc Konobelj-Slovenko, je po
zdravil udeležence občnega zbora 
v imenu občinskega odbora ZZB 
NOV, in ob tem poudaril tesno 
povezanost med obema organizaci
jama. 

Občnega zbora so se udeležili tudi 
zastopniki občinskega odbora zveze 
prostovoljcev radovljiške občine in 
tajnik medobčinskega odbora pri
morskih občin. sš 

IZLET NA KOZARO 
Ob 5. uri zjutraj smo se v soboto, 

26. maja zbrali pred železniško po
stajo na Jesenicah. Z avtobusom 
smo se odpeljali in se ustavili pred 
domom T V D Partizan, kjer smo 
natovorili spalne vreče in šotore. Pot 
smo nadaljevali proti Žirovnici, kjer 
so nas čakali tamkajšnji planinci. 
Nato smo vožnjo nadaljevali skozi 
Ljubljano. Ustavili smo se pri ben
cinski črpalki, kjer je šofer nahranil 
avtobus, mi pa svoje trebuhe. 
Naprej do Jasenovca nismo imeli 
nobenih postaj. Med vožnjo smo se 
dolgočasili in brali stripe. 

V Jasenovcu smo si ogledali muzej 
in film o tamkajšnjem taborišču. 
Vsak, ki si samo enkrat ogleda ta 
film, ga ne bo nikoli pozabil. V ta
borišču so se nad golorokimi ljudmi 
znašali ustaši in Nemci. Tamkaj so 
pobili preko 700.000 ljudi. Zdaj je na 
tem polju spomenik. Spomenik ima 
podobo tulipana. Pod spomenikom 
je šest jezer. Ta jezera ponazarjajo 
življenje, kajti brez vode ni življe
nja. Po ogledu muzeja in spomenika, 
smo se odpeljali na Kozaro. Na 
Mrakovici smo si ogledali veličasten 
spomenik in muzej. Kamni okoli 
spomenika ponazarjajo sovražnike, 
spomenik pa partizane. Kadar je 
sonce, se sveti in pravijo, da je to luč 
življenja. 

Prenočevali smo blizu koče Pla
ninskega društva Klekovača. Starej
ši smo spali v šotorih, mlajši pa v 
koči. Zjutraj smo ob 5. uri vstali, 
pospravili šotore in se odpeljali do 
Kumrovca. Tam smo si ogledali 
Titovo rojstno hišo. Iz Kumrovca 
smo se odpeljali do Cateških Toplic, 
kjer smo se kopali. Od Čateža smo se 
dobre tri ure vozili do doma. 

Izlet mi je bil zelo všeč, saj sem 
spoznal nov del naše domovine. 
Menim, da je prav, da se mi pionirji 
seznanjamo z zgodovino narodno
osvobodilne borbe in revolucije. 

Klemen Gričar 

V petek zjutraj, 25. maja, za Titov 
rojstni dan, smo se člani zgodovin
skega krožka skupaj z bivšim kurir
jem tovarišem Vilmanom odpravili 
po poteh karavanških kurirjev. Do 
Pristave nas je pripeljal kombi, na
prej pa smo šli peš. Sončni žarki so 
že sijali skozi smrekove veje, vendar 
so bili še preslabotni in bilo je dokaj 
sveže. 

Tovariš Vilman nam je pokazal, 
kje so bile kurirske postaje. Čez ce
sto smo videli zidno razvalino, kjer 
se je med vojno zadrževala angleška 
vojna misija. Kurirji so nosili pošto 
s Križevcev do Valvasorja. Pot je 
bila dolga in naporna, ker so poleg 
pošte nosili tudi partizanski tisk. 
Naloga kurirjev je bila, čimbolj 
spretno se izogibati sovražniku, da 
je pošta potovala nemoteno naprej 
in da ni prišla v roke sovražniku. 

Prišli smo do mogočnega drevesa. 
»Tu je bila lestev,« je razložil tovariš 
Vilman. Pokazal je na košate veje. 
»Pozimi smo lezli po lestvi gor, po
tem smo jo potegnili nazaj in tako 
zabrisali sled.« 

Med vejami smrek smo se vzpe
njali po hribu navzgor in prišli smo 
do mesta, kjer je bila nekaj časa ku
rirska postaja G 22. Bila je skrita 
med gostimi vejami smrek in borov
cev. »Tu je bil teren najprimernejši 
tem bolj zato, ker je bil blizu stude
nec« je dejal bivši kurir. »Tu okoli 
je velikokrat hodila nemška patru
lja. V tigtih časih so raztrganci, do
mači izdajalci v službi okupatorja, 
posebno lovili kurirje.« 

»Če kakega kurirja ni bilo nazaj, 
smo se morali umakniti, ker nismo 

vedeli, ali je bil ujet ali je padel. 
Kajti nekateri ujeti so tudi pri mu
čenju klonili in povedali za taborišče 
svojih tovarišev.« 

Videli smo tudi ognjišče. V smreki 
je bil pribit še klin, na kakršnih so 
bila nameščena ležišča — pogradi 
»Prehranjevali smo se največ z div
jačino, ker je bila pot v dolino tve
gana,« nam je pripovedoval tov. V i l - -
man. 

Eden od članov foto-krožka je 
imel s seboj fotoaparat in je slikal 
tov. Vilmana ob vsaki pomembni 
točki, kjer so se zadrževali kurirji 
med NOB. 

Spuščali smo se po hribu navzdol 
čez cesto in prišli smo do naslednje 
kurirske postaje G 22. Takrat ceste 
še ni bilo in postojanka je bila dobro 
zavarovana. »Od tu so odšli zadnjič 
kurirji, ki so padli v Medjem dolu. 
Tu bomo naredili spominsko obelež
je,« nam je dejal tov. Vilman, »čisto 
preprosto obeležje, da bodo šolarji 
lahko obiskovali ta kraj in obujali 
spomine na našo NOB.« 

Obiskali smo še pastirsko kočo, 
v kateri so se ustavljali ranjenci in 
drugi, ki so hodili s kurirji po skritih 
in odmaknjenih poteh. Na vrhu 
hriba se nam je odprla dolina, pre
krita z dišečimi narcisami. 

Na Pristavi smo se poslovili od to
variša Vilmana in se mu zahvalili, 
ker nam je odkril poti in postojanke 
naših kurirjev. Komaj nekaj ur smo 
hodili po kurirskih poteh, pa smo bili 
pošteno utrujeni, ko smo se vračali 
proti domu. 

Liljana Milojevič, zgod. krožek, 
OŠ Karavanških kurirjev NOB 

TOVARIŠKO 
IN DELOVNO SREČANJE 

AKTIVISTOV IN BORCEV NOV 
Okrajna zgodovinska komisija pri okrožnem odboru biv

ših aktivistov OF Jesenice vabi vse borce narodnoosvobodil
ne vojne, ki so bili vključeni od leta 1941 v okrajni komite 
komunistične partije in SKOJ ter vse ostale organizacije, ki 
so delovale na območju okraja Jesenic (Osvobodilna fronta, 
Zveza slovenske mladine, Slovenska protifašistična ženska 
zveza, Delavska enotnost, gospodarske komisije, narodna za
ščita), kurirje kurirskih postaj G-8, G-10, G-18, G-22, G-28 in 
transportne postaje ter vse obveščevalce VOS, oziroma 
OZNE in ostalih obveščevalnih točk s tega območja in ko
mande mesta Jesenice. 

NA TOVARIŠKO IN DELOVNO SREČANJE, 
ki bo v petek, dne 8. junija ob 16. uri v hotelu v Planini 

pod Golico. 
Srečanje bo v počastitev 60-letnice Komunistične partije 

Jugoslavije, SKOJ in enotnih sindikatov. 
Dogovorili se bomo o nalogah za pripravo zgodovinskega 

orisa jeseniškega okrožja (območja občine Jesenice in 
Radovljice) in vsega delovanja narodnooosvobodilnega gi
banja jeseniškega okrožja. 

Prevoz je možen tudi z lokalnim avtobusom iz Jesenic v 
Planino pod Golico (izpred zdravstvenega doma Jesenice ob 
14,15 in 15,40 ). 

Stroške za prevoz z avtobusom ali vlakom bomo povrnili. 
Vabimo tudi zgodovinske krožke osnovnih šol in študente 

višjih in visokih šol s področja zgodovine. 
Predsednik okrajne zgodo
vinske komisije: Mihela 
Simčič, Tatjana Jelene 

POIMENOVANJE ŠOLE 
V nedeljo, 20. maja, smo se zbrali 

učenci celodnevne osnovne šole 
Kranjska gora in ostali vaščani, da 
bi s proslavo počastili naš krajevni 
praznik in obenem poimenovali našo 
šolo v osnovno šolo Jeseniško-bo-
hinjskega odreda. Dolgo smo se pri
pravljali na ta dan, tako da Smo 
vadili recitacije in petje. Hoteli smo 
namreč pokazati, kaj znamo in naše 
naloge kar najbolj brezhibno izvesti. 

Ze zgodaj dopoldne smo se zbrali 
pred hotelom Prisank. Ob spremstvu 
godbe na pihala iz Lesc smo sestavili 
slavnostno povorko in se napotili 
proti šoli, kjer se je začela naša pro
slava. Najprej so govorili nekateri 
predstavniki naše krajevne skupno
sti, med njimi tudi tovariš ravnatelj 
Jože Gazvoda. Govor nam je pripra-

KOMANDANT 
NAS JE OBISKAL 

Z nestrpnostjo in nemirom smo ga 
pričakovali. Bi l i smo radovedni in 
polni pričakovanja. S svetlimi očmi 
smo se zazrli vanj, ko je vstopil eden 
od komandantov jeseniško-bohinj-
skega odreda, Franc Jerneje-Milče. 
Na njegovem obrazu so se zarisale 
brazde trpljenja in nepozabne pre
teklosti, ko nam je pripovedoval o 
življenju in borbah partizanov. 

Jeseniško-bohinjski odred se je 
formiral leta 1944. V njem so bili 
zbrani skoraj sami prekaljeni borci. 
Tovariš Milče nam je pripovedoval 
eno izmed zgodb jeseniško-bohinj-
skega odreda. Zgodba, ki se je kakor 
film odvijala v naših mislih. Nekega 
dne so sovražniki sklenili na nevoja
ški način zajeti in uničiti borce od
reda. Pomembne vojaške in politične 

vil tudi komandant odreda tovariš 
Ivan Leban. Nato nam je kranjsko
gorski moški pevski zbor zapel dve 
borbeni pesmi. Predstavnik jeseni-
ško-bohinjskega odreda in ravnatelj 
šole sta podpisala listino o poimeno
vanju naše šole. Nastopili so še 
učenci šole z recitacijo, šolski pevski 
zbor in harmonikarski zbor glasbene 
šole z Jesenic. Na koncu so nam po
kazali svoje znanje še folkloristi in 
s tem je bila proslava končana. 

Bi l i smo veseli, ker je proslava do
bro izpadla in nam vlila novo samo
zavest. Praznovanja tega dne pa še 
dolgo ne bomo pozabili. 

Brigita Rižnar, 8. b 
OŠ Jeseniško-bohinjski odred 
Kranjska gora 

osebnosti odreda so hoteli s pretvezo 
zvabiti na sestanek, borce pa med
tem zamamiti in jih uničiti. Toda ta 
nakana je bila odkrita in odred se je 
rešil. Vendar, to je bila samo ena 
zgodba iz življenja partizanov v na
rodnoosvobodilnem boju. 

Kazalec na uri se je hitro pomikal 
naprej in prišlo je slovo. Slovo to
variša MilČeta in obenem slovo od 
preteklosti, v katero smo tako globo
ko posegli. Toda. to je nekaj, česar 
ne bomo nikdar pozabili. 

Brigita Rižnar, 8. b, 
OŠ Jeseniško-bohinjski odred 
Kranjska gora 

ŽELEZAR 17 

TOVARIŠKO SREČANJE 
BORCEV V TRNOVEM 

V nedeljo, 27. maja so se v Trnovem pri Novi Gorici zbrali topni-
čarji IX. korpusa in borci Kosovelove brigade na tovariškem srečanju. 
S krajani Trnovega in bližnje okolice So ob njihovem krajevnem praz
niku proslavili tudi 35-Ietnico ustanovitve artilerije-IX. korpusa in 
domačinom izročili priznanje z zahvalo za njihovo skrb in pomoč, ki 
sojo bili deležni na tem področju v vojnih letih 1944/45. 

PO KURIRSKIH POTEH 



SREČANJE UČENCEV 
IN UČITELJEV ŠOL, 

KI NOSIJO IME PISATELJA 
IN REVOLUCIONARJA 

PREŽIHOVEGA VORANCA, 
NA JESENICAH 

V četrtek in petek, 24. in 26. maja, smo organizirali srečanje učen
cev in učiteljev »Prežihovcev«, kot smo se na kratko imenovali, na Je
senicah. Za to srečanje so se naši predstavniki dogovorili lansko leto 
v Ljubljani, ko je osnovna šola P. Voranc Ljubljana organizirala »Pre-
žihariado«. 

OTROŠKO LETOVIŠČE V NOVIGRADU 

Učenci jeseniške osnovne šole Prežihov Voranc so se predstavili z likovnimi 
izdelki 

V 91. letu starosti je skle
nil svojo življenjsko pot 
Konrad Ažman. Izhajal je 
iz številne delavske družine 
v Kropi, kjer so mu botro
vali trdo kovaško delo, po
manjkanje in boj za obsta
nek. Zato je zgodaj okusil 
težaški znoj in krivično 
izkoriščanje ob priložno
stnih delih. Zgodaj se mu 
je rodil v srcu odpor proti 
krivičnemu bogatenju, zato 
je postal zaveden pristaš 
naprednega delavskega gi
banja. Prave prijatelje in 
somišljenike pa je našel 
šele med naprednimi jese
niškimi železarji, zato se je 
nad 35-letnega dela v va-
ljarni žice v naši železarni 
najraje spominjal. 

K e r je z veseljem poglab
ljal svoje znanje z branjem, 
je uspešno pomagal z r a z 
sodnimi nasveti t u d i n a 
številnih področjih druž
benega i n kulturnega u d e j -
stvovanja. Vedel je kako 
pomembno je z a o t r o k e ž e -
lezarjev že zgodnje prebuja
nje delavnih i n ustvar
jalnih interesov t e r krepi
tev tovarištva i n prijatelj
s t v a že v otroški dobi, z a t o 
se ni branil izvolitve v 
mentorski s v e t otroškega 
vrtca pri Jelenu. »Že pri 
igri naj vzljubijo malčki 
resnico, medsebojno pomoč 
i n veselje do dela!« je cesto 
pojasnjeval. 

V e l i k o prostega č a s a je 
preživel pri Sokolski godbi 
v družbi naprednih delav
cev, kjer je bil tudi dolgo
letni blagajnik. V glasbi 
je našel njegov šaljiv in 
veseli značaj poseben uži
tek. Somišljenike je našel 
tudi v jeseniškem prosto
voljnem gasilskem društvu, 
kjer je bil vrsto let aktiven 
in kasneje podporni član. 
Že v rani mladosti je 
vzljubil gozd z vsem svojim 
življenskim čarom, zato se 
je tudi na Jesenicah včlanil 
v lovsko družino. Njegova 
lovska pota pa so ga vodila 
le k opazovanju divjadi, v 
skrbi za njen obstoj in 
razvoj. Ker so mu knjige 
odprle okno v svet, se je z 
zanimanjem lotil zbiranja 
starega denarja. Navezal je 
stike s številnimi numizma
tiki in ustvaril lepo zbirko. 

V SPOMIN 
KONRADU 
AŽMANU 

Ob njej pa se je zanimal 
tudi za zgodovino narodov, 
ki so uporabljali ta denar. 

Iz vsega tega je razviden 
njegov delaven, pravičen, 
pošten značaj, njegov do
brosrčen smisel za pomoč 
bližnjemu in za vzajemno 
solidarnost. Spoštoval je 
delo in delovno enakoprav
nost ter nenehno kulturno 
plemenitenje svojih čustev 
in mišljenja. Leta 1919 si 
je izbral življensko družico, 
delovno, skrbno in veselo 
Marijo. V zakonu mu je po
vila štiri hčerke: Maro, An
čko, Rado in Elo. Rada sta 
jih imela, zato je v prijazni 
Ažmanovi hiši domovala 
osrečujoča družinska top
lina. Vse njihovo delo je 
spremljal veder humor, iz
raz bistrega duha in iskre
nega srca. Otrokom sta 
omogočila potrebno iz
obrazbo za samostojno živ
ljenje. 

Med okupacijo je bil 
Konrad Ažman zaveden 
aktivist OF, v njegovi hiši 
so bili deležni ilegalci za
nesljive pomoči. Pri tem je 
sodelovala vsa družina. Če
prav že v visokih letih je 
mladostno zažarel ob raz
mišljanju, kako srečen je 
bil s sodelavci ob osvo
boditvi, ko so njihove dav
ne želje postale vsakdanje 
življenje. S ponosom je 
spremljal revolucionarne 
spremembe, ko so prevzeli 
delavci Železarno v svoje 
roke. Tudi v pokoju se ni 
odrekel knjigam, reševanju 
zahtevnih križank, zasle
dovanju časopisnih in RTV 
poročil o družbenopolitič
nih, gospodarskih in kul
turnih dogodkih. Vesel je 
bil vsestranskega razvoja 
in mednarodnih uspehov 
Jugoslavije na čelu ne
uvrščenih držav v boju za 
pravičen mir, enakoprav
nost in solidarno gospodar
sko in kulturno sožitje z 
manj razvitimi, svobodnimi 
narodi za njihov hitrejši 
razvoj. Prav to je ohra
njevalo njegovo duhovno 
svežino do smrti. 

V imenu Jeseničanov se 
mu iskreno zahvaljujemo 
za njegovo požrtvovalno 
delo za razvoj Železarne in 
za vse napore, ki jih je 
žrtvoval na kulturnem in 
ostalih področjih družbe
nega življenja. Prepričani 
smo, da bo njegov plemeniti 
značaj ob številnih delov
nih uspehih ostal kot živ 
obraz v srcih številnih 
znancev v nepozabnem spo
minu. 

Tovariš Kokot nam je pripovedoval 
o svojem življenju in pesniškem 
delu. 

V petek, 25. maja smo imeli ob 8. 
uri otvoritev likovne, modelarske in 
foto razstave. Vsi naši gostje in tudi 
družbenopolitični delavci našega 
mesta so prisostvovali otvoritvi raz
stave, kjer sta jih pozdravila ravna
telj šole Jože Berce in predstavnica 
šolske pionirske skupnosti Katarina 
Ažman. Razstava je bila posvečena 
rojstnemu dnevu tov. Tita, dnevu 
mladosti in zgodovinskim obletni
cam K P J , S K O J in revolucionarnih 
sindikatov. 

Ob 9. uri so se pričela tekmovanja 
v košarki, odbojki, namiznem tenisu 
in šahu. 

Rezultati so bili objavljeni na po
poldanski zaključni prireditvi, kjer 

Bliža se čas počitnic in brezskrb
nih počitniških dni. Spet bodo oži
vela otroška letovišča ob Jadranski 
obali, ob kateri se bo vse do jesen
skih dni razlegal veseli smeh mladih 
src. Tako bo tudi v Novigradu, kjer 
ima letovišče občinska zveza društev 
prijateljev mladine Jesenice. Letovi
šče je v kraju Pineta, v izredno sli
koviti okolici borovega gozda, pri
bližno kilometer oddaljenem iz me
sta Novigrad. 

Člani zveze so z urejanjem tega 
letovišča začeli leta 1960. Na tem 
mestu bi bil verjetno predolg spisek 
vseh tistih, lahko jih imenujemo en-
tuzijaste, ki so v vseh teh letih in še 

so naše učenke v slovo gostom za
plesale kola. 

Uspešnost pri posameznih tekmo
vanjih: 

ŠAH: 1. OŠ P. V. Jesenice. I. eki
pa; 2. OŠ P. V. Ravne; 3. OŠ P. V. 
Jesenice, II. ekipa; 4. OŠ P. V. Ljub
ljana, I. ekipa; 5. OŠ P. V. Bistrica; 
6. OŠ P. V. Ljubljana, II. ekipa. 

. N A M I Z N I T E N I S : 1. OŠ P. V. 
Ravne; 2. OŠ P. V. Jesenice; 3. OŠ 
P. V. Ljubljana. 

KOŠARKA: 1. OŠ P. V. Jesenice; 
2. OŠ P. V. Ljubljana: 3. OŠ P. V. 
Ravne. 

O D B O J K A : 1. OŠ P. V. Jesenice; 
2. OŠ P. V. Ravne. 

Gostje iz Doline pri Trstu se tek
movanj niso udeležili, pač pa so si 
ogledali narcisne poljane in dolino 
Radovno. 

Seveda pa ta dan niso počivali 
učenci nižjih razredov. Učenci 1. in 
2. razredov so imeli zaključno sveča
nost in podelitev cicibanovih značk. 
Učenci 3. in 4. razredov so imeli 
medrazredno tekmovanje med dve
ma ognjema pred halo v Podmežak-
lji. Učenci 7. razredov pa so bili ta 
dan sprejeti v mladinsko organiza
cijo. 

Naši gostje so se ob 14. uri začeli 
poslavljati in sklenili smo, da bo sre
čanje »Prežihovcev« naslednje leto 
na Ravnah na Koroškem. 

Za pionirsko šolsko skupnost 
Veronika Bartelj 

danes dograjevali in izboljševali le
tovišče. Lično urejene hišice, zgrad
ba jedilnice, skratka letovišče je res
nično prijetno. Letos pa bo radost 
otrok še večja, saj bodo v letovišču 
takoj ob prihodu opazili več prijet
nih novosti. Člani zveze so namreč 
za letošnjo sezono letovišče precej 
obnovili. Tako bo bolje urejena ku
hinja, zunanjost zgradbe je dobila 
povsem novo podobo, vse hišice so 
prebeljene, urejena pa je tudi celot
na okolica letovišča. 

Ko smo člane zveze obiskali vročo 
majsko soboto v letovišču v Novi
gradu, smo se resnično lahko prepri
čali, koliko žrtvujejo, da imajo otro
ci v sezoni vse urejeno. Belili so 
zgradbo kuhinje in jedilnice, pleskali 
hišice, zračili postelje, pospravljali 
hišice, kosili travo in še bi lahko na
števali tisoč manjših, a pomembnih 
del. Edinole nemočni so pri urejanju 
obale, ki je. na tem mestu zelo skal
nata. 

V letovišču je sedaj takorekoč vse 
nared za prvo izmeno otrok. To 
bodo predšolski otroci iz jeseniških 
vzgojnovarstvehih organizacij. Ta 
izmena se bo začela 10. junija. Pred 
tem pa se bo v letovišču zvrstilo še 
nekaj skupin učencev, ki bodo tam 
na zaključnih šolskih izletih. In še 
ena novost se letos obeta v letovišču 
Člani komisije za letovanje pri zvezi, 
ki so zelo aktivni, so za letos pripra
vili tudi pestrejši program letovanja 
otrok, ki bo zajemal telesnovzgoine 
dejavnosti., družabno življenje za 
razvedrilo in delovno vzgojo. 

Iz teh sicer skromnih besed je le 
moč razbrati zelo široko aktivnost 
zveze D P M Jesenice v prizadeva
njih, da bi jeseniški predšolski otro
ci, učenci in mladina brezskrbno 
preživeli nekaj dni ob morju. 

Seveda pa javnost vse premalo po
zna verigo problemov, s katerimi se 
člani iz leta v leto ubadajo. Več kot 
očitno je, da je delo zveze premalo 
družbeno vrednoteno. Le malokdo 
ve, koliko dela, predvsem prostovolj
nega opravijo člani zveze. Marsikdo 
ne ve, a zveze D P M Jesenice za svo
jo dejavnost letno dobi le 330 tisoč 
dinarjev. Pri tem je treba poudariti 
še naklonjenost in pomoč skupnosti 
otroškega varstva in skupnosti so
cialnega skrbstva z Jesenic. 

Če vemo, kakšno poslanstvo ima 
ta družbena organizacija bo verjet
no v prihodnje treba nameniti širšo 
družbeno pomoč in sodelovanje 
družbenopolitične skupnosti, drugih 
samoupravnih interesnih skupnosti 
in ostalih, ki so zainteresirani, da 
jeseniški otrok preživi nekaj lepih in 
prijetnih trenutkov ob morju. Pa še 
nekaj, vzporedno z razvedrilom in 
zabavo se ob posebnem vzgojnem 
programu razvija v zrelo osebnost. 

J. Rabič 

LETOŠNJE 
SREČANJE 
ŽENSKIH 

ORGANIZACIJ 
BO NA JESENICAH 

Svet za vprašanja družbeno
ekonomskega in političnega po
ložaja žensk pri OK SZDL Jese
nice bo organizator letošnjega. 
srečanja predstavnic slovenskih 
ženskih organizacij iz zamejstva 
in svetov za vprašanja družbeno
ekonomskega in političnega po
ložaja žensk slovenskih obmej
nih občin. Srečanje bo v soboto, 

23. junija, na Jesenicah, udeležili 
pa se ga bodo predstavniki slo
venskih zamejskih organizacij iz 
Trsta, Čedada, Gorice, Kanalske 
doline, Celovca ter predstavniki 
16 slovenskih obmejnih občin. 
Lani je bilo srečanje na Koro
škem, osrednja tema letošnjega 
srečanja pa bodo aktivnosti v 
mednarodnem letu otroka. 

Udeleženke srečanja si bodo 
ogledale tudi prostore temeljne 
organizacije Gorenjska oblačila 
— Konfekcija na Javorniku, kjer 
izdelajo letno 100.000 ženskih 
oblek za različne priložnosti in 
20 odstotkov le-teh tudi izvozijo. 
Ogledale si bodo tudi muzej tal
cev v Begunjah ter Prešernovo 
rojstno hišo. Rk. 

Urejanje počitniškega naselja DPD v Novigradu (Foto J. Rabič) 

20 LET ELIMA 
Delavci delovne organi

zacije Elim Jesenice so pred 
dnevi slovesno proslavili 
20-letnico delovne organi
zacije. Začetki Elima sega
jo v leto 1959., ko je bil 
ustanovljen Elektroteh
nični servis s sedmimi za
poslenimi. Leta 1968 je bilo 
zaposlenih 18 delavcev, 
sedaj pa jih je 130. 

V sobotni svečanosti so 
podelili štirim delavcem 
priznanja za dolgoletno 

delo v tem kolektivu, štirje 
so dobili priznanja za druž
benopolitično aktivnost, 14 
delavcev pa je prejelo pri
znanja za delovne uspehe. 
Poleg tega so priznanja po
delili tudi organizacijam, s 
katerimi največ sodelujejo. 

Velja še dodati, da je Elim 
v preteklem letu med so
rodnimi delovnimi organi
zacijami na gorenjskem 
področju dosegel najboljše 
poslovne rezultate. Rk. 

R A Z S T A V A M L A D I H L I K O V N I K O V 

Ob dnevu mladosti so v Delav
skem domu pri Jelenu na Jesenicah 
pripravili razstavo likovnih del. Raz
stavljali so učenci osnovnih šol: 
Kranjska gora, 16. december Moj
strana, Pražihov Voranc, Tone Ču
far in PoKle Stražišar z Jesenic in 
osnovna šcla Žirovnica. 

Razstava je bila zanimiva in pri
vlačna. Privlačile so plastike, reliefni 
izdelki, risbe s svinčniki, akvareli, 
perorisbe, lepljenke, grafika in kera
mika. Slike in risbe so bile poslikane 
z živimi in toplimi barvami. Z 
ustrezno patino pa tudi plastika. 
Tako so prišle še bolj do izraza. Lep
ljenke so bile zanimive in zahtevne. 
Zanje je bilo treba kar precej časa, 
potrpežljivosti in natančnosti. Gra
fike so bile v črno-beli m sivo-rdeči 
tehniki. Bolj všeč so mi bile tiste 

18 ŽELEZAR 

v črno-beli tehniki. Najboljša je bila 
grafika, ki je predstavljala varilca. 
Plastični izdelki so bili tudi zani
mivi. Pri teh sta mi bila najbolj všeč 
livar in delavec. Pri živalih pa me je 
najbolj pritegnil konj in tiger. 

Reliefna tehnika je bila tudi zani
miva. Sestavljena je bila iz raznih 
odpadkov okroglega in različno obli
kovanega lesa. Iz mavca sta bila na
rejena dva smučarja. Bila sta še kar 
lepa. Akvarelne risbe so bile najbo
gatejše. Poslikane so bile z živimi 
barvami. Najbolj všeč mi je bila 
kmetica na polju, stara vrata in 
stenska ura. 

Še in še bi lahko naštevala, kakšne 
risbe oziroma izdelki so bili na raz
stavi. Vsi so mi bili všeč. Lepo in na
tančno izdelani, kakršnih verjetno 
nismo pričakovali. Tako smo ob dne
vu mladosti pokazali tudi učenci 
osnovnih šol. kaj znamo narediti s 
trudom in marljivostjo. 

Sanja Bešič, OŠ P. Voranc 
Jesenice, 6. c 

Bi l i smo nestrpni, saj takega.sre
čanja pri nas še ni bilo in smo se 
nanj kar pridno pripravljali. 

V Sloveniji je pet šol, ki se imenu
jejo po pisatelju Prežihovemu Vo-
rancu in se je nam vsem priljubil s 
svojimi Solzicami, saj jih vsak osnov
nošolec nekajkrat prebere. 

V četrtek, 24. maja je bilo na naši 
šoli že vse prirpvljeno za sprejem 
gostov. 

Prišli so: 
— iz Ljubljane: 50 učencev in 6 

spremljevalcev 
— iz Raven: 30 učencev in 3 

spremljevalci 
— iz Srednje Bistrice pri Lendavi: 

20 učencev in 4 spremljevalci 
— iz Doline pri Trstu: 10 učencev 

in 11 učiteljev in njihovih staršev. 
Srečanja pa se niso udeležili učen

ci iz Doberdoba pri Gorici. Tako bi 
bilo naše srečanje še bolj celovito 

— pa upamo da drugič. 
Naše sovrstnike smo sprejeli po 

domovih in mislim, da so se povsod 
dobro počutili, saj ob slovesu ni in ni 

; hotelo biti konca s pisanjem naslo
vov. Popoldan smo jim razkazali 
naše mesto, nekatere pa so peljali v 
Planino pod Goilico, Javorniški rovt 
in Bled. Veliko pa se jih je zabavalo 
za gledališčem Tone Cufar z vožnjo 
na vrtiljaku, avtomobilčkih in 
aviončkih. 

Ob 18. uri je bila kulturna priredi
tev v gledališču Tone Cufar. Glavni 
de! programa so imeli naši učenci, 
ostale šole pa so se predstavile s 
krajšimi točkami. 

Prireditve sta se udeležila kot 
gosta tudi koroški pesnik Andrej 
Kokot in g. ̂ dališki igralec Frienc. 

Č E S T I T K A 
S študijem ob delu je na 

pedagoški fakulteti v Ljub
ljani opravila diplomski 
izpit na predmetni stopnji 
za knjižničarstvo sodelav
ka iz raziskovalnega od
delka JANA JAMAR in si 
pridobila naziv VIŠJI 
KNJIŽNIČAR. 

Iskreno čestitamo k njeni 
vztrajnosti in uspehu in ji 
želimo veliko delovnih us
pehov in osebnega zado
voljstva. 



NOVOSTI NA POLICAH JESENIŠKE KNJIŽNICE 

Jan W O L K E R S : Turška slast. 
Založba Obzorja 1978. (Moj roman) 

Prevodi iz književnosti manjših 
narodov so redki. Med njimi prev
ladujejo dela, ki niso posebno 
privlačna za širše občinstvo. Tokrat 
pa je pred nami knjiga nizozemskega 
avtorja, za katero bi si upal trditi, da 
ne bo obležala na policah, čeprav ne 
gre za delo lažjega žanra. Res pa je, 
da se v Wolkersovem pisanju razo
deva vroč temperament. V tem ro
manu je nekaj, kar te spomni na 
Henrvja Millerja, še prej pa na Bal-
zacove Okrogle povesti. Hočem 
reči: Če je to pornografija, potem je 
bil pornograf tudi Balzac. Seveda pa 
so mnenja o tem, kaj zasluži ta grdi 
vzdevek, različna. 

Pred leti so naši mladostniki po 
zgledu tujih množično romali v 
Amsterdam. Pa naj trdijo, da jih tja 
ni vlekel glas o tamkajšnjih pre
grehah. Amsterdamski mestni možje 
namreč niso preganjali hipijev, ki so 
posedali tam okrog po parkih in se 
vdajali mamilom in promiskuiteti. 
Zapomnite si to tujko (ki pomeni 
nevezane spolne odnose), saj se 
boste z njo še pogosto srečali. No, 
takrat pred leti pa je bilo tako, da 
med mladimi nisi imel prave veljave, 
če se nisi mogel pohvaliti z izletom v 
Amsterdam. Pa saj tudi muslimani 
častijo hadžije (romarje v Meko). 
Nam zapečkarjem ne ostane dru
gega, ko da se zatopimo v to ali 
drugo knjigo, ki opisuje take svete 
kraje. In kaj se ve, kdo v resnici 
doživlja večjo slast: popotnik ali 
bralec? Jasno pa je, da si z branjem 
takega romana (še zlasti, če ga bereš 
v prevodu) ne pridobiš posebnega 
ugleda. 

Podoba Amsterdama, ki nam jo 
slika Wolkers, pa ni podoba parkov s 
hipiji. Zgodba se dogaja, bi rekel, v 
desetletju po zadnji vojni. Pripove
dovalec te zgodbe in njegova seks-
apilna pa rahlo otročja žena sta 
zares nekakšna predhodnika hipijev. 
Če me spomin ne vara, so bili hipiji 
za ljubezen, pa proti vojni. Pri tem 
so. menda mislili predvsem na 
telesno ljubezen; dotiki naj vsaj ne 
bi bili i : vzeti. Prav to velja tudi za 
junaka naše zgodbe. Bila pa sta 
osamljena: iz knjige dobimo vtis, da 
je tisti čas večina Nizozemcev gojila 
tisti življenjski slog, ki so mu 
Cankar in njegovi svojčas rekli »fili-
strstvo«. 

Res gre za spopad dveh svetov: 
umetniško-bohemskega in filistrske-
ga (to je spodobnega, meščanskega, 
pridobitniškega). Pripovedovalec je 
kipar, vendar o svojem delu raz
meroma malo poroča. Toliko več ve 
povedati o svoji bujni rdečelaski: 
kako jo je spoznal, kako se je z njo 
zapletel, kako je z njo več let 
preživel v čutni omami. In kako ga 
je potem zapustila. Zakaj? J i je bilo 
življenje z njim preveč polno, preveč 
silovito? A l i zgolj zato, ker jo je 
proti njemu ščuvala mati? Ta oseba 
je v romanu opisana kot pravi vzor 
meščanskih vrlin: ozkosrčnosti, 
predsodkov, egoizma. Za lepo telo 
rdečelase ženičke se torej bijeta dve 
sili: Duh luči in Gospodar teme. 

POBRATENJE 
FOLKLORNIH 

SKUPIN 
Z DOVJEGA 
IN OBREZA 

Folklorna skupina pri kultur-
no-umetniškem društvu Jaka 
Rabič Dovje — Mojstrana se pri
pravlja na pobratenje s folklorno 
skupino iz Obreza pri Ormožu. 
Člani skupine so se spoznali s 
plesalci iz Obreza pred tremi leti 
na VI. mednarodnem srečanju 
folklornih skupin v Zagrebu. Ta
koj so se med njimi spletle vezi 
prijateljstva, že naslednje leto pa 
je folklorna skupina iz Obreza 
imela samostojen nastop na Dov
jem. Ob tej priložnosti so člani 
obeh skupin sklenili, da se bodo 
pobratili. Pred nedavnim sta to 
pobudo plesalcev obeh skupin 
podprla tudi upravna odbora 
kulturnih društev na Dovjem in 
v Obrežu. 

Pobratenje bo v soboto, 9. juni
ja v Obrežu, kjer bodo izročili 
namenu nov kulturni dom. Ob tej 
priložnosti bodo člani folklorne 
skupine z Dovjega izvedli tudi 
svoj program. 

Naj še dodamo, da bosta po po
bratenju obe skupini še bolj 
pogosto izmenjavali nastope, iz
menoma na Dovjem in v Obrežu. 
Te nastope pa bosta oba kultur
na društva tudi redno vključeva
la v svoj program dejavnosti. 

J . R. 

Zdi se mi, da pripovedovalec v tej 
točki ni čisto nepristranski in bralec 
b i moral to razumeti. Kot rečeno, je 
meja med pripovedovalcem in av
torjem zabrisana: podobno kot v 
mnogih Javorškovih delih tudi tu ne 
veš natanko, do kod sega resničnost 
in kje se začne avtorjeva domišljija. 
No, Javoršek je pri tem gorak 
marsikomu, Wolkersov pripovedova
lec pa samo svoji nekdanji tašči. 
Moramo ga razumeti: krivil jo je za 
to, da se mu je žena odtujila. 
Njegova pripoved je sad neznanega 
hrepenenja po ženi, ki jo je dvakrat 
zgubil. V s a knjiga je odraz tega 
hrepenenja; to se silovito prebija 
skozi skalne zidove, ki jih človeku 
postavlja trda realnost. 

T u gre predvsem tudi za veliko od
kritosrčnost. Če se prav spominjam, 
je za Javorška nekdo zapisal, da se 
je razgalil pred svetom kot nihče pri 
nas. Vendar je treba ločevati: nekdo 
razgali svojo prisrčno nečimrnost 
kdo drugi pa spet besno slo po 
življenju, slo, ki se je osredotočila na 
ljubezen do enega samega bitja. 

Pri VVolkersu gre za pristno slo in 
za pristno ljubezen, ki gnezdi v tej 
sli. Takega nezadržanega zanimanja 
za drugo bitje ni mogoče hliniti. Do
kaz za pristnost te sle je konec kon
cev pričujoča knjiga. Pripovedovalec 
se spominja neštetih podrobnosti 
njune telesne ljubezni, navdahnjene 
z razposajenostjo, nespodobnostjo 
in nezmernostjo. To je očitno na 
prvi pogled. Med branjem pa se 
počasi zavemo, da se prav tako 

spominja tudi njenih besed, njenih 
pogledov, ganljivo otroških odnosov 
do vseh stvari. Konec koncev tudi 
njenih slabosti, ki jih j i sproti opro-
šča. 

Čutnim ljudem radi pripisujemo 
praznost in sebičnost. Se čutnost 
lahko druži z razumevanjem in 
nežnostjo? Tu dobiš občutek, da je 
tako sožitje čisto naravno. S čim se 
je le pisatelju posrečilo, da je grdo in 
umazano resničnost spremenil v 
poezijo? Potreben je bil majhen 
premik zornega kota. Učinek je do
sežen prav s tem, da samega sebe 
slika kot zgolj čutno bitje. Kaj pa 
njegova ustvarjalnost, njegovo ki
parsko delo? Omenja ga mimogrede, 
kot nekaj samoposebi razumljivega 
vendar ta hip nevažnega: ko to, da 
diha. Kakor da je čisto pozabil na 
svojo »duhovnost« — vendar je z 
njo na neopazen način izpolnil svojo 
besedno umetnino. 

Tudi VVolkers je — kakor njegov 
pripovedovalec — kipar. Kaj ga je 
spravilo k pisanju? Morda je čutil, 
da mora izživeti tisto plat samega 
sebe, ki v kiparstvu ni mogla priti na 
dan? V tem romanu se, kakor na 
nekaterih starih holandskih slikah, 
ali kakor v zgodbah o Ulenspieglu ali 
o Simplicissimu, družita razposaje
nost in trpljenje, zvišenost in uma
zanija, pohota in nežnost. V njem je 
spet enkrat prišlo do izraza tisto, 
čemur pravi ruski teoretik Bahtin 
»karnevalsko občutje sveta«. 

Marko Huc.nik 

NOVICE IZ KULTURNEGA ŽIVLJENJA 
Mesec maj je bil poln živahnih 

kulturnih dogajanj. V počastitev 
letošnjih jubilejev partije, S K O J in 
revolucionarnih sindikatov ter rojst
nega dne tovariša Tita in dneva 
mladosti, je bilo na Jesenicah več 
prireditev, razstav in srečanj. Ob 
tako pestri kulturni dejavnosti se 
zgodi, da ni mogoče slediti vsem pri
reditvam ali poročati o vseh us
pešnih nastopih kulturnih skupin ali 
posameznikov. Zato bi se na kratko 
še enkrat ozrli na nekatera doga
janja s kulturnega področja. 

V kulturnem delu programa, 
osrednje proslave v počastitev jubi : 

lejev partije, S K O J in revolucio
narnih sindikatov in dneva mladosti 
19. maja na Pristavi, so poleg 
pihalnega orkestra jeseniških žele-
zarjev nastopili mladinski pevski 
zbor osnovne šole Tone Čufar 
Jesenice, pod vodstvom zborovodje 
Mire Mesaric in mladinski pevski 
zbor osnovne šole Prežihov Voranc 
Jesenice pod vodstvom zborovodje 
Romana Ravnica. Oba zbora sta s 
svojimi posameznimi in skupnimi 
nastopi popestrila program prire
ditev. 

Kot vokalna solistka je nastopila 
Marica Baloh, članica pevskega žen
skega zbora Jesenice, ki je ob 
spremljavi pihalnega orkestra jese
niških železarjev pod vodstvom diri
genta Ivana Knifica zapela ODO 
SVOBODI Vinka Savnika, ki je bila 
prvič izvedena na Jesenicah. Solist
ka in orkester sta bila za uspešno 
izvedbo nagrajena z aplavzi šte
vilnih poslušalcev. Poudariti mo
ramo tudi, da je pihalni orkester 
prvič izvedel potpuri B R A T S T V O 
I N J E D I N S T V O avtorja Nikole 
Kalodžere. V programu je uspešno 
nastopila tudi skupina recitatorjev 
amaterskega gledališča Tone Čufar 
Jesenice, katerih nastop pa je bil za 
tako prireditev predolg in zato 
neučinkovit. 

Pihalni orkester Jeseniških žele
zarjev je imel v petek, 25. maja, v 
okviru prireditev dneva mladosti, v 
spominskem parku na Plavžu svoj 
prvi letošnji promenadni koncert. 
Orkester je ijral skladbe domačih in 
tujih skladateljev, pred lepim šte

vilom hvaležnih poslušalcev. Od 
nekaterih poslušalcev je bilo slišati, 
da si želijo več takih koncertov, vsaj 
vsak mesec enega. Godbeniki so za 
pogovore o taki dejavnosti, vendar 
pod pogojem, da se v spominskem 
parku uredi primeren prostor za 
koncertiranje, oziroma primeren 
oder in da se orkestru zagotovi 
neovirano koncertiranje. Na tem 
koncertu so se otroci »jagali« okoli 
orkestra, ne da bi jih starši, ali 
nekdo drugi opozoril na red ob 
koncertiranju orkestra. Tudi neka
teri starejši so preveč »radovedni« in 
godbenike ter njihovo koncertira
nje »želijo videti« preveč od blizu 
in tako pri godbenikih povzročajo 
neprijeten občutek in nervozo, 
katera škoduje kvalitetni izvedbi. 
Poslušalci bi morali imeti več ob
zirnosti do tistih, ki javno nasto
pajo, če pa takega razumevanja v 
bodoče ne bi bilo, bi za to nekdo 
moral poskrbeti. 

Tudi učenci in učitelji glasbene 
šole Jesenice so bili v mesecu maju 
zelo prizadevni. Za ljubitelje glasbe 
in starše učencev je glasbena šola 
18. maja priredila interni nastop. 
Nastopilo je 30 učencev od prvega 
do sedmega razreda, ki so izvajali 
razne skladbe domačih in tujih 
skladateljev. Starejši učenci in 
učenke so izvajali nekoliko zahtev
nejša dela. Učilnica, v kateri je bil 
nastop, je bila napolnjena do 
zadnjega kotička, kljub temu ni 
mogla sprejeti vseh, ki so želeli 
slišati mlade glasbenike. Poslušalci 
so bili zelo zadovoljni in so vse 
nastope prisrčno nagrajevali z 
aplavzi in tako spodbujali k sprostit
vi, kije bila popolna. 

Na otvoritvi likovne razstave 
učencev vseh osnovnih šol jeseniške 
občine, 24. maja, so kratki kulturni 
program izvedli učenci glasbene šole 
Jesenice. Zelo uspešno je nastopil 
TRIO - ČUSIN, Marica - violina, 
Branko — violončelo in Zalka — 
klavir. Čušinovi se vse bolj uve
ljavljajo kot zelo muzikalna glasbe
na skupina, kateri je v okviru 
glasbene šole Jesenice in njihovih 
pedagogov zagotovljen napredek v 
glasbeni dejavnosti. f\ Ropret 

SREČANJE HARMONIKARJEV AMATERJEV 
V prejšnji številki našega glasila 

smo pod tem naslovom napovedali 
prireditev »Amaterske melodije« na 
griču sveti Peter nad Begunjami. 
Danes pa nekaj več o uspešno izpe
ljani prireditvi v nedeljo, 3. junija. 

Ocenjevalni komisiji in prisotnim 
gledalcem se je predstavilo 35 tek
movalcev harmonikarjev iz severne
ga dela Gorenjske. Najuspešnejši so 
bili Janez Zupan iz Lesc pred Be-
gunjčanoma V i l i j e m Komanom in 
Jožetom Trlejem na klavirskih ter 
brata Marjan in Metod Praprotnik 
iz Ljubnega pred Francem Fabija-
nom iz Besnice na diatoničnih har
monikah. 

Med nastopajočimi velja omeniti 
najstarejšega Franca Mohorča iz 
Beguni, ki je ž e v 83. letu starosti, pa 
najmlajšega, 16-letnega Nedeljka 
(za diatonično mladi redko še pri
mejo), ki je nastopil skupaj s svojim 
očetom. 

Tekmovalci so poleg spominskih 
diplom preieli tudi praktične nagra

de, ki so jih prispevale delovne orga
nizacije. Nenadna ploha je podelitev 
nagrad zmotila in je bilo pri tem 
nekaj nereda (za kar se organizatorji 
opravičujejo), ni pa zmotila prostega 
programa, ki se je razvil v pravcato 
manifestacijo harmonik in harmoni
karjev. Metod Praprotnik je v za
bavni točki igral na harmoniko tako, 
da je na njej sedel, Friderik Jakelj 
iz K r a n j s k e gore pa je ob harmoniki 
zapel nekaj parodij na tekste znanih 
melodij. P o s e b n a atrakcija je bil 
nastop kakih dvajsetih harmonikar
jev, ki so skupaj zaigrali nekaj naj
bolj znanih Avsenikovih viž. V vseh 
mogočih inačicah so se izvajalci na 
odru menjavali tja do večera, oder 
ocenjevalne komisije pa so gledalci 
preuredili v plesišče. 

Izredna odmevnost te prireditve, 
ki je bila letos še poskus, obvezuje 
prireditveni odbor in z njim tudi Tu
ristično društvo Begunje, da obdrži 
prireditev tradicionalno. 

. . . . A 

OPERETA »SREČKOVA PESEM« 
10. JUNIJA NA JESENICAH 

Po uspešni uprizoritvi Offenbachove operete v ljubljan
ski operni hiši, se je akademija za glasbo odločila za gostova
nje na Jesenicah. Poleg študentov akademije, sodelujeta še 
znana člana in sicer: znani gledališki in filmski igralec TONE 
GOGALA in član ljubljanske opere J A K A JERAŠA. 

V glavnih vlogah nastopata študentki ZDENKA GORENC 
in MARINA JAJIČ iz razreda prof. E V E NOVŠAKOVE. 
Simfonični orkester akademije pod umetniškim vodstvom 
prof. MILIVOJA ŠURBEKA. Delo je režiral dr. HENRIK 
NEUBAUER, slovenski prevod je oskrbel SMILJAN SAMEC. 

Predstavi bosta 10. junija ob 17. uri za mladino in ob 20. 
uri za odrasle. Zveze z vlaki in avtobusi so ugodne. 

Ljubitelji glasbe vabljeni! 
Vstopnice lahko rezervirate na tel. gledališča TONE 

ČUFAR. 

Ansambel, ki se nam bo v nedeljo predstavil z opereto SREČKOVA PESEM 

KVALITETNI NASTOP 
MLADINSKEGA ZBORA IZ FINSKE 

V organizaciji Zveze kulturnih organizacij Jesenice, je bil v 
četrtek, 31. maja, ob 18.30 v dvorani amaterskega gledališča Tone 
Čufar na Jesenicah, koncert mladinskega pevskega zbora VANTA-
ANJOEN KOULU iz Finske. 

Mladi pevci iz Finske se udele
žujejo trinajstega mladinskega pev
skega festivala v Celju. To je zvezno 
tekmovanje mladinskih pevskih zbo
rov, na katerem v mednarodni 
konkurenci nastopajo, tudi mladin
ski pevski zbori iz Madžarske, 
Poljske, Bolgarije, Češkoslovaške, 
Francije, Velike Britanije, Zvezne 
republike Nemčije in Finske. 

O mladinskem zboru Finske 
nismo mogli zvedeti nič drugega kot 
to, da so vsi člani zbora učenci in 
dijaki in da je njihov zborovodja 
Toivo Korhonen, profesor glasbe. 
Na žalost vsi poskusi, da o zboru in 
njegovi dejavnosti zvemo kaj več, so 
iz objektivnih vzrokov ostali brez
uspešni. Menim, da je organizator 
njihovega gostovanja na Jesenicah 
imel več priložnosti, da pride do 
potrebnih podatkov o zboru in da 
nam bi jih posredoval v koncertnem 
listu, ki ga je sprejel vsak udeleženec 
koncerta. K a r nismo uspeli mi, so 
naredili dečki in deklice s Finske — 
sami. Njihov uspešen nastop n a m je 
povedal vse o njih. 

Na sporedu so imeli skladbe nji
hovih domačih in tujih skladateljev 
F. Faciusa, A. Sallinena, J . Kan-
kainena, T. Kuusistoja, T. Kuulaja, 
P. J . Hannikainenaia, S. Salonenaja. 
A. Jarnefelta, G. P."Palestrina, W. A. 
Mozarta, Z. Kodalvja, A G. Pappa in 
drugih. Izbor skladateljev in pesmi v 
tem primeru ni značilen. Mislim, da 
je ta štiridesetčlanski mladinski 
pevski zbor sposoben zapeti vsako 
skladbo prirejeno za mlada grla. 
Zato menim, DA J E BIL TO G L A S 
B E N I D O G O D E K iztekajoče sezo
ne! Tako lepoto zborovskega petja si 
mora želeti vsak ljubitelj te zvrsti 
glasbe. Zbor je zvočen, sočen, v vseh 
glasovih. Pevci višine obvladujejo z 
lahkoto, z lepim in zanesljivim 
nastavkom glasov tudi v največjem 
pianu. Vse glasovne grupe so zane
sljive in skupno predstavljajo polno 
orgelsko zvenečo harmonijo. V celoti 
je zvok zbora čist, lepo obarvan, 
na tisti poti plemenitega izraza, 
ki si ga predstavljamo kot idealen. 
Izredna zlitost glasov, disciplinirana 
sleditev zborovodjevih konceptov, 
ritmičnost, mladostna svežina, 
potrjujejo načrtno skrb za delo z 
zborom. Tudi umetniška moč 
zborovodje profesorja Toivo Korho-
nena, je tako kvalitetna, da je prepe
vanje pri njihovi trenutni pevski 
kulturi, zlahka uspešno. Nato so 
ljubitelji zborovskega petja, ki so 
dobro zasedli dvorano prisrčno po
zdravljali zbor prikupnih mladink in 
mladincev ter zborovodja s prija
teljske Finske. Posebno vzdušje je 
izzval zbor, ko je zapel pesem o Titu 
v srbohrvatskem jeziku. Na prisrčno 
ploskanje so mladi pevci tudi odgo
vorili s ploskanjem, kar je v dvorani 
sprožilo še večje navdušenje. Na 
vse to so zapeli še eno pesem. 

Predstavil se je še godalni kvartet, 
ki je poleg samostojnih točk, na
stopil tudi v nekaterih zborovskih 
točkah. ŽELEZAR 19 

V zahvalo za ta prijeten umet
niški dogodek je zborovodju izročila 
v imenu organizatorja (v imenu 
Jeseničanov) šopek nageljnov Cvet
ka Kilibarda, članica amaterskega 
gledališča Tone Cufar Jesenice, šo
pek je bil zavit v papir (beli) in ko ga 
je zborovodja odvil (da bi pogledal 
kaj je sprejel) smo iz dvorane našteli 
samo P E T nageljnov! Mnogi so se 
vprašali ali je to mogoče? A l i 
prikupni Finci niso zaslužili lepše 
darilo, za spomin na njihovo prvo in 
verjetno zadnje gostovanje na že
lezarskih Jesenicah, ob napisu na 
odru: P E S E M NAS DRUŽI! Tudi 
pozdravni »govor« ni bil na višini 
iznajdljivega gostitelja, v dvorani 
namreč nismo vedeli »za kaj se gre 
na odru«. Pa še to: kdaj se bodo 
nekateri obiskovalci koncertnih pa 
tudi drugih prireditev odvadili 
navad, da med izvajanjem programa 
prihajajo v dvorano, ali jo zapu
ščajo, da iščejo svoj sedež, da se 
glasno pogovarjajo med seboj in 
podobno. Tudi v hodniku pred vho
dom v dvorano so nekateri »deba
tirali« tako glasno, da so motili 
poslušalce v dvorani. Drugod je vse 
to drugače, bolje urejeno. A l i na 
Jesenicah to ne bi bilo mogoče? 
Menim, da je, da se to mora urediti, 
potrebno je samo malo dobre volje 
in discipline pri občanih, k temu pa 
bi mnogo lahko prispevali tudi 
biljeterji. 

V prvem delu sporeda, kot 
pozdrav mladih Jeseničanov vrst
nikom s prijateljske Finske, sta 
nastopila mladinski peski zbor os
novne šole Tone Cufar Jesenice, pod 
vodstvom zborovvodkinje Mire Mesa
ric, s skladbami C. Preglja in E. 
Adamiča, ter mladinski pevski zbor 
osnovne šole Prežihov Voranc Jese
nice, pod vodstvom zborovodja Ro
mana Rvaniča, s skladbami G. Gon-
zaja in F. Lučiča. F. Ropret 

OBČNI ZBOR 
V ponedeljek, 11. junija, 

vabi pevsko društvo Jese
nice vse članice in člane in 
ljubitelje vokalne glasbe ob 
18. uri v sejno sobo delav
skega doma Albina in Julke 
Pibernik na Javorniku na 

REDNI OBČNI ZBOR 
DRUŠTVA 

Skupaj se bomo pogovo
rili o sedanjem delu, uspe
hih in problemih ter začrta
li program dela za prihod
nje obdobje. Z vašo udelež
bo nam boste pomagali, da 
bomo to opravili čim bolj 
kvalitetno in odgovorno. 

Pričakujemo vas na obč
nem zboru. - Vodstvo pev
skega društva - ženskega 
pevskega zbora Jesenice. 



JEZIK NAŠ VSAKDANJI 
Tokrat za spremembo veselo in s krohotom k naši oboževani 

slovenščini v javni rabi. 
Ne vem, kateri načrtovalec poljudnoznanstvenih oddaj v ljub

ljanski televizijski hiši ga je za letošnji presvetli dan mladosti tako 
polomil: 

Pred večernim dnevnikom smo vsi lahko videli, 
— kako ženska sploh zanosi, 
— kdaj more zanostiti, 
— kako se razlivajo semenčice po maternici, 
— kako po tisti čudoviti stvaritvi narave migotajo sem in tja, 
— kaj vse se dogaja v maternici ob razlitju moškega semena, 
— kako se torej na poljudnoznanstven način spočne otrdk. 
25. maja 1979 natančno ob 19.10 me je pa zlomilo. 
Razlagalcu srečnega doživetja ob zanositvi je ušlo iz ust: 
Že po dveh spolnih občevanjih so moda proizvajalca prazna. 
Takšnim poljudnoznanstvenim trditvam se ne postavljam'po 

robu kot Slovenec. 
Moj moški splošnočloveški ponos je čisto do tal potolčen. 
Pojma nimate, predragi bralci, kakšna nesramna kvantarija bi 

mi zdaj lahko zletela izpod tipk! 
Najraje bi navedel dvajseti verz iz Penatske abecede. Ampak 

urednik bi si ga najbrž ne upal natisniti, pa čeprav so to znamenito 
Abecedo sestavljali pri Kolovratu v Ljubljani Oton Zupančič, Franc 
Šaleški Finžgar, Ivan Cargo, brata Juš in Ferdo Kozak pa še kdo 
drug — sama znamenita imena v slovenski besedni in. upodabljajoči 
umetnosti. 

Glejte, kaj me je prizadelo: 
Zdajle, v tehle svojih zrelih letih, sem se iz moškega prelevil v 

spolnega proizvajalca! 
Če nam s televizijskega zaslona o takih rečeh naravnost in od

krito govorijo ter nam z desettisočkrat povečanimi posnetki poka
žejo, kako se ljubimo, lahko samo zavpijejo: hura! Konec je s smrt
nimi grehi, pa tudi uvožena svinjarija se bo morala počasi umakniti 
uradni televizijski konkurenci. 

Tista moda namesto . . . bi še prenesel. Tako se lepše sliši, brez 
dvoma pa bolj dostojno bere. Res pa je, da besede jezik naš vsak
danji skorajda ne pozna. 

Odločno pa nasprotujem, da bi me kak televizijski znanstvenik 
spremenil v spolnega proizvajalca! 

Kako, možje in fantje: 
Bomo ob naših ženskah še ostali to, kar smo? Možje, fantje, 

zaročenci, ljubimci? Al i se bomo sprevrgli v inflacijske proizvajalce 
še v postelji, za voglom, na travniku? 

Razsodbo o tem, ali že po dveh spolnih občevanjih moda pro
izvajalca ostanejo prazna, prepuščam našim ženskam. One že vedo, 
kako je s to stvarjo. Sicer pa jih o takšnih rečeh nadvse duhovito 
poučuje Helena v Teleksu, ki mu zvesto sledijo Jana, Antena, Start 
in še neskončna množica revij. 

Ko bi se tule skušal pregloboko spuščati v pomen stavka, bi se 
utegnilo zgoditi, da bi kakšnega nedonošenčka pohujšal. Ker pa je to 
na letošnji dan mladosti opravila že ljubljanska televizija, mi ni 
treba biti zaradi tega v skrbeh. 

Spolnost v vseh svojih različicah je najbolj naravna stvar na 
svetu. 

»In kaj menite: kakšen odnos imajo Slovenci nasploh do 
narave?« 

Tako je davi, na zadnji majniški dan, enaindvajset let pred kon
cem drugega tisočletja vprašal nekdo iz ljubljanskega radijskega 
studia nekoga, ki urejuje osemdeset hektarov Volčjega potoka. 

Odgovor: 
»Odnos Slovencev do narave ni negativen.« 
Po nekaj vmesnih stavkih pa: 
»Sicer pa imamo Slovenci do narave pozitiven odnos.« 
Zdaj pa, spoštovani bralec, sam presodi: 
Al i tvoj odnos do narave ni negativen, ali pa je tvoj odnos do 

narave morda celo pozitiven? 
Bom bolj različno napisal: 
T i je vseeno, kam odvržeš Fructalov tetrapak? 
V tem primeru je tvoj odnos do narave negativen. 
Ga nosiš v roki, dokler ne prideš do Bistrice, do Save, do Sedelč-

nikovega potoka ali do Presečnika, pa ga šele potem vržeš v vodo? 
Potem tvoj odnos do narave verjetno ni negativen, če seveda še nisi 
videl s plastičnimi vrečkami okrašenih bregov Save in Savinje. 

Trditev, da imamo Slovenci do narave pozitiven odnos, pa se 
ostrč trči s slovenščino v favni rabi, še bolj pa z našim ravnanjem. 

Naravo lahko ljubimo, jo cenimo, /o varujemo, lahko razmiš
ljamo o varstvu narave, o tem, kako bi jo ohranili pravnukom takš
no, kakršna je zdaj. Mogli bi si beliti glave s skrbmi, kako bomo gra
dili ljudem stanovanja na nekoristnih površinah, da bi na poljih še 
rastel krompir, da bi travniki še ostali zeleni, da bi jablane češnje, 
hruške vsako pomlad spet zacvetele. 

Parni? 
Zazidavamo travnike in polja. Podiramo drevesa. 
In temu si človek iz Volčjega potoka upa reči pozitiven odnos 

do narave? 
Včeraj je moj zmešani Sancho Pansa že navsezgodaj jokal. 

Vem, kaj to pomeni: 
Peljati ga moram ven, da sprazni mehur in želodec. 
Ubrala sva jo čez Proda, potem pa ob Sedelčnikovem potoku v 

Večernice. 
Kristalno čisti potok se je napenjal, da bi odnesel v Savo petero 

škornjev različnih velikosti, par razglašenih čevljev, progast zeleno-
modri jogi, na sredi zažgano prešito odejo in čisto navadno obrablje
no hišno kahlo. O kupih smeti, ki so jih vanj radodarno stresli Slo
venci, katerih odnos do narave ni negativen, ni da bi govoril. 

Sprehod po Orehnikovem Boru je vselej posebno doživetje. Če 
bi imeli kaj posluha za naravo, bi ga morali že davno odkupiti in 
spremeniti v park. Tam je, kot pravi Cankar v Kurentu, Bog sejal s 
širokimi zamahi: 

Kar je lepih rož pri nas, jih lahko tam vidiš! Macesen, breza, 
smreka, bor, vrba. žalujka, grmovje, ki mu sploh ne vem imena — 
narava, sredi katere moreš uživati mir in lepoto. 

Ko sva se pred dnevi s psom tam sprehajala, sva odkrila pogo
rišče: 

Ugaslo oglje, kamenje, razbite steklenice, plastika, izrabljena 
košara pa še marsikaj. 

Zgled, kako Slovenci cenimo, ljubimo, spoštujemo naravo. 
Janez Svoljšak 

IZ GLASBENEGA ŽIVLJENJA 
Razna poročila v_Zelezarju neneh

no pričajo, da je glasba tisto področ
je umetnosti, ki ima največjo razšir
jenost v naši družbi. Spremljamo 
nastope poklicnih umetnikov, še 
večkrat pa se predstavljajo ljubitelj
ski poustvarjalci, združeni v godbah, 
zborih in drugih skupinah prosvet
nih ali kulturnih društev. Koncerti 
so včasih tako zgoščeni, da jih ni 
mogoče po želji opremljati in je po
slušalec, ki ga taki nastopi mikajo, v 
zadregi, kaj obiskati in čemu se od
reči. Najbolj pogosto se to dogaja v 
pomladanskih mesecih, ko skupine 
po jesenskem in zimskem delu hoče
jo javnosti predstaviti sadove več
mesečnega pripravljanja, s katerim 
so se trudili vdihniti umetniškim 
storitvam primerno izrazno obliko, 
da z njo potešijo svoja poustvarjal-
na nagnjenja in pričakovanja poslu
šalcev. 

Pregled glasbenih prireditev zad
njih tednov v radovljiški občini naj 
ohrani spomin na razgibano sezono, 
seznani z njo tiste, ki je osebno niso 
spremljali, hkrati pa opozori na dve 
spoznanji: prireditve se dostikrat 
časovno pokrivajo, oziroma jih 
imajo posamezni kraji veliko, 
drugi malo ali nič. 

Znano je, da je les naših planot, 
Jelovice in še bolj Pokljuke, že pred 
stoletji zamikal izdelovalce godal ter 
brenkal. Tako zanimanje poznamo 
tudi danes, saj je k nam pripeljalo 
eno najboljših sedanjih kitaristk na 
svetu — Alice Artzt iz ZDA. Pred 
leti je že nastopala na ljubljanskih 
poletnih prireditvah, njeno letošnje 
bivanje v Radovljici pa je bila pri
ložnost, ki bi jo bilo škoda zamuditi. 
V naši bližini namreč ne pridemo kar 
tako do koncerta take vrste in take 
kakovosti. To je dokazalo tudi 
občinstvo, ki ga je bilo polno — celo 
iz Kopra, Ljubljane in s Koroškega 
so prišli. Artztova je izvedla kon
certni sporeti tehnično in muzikalno 
zahtevnih skladb. Poslušali smo 
namreč tistega, ki ga je pripravila za 
dolgo azijsko turnejo (za le-to ji je 
bil radovljiški nastop nekakšna ge
neralka). 

Klub radovljiških študentov je 
ob dnevu mladosti organiziral zani
miv in privlačen koncert. Izredno 
primeren razstavni prostor Šivčeve 
hiše je sam po sebi nudil in ustvaril 
vzdušje, v katerem je Renesančni 
večer dobil še večji poudarek. Na
stopila sta Seri in Pavel Šraj, ki 
sta na glasbila lastne izdelave izva
jala pretežno skladbe iz 16. stoletja, 
iz dobe torej, v kateri je živel tudi 
naš Jakob Gallus — Petelin. S tema 
dvema glasbenikoma je naše območ
je dobilo možnost, da pobliže spozna 
glasbeno umetnost starih časov. Do
sedanji nastopi v Rogaški Slatini, 
Radovljici in osnovnih šolah jeseni
ške občine so nakazali nekatere 
možnosti za obogatitev dosedanjega 
glasbenega dogajanja. Koncertanta 
sta igrala na čembalo in lutnje, glas
bila, ki j ih je Šraj izdelal po muzej
skih originalih, oba pa sta tudi zape
la ob spremljavi teh glasbil. Koncert 
v Šivčevi hiši je imel nepričakovano 
velik obisk, kar je tudi dokaz želja in 
potreb po srečanju z glasbo dobe, si
cer že odmaknjene, a po bogati 
umetnosti še zmeraj žive in prisotne. 

opozorilo dirigentom, da so dolžni 
spoštovati oznake, s katerimi skla
datelji opremijo pesmi. Tudi v 
mejah avtorjevih navodil je še dosti 
umetniške svobode. Ni pa dopust
no, da jih postavljamo na glavo! 

Bilo je še mnogo drugih prireditev, 
na katerih so del sporeda ali pa v 
celoti izvedli omenjeni zbori. Tako 
je bilo na Srečanju zborov Gorenj
ske pevske zveze v Mengšu in na Je
senicah, številnih proslavah okrog 
1. maja, ob sprejemih štafet, otvorit
vah razstav, nastopih za osnovne šo
le, obletnicah planinskih in drugih 
društev, pa še in še. Podobno bo še 
naprej do začetka julija. Zbori bodo 
imeli samostojne koncerte, sodelo
vali na Pevskem taboru 79, snemali 
za R T V , vmes pa bodo prišle še ne
predvidene obveze. Potem bodo do-
dopusti ohromili dejavnost, kar 
otežuje uresničevanje želje, da bi 
našo kulturo predstavili tudi turi
stom — pri tem z izbiro izvajalcev 
nimamo vedno srečne roke. 

K pestremu glasbenemu dogaja
nju je veliko prispevala glasbena 
šola s tistim delom svoje dejavnosti, 
ki je bilo posebej namenjeno javno
sti. To so bili koncerti za 1. maj in 
dan mladosti, sodelovanje na reviji 
gorenjskih glasbenih šol v Kranju, 
harmonikarski orkester je bil med 
drugim v Gorjah, Završnici in tri
krat v Kranju. Na koncertu v grašči
ni sta nastopila dva mlada harmoni
karja, Peter Dovč (doma iz Kočev
ja) in Dejan Mesec (doma z Vrhni
ke). Harmonika po krivici še marsi
kje velja za glasbilo, ki je primerno 
le za veselico in ples. Mlada koncer
tanta sta poslušalcem dokazala, da 
je na dobro glasbilo in s primerno, 
predvsem izvirno napisano skladbo 
tudi s harmoniko možno izvesti naj

različnejše izraze, značilne za glas
beno umetnost klasičnih glasbil. 

Prijeten dogodek je bil samostojen 
koncertni večer Barbare Bak, ki je 
tako sklenila desetletno šolanje na 
klavirskem oddelku glasbene šole. 
Razveselila sta z dobro uvrstitvijo 
na republiškem tekmovanju klarine
tista Tomaž Akerst in Zvonko Bu-
kar, še bolj pa Tomaž Cilenšek, ki 
se je pod strokovnim mentorstvom 
Jožeta Ažmana pripravil in udele
žil tradicionalnega tekmovanja har-
monikarskih solistov v Pulju. Stroga 
komisija mu je za izvajanje obvezne 
in dodatne skladbe prisodila kar 98 
točk od 100 možnih. To dokazuje, da 
je bil zares odlično pripravljen. Bil 
je prvi (med 86 tekmovalci v njego
vi kategoriji) in je kot edini solist 
tudi nastopil na sklepnem koncertu 
harmonikarskih orkestrov iz Sovjet
ske zveze, Avstrije in Jugoslavije. 

Zabeležili smo še nakatere druge 
zanimive glasbene prireditve, kot 
denimo Andreja Arnoba večer jaz-
za, koncert finskega mladinskega 
pevskega zbora, ki je pred festiva
lom v Celju gostoval tudi na Gorenj
skem, ali ponoven poskus privlač
nega in ne tako uradnega tekmova
nja amaterskih harmonikarjev, 
ki so ga tokrat prenesli s Pokljuke k 
Sankaški koči nad Begunjami. 

Glasbeno življenje je bilo torej 
precej razgibano, a še zmeraj ne ta
ko, da bi bili z njim lahko v celoti za
dovoljni. Nekaj kritičnih besed je že 
bilo zapisanih, k preostalim proble
mom pa prištejmo kadrovske težave, 
pomanjkanje primernih prostorov in 
glasbil (klavirjev) v večini krajev, 
nepovezanost organizatorjev, malo
številno članstvo, finančne težave, v 
zadnjem času tudi prevozne težave v 
zvezi z znanimi prometnimi omejit
vami, pa še marsikaj drugega. gQ 

20 ŽELEZAR 
Pevski zbor Vintgar z Blejske 
Dobrave, ki ga: vodi Alojz Vengar 

Za najbolj delavne skupine pevcev 
in godbenikov, združenih v zvezo 
kulturnih organizacij radovljiške 
občine, je bil to spet čas, ko so bili 
močno zaposleni, saj so jih k sodelo
vanju vabili z vseh koncev in krajev. 

V posebnem spominu jim bo ostal 
letošnji 1. maj, ki so ga preživeli v 
deževnem, a prazničnem Bohinju, 
kjer so najprej z Internacionalo za
čeli slavnostno sejo C K Z K J , 
sodelovali pa tudi v zares zanimivo 
zamišljenem popoldanskem slavju, 
ki ga je neizprosno deževje zmotilo 
in skrajšalo. 

Nova dvorana v Bohinjski Bistrici 
je bila zbirališče občinskih glasbenih 
skupin spet 18. in 19. maja, ko so pri
pravile dva večera kot prikaz trenut
nega stanja te zvrsti amaterske kul
ture naših ljudi. Občinstvu, ki ga žal 
ni bilo posebno veliko, so se predsta
vili: moški zbori iz Bohinjske Bi
strice, Zasipa, Radovljice (zbor 
upokojencev Lipa ter A. T. Linhart), 
Podnarta in Krope, mešana zbora 
iz Lesc in Ljubelja, pred meseci 
ustanovljeni moški zbor Koprivnik 
— Gorjuše, razen teh pa še pihalni 
godbi iz Lesc in Gorij. Udeležbo je 
žal odpovedal blejski moški zbor, ki 
se bojuje z nekaterimi težavami, kar 
je za ta turistični kraj prav gotovo 
škoda. 

Pozoren poslušalec je na bohinj
skem srečanju lahko ugotovil, da po-" 
samezni zbori pridno in tudi z uspe
hom delajo. Za boljše od njih lahko 
nedvomno rečemo, da spadajo v tisti 
del slovenske pevske druščine, ki se 
uspešneje od večine otresa najbolj 
značilnih izvajalskih slabosti. Izbira 
pesmi je razmeroma zadovoljiva. Sa
ma interpretacija je v osnovi odvis
na od dirigenta, pa seveda tudi od 
splošnih razmer, v katerih ta ali oni 
zbor deluje. Prav tu je potrebno -

Ko cvete kostanj 

SPOMINI KURIRJA JAKA KLINARJA 
V šoli nas je obiskal tov. Jaka 

Klinar. Pripovedoval nam je o do
godkih iz narodnoosvobodilne borbe. 
Spomini so mu uhajali v čas 
okupacije in bojev tako prepričljivo, 
da smo tudi mi z njim sodoživljali te 
boje. 

Pripovedoval je: »Vaša šola se 
imenuje po. nas karavanških kurir
jih, zato vem, da bi radi zvedeli kak 
dogodek iz časov N0\ 7 .« Pohvalil 
nas je, da največ delamo na tem 
področju, da radi poslušamo, kaj 
nam stari borci govorijo o vojni. Vsi 
vemo, da je bila vojna huda in trda, 
poznamo bitke na Neretvi in na 
Sutjeski, poznamo napad na Drvar, 
ne poznamo pa majhnih bitk iz naše 
okolice, čeprav so bile prav tako 
pomembne za zmago našega naroda 
nad okupatorjem. 

Center kurirjev so imeli v Kočev
skem Rogu. Kurirske zveze so se 
najprej imenovale T V — terenski 
vodi, potem pa po predelih. Go
renjsko so označevali z G, Štajersko 
z S, Primorsko s P in Koroško s K . 
Vsaka postaja je imela svojo 
številko, ampak ne po vrsti, ker 
drugače bi sovražnik laže vedel, kje 
se nahajajo posamezne postaje. 

»Zdaj pa poslušajte, da boste 
lahko povedali svojim bratom in se
stricam,« je rekel tov. Klinar. »Bilo 
je lepega aprilskega večera. Jaz, 
Štefan in še nekaj drugih kurirjev je 
sedelo v topli sobi pri lovskem čuvaju 
na Planini pod Golico. Greli smo se. 
Potem smo se zahvalili zá večerjo in 
odšli. Nagovarjal sem komisarja 

Štefana, da bi šli spotoma kropit 
mrliča v vasi. Štefan je rekel, da ne 
gremo vsi v vas, ker se mu zdi ne
varno in ker morajo hitro v tabori
šče. Midva sva šla v vas, oni pa v 
taborišče. Nekdo pa je med tem ku
rirje že izdal. Proti jutru so njihova 
taborišče začeli obkoljevati Nemci. 
Takrat so jih veliko pobili. Rešilo se 

jih je le nekaj. Med njimi je bil 
ranjen tudi najmlajši kurir Vinko 
Ulčar. Peljali so ga k Mentnu, da bi 
ga Mentnov oče odpeljal z vozom na 
Jesenice. Mentnovemu očku smo 
pravili partizanski očka. Pripravil je 
voz, vpregel vola in peljal Vinka na 
Jesenice. Takrat še ni vedel, da leži 
na hribu nad hišo njegov sin mrtev. 
Naslednjo noč smo mrtve tovariše 
pokopali. V dolgi koloni so hodili 
vaščani s svečkami v roki. K o so 
začeli pokopavati hrabre kurirje, je 
Mentnova mama zajokala. Par
tizanski očka, njen mož pa jo je po
tolažil: »Zakaj jokaš? Kaj ne veš, da 
nama je sin padel za domovino in 
za Tita.« Takrat smo dokončno 
spoznali našega partizanskega očka. 
kako globoko je dojel NOB in da mu 
tudi žrtev lastnega sina ni bila 
prevelika. 

Mi smo tako poslušali, da smo kar 
pozabili, da smo v učilnici in smo 
preslišali zvonec. Še dolgo bi poslu
šali zgodbe o karavanških kurirjih 
med narodnoosvobodilno vojno. 

Sandra Tušar, 6. a — osnovna 
šola karavanških kurirjev 
NOB Koroška Bela 



IZ N A Š E B L I Ž N J E O K O L I C E 

In res č e z nekaj č a s a s taknem p r i m e r e n 
p r e h o d — d a v n o o p u š č e n o stezo. K o sem 
bi l ž e v d n u doline, se je bi lo treba prer i t i 
skoz i Še eno s trmo in ska lnato o ž i n o , k i so 
jo zap ira la p r e v r n j e n a in zagozdena debla. 
T r o h n e č a drevesa , k i so se z r u š i l a , so sko
raj z a p r l a dol ino . T u i n neko l iko dalje, ž e 
v e č kot petintrideset let ni p r i š e l n i h č e s 
s e k i r o ali ž a g o . Š e č l o v e š k i h nog menda 
prav malo — m o r d a sem pa tja k a k š e n lo
vec. 

T u l e ž i s m r e k a - pet ali deset let - kdo 
ve? O b enem r o b u kot l ine , kjer jo je podr lo . 
Š t r l e v z r a k njene d e b e l e j š e koren ine , 
njeno deblo l e ž i č e z vso r a v n o kot l ino na 
d n u prapro t i . V i s o k a s m r e k a je bi la — naj
manj š e s t h lodov bi b i la imela. Z a njen v r h 
ni v e č pros tora v ko t l in i — ta se k r i v i ž e po 
naspro tnem bregu spet navzgor! P r a v i d iv 
j i p a r k . In potem je tu praprot , gosta in buj
na nedotaknjena praprot . Njen i gosti h r b t i 
se k r i ž a j o med seboj in segajo č l o v e k u č e z 
pas — do p r s i . Č e bi b i la m o k r a , bi si ne 
upa l pr i t i skoznjo . T a m na desni , gledano v 
s m e r i dol ine , pa je v tej ko t l in i š e ena vot l i 
na . B r e z strehe in s t ropa — nebo se v i d i iz 
nje. P a to je v e n d a r tako imenovani 
nekdanj i D O M G O R J A N S K I H P L A N I N 
C E V . T a k o so imenova l i to » p o s e b n o s o b o « 
v ko t l in i . K a k š n i h pet metrov p r e m e r a 
i m a . P r a v zares! A l i je š e taka , kot je b i la 
p r e d pet intrideset imi leti? V e l i k e raz l ike 
n i . Le tablice z n a p i s o m , k i je b i la nekdaj 
nekje pr i vhodu , ni v e č . In — č e se ne mo
t im, je bilo v njej tam na levi nekdaj kor i to 
in voda je p o č a s i cur l ja la vanj . Novo pa je 
to, da je p r a v v ta d o m s t rmog lav i l a z v r 
h o m naprej precej debela s m r e k a . N a tej 
s k o r o n a v p i č n o postavljeni s m r e k i z ž e 
r a z r e d č e n i m i ve jami , bi se zdaj g o r j a n s k i 
p lan inc i in a lp inis t i k a r v » s v o j e m d o m u « 
l a h k o u č i l i plezati tudi po lesu — da ne bi 
vedno samo po ska lah . 

K o tako g ledam in r a z m i š l j a m me obide 
ž e l j a , neko l iko t e ž k o izvedl j iva in fanta
s t i č n a — da bi se zdaj e n k r a t zbra l i v tem 
» d o m u gor jansk ih p l a n i n c e v « sedanji gor
j a n s k i p l a n i n c i . . . A l i pa tudi k a k š n i drug i , 
k i so j i m taki le k r a j i v š e č ! ? . . . P r a v zares! 
K a j č e b i se? . . . 

24. februarja 1979 

V s e p r e j š n j e sem napisa l ž e pred dvemi 
leti. T a k r a t je bito poletje. Zdaj , ko nada
ljujem pa je z i m a . Ž i v l j e n j e na Z a t r n i k u 
zdaj ž i v a h n o utriptje. Lepo vreme je spet 
pr ivab i lo na njegova urejena s m u č i š č a to
l i k o s m u č a r j e v , k o l i k o r se j i h je moglo p r i 
peljati do takrat , ko je zmanjka lo pros tora 
za p a r k i r a n j e . Potem so ž e l e z n o reko ž e v 
do l in i zaustavi l i — naj poskusi jo s m u č a t i 
kot drugod. 

S i n o č i sem bi l na o b č n e m zboru gorjan-
skega p lan inskega d r u š t v a . B i l je petdese
ti. Letos ob k o n c u maja bomo p r a z n o v a l i 
petdesetletnico ustanovi tve — b i la je maja 
1929. Danes zjutraj pa sem bi l spet na S t a r i 
P o k l j u k i — s s m u č m i na r a m i . K o sem 
o p r a v i l svoje delo n a P o k l j u k i , sem se na
meni l na s m u č a r i j o na Z a t r n i k in da bi bi l 
prej tam, sem se p o n o v n o o d l o č i l za naj
b l i ž j o pot. In le-ta vodi č e z P r e r a s . T o pot 
je bi lo l a ž j e najti vstop ( č e p r a v tudi to pot 
po m a n j š e m ov inku) . B i l o je sonce in lep 
z i m s k i dan. N a pred dnev i r a z m o č e n o 
debelo plast snega, k i je potem, ko se je 
vreme i z b o l j š a l o in ohladi lo , z m r z n i l a in 
nared i la skorjo , je zapadlo š e k a k i h 
petnajst cent imetrov p r š i č a . Sneg se je p r i 
jel m o k r i h vej in p r i m r z n i l . T e m p e r a t u r a 
je b i la tudi č e z dan tako n i z k a , da ga sonce 
ne ogreje to l iko, da bi odpadel . Zares lepo! 

— T o k r a t sem bolje n a m e r i l pot. A l i 
vseeno je ves č a s glodala v meni s k r b , č e 
b o m zdaj v snegu sploh mogel tam č e z . In 
ne zastonj! P r e h o d je š e v k o p n e m ozek. 
Zdaj bo ozek, okrog l i , t rd i greben Še posut 
s p r š i č e m . — T a m z v r h a navzdol prot i 
prehodu je bilo p r š i č a vedno manj . N a j b r ž 
ga je pobral veter. V zamrznjen i spodnj i 
sneg so bile vt isnjene stopinje — nekdo je 
le m o r a l tam p r e k o takrat , ko je bil sneg š e 
mehak. 

K o sem p r i š e l b l i ž j e prehodu, sem videl , 
da ne bo l ahko pr i t i č e z — č e bo sploh š l o ! 
— T u k a j bi č l o v e k m o r a l imeti cepin , ali 
sekiro , ali kaj drugega ostrega, da bi si se
k a l stopinje ( č e b i č e ne imel derez). T r e b a 
bi bi lo prebi t i zaledenelo skorjo in si nare
di t i stopinje. N e k o l i k o s icer gre s č e v l j i — 
č e k r e p k o t o l č e š — pa je premalo . Z d r s n i t i 
sp loh ne sme — d v a do pet metrov dalje je 
rob! In potem je dvajset metrov n a v p i č n e 
skale . V s e to tja do prehoda , k i j e bi l en 
sam okrogel greben — ves leden. Č e bi tam 
zletel, bi pri letel na eni a l i n a drugi s t ran i v 
ozko ska lno š p i l j o — na tist i z a p u š č e n i 
nekdanj i prehod , k i je p r i š e l z mostov, k i 
gre k a k i h osem metrov n i ž e skoz i skale . 
M o r d a bi pri letel tudi na trhle stopnice. Če 

sp loh š e so. - T u d i d r u g a s tran — od 
prehoda spet navzgor je izgledala grdo — 
Če ne bi od tam pri lete l v Š p i l j o , bi pa l ahko 
č e z skale pri letel naravnos t v zgornj i vrtec 
z » d o m o m g o r j a n s k i h p l a n i n c e v « . — T i s t i , 
č i g a r stopinje so se s ledile v t rdem snegu je 
imel l a ž j e delo — njemu so se stopinje le 
neko l iko udirale . Bolj mehak sneg je m o r a l 
imeti! Z a mano ni nobenih s ledi . 

N E ! Mene ž e ne bodo i ska l i tam na d n u 
r e š e v a l c i č e z tri dn i a l i Čez teden. Če bom 
sploh imel s r e č o , da bodo pogrunta l i , kje 
me i skat i , č e ne bodo, pa me bo š e l e bogve-
kdaj n a š e l kdo s l u č a j n o v tem z a p u š č e n e m 
kotu! — K a k š n i dve ur i v e č bo ž e trajala 
tale moja pot do Z a t r n i k a . P o k a z a l sem 
hrbet prehodu , k i sem ga imel pred nosom 
in z a č e l mis l i t i k a m naj k r e n e m . Naj grem 
o b do l in i navzdol ali navzgor . Oboje je 
nekako s labo. Š e l sem k a k i h petdeset 
metrov, pa sem se vseeno ozr l nazaj . — 
M e d tem sem dognal , da se da z repi zveza
n ih s m u č i prebijati skorjo snega — in č e 
j i h z a b i j e š vsaj trideset cent imetrov 
globoko, je to ž e nekaj takega, kot č e bi 
imel cepin: stopnjo n a r e d i š in tudi pr imes 
se l ahko zanje bolj p r i t leh. — Navsezadnje 
sem tudi p laninec in sem bil pred nekaj 
meseci nad š t i r i t i s o č metrov v i soko v 
snegu in vetru — sicer res ne s a m . — 
O b r n i l sem se in se z a č e l k o r a k za 
k o r a k o m prebijat i . Najprej navzdol . Potem 
č e z ozki hrbet . O n s t r a n hrbta pa je bi lo š e 
deset do petnajst metrov najbolj grde 
s trmine — najbolj pasje in nevarne od vse
ga. P a sem premagal tudi to! 

N a v r h u me je č a k a l o n a j v e č j e presene
č e n j e ! Z a č e t e k ali konec ceste? G l o b o k o 
pod snegom se je k o n č a v a l a cesta, k i ni 
mogla pripeljat i od n ikoder drugod kot z 
Z a t r n i k a . Saj ne v i d i m skoz i sneg k a k š n a 
je spodaj! L a h k o , da so kotanje in kamenje . 
M o r d a so jo t ik pred snegom zapust i l i bu l 
d o ž e r j i . A m p a k trasa je tu — pot je pretr
gana. V e d n o b o l j š a bo! 

K a j ni to tisto, k a r smo tol iko let ž e l e l i , 
z a m a n č a k a l i — in mis l i l i , da 9e ne more 
naredi t i ! T a k pris top do Galer i j , do P r e r a -
sa, prot i S t a r i P o k l j u k i ! In ta pr ihaja zdaj z 
za trn i ske s tran i . P a saj je vseeno odkod 
pride , samo da pr ide! Res je, — ne delajo 
jo zarad i Ga ler i j — delajo jo zarad i lesa, k i 
je tu oko l i . K a k o lepo bi bilo, č e bi v i soko 
č e z P r e r a s nared i l i š e lep in trden most, 
premagal i preostalo ska lnato Č e l o s cesto 
in to speljali in zvezal i s cesto na Staro Po
k l juko , saj je ž e č i s t o bl izu. Potem se bodo 
l a h k o vs i t raktor j i usmer i l i tukaj č e z . Po 
s tar i p o k l j u š k i cesti si zdaj s t raktor j i upa
jo samo najbolj d r z n i v o z n i k i . T u d i tovor
njak i b i l a h k o vozi l i t a m Čez. 

Galer i je imajo s r e č o : p r i b l i ž a l e so se ce
sti. J a z m i s l i m , da pr ide k m a l u č a s , da j ih 
bo l ahko m n o g i m m o g o č e ob iskat i od te 
s t ran i . D a bomo speljal i k r a t k e steze tja 
dol v vrtce in j ih z a v a r o v a l i . M o g o č e bomo 
pre izkus i l i tudi d a v n o zabetonirane ž e l e z 
ne drogove, č e so Še t rdn i in p r e k o nj ih po
l o ž i l i hrastove plohe — naredi l i spet gale
rije. T o ta lepi svet v s e k a k o r z a s l u ž i ! 

D v e stezi bomo speljal i — ena je tista, k i 
p r a v z a p r a v ž e je — in pripelje na z a č e t e k 
mostov ali v spodnje vr tce in v P o k l j u š k o 
luknjo ; za drugo bomo pa š e pogledali kje 
bo š l a — na vsak n a č i n pa bo p r i š l a v tisti 
kotel s praprotjo , v tisto r a v n o divj ino v 
zgornj i vrtec, kjer skoz i s k a l n i obok s t o p i š 
v » d o m gor jansk ih p l a n i n c e v « — in potem 
se bomo v njem in v njegovi ve l ik i predsobi 
vs i gorjanski p lan inc i z b r a l i ! 

15. a p r i l a 1979 

Spet sem bil na P o k l j u k i — to pot sem 
poiskal in tudi n a š e l n a j b l i ž j o in najpr i -
k l a d n e j š o pot n a Preras . P r i mladi je treba 
iti na b l i ž n j i rovt , iti Č e z e n j in potem p6 ko
maj z a z n a v n e m grebenu naravnos t skoz i 
gozd — in ž e si tik nad s t r m i n o nad s k a l a 
mi , kjer p r i d e š p o š e v n o na Preras . Po p r i 
sojnih legah in po r o v t i h je medtem ž e po
bra lo sneg. Po s e n č n i h s traneh in po kota
njah ga je pa š e zmeraj dosti. Č e z tisti 
p r e h o d na P r e r a s u je bil tudi š e . T u d i v 
s t r m i n i na z a t r n i š k i s t ran i je š e bil . — N a 
v r h u , kjer se k o n č a cesta, je bilo kopno. 
Z a č e l sem se po p r e c e j š n j i s t r m i n i s p u š č a t i 
v tisto mojo kot l ino med ska lami . Do 
polovice poti je bilo kopno, potem se je 
z a č e l sneg. T e g a je bilo na debelo spodaj po 
vsej, s s k a l a m i obdani r a v n i n i . K a r p r e v e č 
za nizke č e v l j e — in pcecej vd ira lo se je. 
Najprej sem o d š e l k t istemu izhodu iz 
š p i l j e : k l jub v i s o k i m k u p o m snega, ki g a j e 
iz s t r m i n nanes lo v ozko, ponekod prot i ne-

P R E Š E R N O V A K O Č A O D P R T A 

P l a n i n s k o d r u š t v o J a v o r n i k — 
K o r o š k a B e l a s p o r o č a ob i skova l 
cem K a r a v a n k , da bo P r e š e r n o v a 
k o č a na Stolu od sobote, 9. jun i ja , 
dalje odprta in redno o s k r b o v a n a . 

bu odprto s k a l n o tesen zadnjega dela 
prehoda z nekdanj ih galerij , sem se vseeno 
prer in i l tako d a l e č v tesen, da je pred 
m a n o zmanjka lo tal pod nogami . T a m so 
ostale samo š e redke zabetonirane p r e č k e , 
ki so v č a s i h nosi le hrastove stopnice in 
pod p r o t i ga ler i jam. Zdaj tam zija samo od
p r t i n a navzdol prot i dnu spodnje ravn ine . 
Napre j se ne da . — Zato sem se v r n i l nazaj 
na zgornjo ravn ino . T a m mi je ž e prej zbu
d i la pozornost v i soko odlomljena bukev, 
poras la z l esn imi gobami . Zdaj se mi je 
zdela podobna ve l ikemu lesenemu vodnja
ku . 

Se sem k o r a č i l po snegu nasproti » d o m u 
gor jansk ih p l a n i n c e v « ; v i soki sneg je 
z n i ž a l ska lnat i obok vhoda , k i ga je 
nared i la n a r a v a . N o t r a n j š č i n a je b i la taka 
kot vedno. S m r e k a š e vedno š t r l i navzdol z 
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v r h o m naprej . T u d i sneg je zdaj v njem. 
K a k o bi tudi bilo d r u g a č e , ko pa n i m a 
s tropa! 

Š e bi bredel in ogledoval — kljub snegu, 
ki se u d i r a . A m p a k enajsta u r a je Že d a v n o 
m i m o — m o r a m s » podvizat i domov, kjer 
me bodo Č a k a l i . 

T a m , kjer sem p r i š e l dol , sem spet zlezel 
nazaj na tisto b o d o č o cesto. Zdaj se ž e v id i 
odkopnelo c e s t i š č e . Zdaj je š e majava: po
nekod je kamenje drugod mastno blato. 
T u d i neurja poz imi so jo ponekod m o č n o 
r a z r i l a . Š e bo dela z njo. — Nisem Šel po 
njej prav do Z a t r n i k a . P o i s k a l sem prehod 
Čez potok, k i je zdaj tekel po dnu doline, in 
se pod bregu povzpel na š i r o k o cesto, ki 
pelje prot i G o r j a m , da bom prej doma. 

K m a l u bom spet p r i š e l ! 
K o c j a n č i č 

V p r v i h letih po osvoboditvi so moral i 
p lan inc i , skupaj z g o r s k i m i r e š e v a l c i na 
Jesen icah in v D o l i n i pod m o g o č i m i gora
mi ter po vsej S loveni j i in Jugos lav i j i brez 
o d l i č n i h , de lovnih t o v a r i š e v A l e š a Stanov-
n i k a , P e p č k a R a v n i k a , M a t e v ž a F r e l i h a , 
M i h a A r i h a in š t e v i l n i h drug ih , ki so padli 
v par t i zan ih ali bil i u n i č e n i v z loglasnih 
t a b o r i š č i h smrt i , celiti s t r a š n e rane š t i r i 
letne borbe in popravljat i ter obnavljat i 
u n i č e n e , p o ž g a n e in p o r u š e n e p laninske 
domove, k o č e in b ivake . Med 69 p lan in 
s k i m i domovi je bi lo v č a s u narodnoosvo
bodi lnega boja u n i č e n i h 49. P o vojni smo 
p o d e d o v a l i ve l iko r e v š č i n o . P o ž g a n a je 
bi la P r e š e r n o v a k o č a na Stolu (20. februar
j a 1942), prvega maja 1943 je pogorel V a l 
vasorjev dom pod Sto lom, 13. juni ja 1943 
so bile p o ž g a n e g o l i š k e p lan inske posto
janke , pet dn i pozneje, 18. juni ja istega leta 
je bi la u n i č e n a s k a l a š k a k o č a na R o ž c i , 
enaka usoda je doletela tudi Š t e v i l n e pla-
n i n s k o s m u č a r s k e postojanke v K a r a v a n 
kah in J u l i j s k i h A l p a h . O b n o v a teh p lan in 
sk ih domov, k o č in z a v e t i š č je zahtevala 
v e l i k o p r i d n i h , mar l j i v ih in u d a r n i š k i h 
rok. P l a n i n c i z Jesenic so bil i takoj po 
o s v o b o d i t v i akt ivno v k l j u č e n i v fizkul-
turno d r u š t v o J o ž a G r e g o r č i č . 

V l o ž i l i so vse svoje zdrave sile v novo 
organiz iranost p lan ins tva in a lp in i zma ter 
gorske r e š e v a l n e s l u ž b e v o b č i n i . 

Iz R a t e č , najbolj zahodne meje nove J u 
goslavije, iz P o s o č j a in T r e n t e so tekle 
mladinske , T i t o v e š t a f e t e z n a j b o l j š i m i ž e 
ljami in č e s t i t k a m i skozi Do l ino prot i Beo
gradu, kjer sta j i h i z r o č i l a heroju in pred
sedn iku republike T i t u med drug imi tudi 
preds tavn ika iz n a š e o b č i n e J o ž a Č o p in 
Sonja R o z m a n - P e t a č . 

V s i ljubitelji in ob iskovalc i gora z Jese
nic in ostal ih krajev so v p r v i h dveh letih 
po osvoboditvi z i zrednim de lovn im pole
tom in ž a r o m zav iha l i rokave in prijel i za 
k r a m p e in lopate. U s p e š n o so ž e jeseni leta 
1945 organ iz i ra l i , p r i p r a v i l i in izvedli Š t e 
v i lne delovne akcije za o č i š č e v a n j e in po
prav i lo i zropanih in u n i č e n i h p l a n i n s k i h 
objektov v K a r a v a n k a h in J u l i j s k i h A l p a h . 
Najbolj u d a r n i so r u š i l i na k r i v i č n i meji od 
J a l o v c a do T r i g l a v a in dalje sramotne mej
nike z o z n a k a m i I in D . P r i d n e roke so po
treboval i S l o v e n s k i p l a n i n s k i d o m ( T i č a r -
jev), E r j a v č e v a k o č a na V r š i č u , T a m a r , 
M i h o v dom in k o č a na G o z d u ter K r n i c a . 
T u d i A l j a ž e v dom je nujno potreboval p r i 
dne roke in T r i g l a v s k i dom, K r e d a r i c a , 
S t a n i č e v a k o č a , P l a n i k a in skoraj popol 
n o m a d o t r a j a n e in u n i č e i r e i ta l i janske 
k o č e Rifugio Napoleone C o z z i na sedlu 
D o l i č in Ri fug io E f r e m De S i m o n i pod 
Š p i č k o nad G o r e n j o T r e n t o pod J a l o v c e m . 

P l a n i n c i z Jesenic , Mojs trane , J a v o r n i k a 
in drug ih krajev in vasi so bil i nosi lci vseh 
drug ih š t e v i l n i h akci j , ki so izzvenele kot 
m o g o č n e m n o ž i č n e l judske, p lan inskoa lp i -
n i s t i č n e manifestacije. 

Leta 1946 smo u r e s n i č i l i dolgoletne ž e l j e 
in potrebe alpinistov. V Z a A k u , pod mo
g o č n i m i s tenami Š i r o k e P e č i in Oltarjev, 
smo zgradi l i ž e tretje gorsko z a v e t i š č e . N a 
š k r l a t i c i smo o d k r i l i 5. avgusta 1945 spo
m i n s k o plaketo vsem pad l im borcem. M n o 
ž i č n e pr i red i tve in manifestacije so se 
vrst i le iz leta v leto, tekmoval i smo med 
seboj, kdo bo pr ispeval v e č za napredek in 
zdravo rast m n o ž i č n e g a p lan ins tva v novi 
s o c i a l i s t i č n i domovin i . N a p lan inskoa lp i -
n i s t i č n i razstavi na Jesen icah od 5. do 
12. januarja 1947 je bilo zbrano vse, kar 
p r e m o r e S loveni ja iz zgodovine n a š e g a 
p luninstva v besedi in podobi . N a njej so 
sode . -fVi. ; s svoj imi deli pesniki in pisa
telji, s l i k a . 1 - in fotoamaterji , kra j inar j i . 
V s e prireditvi- delovne akcije, razstave, 
akademije in predavanja so v v sakem po
gledu dosegle svoj v z v i š e n i mobi l i zac i j sk i 
in akc i j sk i namen, š t e v i l o č l a n s t v a se je 
nenehno m n o ž i l o in pomtajalo. 

P r v i in edini p l a n i n s k i m l a d i n s k i tabor 
v M a r t u l j k u 3. in 4. maja je pr ivab i l v č u d o 
vit svet m a r t u l j š k i h gora pod š p i k in Z a 
A k ter Srednj i v r h preko 1500 n a v d u š e n i h 
in za p lanins tvo zagret ih mlad ink in mla 
dincev . V T r e n t o , osvobojenim prijateljem, 
t o v a r i š e m in znancem smo ponesl i preko 
250 knj ig . V i š e k s lavju pa je bi lo desetega 
avgusta 1946, ko je preko 5000 ljubiteljev 
gora s lavi lo » S v o b o d n i T r i g l a v « in se je 
preko t i s o č u d e l e ž e n c e v povzpelo n a svo
bodno teme simbolu O F in n u š e g n narodu. 
T o so bile pros lave in akcije , m o g o č n e 

manifestacije, ki so neponovlj ive. D a bi 
p lan insk i svet p r i b l i ž a l i mladin i in delov
n i m ljudem, je p lan insko d r u š t v o Jesenice 
5. septembra 1948 s lovesno i z r o č i l o name
nu edinstveno p lan insko zavarovano pot 
na P r i s o j n i k , K o p i š č a r j e v o pot, ki jo je 
mojstrsko nadelal in zavarova l T r e n t a r 
A n t o n K r a v a n j a , K o p i š č a r . 

B i l a n c a delovnega in ustvarjalnega pole
ta gorn ikov iz Dol ine v p r v i h letih po osvo
boditvi pa n i k a k o r ne bi bi la celovita, č e ne 
bi p r i k a z a l i organizaci jo in izvedbo 32 t r i 
g lavsk ih , m l a d i n s k i h . T i t o v i h š t a f e t , v k a 
terih je zajeta vsa ve l ika in i skrena l ju
bezen do us tvarja lca n a š e s o c i a l i s t i č n e 
samoupravne d r u ž b e . 

K l j u b obil ic i dela, nalog in obvez ter 
d o l ž n o s t i pr i organizaci j i novega p l a n i n 
s tva in plezalnega š p o r t a , obnovi p lan in 
s k i h objektov in mobi l izaci j i mladine in 
d e l o v n i h l judi v m n o ž i č n o p l a n i n s t v o , 
v r h u n s k i plezalni š p o r t in ekstremni a lp i 
nizem, andinizem in h imalaja izem, smo 
g o r n i k i z Jesenic vedno in z i zrednim po
nosom in č a s t j o nosi l i i skrene pozdrave 
z n a j b o l j š i m i ž e l j a m i z v r h a T r i g l a v a , s im
bola O F in s lovenskega naroda , m a r š a l u 
T i t u v Beograd . 

P r v a T r i g l a v s k a , m l a d i n s k a T i t o v a š t a 
feta je startala na v r h u T r i g l a v a 21. maja 
1948. O d tedaj se jih je zvrst i lo š e 32 do T i 
tovega 87. leta. Z a č e t e k vseh teh 32 š t a f e t 
na v r h u T r i g l a v a v lepem, s o n č n e m in v i 
h a r n e m vremenu, med plazovi , s n e ž n i m i 
m e t e ž i in ujmami je bilo v e l i č a s t n o , praz 
n i č n o slavje ne samo mlad ih in s t a r e j š i h 
gorn ikov obojega spola z Jesenic , t e m v e č 
tudi iz ostal ih krajev in vasi , de lavsk ih 
centrov n a š e dol ine in Slovenije sp loh . 
P r e š e r n a pesem in v r i s k i so vedno 
p r a z n i č n o odmeval i z v r h a in po grebenih 
in v i š a v a h T r i g l a v a . Š t a f e t n o pal ico s po
zdrav i , č e s t i t k a m i in n a j b o l j š i m i ž e l j a m i so 
s ponosom in s r e č o nosi l i p lan inc i , p ion ir 
j i , plezalci , s m u č a r j i , a lpinis t i , lovci , delav
ci , kmetje, d r v a r j i . V s o dolgo pot so nosilce 
toplo in n a v d u š e n o pozdravl ja l i mladi in 
stari prebivalc i vasi , naselij in mest pod 
gorami . P i s a n a r e k a p r a z n i č n o r a z p o l o ž e 
nih nosi lcev se je v e č a l a od posameznikov 
n a v r h u T r i g l a v a v reko in veletok. 

Pot T r i g l a v s k e mlad inske , T i t o v e š t a f e t e 
z v r h a T r i g l a v a ni b i la vedno l a h k a in 
s o n č n a , nosi lc i so se m o r a l i n e r e d t č o bori t i 
z z a s n e ž e n i m i in ledenimi ves inami , s po
tuhnjen imi meglami in s v s e u n i č u j o č i m i 
p lazovi ter s š t e v i l n i m i d r u g i m i u j m a m i , 
navezani na plezalne v r v i in v a r o v a n i s 
p leza ln imi k l i n i . V e č k r a t je bilo zaradi 
varnos t i znat i mojs trsko uporabljat i ledno, 
plezalno k lad ivo in cepin ter hoditi z de
rezami . N a T r i g l a v smo pristopal i v ugod
nem, s o n č n e m vremenu in dobr ih s n e ž n i h 
razmerah skozi do l ino V r a t po poti preko 
P r a g a . Najbolj s r č n i , n e u s t r a š e n i in po
g u m n i so se vzpenjal i na T r i g l a v tudi po 
l a ž j i h ali t e ž j i h p lezalnih smereh severne 
stene T r i g l a v a in iz Zelenega snega, lede
n i k a po k l a s i č n i poti p r v o p r i s t o p n i k o v iz 
leta 1778, naravnost na sedlo med M a l i m in 
V e l i k i m T r i g l a v o m . P r v i nos i lc i T i tove Š t a 
fete so na v r h T r i g l a v a pr ihaja l i tudi iz 
T r e n t e skozi Zadnj i co in preko K o m a r j a 
pa z B leda in B o h i n j a prek Ve lega polja in 
L e d i n . P r i s lovesnem z a č e t k u nas je bilo 
mnogokrat v s labem in v i h a r n e m v r e m e n u 
zelo malo, le n a j b o l j š i in najbolj pogumni 
in zagreti , d r u g i č , ko je T r i g l a v obsevala 
bogata s o n č n a l u č se nas je zbralo na v r h u 
tudi deset, trideset, petdeset in v e č . Zas ta 
ve so v ihra le in pesem je govor i la , da smo 
s r e č n i , p r e s r e č n i ! 

P o l e g T r i g l a v s k i h m l a d i n s k i h T i t o v i h 
Š t a f e t smo p l a n i n c i in a lp inis t i z Je sen ic 
s lav i l i na v r h u T r i g l a v a 27. apr i la 1951 tudi 
desetletnico ustanovitve O F , kjer smo raz-
1 : I i posebno s lavnos tno jubilejno zastavo. 

Z a r a d i s k r a j n o s labega, v iharnega vre-
m na na ž a l o s t ni mogla startati na v r h u 
T i -Sava s p o m i n s k a š t a f e t a v p o č a s t i t e v 
dva petletnice drugegu zasedanju A V N O J . 
Star ulu je izpred T r i g l a v s k e g a d o m « . K r e -
darit-.' 11. novembra 1963. T u d i to je bilo 
ve l iko , m n o ž i č n o spominsko slavje na T r i -
gluvu, katerega so se u d e l e ž i l i š t e v i l n i v i d 
ni predstavnik i n a š e g a d r u ž b e n o p o l i t i č n e 
ga in p l u n i n s k o u l p i n i s t i č n e g a ž i v l j e n j a . 

ŽELEZAR 21 

P O V O J N A Z A G N A N O S T P L A N I N C E V 
IN 32 T R I G L A V S K I H , 

M L A D I N S K I H — T ITOV IH Š T A F E T 

Štafeta na Triglavu leta 1966 

Ko sem nekega dne p r e d d v e m a letoma 
] ( ) !el pri t i s Stare Pok l juke n a Z a t r n i k , n i -
(-m v e č vedel kje se odcepi tista steza, k i 
]̂je tam preko , kjer se bregova do l in stis

k a na P r e r a e u nad G a l e r i j a m i . V e č let je 
e minilo o d k a r sem sel zadnj ikra t . Popot-
>iku J e t a m o l a j š a n a pot, saj t a m nit i ni tre-
( d iti vel iko navzdo l in zato tudi ne n a d r u -
H strani to l iko navzgor . P a ni samo k r a j š a 
n u d o b n e j š a — tudi zelo z a n i m i v a je! 

Ravno pod P r e r a s o m se k o n č a in zak l ju 
či spodnja d o l i n a , iz katere l a h k o malo 
i r e | zavijete skoz i P o k l j u š k o luknjo — 

eli'ko ska lno vot l ino — n a P o k l j u k o , č e 
,d ne zavijete na desno in nadaljujete pot 
•e nakaj č a s a med v i s o k i m i s k a l n i m i ste-
ismi. ki se p r a v k m a l u zelo p r i b l i ž a j o ena 
irugi- potem pa se d o l i n a spet r a z š i r i . T a k o 
• a-ftanejo n e k a k š n i kot l i a l i v r t c i . Z a d n j a 
3 ka kot l ina spodnje dol ine je p r a v pod 
Verasom. T a m pa do l ino p o p o l n o m a zapre 
,-ijoka ska lna stena. 

po zadnje vojne — in se nekaj let po njej 
_ dokler n iso dotraja l i mostovi preko 
^al, se ta pot po d o l i n i tam ni k o n č a l a , 
pred vojno, v let ih gospodarske kr ize , je 
nilo dovolj k o r a j z n i h m l a d i h ljudi brez de-
B | ki so se lot i l i in ponekod tudi na v i s e č i h 
frveh zavrta l i v steno vrs to lukenj . Vanje 
•0 zabetonirali ž e l e z n e nosi lce in nanje po
bili hrastove plohe in nared i l i ograjo in 
hodnik nekako po sredi v i soke stene. T a 
hodnik je na desn i s t ran i skale zav i l v tes
no spiljo p r a v tam, kjer se k a k i h deset me* 
[rov v i š j e pelje prek s k a l tisti prehod — 
preras i m e n o v a n , k i spaja p o k l j u š k o in 
I f l t - n i š k o s t ran . 

Ko si na drug i s t ran i p r i š e l iz t e m a č n e g a 
o ozkega r o v a med m o k r i m i s k a l a m i spet 

na dan, si l a h k o nadal jeva l pot po stezi 
,roti Mrz l emu studencu, k a k o r so takrat 
vedno prav i l i kra ju s s tudencem ob k r i ž i -
;:u cest sredi Pok l juke . Dandanes se to 
ime vedno bolj izgublja — zdaj k a r vsemu 
skupaj pravijo P o k l j u k a . 

Takrat pred leti — oko l i leta 1930 sem bi l 
- mlad fant — na o tvor i tv i galerij . B i l o je 
relo ž i v a h n o . M n o ž i c a ljudi je k a r d r l a nav-
igor in hitela med o z k i m i prehod i iz v r t c a 
, vrtec. T a m v zadnjem v r t c u pod galerija-
ni so pod prev i sne skale postavi l i stojnice 
r j e d a č o in p i j a č o ter nared i l i k l o p i in m i -
:e. Tudi gorjanjska godba je igra la takrat , 
licer š e ni imela n a r o d n i h nos — ampak 
iniforme podobne gas i l sk im. T a k r a t je bi la 
o godba gasi lskega d r u š t v a . (Tudi takrat 
;mo že imeli gasilce, p lan ince , t u r i s t i č n o 
lruStvo, jamarje in druge. In med n j imi tu
li zelo n a v d u š e n e in p o ž r t v o v a l n e . ) 

Iz otvoritve domov sem se peljal z avto-
nobilom, ki je.peljal godbenike (peljati se z 
avtomobilom — za tiste Č a s e za mladega 
'anta ni b i la tako m a j h n a stvar) , nekol iko 
jrednosti sem imel zato, k e r je b i l tudi moj 
tce pri godbi — in tudi zato, da sem pr ine 
sel domov tudi njegov k lobuk , k i ga je tam 
namenjal za godbeno kapo. 

To pot skoz i galerije so potem precej 
uporabljali kot b l i ž n j i c o tudi gozdni delav
ci in mladi nab ira l c i jagod, b o r o v n i c in 
brusnic — p u š p a n a . V s e to smo potem no
sili prodajat na B l e d . 

Vendar se m i zdi , da ta pot skoz i Galer i je 
•i izpolnila p r i č a k o v a n j glede t u r i s t i č n e g a 
obisk kljub temu, da je zelo z a n i m i v a . Nje
ne stene so v i š j e in m o g o č n e j š e kot v int -
garske, č e b i t ek la š e k a k š n a R a d o v n a al i 
druga voda skoz i , bi V i n t g a r gotovo 
u s e n č i l a . T a k o pa je le m o g o č n a suha 
loziroma v l a ž n a ) , soteska. L e ob hudih 
nalivih se z l ivajo vanjo potoki s sten, 
j e č i n , s k a l in s t rmih bregov. 

J e p a č tako, da dostop do galerij ni tako 
ahek in p r i m e r e n za avtomobil is te — od 
isfalta je za avto Še k a k š n a dva k i lometra 
jolj slabe m a k a d a m s k e ceste, potem pa je 
reba Se k a k š n i h dvajset minut p e š po sicer 

tanimivi, a za l a h k e č e v l j e , bolj s labi poti 
in gozdni stezi. No n a v d u š e n c e v za n a r a v o 
in tistih, k i so za to, da nekaj vidijo in 
pripravljeni tudi nekaj ž r t v o v a t i , to ne mo
li in ne odvrne . Danes — ob v s e s p l o š n i ko -
modnosti, bi res skora j p r i t r d i l o d b o r n i k u 
našega t u r i s t i č n e g a d r u š t v a , k i p r a v i , da bi 
bil vsak d i n a r , porabl jen za ponovno uredi 
tev soteske in poprav i lo mostov, p r o č v r 
žen denar. 

Bil sem ž e i tak p r e d a l e č , (z druge s t ran i 
doline so brne l i av tomobi l i , k i so voz i l i 
proti M r z l e m u studencu) pa sem š e vedno 
iskal Preras in prehod navzgor po d o l i n i — 
in tam ga seveda nisem n a š e l . Zato sem se 
obrnil nazaj in gledal , kje bi n a š e l p o l o ž -
•e jšo s trmino, kjer bi se dalo pr i t i n a dno 
doline. P r a v z a p r a v m o r a m pr iznat i , da me 
že leta m i k a stopit i n a to z a p u š č e n o dno 
doline — na to z a p u š č e n o , nedostopno dno 
onstran kameni te pregrade , za p o r u š e n i 
mi, gni l imi mostovi ! Najbolj pa me m i k a 
prav tisti p r v i , z a o k r o ž e n i , k a m e n i t i vrtec 

- tista ko t l ina , k i je takoj za ga ler i jami . 
Kije n a j t e ž j e dostopna! 



T I S O Č M L A D I H T E K M O V A L C E V 
V mesecu maju so se v j e s e n i š k i o b č i n i 

zvr s t i l a š t e v i l n a Š p o r t n a t e k m o v a n j a s 
k a t e r i m i so m l a d i p o č a s t i l i l e t o š n j e j u b i 
leje n a š e partije, S K O J in r e v o l u c i o n a r n i h 
s ind ikatov , 87. rojs tn i d a n t o v a r i š a T i t a in 
mesec mladost i . T e k m o v a n j a je organ iz i 
r a l a k o m i s i j a za š p o r t n o rekreac i jo p r i ob
č i n s k i konferenc i Z S M S Jesen ice skupaj z 
o b č i n s k o zvezo te lesnokul turnih o r g a n i 
zacij . M l a d i so se p o m e r i l i v š t a f e t n e m 
teku, rokometu in T R I M akci j i » v s i na kolo 
za zdravo t e l o . « V s e h tekmovanj se je 
u d e l e ž i l o 1005 m l a d i h iz o snovn ih in sred
nj ih š o l , T O Z D in O Z D , k r a j e v n i h skupno
sti in p r i p a d n i k i J L A . 

R E Z U L T A T I P O S A M E Z N I H T E K M O 
V A N J 

Š T A F E T N I T E K - p i o n i r k e : 1. O S K a 
r a v a n š k i h k u r i r j e v N O B K o r o š k a Be la , 
2. O Š Ž i r o v n i c a , 3. O Š P r e ž i h o v V o r a n c 
Jesenie . 

P i o n i r j i : 1. O Š Ž i r o v n i c a , 2. O Š P r e ž i h o v 
V o r a n c Jesenice , 3. O Š T o n e Cufar Jesen i 
ce. 

M l a d i n k e : 1 . 0 0 Z S M S R a t e č e - P o d k o -
ren , 2. O O Z S M S t r g o v s k a pro izvodna 
organizac i ja G o l i c a , 3. O O Z S M S Hote l 
K o m p a s K r a n j s k a gora , 5. O O Z S M S P l a 
n i k a B r e z n i c a . 

M l a d i n c i : 1. O O Z S M S K S Ž i r o v n i c a , 
2. O O Z S M S Ž e l e z a r s k o - i z o b r a ž e v a l n i 
center Jesenice , 3. O O Z S M S T O Z D Strojne 
de lavnice ( Ž e l e z a r n a ) . 

K O Š A R K A (turnir pionirjev): 1. O S P r e 
ž i h o v V o r a n c Jesenice , 2. O Š K r a n j s k a 
gora, 3. O Š T o n e C u f a r Jesenice . 

T u r n i r p i o n i r k : 1. O Š 16. december M o j 
s t rana , 2. O Š Ž i r o v n i c a , 3. O Š P r e ž i h o v 
V o r a n c Jesenice . 

M A L I N O G O M E T (nastopilo r e k o r d n o 
š t e v i l o ekip 26. Igral i so mlad i iz vseh sre
din): 1. Center s rednj ih š o l Jesenice , 
2. O O Z S M S T O Z D Hotel K o m p a s K r a n j 
s k a gora , 3. M l a d i n s k i odsek Gas i l skega 
d r u š t v a H r u š i c a . 

O S N O V N O Š O L S K O T E K M O V A N J E V 
M A L E M N O G O M E T U : 1. O Š K a r a v a n š k i h 
k u r i r j e v N O B K o r o š k a Be la , 2. O Š Ž i r o v 
n ica , 3. O Š T o n e Cufar Jesenice . 

O D B O J K A m l a d i n c i : 1. O O Z S M S J a v o r -
n i k - K o r o š k a B e l a , 2. O O Z S M S S a v a I . J e 
senice, 3. O O Z S M S Ž i r o v n i c a . 

M l a d i n k e : 1. O O Z S M S G i m n a z i j a Jese
nice, 2. O O Z S M S S a v a I .Jesenice , 3. O O 
Z S M S Š o l a z d r a v s t v e n i h delavcev Jesen i 
ce. 

N A M I Z N I T E N I S - m l a d i n c i : 1. O O 
Z S M S Ž e l e z a r s k o - i z o b r a ž e v a l n i center 
Jesenice , 2. O O Z S M S Ž e l . izob. center 
Jesen ice II., 3. M l a d i n s k i odsek G a s i l s k e 
ga d r u š t v a H r u š i c a . 

O S N O V N O Š O L S K O T E K M O V A N J E V 
R O K O M E T U - m o š k i : 1. O Š P r e ž i h o v 

V o r a n c Jesenice , 2. O š T o n e Č u f a r Je sen i 
ce, 3. O Š T o n e Č u f a r Jesenice . 

Dekle ta : 1. O Š Ž i r o v n i c a , 2. O Š K a r a 
v a n š k i h k u r i r j e v N O B K o r o š k a B e l a , 
3. O š P r e ž i h o v V o r a n c Jesenice . 

A K C I J A » V S I N A K O L O Z A Z D R A V O 
T E L O « : 

T a akci ja je potekala v š t i r i h r a z l i č n i h 
k r a j i h in s icer v Ž i r o v n i c i , na Je sen i cah , v 
M o j s t r a n i in v K r a n j s k i gor i . Skupaj se je 
akcije u d e l e ž i l o 240 kolesarjev, ki so na 
ci l ju prejel i na lepko in T R I M z n a č k o . 

T a k o m n o ž i č n a u d e l e ž b a m l a d i h na vseh 
tekmovanj ih je jasen dokaz da mlad i v 
j e s e n i š k i o b č i n i r e s n i č n o gojijo n a j r a z l i č 
n e j š e š p o r t n e a k t i v n o s t i , " š tem pa razvijajo 
z d r a v duh v z d r a v e m telesu, k i je v d a n a š 
njem s a m o u p r a v n e m ž i v l j e n j u š e k a k o po
treben. 

J . Rab i č 

O B V E S T I L O K E G L J A Č E M 
IN T E N I S A Č E M 

O d 11. jun i ja dalje, bo avtomatsko 
š t i r i s t e z n o k e g l j i š č e v š p o r t n e m 
p a r k u v P o d m e ž a k l j i do jesenske 
sezone zaprto. 

R e d n o pa je odprto tenis i g r i š č e s 
t remi i g r i š č i . 

Iz pisarne ŠD -Jesenice 

P R O G R A M Š P O R T N I H PR IRED ITEV 
V Š P O R T N E M P A R K U 

V P O D M E Ž A K L J I 
K O Š A R K A : 

— petek, 8. juni ja , ob 16. u r i I. kolo r e k r . o b č . lige, 
— sobota, 9. jun i ja , ob 9. u r i Jesen ice : T r i g l a v — kadet i , ob 19. ur i Jesenice 

: S a v a — č l a n i c e , 
— nedelja, 10. juni ja , ob 9. ur i Jesen ice : R a d o v l j i c a — m l a d i n c i , ob 10.30 

Jesen ice : L o k a i n v e s t — kadet inje , 
— 11., 13-, in 14. jun i ja 1979 od 15. do 19. ure prvens tvo Z J za leto 1979, 
— sobota, 23. jun i ja , ob 19. ur i Jesenice : I s k r a - O l i m p i j a — č l a n i c e . 

K E G L J A N J E N A A S F A L T U : 

— sobota, 9. juni ja , ob 8. ur i f inale prvens tva G o r e n j s k e — Č l a n i . 

N O G O M E T : 

— č e t r t e k , 7. jun i ja , ob 16. ur i p o k a l n a t e k m a Jesenice : R u d a r , 
— petek, 8. juni ja , ob 16. u r i I. ko lo r e k r . o b č . lige. 

O D B O J K A : 

— petek, 8. juni ja , ob 16. u r i I. ko lo r e k r . o b č . lige. 

O S T A L E P R I R E D I T V E : 

— sobota, 9. jun i ja , ob 9. ur i o b č . tekmovanje enot C Z , 
— petek, 15. jun i ja , ob 20. u r i v š p o r t n o k u l t u r n i d v o r a n i G l a s b e n a p r i r e d i 

tev p o d n a s l o v o m » Z L E T N I G L A S O V I S E V D A H A « , 
— sobota, 16. jun i ja , ob 20. u r i z a k l j u č n i v e č e r v o k v i r u pr ired i tve » V E S E 

L E M L A D I N S K E I G R E 1 9 7 9 « . 

R A Z P I S Š T I P E N D I J 

V V R A T I H 
V E L E S L A L O M 

Z A M E M O R I A L 
Z V O N E T A K O F L E R J A 

G o r s k a r e š e v a l n a s l u ž b a M o j s t r a 
n a je v nedeljo, 3. jun i ja , na s m u č i 
š č u pod L u k n j o v V r a t i h izvedla 
ve les la lom za m e m o r i a l znanega 
mojs transkega a lp in i s ta Z v o n e t a 
K o f l e r j a . Nas top i lo je 30 t ekmova l 
cev, č l a n o v g o r s k i h r e š e v a l n i h 
s l u ž b iz T r ž i č a , R a t e č , K r a n j s k e 
gore in M o j s t r a n e ter ek ipa G R S 
K e t s c h a c h - M a u n t e n iz sosednje 
Avs tr i j e , k i se v s a k o leto u d e l e ž i 
tega tekmovanja . 

R E Z U L T A T I : 
Posamezno: 1. F r a n c R a b i č G R S 

M o j s t r a n a 2,06.61, 2. Stane S m i d 
2.10,75, 3 . P o l d i D u r c h n e r G R S 
K e t s c h a c h - M a u n t e n , 2.12,51, 4. A n 
drej K o r e n e G R S K r a n j s k a gora 
2,14.40, S . J o ž e M a r t i n j a k G R S M o j 
s t r a n a 2.18,66, 8. J a n e z B r o j a n G R S 
M o j s t r a n a 2.20,47, 7. F r i t z Gresse l 
G R S K e t s c h a c h 2.23,25, 8. B r a n d -
statter G R S K e t s c h a a h 2,26.44, 
O . M i r o S m o d i « G R S M o j s t r a n a 
2.26.44, 10. J o ž e R o z m a n G R S T r ž i č 
2.29,09. 

E k i p n o : 1. G R S M o j s t r a n a ( R a b i č , 
S m i d , M a r t i n j a k ) 8.34.02, 2. G R S 
K e t s c h a c h M a u n t e n ( D u r c h n e r , 
G res sel , Bradste t ter ) 2.01,79, 3. G R S 
M o j s t r a n a II. ( B r o j a n , S m o d i š , 
U r b a s ) 7.16,26, 4. G B S K r a n j s k a 
g o r a ( K o r e n e , K l o f u t a r , R a d o n ) 
7.39,47, 6. G R S T r ž i č ( R o z m a n , 
S t a m c a r , G r o s ) , 

J . R a b . č 

Z nogometne tekme Jesenice Triglav Kranj — mladinci, v kateri so zmagali 
Jeseničani 5:0 (2:0). Gole za domačo ekipo so dali: Krašovec 2 in Bešič, 
Bakonič in Ekič po enega. Tekma je bila odigrana v okviru gorenjske nogo
metne lige 

22 ŽELEZAR 

V A B I M O N A IZLET 

Turistično društvo Jesenice vabi svoje člane na izlet, ki bo pred
vidoma (če bo dovolj prijav) v soboto 23. junija z odhodom ob 6. uri 
izpred poslopja zdravstvenega doma na Jesenicah. Ogledali si bomo 
rože in muzej v Kropi ih Kurnikovo hišo v Tržiču. V Cerkljah nam 
bodo predstavniki TD govorili o gojitvi rož in o pripravi razstave. 
Nato si bomo ogledali arboretum Vočji potok, Kamnik, Gornji grad 
in Ljubno. Kosili bomo na kmetiji, kjer gojijo kmečki turizem na 
HOMCAH v Zgornji Savinjski dolini. Po kosilu ogled Mozirja, Sa
vinjskega gaja in Velenja nato vrnitev domov ob približno 21. uri. 

Prijave sprejemamo na sedežu turističnega društva Jesenice do 
14. junija in sicer vsak dan od 9. do 11. ure razen sobote in nedelje. 
Cena s kosilom vred približno 200.din. 

Turistično društvo 
Jesenice 

O B V E S T I L O 
O J A V N I L IC ITACIJSK I P R O D A J I 

Avto moto društvo Jesenice prodaja dne 18. junija ob 18. uri 
v prostorih avto moto društva Jes"enice, Cesta bratov Rupar3 
tri osebne avtomobile 

1. ZASTAVA 750 LETNIK 1976 KR 551-20 
izklicna cena 28.000 din 

2 ZASTAVA 750 LETNIK 1976 KR 567-16 
izklicna cena 32.000 din 

3 ZASTAVA 750 LETNIK 1977 KR 591-58 
izklicna cena 23.000 din 

— interesenti pred licitacijo plačajo 10 % izklicne cene, 
— možnost ogleda na dan licitacije od 15. do 18. ure, 
— prometni davek plačan. _ 

IO AMD Jesenice 

R A Z P O R E D T E K M O V A N J A V K O Š A R K I 
Z A P R V E N S T V O Ž E L E Z A R N E 

P O N E D E L J E K , 11. jun i ja 

O b 15.00 K o v i n o s e r v i s : Remont , del. - S E O - T K R - N G : S troj . del . 
ob 15.45 V z d r ž e v a n j e : J e k l o v l e k — P r o f i l a r n a : V a l j . ž i c e in pr . 
ob 17.00 R e m o n t del. : V a l j . ž . in pr . - J e k l o v l e k : P r o f i l a r n a 
ob 17.45 Stroj . del . : V z d r ž e v a n j e - K o v i n o s e r v i s : S E O - T K R - N G 
ob 19.00 S E O - T K R - N G : Remontne del. - V z d r ž e v a n j e : K o v i n o s e r v i s 
ob 19.45 P r o f i l a r n a : S troj . del. — V a l j . ž i c e in p r . : J e k l o v l e k 

S R E D A , 13. jun i ja 
O b 15.00 R e m o n t n e del . : J e k l o v l e k - Stroj . del . : V a l j . ž . in prof i l . [] 
ob 15.46 K o v i n o s e r v i s : P r o f i l a r n a - S E O - T K R - N G : V z d r ž e v a n j e 
ob 17.00 V z d r ž e v a n j e : R e m o n t n e del. - P r o f i l a r n a : S E O - T K R - N G 
ob 18.00 V a l j ž . in pr . : K o v i n o s e r v i s — J e k l o v l e k : Stroj . del. 

Č E T R T E K , 14. jun i ja 

O b 15.00 R e m o n t n e del. : Stroj . del . — K o v i n o s e r v i s : J e k l o v l e k 
ob 15.45 S E O - T K R - N G : V a l j . ž . in prof i l . - V z d r ž e v a n j e : P r o f i l a r n a 
ob 17.00 P r o f i l a r n a : R e m o n t n e del . — V a l j . ž . in p r o f i l : V z d r ž e v . 
ob 17.45 J e k l o v l e k : S E O - T K R - N G - S troj , del.: K o v i n o s e r v i s 
O p o m b a : Igra se po p r a v i l i h K Z S . Č a s i g r a n j a je 2 X 15 minut bruto. E k i p e 

morajo nastopati v š p o r t n i h o b l a č i l i h . 
P r v e tekme, k i so navedene v sporedu bodo odigrane v š p o r t n i ha l i , drugo 

navedene pa na zunanjem i g r i š č u . . 

K O M I S I J A Z A Š P O R T N O R E K R E A C I J O Ž E L E Z A R N E 

KOMPAS - TOZD HOTEL KRANJSKA GORA 

objavlja naslednja prosta dela in naloge 

- dela in naloge več KV NATAKARJEV 
pogoji: končana gostinska šola, eno leto prakse v strežbi 

- dela in naloge več K V KUHARJEV 
pogoji: gostinska šola, eno leto prakse v kuhinji 

- dela in naloge PRENAŠALCA PRTLJAGE 
pogoji: končana osemletka, pasivno znanje enega tujega jezika 

- dela in naloge VODJE VZDRŽEVALCEV 
pogoji: končana poklicna šola (lahko tudi ključavničar, najmanj 

3 leta prakse, po možnosti izpit za visokotlačne parne 
kotle 

- dela in naloge OBRATNE BLAGAJNIČARKE 
pogoji: gostinska šola 

Kandidati naj svoje prošnje z dokazili o izobrazbi oziroma strokov
nosti in delovnih izkušnjah pošljejo najpozneje do 10. 6. 1979 komi-
ciji za delovna razmerja. 

R A Z P O R E D T E K E M 
T R I M L IGE 

M A L I N O G O M E T 

I. K O L O P E T E K , 8. j u n i j a : 

ob 19. u r i : 
1. Ž E L E Z A R N A 

J E S E N I C E : G R A D B I N E C 
2. B O L N I C A : R S H R U Š I C A 
oh 17. u r i : *"* 
3. K S P L A V 2 : K S J A V O R N I K 

- K O R B E L A 
4. K O M P A S K R G O R A : K O V I N 

ob 18. u r i 
5. K S P O D M E Ž A K L J A : K O V I N A R 
6. T V D H R U Š I C A : G R A D I Š 
II. K O L O P E T E K , 15. jun i ja 

ob 16. u r i : 
1. Ž E L E Z A R N A J E S E N I C E : B O L N I C A 
2. G R A D B I N E C : K S H R U Š I C A 

ob 17. u r i 
3. P L A V Ž K S : K O M P A S 
4. J A V O R N I K K S : K O V I N 

ob 18. u r i 
5. K S P O D M E Ž A K L J A : G R A D I Š 
6. T V D H R U Š I C A : K O V I N A R 

K O Š A R K A 

I. K O L O Č E T R T E K , 7. jun i ja ob 16. u r i 
v P o d m e i a k l j i 

1:2 G R A D B I N E C : Ž E L E Z A R 
3:4 T R H L E V E J E : P L A V Ž 
5:6 M O J S T R A N A : P O D M E Ž A K L J A 
7:8 K O R . B E L A : Ž I R O V N I C A 

II. K O L O T O R E K , 12. jun i ja ob 16. ur i 

1:7 G R A D B I N E C : K O R . B E L A 
2:3 Ž E L E Z A R : T R H L E V E J E 
4:6 P L A V Ž : M O J S T R A N A 
6:8 P O D M E Ž A K L J A : Ž I R O V N I C A 

III. K O L O Č E T R T E K , 14. jun i ja ob 16. u r i 

2:4 Ž E L E Z A R : P L A V Ž 
1:3 G R A D B I N E C : T R H L E V E J E 
6:7 P O D M E Ž A K L J A : K O R . B E L A 
5:8 M O J S T R A N A : Ž I R O V N I C A 

IV . K O L O T O R E K , 19. jun i ja ob 16. ur i 

1:5 G R A D B I N E C : M O J S T R A N A i 
2:6 Ž E L E Z A R : P O D M E Ž A K L J A 
3:7 T R H L E V E J E : K O R . B E L A ' 
4:8 P L A V Ž : Ž I R O V N I C A 

V . K O L O Č E T R T E K , 21. jun i ja ob 16. u r i i 

4:7 P L A V Ž : K O R . B E L A 1 

1:6 G R A D B I N E C : P O D M E Ž A K L J A I 
2:5 Ž E L E Z A R : M O J S T R A N A . 
3:8 T R H L E V E J E : Ž I R O V N I C A 

V I . K O L O T O R E K , 26. jun i ja ob 16. ur i 

1:4 G R A D B I N E C : P L A V Ž 
3:6 T R H L E V E J E : P O D M E Ž A K L J A 
5:7 M O J S T R A N A : K O R . B E L A 
2:8 Ž E L E Z A R : Ž I R O V N I C A 

V N . K O L O Č E T R T E K , 28. jun i ja ob 16. u r i 

2:7 Ž E L E Z A R : K O R . B E L A 
3:5 T R H L E V E J E : M O J S T R A N A 
8:4 P O D M E Ž A K L J A : P L A V Ž 
1:8 G R A D B I N E C : Ž I R O V N I C A 

O D B O J K A 

I. I ^ O L O 8. juni ja: 

B0LNICA : T V D Ž I R O V N I C A ob 16. u r i 
Z J : K S S A V A ob 17. u r i 
K S P L A V Ž : T V D J A V O R N I K ob 18. u r i 

II. K O L O 15. jun i ja 
T V D Ž m O V N I C A : T V D J A V O R N I K ob 16. u r i 
K S S A V A : K S P L A V Ž ob 17. uri 
Z J : B O L N I C A ob 18. u r i 

III. K O L O 22. juni ja: 

T V D J A V O R N I K : Ž J ob 16. ur i 
B O L N I C A : K S S A V A ob 17. ur i 
K S P L A V Ž : T V D ŽmOVNICA ob 18. u r i 

IV . K O L O 27. jun i ja 

B O L N I C A : K S P L A V Ž ob 16. u r i 
T V D ŽmOVNICA : Ž J ob 17. u r i 
K S S A V A : T V D J A V O R N I K ob 18. ur i 

V . K O L O 29. juni ja: 

T V D J A V O R N I K : B O L N I C A ob 16. ur i 
K S P L A V Ž : Ž J ob 17. u r i 
K S S A V A : T V D Ž I R O V N I C A ob 18. u r i 

Ž E N S K E : 

I. K O L O 13. junija: 

B O L N I C A : T V D Ž I R O V N I C A ob 17. ur i 
O B Č I N A : Ž J ob 18. u r i 

II. K O L O 20. junija: 

T V D Ž m O V N I C A : O B Č I N A ob 17. ur i 
Ž J : B O L N I C A ob 18. u r i 

III. K O L O 27. juni ja 

T V D ŽmOVNICA : Ž E L E Z A R N A ob 17. ur i 
OBČINA : BOLNICA ob 18. u r i 

Š P O R T N I D A N 
P r e t e k l i teden je bi l č e t r t i š p o r t n i dan za 

u č e n c e osnovne š o l e P r e ž i h o v V o r a n c . 
Sode lova l i smo v s i u č e n c i in u č e n k e od 5. 
do 8. razreda . P o m e r i l i smo se v teku na 
600 m in od igra l i nekaj m e d r a z r e d n i h te
k e m . Dekle ta smo se pomeri le v r o k o m e t u , 
odbojki in v igr i med d v e m a ognjema. 
Rezul tat i pa so b i l i nas lednj i : 

Igra med d v e m a ognjema za 5. razrede: 
5. A : 5. b 0:2 - 1. mesto 5. b; 5. A : 5. c -
0:2; 2. mesto 5. c; 5. b : 5. c - 2:0 3. mesto 
5. a. 

R o k o m e t za 6. razrede: 1. mesto 6. a — 6 
t o č k ; 2. mesto 6. b — 3 t o č k e ; 3. mesto 6. c 
- 2 t o č k i ; 4. mesto 6. d - I. t o č k a . 

R o k o m e t za 7. razrede: 7. a : 7. b 5:3; 7. a 
: 7 . c 7 : 3 ; 7 . b : 7 . c 6:4; 

V r s t n i red: 1. mesto 7. a, 2. mesto 7. b, 
3. mesto 7. c. 

O d b o j k a za 8. razrede: 8. a : 8. c 1:2; 8. a : 
8. b0:2; 8. b : 8. c 0:2. 

V r s t n i red: 1. mesto 8. b; 2. mesto 8. c, 
3. mesto, 8. a. 

Barbara 



Kaj bomo gledali v kinu Š T U D E N T J E IN D IJAK I -
P O Č I T N I Š K O D E L O 

Po sklepih odborov za delovna razmerja TOZD objavljamo za čas 
počitnic (julij, avgust) naslednje proste delovne naloge: 

Delovno razmerje se sklene za določen čas, in sicer najmanj en 
mesec in največ dva meseca. 
Kolikor bo delavec prekinil delovno razmerje pred izpolnitvijo za
htevanega pogoja, se mu obračuna vse stroške zdravniškega pre
gleda in porabo osebnih zaščitnih sredstev. 
Za poklicne delavce (TOZD Strojne delavnice, Vzdrževanje in Re
montne delavnice) se zahteva, da imajo kandidati uspešno opravljen 
vsaj prvi letnik PIŠ ustrezne smeri oziroma, da obiskujejo STŠ, 
višjo ali visoko šolo ustrezne smeri. 
Sprejemni postopek bo v sprejemni pisarni kadrov-^ea sektorja 
v torek: 26. junija; 10. julija; 17. julija, 24. julija in 31. i. 
S seboj morajo kandidati prinesti: delovno knjižico 

zdravstveno knjižico 
osebno izkaznico (če jo že imajo) 
zadnje šolsko spričevalo 

Razporeditev k posameznim delovnim nalogam se bo izvedla na 
osnovi psihofizičnega in zdravstvenega pregleda pri sprejemnem 
postopku. 

ABC POMURKA 
TRGOVSKO PROIZVODNA ORGANIZACIJA GOLICA o. o. 
ODBOR ZA DELOVNA RAZMERJA 
T E M E L J N E ORGANIZACIJE DELUCATESA o. sub. o. 
objavlja 
prosta dela in naloge s polnim delovnim časom za nedoločen čas 
FINANČNEGA KNJIGOVODJE 
v delovni skupnosti TOZD 

Pogoji: 
— zaključena srednja šola — ekonomske smeri 
— 3 leta delovnih izkušenj 
— trimesečno poskusno delo 
Kandidati naj ponudbe z dokazilom o strokovnosti ter opisom dose
danjih del pošljejo na naslov: ABC POMURKA - Trgovsko pro
izvodna organizacija GOLICA Jesenice — Kadrovska služba — Je
senice, Titova 1, v 15 dneh od dneva objave. 

O izidu objave bodo prijavljeni kandidati obveščeni v 15 dneh po 
opravljeni izbiri. 

Z A H V A L A Z A H V A L A 

Osnovni organizaciji TOZD Zičar-
na se najlepše zahvaljujem za de
narno pomoč, ki mi je bila med 
boleznijo zelo dobrodošla. 

Azem Huskjč 

DEŽURNA TRGOVINA 
V soboto, 9. junija, bo na 

Jesenicah od 15. do 19. ure 
odprta trgovina 

DELIKATESA - KASTA 2 
na Tržnici. 

J E S E N I Š K I M 
U P O K O J E N C E M 
Društvo upokojencev Je

senice vabi na tradicional
no srečanje upokojencev, 
ki ga organizira zveza druš
tev upokojencev Nova Go
rica, dne 24. junija v Novi 
Gorici. 

Prijave sprejemamo v pi
sarni društva upokojencev 
Jesenice vsak torek in pe
tek od 16. do 18. ure. 

NAJDEN BARVNI FILM 
Na Pristavi sem 19. maja našel 

barvni film, ki ga lastnik lahko dobi 
pri Ivanu Martelaku, Javornik, Mla
dinska 2 ali v T O Z D Valjarna debele 
pločevine - O T O P , telefon 643. 

A M D J E S E N I C E 
O B V E Š Č A 

Zaradi preselitve v nove 
prostore do nadaljnjega 
društvo ne bo opravljalo 
tehničnih uslug. Člane pro
simo, da to z razumevanjem 
vzamejo na znanje. O po
novnem pričetku normal
nega dela tehnične službe 
bomo člane pravočasno ob
vestili. 

IO AMD Jesenice 

ZAHVALA 
Ob nenadni in tragični smrti dra

gega moža, očeta, sina in brata 
DANIJELA SKODA 

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste 
se poslovili od njega in ga spremili 
na njegovi zadnji poti. 

Posebej se zahvaljujemo dr. Gru-
bešiču in osebju oddelka intenzivne 
nege bolnice Jesenice za human 
trud, da bi ga ohranili pri življenju. 

Zahvaljujemo se vsem darovalcem 
cvetja, vencev in denarne pomoči, 
vsem prijateljem, sorodnikom, kole
gom, sosedom ter znancem, ki ste 
nam kakorkoli pomagali in z nami 
sočustvovali. 

ŽALUJOČI: žena, hčerka, 
mama in brat, ter ostalo sorod
stvo 

ZAHVALA 
Ob boleči izgubi našega ljubega 

moža, očeta in starega očeta 
KONRADA AZMANA 

se iskreno zahvaljujemo vsem sorod
nikom, prijateljem, sedanjim in prej
šnjim sosedom, šolski mladini, da so 
ga tako številno spremili na zadnji 
poti, mu poklonili cvetje, sočustvo
vali z nami ter izrazili ustno ali pis
meno sožalje. 

Lepa hvala govorniku tov. Glo-
bočniku, pevcem ter godbi na pihala. 

Zahvala velja tudi sestri Tinki ter 
zdravnikoma dr. Hribarju in dr. 
Čehu za nesebično pomoč. 

Prisrčna hvala vsem, ki ste prišli 
od blizu in daleč ter se poklonili nje
govemu spominu. 

ŽALUJOČI: žena Marija, hčer
ke Anica, Mara, Rada in Eva z 
družinami. 

ZAHVALA 
Ob prerani smrti moža, očeta in 

starega očeta 
VIKTORJA GORJANCA 

upokojenca Železarne 
se iskreno zahvaljujemo vsem, ki so 
nam izrekli sožalje in ga pospremili 
na zadnji poti. 

Posebno zahvalo izrekamo daro
valcem cvetja in vencev: sosedom 
TVD Partizan Jesenice in prodaj
nemu oddelku železarne Jesenice. 
Iskrena hvala tudi pevcem za 
žalostinke. 

Vsem skupaj še enkrat hvala. 
ŽALUJOČI: žena Ida, hčerka 
Breda z družino in ostalo so
rodstvo 

ZAHVALA 
Izvršnemu odboru osnovne orga

nizacije zveze sindikata delovne 
skupnosti za komercialne in finanč
ne zadeve, vsem sodelavkam in sode
lavcem centralnega skladišča Bela, 
vodstvu nabavnega oddelka, skla-
diščno-materialni službi nabavnega 
oddelka in dolgoletnim sodelavcem 
centralnega skladišča Jesenice se 
naj topleje zahvaljujem za prejeta 
darila in prijetno preživeti poslovilni 
večer ob odhodu v pokoj. 

Vsem želim tudi v bodoče veliko 
uspeha pri nadaljnjem delu in oseb
nega zadovoljstva.. Anton Mrak 

Kino RADIO 
9. junija angl. barvni dok. film TA 

ČUDEŽNI SVET DIVJINE ogled 
filma je brezplačen za varčevalce 
ježkovega kluba, poklanja ga jugo-
banka Ljubljana, ob 15. uri. 

9. in 10. junija angl. barvni satir, 
film DOŽIVETJA INŠTRUKTOR
JA VOŽNJE, režija Norman Cohen, 
v gl. vlogi Robin Ask with, ob 17. in 
19. uri. 

11. in 12. junija amer. barvni vojni 
film PETORICA ŽIGOSANIH, reži
ja Enzo G. Castellari, v gl. vlogi Bo 
Svenson, ob 17. in 19. uri. 

•13. junija amer. barv. pust. film 
BASTER JE LJUBIL BILLI, režija 
Daniel Petrie, v ' gl. vlogi Jan 
Michael Vincent, ob 17. in 19. uri. 

14. junija — ni predstav. 
15. junija amer. barvni (drama) 

VOJAKOVA VRNITEV, režija Hal 
Ashby, v gl. vlogi Jane Fonda, ob 17. 
in 19. uri. 

16. in 17. junija amer. barvni fant. 
film TEMNA ZVEZDA, režija John 
Carpenter, v gl. vlogi Brian Narelle, 
ob 17. in 19. uri. 

Kino PLAVŽ 
9. in 10. junija amer. barvni vojni 

film PETORICA ŽIGOSANIH, ob 
18. in 20. uri. 

10. junija angl. barvni dok. TA 
ČUDEŽNI SVET DIVJINE, ob 10. 
uri. 

11. in 12. junija angl. barv. satir, 
film D O Ž I V E T J A I N Š T R U K T O R 
J A V O Ž N J E , oh 18. in 20. uri. 

13. junija — zaprto. 
14. junija amer. barv. satira D O 

Ž I V E T J A I N Š T R U K T O R J A V O Ž 
N J E , ob 18. in 20. uri. 

15. junija amer. barvni pust. B A 
S T E R J E L J U B I L B I L L I , ob 18. in 
20. uri. 

16. in 17. junija italij. franc, nem. 
barv. kavboj. N O B O D Y I N I N D I 
J A N C I , ob 18. in 20. uri. 

Kino KRANJSKA GORA 
9. junija dom. barvni film B O Š K O 

B U H A , ob 20. uri. 
13. junija amer. barv. vojni film 

P E T O R I C A Ž I G O S A N I H , ob 20. 

uri. 
16. junija angl. barv. satir, film 

D O Ž I V E T J E I N Š T R U K T O R J A 
V O Ž N J E , ob 20. uri. 

20. junija italij. fran. nem. barv. 
kavboj, film N O B O D Y I N I N D I 
J A N C I , ob 20. uri. 

Kino DOVJE - MOJSTRANA 
9. junija ical. barvni krim. film 

S M R T O N O S N E R O Ž E , ob 19.30. 
10. junija dom. barvni vojni film 

B O S K O B U H A , ob 19.30. 
16. junija amer. barvni vojni film 

P E T O R I C A Ž I G O S A N I H , ob 19.30. 
17. junija angl. barvni satir, film 

D O Ž I V E T J A I N Š T R U K T O R J A 
V O Ž N J E ob 19.30. 

DELOVNA SKUPNOST PRI ŠD JESENICE 
objavlja prosta dela oziroma naloge 

1. VZDRŽEVALCA - STROJNIKA - ROLBISTA 
POGOJI: 
— poklicna šola ustrezne stroke 
— pet let delovnih izkušenj 
— zaželen izpit za upravljača kompresorjev in črpalk 
— izpit za voznika B kategorije 
— delo v dveh izmenah 
— trimesečno poskusno delo 

2. DVEH KURJAČEV CENTRALNE KURJAVE -
POMOŽNIH VZDRŽEVALCEV 

POGOJI: 
— osemletka in eno leto delovnih izkušenj pri podobnih delih 
— z delom pridobljena delovna zmožnost 
— delo v turnusu 12/24 ur 
— enomesečno poskusno delo 

Za vsa navedena dela oz. naloge se delo združuje za nedoločen čas 
pod pogojem uspešno opravljenega poskusnega dela. 

Pismene prijave z dokazili o izpolnjevanju objavljenih pogojev naj 
kandidati pošljejo do 25. junija na naslov: Športno društvo Jesenice, 
Jesenice, Ledarska 4. 

O B Č I N S K O P R I Z N A N J E 1. A V G U S T 
Na podlagi 5. člena odloka o priznanju občine Jesenice 

(Ur. vestnik Gorenjske št. 18-156/78) odbor za izbor nagra
jencev in podelitev priznanj občine Jesenice 

R A Z P I S U J E 
OBČINSKO PRIZNANJE 1. AVGUST ZA LETO 1979 

Občinsko priznanje 1. avgust se podeli: 
1. zaslužnim delavcem ali skupinam delavcev za večletno 

uspešno in vidno delo v temeljnih organizacijah združenega 
dela, krajevnih skupnostih, družbenopolitičnih organizaci
jah, društvih ter drugih organizacijah in skupnostih v intere
su skupnosti in družbe; ali za izjemno pomembna družbeno 
koristna dejanja in naloge na kateremkoli področju delo
vanja ter za aktivno družbenopolitično in samoupravno udej-
stvovanje, ki prispeva k napredku pri uveljavljanju sociali
stičnega samoupravljanja; 

2. organizacijam združenega dela, delovnim in drugim 
skupnostim, družbenim in drugim organizacijam ter 
društvom za: 

— nadpoprečne in izjemne rezultate v gospodarjenju ter 
uresničevanju samoupravljanja, ki so prispevali in prispeva
jo k razvoju in spošnemu napredku občine, 

— uspehe, dosežene v dograjevanju samoupravljanja 
oziroma samoupravnega sistema v neposrednem izražanju 
splošnih in dolgoročnih interesov s pravilno usmeritvijo v 
politiki oblikovanja in delitvi dohodka in spoštovanja načela 
nagrajevanja po delu, 

— delo, opravljeno na področju družbenih in drugih 
dejavnosti, prežeto z znanstvenim marksističnim pogledom 
na svet in vakodnevno usmerjeno k izgradnji socialistične 
samoupravne družbe, 

— uspešno oblikovanje izjemnih organizacijskih oblik 
samoupravnega organiziranja in samoupravnega urejanja 
družbenih odnosov ter učinkovito izvajanje planiranih nalog. 

Predloge za podelitev priznanj lahko dajo organizacije 
združenega dela, krajevne skupnosti, samoupravne interesne 
skupnosti, družbenopolitične organizacije, društva in druž
bene organizacije, delovne in druge skupnosti. 

Obrazloženi predlogi morajo biti predloženi Skupščini 
občine Jesenice — odboru za izbor nagrajencev in podelitev 
priznanj občine do 25. junija 1979. V predlogu morajo biti 
navedeni tudi splošni osebni podatki o predlaganem kandi
datu. 

Odbor za izbor nagrajencev in 
podelitev priznanj občine Jesenice 

ZAHVALA 

Zahvaljujem se konferenci osnov
nih organizacij zveze sindikatov že
lezarne Jesenice in osnovni organi
zaciji zveze sindikatov TOZD Druž
bena prehrana za pozornost in de
narno pomoč, ki mi je bila v času 
bolezni zelo dobrodošla. 

Alojz Žemva 

ZAHVALA 

Ob mojem 80-letneni jubileju se 
tem potom najtopleje zahvaljujem 
vsem, ki so mi dobronamerno zaže
leli vse najboljše, žal pa moram ugo
toviti, da sem praznoval tudi z gren
kim priokusom, ker storjene krivice 
ne morem pozabiti. 

Tone Sitar 

Izvršnemu odboru osnovne orga
nizacije zveze sindikatov TOZD 
Strojne delavnice se najlepše zahva
ljujem za denarno pomoč in obisk na 
domu v času moje bolezni. 

Franc Koprivec 



N e k a t e r i so l e pozab i l i zadnjo hokejsko 
sezono 1978/79, k o j e s e n i š k i m hokej i s tom 
zopet n i uspe lo osvoji t i nas lova d r ž a v n e g a 
p r v a k a . N e k a t e r i so kot te r e č e n o pozabi l i , 
neka ter i p a š e vedno r a z m i š l j a j o , r a z p r a v 
ljajo i n j i m n i vseeno, da je j e s e n i š k i hokej 
d o ž i v e l neuspeh. K o t kaze pa je b i l neuspeh 
tudi bogata l o ta za igralce . V tem t r e n u t k u 
je s i cer prezgodaj govor i t i o nekem preob
r a t u , o r e v o l u c i o n a r n e m zasuku v vrs tah 
hokej is tov v Podmezak l j i , toda kot kaze so 
s a m i i g r a l c i p r i š l i do spoznanja , da č e 
ž e l i j o dosegati b o l j š e rezultate, morajo 
najprej p o č i s t i t i pred svoj im p r a g o m . Zato 
so se igra lc i prvega m o š t v a sestali 4. maja, 
i z k l j u č n o n a nj ihovo lastno pobudo, v ž e l j i , 
da se sami dogovor i jo o p r i h o d n j i sezoni. O 
tem ses tanku obstaja tudi zap i sn ik , v 
katerem je zapisano: 

» O s n o v n a ugotovitev, ž e na z a č e t k u raz
p r a v e je b i la , d a je sestanek namenjen 
p r e d v s e m pogovoru o prob lemih , ki so se 
n a k o p i č i l i v k l u b u in ka ter ih r e š e v a n j e 
poteka p o č a s i . H k r a t i pa naj bi bil sesta
nek tudi spodbuda vods tvu k luba in d r u 
g i m d r u ž b e n i m d e j a v n i k o m v o b č i n i za 
r e s n e j š i i n k o n s t r u k t i v n e j š i pristop pri 
o b r a v n a v a n j u problemat ike hokejske 
dejavnost i na J e s e n i c a h . « 

Igralci so na tem sestanku izvol i l i tudi 
svet igralcev in za predsednika Ivana S č a -
pa, ostali č l a n i pa so E d i Hafner , Drago 
H i t i , M ur aj i ca P a j i č in U r o š P a v l i c . 

N a tem sestanku je bile i z r e č e n i h precej 
k r i t i č n i h besed na r a č u n slabih iger v 
p r e j š n j i sezoni , ko tudi sami igralc i niso 
vedno izpolnjeval i in dosegali tistega k a r 
je od nj ih p r i č a k o v a l o s t r o k o v n o vodstvo 
In tudi n j ihov i n a v i j a č i . Ugotov i l i so tudi 
se nekaj drugega, v z a p i s n i k u pa je zapisa
no: 

» I g r a l c i ugotavljajo, da organizac i j sko 
delo v k l u b u ž e nekaj let m o č n o š e p a in da 
v e č i n a hokej sk ih delavcev zelo malo dela 
in da odbor premalo s k r b i za ustrezne in 
p r a v o č a s n e k a d r o v s k e menjave. T o m o č n o 
v p l i v a na mater ia lne pogoje, kot tudi na 
delo igralcev vseh ek ip H K Jesenice in H K 
K r a n j s k a gora . D o g o d k i iz pretekle sezone, 
k o igra lc i t ik pred o d l o č i l n i m i in tudi d r u 
g imi s r e č a n j i n i so imeli na razpolago naj
o s n o v n e j š i h rekv iz i tov (palice si je k lub 
sposojal ali kupova l pri igra lc ih iz » d i v j e 
l i g e « ) s « ne bi smel i ponovi t i . Najbolj 
p r o b l e m a t i č n o pa je, ker k lub n i k a k o r ne 
zmore p r a v o č a s n o nabavi t i preostale os
novne opreme, k i je za delo na ledu nujno 
potrebna. T o predvsem velja za drsa lke in 
z a š č i t n o opremo, k i naj bi igra lcu hokeja 
zagotovi la v e č j o z a š č i t o pred p o š k o d b a m i . 
Sedanja o p r e m a je n a m r e č s tara od pet do 
sedem let. Igralci se zavedajo, da se 
nekater i Č l a n i u p r a v n e g a odbora trudijo, 
da b i i z b o l j š a l i stanje v k lubu , v e n d a r so 
p r i tem o s a m l j e n i . « 

O b tem l a h k o ugotovimo, ne da bi bi l i 
p r i s t r a n s k i , da je imelo v pretekl i tekmo
v a l n i sezoni 1978/79 m o š t v o n o v i n c a v 
p r v i zvezni l igi C r v e n e zvezde precej b o l j š o 
opremo, kot osemnajs tkratn i d r ž a v n i 
p r v a k ek ipa Jesen ic . 

V nadaljnj i r a z p r a v i so igralc i ugotovi l i , 
d a tudi l e t o š n j i p r o g r a m treningov za 
d r ž a v n o prvensto in druga t ekmovanja ter 
turneje zahteva d a l j š o odsotnost z dela. 
Zato bi ž e l e l i , da se j i m p r a v o č a s n o r a z l o ž i , 
k a k o bo urejen ta prob lem, predvsem zara
di sprejetja novega z a k o n a o de lovnih raz
merj ih . O b k o n c u pa so sprejeli vrs to skle
pov med kater imi naj o m e n i m o le tiste naj
p o m e m b n e j š e : 

— Svet igralcev, ki bo tvor i l jedro novo
ustanovljene osnovne organizaci je Z S M S 
H K Jesen ice bo med d r u g i m skrbe l tudi za 
red in d i sc ip l ino v svoj ih vr s tah na tre
n ing ih in t e k m o v a n j i h . 

— V s i igra lc i z a č e n j a j o z redn imi ' tre
n i n g i 18. maja po ž e sprejetem p r o g r a m u . 

— R e d n o bodo t ren ira l i do 1. avgusta s 
tem, da j i m do takrat zagotovijo o snovno 
opremo za delo na ledu. 

— D a bi igra lc i redno ob i skova l i t ren in
ge je potrebno, da se j i m o m o g o č i delo v eni 
i z m e n i . . . 

T o je torej le i z v l e č e k iz z a p i s n i k a se
s tanka hokejistov prvega m o š t v a Jesen ic , 
k i v s e k a k o r dokazuje, da se je v Podme
zaklj i z a č e l o p r e m i k a t i . Pozdrav i t i pa je 
v s e k a k o r potrebno pobudo igralcev, da 
najprej p o č i s t i j o p r e d svoj im pragom, kajt i 
le na ta n a č i n l ahko zagotove zdravo osno
vo za resno delo. In tudi le na ta n a č i n lah
k o od d r u ž b e zahtevajo osnovne pogoje za 
š p o r t n o udejstvovanje. O b tem je potrebno 
š e posebno poudar i t i , da igralc i misl i jo le 
na osnovne delovne pogoje. M i n i l i so torej 
č a s i , ko so v P o d m e z a k l j i r a z m i š l j a l i in 
sanjal i o bogastvu, k i naj bi ga dobi l i z 
igranjem hokeja. Z g o v o r n a pa je tudi 
izjava predsedn ika sveta igra lcev , igra lca 
prvega m o š t v a in d r ž a v n e reprezentance 
Ivana Š Č a p a : » L e č e bomo igralc i resni 
l a h k o p r i č a k u j e m o uspehe. Res pa je, da 
brez opreme in treningov na ledu, k i naj 
bi b i l i d v a k r a t na dan ne moremo uspeti. 
D o g o v o r i l i smo se, da bomo sami skrbe l i za 
red in d i sc ip l ino v svoj ih v r s t a h . T i s t i 
igralec , k i reda ne bo s p o š t o v a l , ne more 
bit i Č l a n prvega m o š t v a . Seveda pa je vse 
odvisno a l i bomo imel i osnovne pogoje za 
treninge in tekmovanja . G r e predvsem za 
zamenjavo stare in izrabljene opreme, kot 
tudi za odsotnost z dela, seveda to v tistih 
mesecih, k o bomo t e k m o v a l i . « 

O sk lep ih ses tanka igralcev sta razprav
l ja la tudi sekretariat in u p r a v n i odbor H K 
Jesen ice in v celoti sprejela pobudo igral 
cev. K o t k a ž e pa je le-ta rodi la tudi vrsto 
idej p r i č l a n i h u p r a v n e g a odbora , k i so 
pr i s top i l i k r a z r e š e v a n j u problemov, se 
z last i k a r se t i č e n a k u p a potrebne opreme. 

Spreje l i so tudi pred log igralcev, da bo v 
nas lednj i sezoni p r v o m o š t v o t ren ira l 
B o r i s Sve t l in , K r a n j s k o goro pa C i r i l K l i -
n a r . T u d i i gra lc i so n a t r e n i n g i h pokaza l i , 
da so resn i . O d 18. maja trenirajo t r i k r a t 
n a teden, k m a l u pa bodo t r e n i r a l i Š t i r i k r a t 
na teden. O b i s k i t ren ingov so 100%, seve
d a brez t is t ih igralcev, k i so z a d r ž a n i v š o l i 
a l i n a delu , k e r nekater i delajo v v e č izme
n a h . 

V s e k a k o r je t e ž k o r e č i a l i bo akc i ja i gra l 
cev o b r o d i l a sadove. Z a č e t e k je v s e k a k o r 
spodbuden, saj je to p r v i č v zgodovini jese
n i š k e g a hoke ja , da so igra lc i prevze l i bre
me ure janja d i sc ip l ine n a . svoja r a m e n a . 
K o t kaze'je tudi p r v i č , d a je u p r a v n i odbor 
v ce lot i spreje l pobudo igralcev, kaj t i iz 
preteklost i so z n a n a trenja p r a v med igra l 
c i , k i so sebe i m e n o v a l i » m i « in u p r a v n i m 
o d b o r o m , k i so b i l i » o n i « . K o t k a ž e je p r v i č 
p r i š l o d o tega, d a so e n i in drug i » m i « . Č a s 
bo seveda p o k a z a l a l i na J e s e n i c a h š e 
v e d n o obstoja interes z a hokejsko igro in 
p r i p r a v l j e n o s t pomagat i j e s e n i š k i m hoke
j i s t o m , ka j t i brez podpore , brez p o m o č i , k i 
bi j i m o m o g o č i l a v t e k m o v a l n i sezoni tre
n inge d v a k r a t n a d a n , s i ne m o r e m o z a m i 
s l i t i u spehov j e s e n i š k e g a m o š t v a , k e r so 
m i n i l i č a s i . d a so h o k e j i s t o m p o m a g a l i 
Izdatno le na J e s e n i c a h . Č a s i so se spreme
nili in hokeju v d r u g i h k r a j i h namenja jo 
več kot v ž e l e z a r s k e m mestu . T o j e s e n i š k i h 
igralcev ne moti toliko, ka j t i ž e l i j o s i le 
osnovnih pogojev, ne glede h a to, d a imajo 

drugje v e č . O b tem je z a n i m i v o , k a k o na 
r a z l i č n i h mestih r a z l i č n o t o l m a č i j o z a k o n 
o de lovnih r a z m e r j i h . K o t k a ž e se na Jese
n i c a h , n a t a n č n e j e p r i j e s e n i š k i h hokej i 
s t ih , za t ika o k r o g odsotnost i z de la v tek
m o v a l n i sezoni . D R U Ž B E N I D O G O V O R O 
S T A T U S U IN S T I M U L A C I J I V R H U N 
S K I H Š P O R T N I K O V V S F R J , k i so ga 
podpisale vse r e p u b l i š k e in obe p o k r a j i n 
s k i telesno k u l t u r n i organizac i j i v č e t r t e m 
č l e n u med d r u g i m predv ideva: 

» S posebnimi d r u ž b e n i m i dogovor i in 
s a m o u p r a v n i m i sporazumi s temeljnimi in 
d r u g i m i organizac i jami z d r u ž e n e g a dela , 
n j i h o v i m i asociac i jami , s a m o u p r a v n i m i 
in teresn imi skupnos tmi , d r u ž b e n o p o l i t i č 

n i m i , in d r u g i m i organ izac i jami ter o r g a n i 
zagotovijo teles n o k u l t u r n e organizac i je 
potrebne pogoje in ugodnost i za vses tran
s k i razvoj v r h u n s k i h š p o r t n i k o v in nj iho
ve delovne, š t u d i j s k e ter ž i v l j e n j s k e pogo
je, kot so: 

— odsotnost z de la z a r a d i n e o v i r a n i h 
p r i p r a v in u d e l e ž b e n a t e k m o v a n j i h ; 

— posebne pogoje p r i r e ž i m u Š o l a n j a in 
o p r a v i č e n o p o d a l j š a n j e Š o l a n j a o z i r o m a 
Š t u d i j a . . . « in tako naprej . 

D r u ž b e n i dogovor o statusu in s t imula
cij i v r h u n s k i h Š p o r t n i k o v v Jugos lav i j i 
torej predv ideva odsotnost z dela. Saj to je 
l o g i č n o , kajt i danes s i ne m o r e m o zamis l i t i 
v r h u n s k e g a š p o r t a brez trdega dela in tre
n inga vaaj d v a k r a t , č e ne tudi t r i k r a t na 
d a n . In č e i e omenjamo besedo v r h u n s k i 
š p o r t n i k je potrebno ugotovit i , da imamo v 
j e s e n i š k i o b č i n i malo v r h u n s k i h š p o r t n i 
kov . V to kategorijo so u v r š č e n i hokej is t i 
in zato bi bi la zares Š k o d a , da bi j i m one
m o g o č i l i normalen t r e n i n g in s tem tudi 
m o ž n o s t , da bi se e n a k o p r a v n o bor i l i z d r u 
g imi e k i p a m i za naslov d r ž a v n e g a p r v a k a 
in d v i g kval i tete hokeja tako na J e s e n i c a h , 
kot tudi v Jugos lav i j i . 

D. 

Košarka 

C L A N I - P O K A L M A R Š A L A T I T A -
G O R E N J S K A R E G I J A 

P r i č e l a so se p o k a l n a tekmovanja v ko
š a r k i za o b m o č j e Gorenj ske . Letos je bilo 
za to tekmovanje ve l iko z a n i m a n j a tako, 
da so se v k l j u č i l e vanj iz p o d r o č j a o b č i n e 
Jesen ice tr i ekipe: K K Jesenice , K K M o j 
s t rana in K K 2elezar. 

E k i p a Jesen ic bi m o r a l a v p r v e m ko lu v 
sredo, 30. maja , nastopit i prot i ekipi M l a 
dosti , ker pa je slednja u d e l e ž b o odpove
dala , so se v drugo kolo uvrs t i l i J e s e n i č a n i . 
Os ta l i dve ek ip i sta imeli i zredno t e ž a k 
ž r e b , saj so se ž e l e z a r j i pomer i l i s s loven
s k i m l i g a š e m T r i g l a v o m iz K r a n j a in po 
p r i č a k o v a n j u v i soko izgubil i , M o j s t r a n Č a -
ni pa so preseneti l i drugega s lovenskega 
l i g a š a Loka-inveBt iz Š k o f j e L o k e in tekmo 
z n j im tesno dobi l i . Ne glede na dejstvo, da 
je ek ipa iz Š k o f j e L o k e nastopi la brez k a 
detskega d r ž a v n e g a reprezentanta R e z k a , 
so M o j s t r a n č a n i dosegli svoj doslej naj
v e č j i uspeh in j i m veljajo vse č e s t i t k e . 

Z E L E Z A R : T R I G L A V 51:112 (29:58) 
Z a Zelezarja so nastopi l i : P i r i h P. 14, 

N O č 8, Č a m p a 4, B a b i c 2, M i h e l i č 11, M i r o 
M i š i c 12, M i t j a M i š i c , T o l a r , L o g a r , K o b l a r . 

E k i p a T r i g l a v a , k i nastopa v s lovensk i 
č l a n s k i super l igi in se poteguje za b o l j š e 
mesto, je bi la Že pred tekmo ve l ik favorit . 
Pod vods tvom profes ionalnega trenerja 
P e t r a B r u m n a (ki je svoj Čas ž e t ren ira l 
tudi Ol impijo) t r i g l a v č a n i vadijo vsak d a n 
d v a k r a t . R e k r e a c i j s k a ek ipa Zelezar je na
stopi la v o k r n j e n i postavi brez enega bolj
š i h igralcev Sodja , k i je p o š k o d o v a n , pa 
tudi brez d v o m e t r a š a B i z j a k a . E k i p a tre
n ira vsega d v a k r a t tedensko v r a z p o l o ž l j i 
v ih t e r m i n i h v d v o r a n i Ž I C . Igralcem ni 
o s n o v n i mot iv rezultat tekem, a m p a k pred
vsem rekreac i ja za ohran i tev v i ta lnost i in 
delovne sposobnost i . Z a p o k a l n o tekmo
vanje pa so se p r i j a v i l i , ker si š t e j e j o v Č a s t 
s svoj im nastopom obogatit i t ekmovanje za 
poka l n a š e g a m a r š a l a T i t a . 

Ž e l e z a r j i so se do 12. minute prvega po l 
č a s a u s p e š n o up ira l i m l a j š i m gostom iz 
K r a n j a , potem pa se je pokaza la r a z l i k a v 
telesni pr iprav l jenos t i in so tekmo v i soko 
izgubi l i . Ne glede na v i sok poraz pa so po
kazal i nekaj lepih potez » s t a r i h m o j s t r o v « . 

M L A D I N C I - G O R E N J S K A L I G A 

J E S E N I C E : D O M Ž A L E 63:68 (28:31) 

J e s e n i š k i m l a d i n c i so v nedeljo, 3. jun i ja , 
na i g r i š č u v Podmezak l j i izgubil i tekmo z 
dobro ekipo v r s t n i k o v iz D o m ž a l . 

Z a Jesenice so nastopal i : N o v a k 17, 
K r ž i č 18, M l i n a r i c 10, B a k i č 12, Vezoss i 6, 
D o m e v š č e k . 

J e s e n i č a n i so zaradi z a k l j u č n i h š o l s k i h 
izletov odigral i t ekmo le s š e s t i m i igra lc i , 
tako da trener A ž m a n ni mogel izvesti 
n i k a k r š n e t a k t i č n e menjave med igro. 
Gostje so p r a k t i č n o ves č a s tekme vodi l i . 
D v e minut i pred k o n c e m s r e č a n j a so vodi l i 
celo z 11 k o š i raz l ike . Nato se je trener 
o d l o č i l za tveganje, tako da je ek ipa p r i š l a 
iz conske obrambe na p o s a m i č n o s tesnim 
p o k r i v a n j e m nasprotn ih igralcev . T a k t i k a 
je rod i la sadove, saj so d o m a č i igra lc i 
uspeli d o s e č i osem k o š e v , gostje pa le d v a . 
Z a zmago pa je zmanjka lo č a s a . P r i gostih 
se je od l ikova l predvsem v i sok i K o v a č i č , 
pr i d o m a č i h pa K r ž i č in N o v a k . 

K A D E T I N J E - G O R E N J S K A L I G A 

K L A D I V A R Z l R I : J E S E N I C E 
90:39 (62:14) 

J e s e n i š k e kadetinje so d o ž i v e l e kata
strofo prot i s t a r e j š i m in bolj i z k u š e n i m 
d o m a č i n k a m v Ž i r e h . 

Igrale so: A l i š i č 12, M a r k e ž 12, B o r e n o -
v i č 4, E . K a n t a r e v i č 4, L a h 2, K l i n a r 1, 
K e l i h ter Komel j . 

J e s e n i Č a n k e so o d š l e na t e ž k o gosto
vanje v Z i r i oslabljene, saj so imele igralke 
iz osmih razredov o snovn ih š o l z a k l j u č n e 
izlete. Razen tega v ekipi niso nastopile 
kadetinje, k i igrajo ž e za č l a n s k o ekipo. 

D o m a č i n k e so si v i soko vodstvo zagoto
vile ž e v p r v e m p o l č a s u tako, da so v d r u 
gem delu igre rezultat samo š e malo po
pravi le . E k i p i K l a d i v a r j a in Save, k i tek
mujeta v kadetsk i l igi , bosta nastopali v 
sedanji zasedbi le Še leto dn i , nato pa se 
v e č i n a i gra lk seli v mlad inske vrste, z 
m a r l j i v i m tren ingom lahko drugo leto ek i 
pa Jesenic r a č u n a na precej l e p š e uspehe. 

M L A D I N K E -
G O R E N J S K A K O Š A R K A R S K A L I G A 

M l a d i n k e Je sen ic so v nedeljo, 3. juni ja , 
v gosteh premagale ekipo Š k o f j e L o k e , k i 
j i m je odvzela t o č k i na J e s e n i c a h . N a š e 
m l a d i n k e so tokrat zaigrale dosti bolj za
gnano kot n a p r v i tekmi na Jesen i cah , ko 
so sredi drugega p o l č a s a ž e vodi le z 20 k o š i 
raz l ike , pa po neodgovorn i igr i na k o n c u 
za pet k o š e v tekmo izgubile. E k i p i L o k a -
investa tokrat niso dale ni t i n a j m a n j š e 
m o ž n o s t i za zmago. S tem je s icer poraz na 
d o m a č e m i g r i š č u o p r a n , je pa v p r a š a n j e , 
koj bosta pomeni l i izgubljeni t o č k i v k o n č 
nem v r s t n e m redu in v boju za p r v o mesto 
v gorenjski l igi . 

Č L A N I C E - S L O V E N S K A 
K O Š A R K A R S K A L I G A - Z A H O D 

J E S E N I C E : T O M O S 57:54 (31:37) 

V soboto, 2. jun i ja , so d o m a č i n k e v š p o r t 
ni ha l i v Podmezak l j i z ve l iko t e ž a v ugnale 
borbene gostje iz K o p r a . 

Z a Jesen ice so nastopile: Kaste l ic 3, 
A ž m a n 11, Bertonce l j 6, V a v p o t i č 36, 
U l č a r . -

K o p r č a n k e , za katere igrata z uspehom 
tudi do l a n i n a š i i g r a l k i N a d a S r p a k in 
N a s i h a M u l a l i č (sedaj sta v K o p r u v Soli), 
so p r i š l e n a Jesen ice samo z eno ž e l j o , da 
tekme ne izgube s preve l iko r a z l i k o . P o 
razvoju tekme pa so l a h k o s p o r a z o m za tr i 
t o č k e nezadovoljne, saj b i z malo v e č s r e č e 
p r a v l a h k o o d š l a zmaga tudi v K o p e r . Jese
n i č a n K e so nastopi le p o n o v n o z nepopolno 
ekipo , saj so bi le i g r a l k e n a š o l s k i h 

ekskurz i jah , nekatere pa so se iz izleta 
v r n i l e d i r e k t n o na tekmo. T o p l o vreme in 
k o p a l i š č e pa izgleda, da je tudi bolj p r i 
v l a č n o , kot n a p o r n i treningi . T r e n e r K e r -
Žar zato ni zadovoljen z u d e l e ž b o na tre
n ing ih , k i pa je nujna za uigra vanje k a k r š 
n i h k o l i t a k t i č n i h variant . Dekle ta se bodo 
m o r a l a resno opredel it i za mar l j ivo delo, 
s icer ne bo m o č o p r a v i č i t i porabl jen ih 
d r u ž b e n i h sredstev. V k l u b u je dogovorje
no, da se p r v a ekipa ponovno dopoln i z 
m l a d i m k a d r o m tako, da bo u d e l e ž b a na 
tren ingu m i n i m a l n o 12 igra lk . 

D r u g raz log za slabo igro J e s e n i č a n k je, 
da so p r v i č po enem mesecu spet stopile v 
š p o r t n o halo (toliko č a s a nt bilo postavlje
n ih k o š e v ) in da so brez enega tren inga 
igrale v povsem spremenjen ih pogoj ih. 
K o š i v hal i so ve l iko t r š i i n odbijajo ž o g o , 
tako da je mnogo t e ž e d o s e č i zadetek, kot 
na zunanjem i g r i š č u , kjer so dekleta tre
n i r a l a na m e h k i k o n s t r u k c i j i . Za l zunanje 
i g r i š č e ni d o k o n č n o usposobljeno za tek
me. 

č e k omenjen im s labost im dodamo š e 
tretjo, to je rah lo podcenjevanje nasprot
nic , se ni treba č u d i t i , da so K o p r č a n k e , 
vodene z borbeno S r p a k o v o , p r v i p o l č a s 
z a k l j u č i l e z rezultatom 31:37 v svojo ko
rist. V nadal jevanju tekme so se Jesen i 
Č a n k e s icer bori le , pa v e n d a r komaj osvo
j i le obe t o č k i . T o naj bo š o l a za č e t r t k o v o 
t ekmo prot i I l ir i j i v Ljub l jan i . Jesenice 
bodo igrale tekmo doma v ponedeljek, 
11. jun i ja , ob 20. u r i prot i S a v i iz K r a n j a . 

K K M O J S T R A N A : K K L O K A I N V E S T -
66:64 (28:28) 

V o k v i r u k o š a r k a r s k e g a t ekmovanja za 
gorenjsk i p o k a l sta se v petek 1. juni ja v 
te lovadnic i O Š 16. december v M o j s t r a n i 
pomer i l i ek ip i M o j s t r a n e in L o k a i n v e s t a iz 
Š k o f j e L o k e . 

N a t ekmo je p r i š l a g o s t u j o č a ek ipa kot 
s lovensk i l i g a š in s tem kot popoln favorit . 
T a k o so igra lc i L o k a i n v e s t a tekmo tudi 
p r i č e l i , l e ž e r n o in z o č i t n i m podcenjeva
njem d o m a Č e ekipe. N a s p r o t n o pa so igra l 
ci Mojs trane sprejel i ekipo L o k a i n v e s t a s 
p r e v e l i k i m s p o š t o v a n j e m in bojaznijo. 
T a k o je p r v i p o l č a s min i l v n e r v o z n i in 
nepovezani igr i obeh ek ip , ker so igralc i 
de la l i p r e v e č napak. E k i p i sta se menjava l i 
v vodstvu, vendar si ni nobena mogla za
gotoviti v e č j e prednost i , tako da se je pol
č a s k o n č a l z rezul tatom 28:28. 

V drugem p o l č a s u je d o m a č a ek ipa za
igra la dosti bolje. Igralci iz Š k o f j e L o k e , 
č e p r a v dosti v i š j i , so dopust i l i , da so j i m 
b o r b e n e j š i d o m a č i n i po lov i l i v e č i n o odbi
tih ž o g pod obema k o š e m a k a r s e j e pozna
lo na rezultatu. Z n a t a n č n i m i meti od d a l e č 
in a g r e s i v n e j š o obrambo so M o j s t r a n č a n i 
v deveti minut i povedl i za osem k o š e v . V 
teh minutah se je pokazalo , da s lovensk i 
l i g a š iz š k o f j e Loke , razen po v i š i n i igra l 
cev, ne d o m i n i r a v nobeni drugi k o š a r k a r 
sk i kval i te t i pred ekipo iz Mojs trane . V 
zadnj ih minutah so igra lc i L o k a i n v e s t a 
p o s k u š a l i s pres ingom nadoknadi t i raz l i 
ko , vendar pa j im to ni uspelo. 

S to zmago se je ek ipa Mojs trane uvrs t i la 
v č e t r t f i n a l e t ekmovanja za gorenjski po
ka l , kjer bo igrala z ekipo iz N a k l a . 

Z a K K M o j s t r a n a so igra l i : Z i m a F . 9. 
Z i m a J . 4, Legat 6, Š i l a r 8, Č e b u l j 4, O t o v i č 
V . , S k u m a v c 8, H l a d n i k 27. 

K K L o k a i n v e s t : K u n s t e k 2, Rus , 2, Do
lenc T . 8, V o g l e r 3, K r a j n i k 9, Zumer 2. 
Š t r e k e l j 20, V u j i č 18. T 

Miha Thaler, kapetan na letalu 
DC-9, je bil že državni prvak v ja
dralnem letenju. Njegove sposobno
sti so večje kot četrto mesto na repu
bliškem prvenstvu. (Tekst in foto 
L. Mesaric) 

S V E T O V N A EL ITA S K A K A L C E V 

V V O D O V U K O V I 
Ljubite l j i Š p o r t a z J e s e n i c in okol ice se š e dobro spominjajo lanskoletnega 

desetega jubi lejnega b a l k a n s k e g a p r v e n s t v a v s k o k i h v vodo, k i je bi lo v bazenu 
v U k o v i na J e s e n i c a h . V i d e l i smo n a m r e č vrs to o d l i č n i h t ekmovalcev iz b a l k a n 
s k i h d e ž e l , kot k a ž e pa se n a m v k r a t k e m obeta š e k v a l i t e t n e j š a in a t r a k t i v n e j š a 
pr iredi tev . R a v n o z a r a d i o d l i č n e organizac i je X . b a l k a n s k i h iger l a n i n a J e s e n i 
cah , k i so jo prevzel i j e s e n i š k i š p o r t n i de lavc i , na č e l u s Č l a n i p lava lnega k l u b a 
Jesenice , bo od 2. do 5. ju l i ja v ž e l e z a r s k e m mestu v e l i k a m e d n a r o d n a s k a k a l n a 
priredi tev , n a kater i bodo nastopi l i t ekmova lc i in t ekmova lke iz K a n a d e , E g i p 
ta, Z R N e m č i j e , A v s t r i j e , Italije, Š v i c e , M a d ž a r s k e in Jugos lav i je . K a r osem 
d e ž e l , med nj imi pa so tudi ekipe in tekmovalc i , k i sodijo v sam svetovni v r h 
tega a trakt ivnega š p o r t a . 

Pr i red i t ev bi m o r a l a biti v Spl i tu , kot p r e i z k u š n j a pred med i t eransk imi 
i grami , v e n d a r imajo S p l i t č a n i v tem č a s u druge s k r b i o k r o g same organizaci je 
iger. J u g o s l o v a n s k a zveza za skoke v vodo je med n a j r e s n e j š e kandidate za 
organizac i jo tako zahtevnega in kval i te tnega tekmovanja predlagala Jesen ice 
z a r a d i o d l i č n e organizac i je b a l k a n s k i h iger. 

T o r e k , 4. jun i ja , se je sestal organizac i j sk i odbor desetih b a l k a n s k i h iger, k i 
so bile lan i . č l a n i so enoglasno prevzel i organizac i jo tudi tega, precej zahtevnej
š e g a t ekmovanja , kot so bile b a l k a n s k e igre, č e p r a v je do z a č e t k a t ekmovanja 
ostalo zelo malo č a s a ; manj kot en mesec. 

T a k o se J e s e n i č a n o m in o k o l i č a n o m , ljubiteljem atrakt ivnega š p o r t a obeta 
r e s n i č n i š p o r t n i u ž i t e k . O d 2. do 5. jul ija bodo na k o p a l i š č u v U k o v i v idel i res
n i č n e svetovne mojstre s k o k o v v v vodo. K e r so tekmovanja X . b a l k a n s k i h iger 
v s k o k i h v vodo lan i p r i v a b i l a ve l iko gledalcev, je bil to tudi m o č n i motiv za 
predvsem te pr iredi tve . Z a r a d i tega so se č l a n i organizac i jskega odbora Že na 
p r v i seji dogovor i l i , da bodo s i n d i k a l n i m organizac i jam o m o g o č i l i n a k u p vstop
nic za vse š t i r i t ekmova lne dneve po z n i ž a n i ceni . Popust bo z n a š a l 25 %. Zainte 
res irane s i n d i k a l n e organizac i je naj se obrnejo na upravo plavalnega k l u b a 
Jesenice . D. 

Z M A G O S L A V J E 
L E S K I H J A D R A L N I H L E T A L C E V 
NP R E P U B L I Š K E M P R V E N S T V U 

N a l e t a l i š č u v L e s c a h je a lpsk i letalski 
center gostil od 19. maja do 28. maja t r i in 
dvajset j a d r a l n i h pilotov, k i so se zbra l i na 
17. r e p u b l i š k e m prvens tvu v j a d r a l n e m 
letenju. Po p r e d h o d n i h pr i javah je bilo 
p r i č a k o v a t i nad trideset tekmovalcev , ž a l 
je nekaj letal moralo ostati v hangerj ih 
zarad i neuspele registracije. 

N a prvenstvu se je zbralo osemnajst pla
s t i č n i h , dve k o v i n s k i in samo Še tri lesena 
j a d r a l n a letala tipa Del f in , k i j i m je bilo po 
vsej verjetnosti to zadnje tekmovanje , saj 
se ne morejo v e č kosat i z m o d e r n i m i p la
s t i č n i m i , k i tudi ob s l a b š e m v r e m e n u do
segajo lepe rezultate, seveda, č e j i h vodijo 
tudi kval i te tn i pi lot i . 

T o pot niso bi l i z b r a n i vs i n a j b o l j š i slo
v e n s k i j a d r a l n i pi lot i , m a n j k a l i so lansk i 
d r ž a v n i in r e p u b l i š k i p r v a k L e š č a n F r a n c 
Š t r u k e l j , L j u b l j a n č a n B e r č i č in Ce l jana 
P e š e c in R o j n i k , kl jub temu pa je bi la 
kval i teta na v i sok i r a v n i . T e k m o v a n j e pa 
so d r ž a l i v napetosti p r a v vsi t e k m o v a l c i , 
vse do zadnjega dne in do zadnjega preleta 
ciljne l inije. B o r b a med n a j b o l j š i m i za v r h 
pa je bi la iz dneva v dan o s t r e j š a . 

T o n tej napetosti so dajal i P i n t a r , 
Š i m e n c in T h a l e r iz A L C , P e p e r k o , S taro-
v i č in mladi L i l i j a iz Ce l ja ter L j u b l j a n č a n i 
S t a r i n a , L u i n in Medic . V tej b o r b i za v r h 
so izpadl i M a r i b o r č a n i , k a r je rah lo razo
č a r a n j e , saj je bi lo p r i č a k o v a t i , da se bosta 
B e n č i č in K o č e v a r resno potegovala za 
uvrst i tev na v r h u . Nadarjen i mladi B e r č i č 
je p r a v gotovo v k r i z i . 

P r i m e r n o vreme je eden o snovn ih pogo
jev, da izbrano d isc ip l ino tekmovalc i 
u s p e š n o preletijo. In nad v r e m e n o m se ne 
morejo t ekmovalc i p r i t o ž e v a t i . O d sedmih 
r a z p o l o ž l j i v i h dn i je bilo k a r š e s t tek
m o v a l n i h . T o je lep uspeh. B i l o pa bi š e 
b o l j š e , da ni p r i š l a prepoved letenja na peti 
t e k m o v a l n i dan in nas lednj i dan , k o so 
m o r a l a vsa letala ostati na zemlj i , d a n pa je 
bil eden n a j u g o d n e j š i h v zadnj ih dveh ali 
treh letih. 

S k u p n a d o l ž i n a vseh Š e s t i h d i sc ip l in je 
bi la 1.111,4 k m , t ekmova lc i pa so s k u p n o 
preleteli 19.279 k m . T o je lep uspeh. S p l o š 
na ocena pa je, da je bilo to eno n a j u s p e š 
n e j š i h s l ovensk ih prvenstev tako po d o s e ž 
k i h kot po organizac i j sk i s t ran i . L e š č a n i 
so imel i p r i vsem tem vel ik d e l e ž . Ce lo tna 
organizac i ja je bi la v r o k a h č l a n o v alpske
ga letalskega centra . Sodelovalo pa je tudi 
pet leskih tekmovalcev , J a n e z P i n t a r pa J e 
ž e d r u g i č postal r e p u b l i š k i p r v a k , Ivo Š i 
menc je b i l d r u g i , M i h a T h a l e r Č e t r t i , T o n e 
Č e r i n 18. in M i l a n J u k i č 22. P i n t a r je letel 
na p r v e n c u tovarne E l a n *z Begunj , na 
letalu tipa D 6-100-ELAJ>T tu pr ibor i l E l a n u 
prvo zlato o d l i č j e za nov v r h u n s k i proiz
vod. T h a l e r in Š i m e n c a t j letela na p l a s t i č 
n ih C i r r u s i h , Č c r i n (vodja proizvodnje 
letal v Elanu) na k o v i n s k e m Pi lo tusu , J u l i č 
pa je ž a l m o r a l ostati na zastarelem lese
nem Delf inu, s k a t e r i m ni mogel d r ž a t i 
k o r a k a z mnogo b o l j š i m i » p l a s t i č a r j i « . 

C a r in napetost t ekmovanja sta ras la iz 
dneva v dan . V p r v i h treh d i sc ip l inah je 
p r e p r i č l j i v o zmagal P i n t a r in si p r i b o r i l i e 
557 t o č k prednost i pred Š i m e n c e m . Izgle
dalo je ž e , da je prvenstvo o d l o č e n o . Ž e v 
č e t r t i d i sc ip l in i pa je P i n t a r m o č n e 
popust i l , Š i m e n c je zmagal in z m a n j š a l 
P in tar jevo prednost na 304 t o č k e . T h a l e r 
je bi l v č e t r t i d i sc ip l in i drugi in s e j e prebi l 
na tretje mesto. T a k o so prve tr i pozicije 
d r ž a l i L e š č a n i , o d l i č n o pa je z a č e l tudi C e 
ljan Peperko , k i je na č e t r t e m mestu za
ostajal za T h a l e r j e m s a m o š e 50 t o č k . 

Peta d i sc ip l ina je pr ines la zmagoslavje 
Ce l janu S t a r o v i č u , drug i je bil P e p e r k o , 
Š i m e n c tretji , T h a l e r peti, P i n t a r pa š e l e 
enajsti . Osta l je š e na č e l u , vendar samo š e 
z raz l iko 101 t o č k e pred Š i m e n c e m . N a 
tretje mesto se je prebi l P e p e r k o z zaostan
k o m za Š i m e n c e m za 196 t o č k in predno
stjo 30 t o č k pred T h a l e r j e m . 

Z a d n j a , š e s t a d i s c ip l ina je zarad i majh
nih raz l ik dajala m o ž n o s t i za osvojitev 
p r v i h treh mest k a r petim tekmova lcem. 
J u t r a n j a v r e m e n s k a s i tuacija je celo 

Janez Pintar, kapetan na letalu 
DC-9, prijetno razpoložen po zmagi. 
(Tekst in foto L. Mesaric) 

Ivo Šimenc, diplomirani inženir 
elektrotehnike, čeprav star Šele 
25 let, je izkušen tekmovalec v ja
dralnem letenju. Drugo mesto na 
republiškem prvenstvu je njegov do
slej največji uspeh. (Foto L. mesaric) 

kaza la , da disc ip l ine ne bo m o ž n o izpeljati. 
T o bi zagotovo najbolj ustrezalo Pintarju, 
k i bi bi l v takem p r i m e r u ž e p r v a k . T e k m o 
v a l n a komis i ja pa je o d l o ž i l a o d l o č i t e v na 
k a s n e j š o uro . O b pol enajst ih je bi lo odlo
č e n o , da m o r a biti t e k m o v a l n i dan izveden, 
ker se je ž e pojavl ja la t e r m i k a , baza obla
kov pa se je d v i g n i l a iz 700 m na 1200 m 
Izbrana je bi la d i s c i p l i n a h i tros tn i prelet 
cilj — povratek Lesce —Novo mesto —Le
sce v razdal j i 191,6 k m . 

V slabi ur i so bi l i vs i t ekmova lc i v zraku, 
dv iganja pa so ž e postala m o ž n e j š a in so 
v lek la do v i š i n e 1500 m. N a v e č j i h v i š i n a h 
je p iha l tudi m o č a n jugozahodni veter dn 
40 k m na uro , k i t ekmova lcem n i pr i ja l . 

T a k t i z i r a n j e favori tov se je dobro obre
stovalo. V s a k d o je ž e l e l preletel i š t a r t n o li
nijo za svoj im neposrednim konkurentom 
in si s tem ž e zagotovit i kontro lo nad nje
gov im letom. Zato so v e č k r a t preletoval i li
nijo in se p o n o v n o v r a č a l i na start. Vreme 
se je med tem bistveno i z b o l j š a l o in ob 
tr inajst i u r i si niso mogl i Ž e l e t i l e p š e g a 
v r e m e n a . V s i favori t i so dobro start ah. 
najbolje pa Peperko , ki si je izbral naj
u g o d n e j š o var ianto , kjer so bi la dviganje 
n a j b o l j š a . 

S a m o dve ur i in dvajset minut po preletu 
starta je preletel c i l jno l inijo v L e s c a h Pe
perko in ko se je pojavi l nas lednj i tek
movalec za prelet ci l ja je P e p e r k o ž e petin
dvajset minut v m i r u prazn i l h ladno pivo. 
N a d l a n i je bilo, da je zmagovalec zadnjega 
dne Peperko . V p r a š a n j e je bilo samo Še , al1 

se bosta Š i m e n c in P i n t a r v r n i l a in t 
k a k š n i m zaos tankom. Š i m e n c je priletel z 
zaos tankom, ki m u ni zagotavljal d o k o n č 
no drugega mesta. Potem je bilo ž e skoraj 
o d l o č e n o , da P i n t a r izgubi p r v o mesto, č e v 
nas lednj ih petih m i n u t a h ne preleti ciljne 
l inije. In glej, r a v n o takrat se je zabliskalo 
belo k r i l o v z a h a j a j o č e m soncu in najavi se 
tekmovalec: » E 1 dve minut i pred linijo*. 
P i n t a r je z n a j v e č j i m naporom o b r a n i l pri-
borjeno prednost . I z r a č u n Č a s o v pa je dal 
Š i m e n c u samo devet t o č k prednost i pred 
P e p e r k o m , k a r je v č a s o v n i raz l ik i komaj 
ena minuta . 

Posamezne disc ip l ine prvens tva pa so 
potekale takole: • 

1. T E K M O V A L N I D A N : h i tros tn i prelet 
v t r i k o t n i k u Lesce — S lovenj G r a d e c -
K r a n j s k a gora — Lesce , v s k u p n i d o l ž i n 
208 k m : l . J a n e z P i n t a r 69,85 k m / h , 1000 
l o č k ; 2. M i h a T h a l e r (oba A L C ) 69,58 k m / b 

t o č k e ; 3. A l b i n L u i n (Lj.) 67,45 k m / h 
961,2 t o č k i . N a cilj je priletelo 18 t e k m e 
valcev. 

2. T E K M O V A L N I D A N : h i tros tn i prelet 
v t r i k o t n i k u L e s c e — H o č e p r i M a r i b o r u — 
C e l j e - L e s c e , 241 k m : 1. J a n e z P in tar 66,S 
k m / h 1000 t o č k ; 2. Ivo Š i m e n c (oba A L C ) 
93,0 k m / h , 990,7 t o č k ; 3. J a n e z S t a r i h « 
(Lj.) 57,3 k m / h 973,8 t o č k . N a cilj so prile
teli samo trije t ekmovalc i . 

3. T E K M O V A L N I D A N : hi trostni prelet 
cilj — povratek . 191,6 k m : 1. J a n e z P intar 
51.7 k m / h , 1000 t o č k ; 2. B o g d a n L i l i j a (Ce) 
46,4 k m / h , 973,5; 3. M i h a T h a l e r 40,7 k m / h 
944,9; 4. F r a n c P e p e r k o (Ce) 35,87 k m / h . 
920. S a m o ti so pri lete l i na ci l j , Š i m e n c je 
pr i s ta l v I v a n č n i G o r i c i , toda kljub temu se 
o b d r ž a l drugo mesto po treh dneh . 

4. T E K M O V A L N I D A N : hi trostni prelet 
cilj — povratek, Lesce — Slovenj G r a d e c -
Lesce, 147,2 k m ; na cilj je priletelo 18 tek
movalcev: 1. Ivo Š i m e n c , 71,6 k m / h , 1000 
t o č k ; 2. M i h a T h a l e r (oba A L C ) 66,2 k m / h . 
906 t o č k ; 3. V . S t a r o v i č 862.4 t o č k e ; 4. F 
P e p e r k o 858,8 t o č k . 

5. T E K M O V A L N I D A N : hi trostni prelet 
v t r i k o t n i k u Lesce — K r a n j s k a gora— Ž e 
l e z n i k i — K r v a v e c — Lesce, 132 k m ; n a cilj 
je prispelo 20 tekmovalcev: 1. V . S t a r o v i č 
104,6 k m / h , 1000; 2. F . Peperko 104,5 
k m / h , 998,6 t o č k ; 3. I. Š i m e n c 103,4 k m / h . 
983,6; 4. J . S t a r i n a 100,9 k m / h , 950,9; 5. 
M . T h a l e r 97,8 k m / h 910,0; 

6. T E K M O V A L N I D A N : hi trostni prelet 
cilj — povratek Lesce — N o v o mesto — Le
sce, 191,8 k m . N a cilj je pri letelo 17 tekmo
valcev: 1. F . P e p e r k o 80,2 k m / h 1000 t o č k : 
2. J . S t a r i h a 72,9 k m / h , 894,8; 3. Igor K o l a -
rič (Ptuj) 71,1 k m / h , 867,9; 4. A . L u i n (Lj.) 
89.8 k m / h , 848,3; 5. M . T h a l e r 69,7 k m / h . 
848,3; 6. I. Š i m e n c 67,3 k m / h , 813,5; 7. 
J . P i n t a r 63,9 k m / h , 784,9 t o č k . 

K o n č n a razvrs t i tev po š e s t i h d isc ipl i 
n a h : 1. J a n e z P i n t a r ( A L C ) — D 6 — 100 -
E L A N - 5293,6 t o č k ; 2. Ivo Š i m e n c ( A L C ) 
- C i r r u s S t a n d a r d - 5240,5 t o č k ; 3. 
F r a n c P e p e r k o (Celje) — C i r r u s Standard 
- 5231,1 t o č k ; 4. M i h a T h a l e r ( A L C ) 
C i r r u s - 17 - 5033,7 t o č k ; 5. Janez 
S t a r i h a (Ljub.) P H O B U S - 4948,7 t o č k ; 
18. T o n e C e r i n ( A L C ) - Pi lotus - 2997,3 
t o č k ; 22. M i l a n J u k i č . ( A L C ) Del f in -
2058,0 t o č k e . 

P r v i h deset u v r š č e n i h bo S loveni jo za
stopalo n a d r ž a v n e m p r v e n s t v u v Subot ic i , 
k i bo v mesecu ju l i ju . M . 

ALI J E V P O D M E Ž A K L J I 
Z A P I H A L NOVI V E T E R 


